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Αθήνα, σήµερα στις 9 ∆εκεµβρίου 2009, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 10.12’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία της Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ ΡΟ∆ΟΥΛΑΣ ΖΗΣΗ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων
ερωτήσεων της Πέµπτης 10 ∆εκεµβρίου 2009.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 187/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Λεωνίδα Γρηγορά-
κου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχε-
τικά µε την εφαρµογή του προεδρικού διατάγµατος για την
απαγόρευση αλιείας στη θαλάσσια περιοχή όρµου Βατίκων του
Λακωνικού Κόλπου κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 186/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αλέξανδρου Κοντού προς την Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις επιδοτήσεις
στον τοµέα του καπνού κ.λπ..

3. Η µε αριθµό 191/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Αντωνίου Σκυλλάκου
προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, σχετικά µε τις προ-
θέσεις του Υπουργείου για την εφαρµογή δωδεκάωρης εργα-
σίας στους πυροσβέστες κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 196/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Παύλου Μαρκάκη προς
τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και ∆ικτύων, σχετικά µε την
ολοκλήρωση του περιφερειακού δρόµου του πολεοδοµικού συ-
γκροτήµατος Βόλου-Νέας Ιωνίας κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 200/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Αµ-
µανατίδου-Πασχαλίδου προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την άµεση καταβολή των επιδοτήσεων
στους παραγωγούς κ.λπ..

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ∆εύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 194/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Κρεµα-
στινού προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την αναβάθµιση των υπηρεσιών υγείας στη ∆ωδεκά-
νησο κ.λπ..

2. Η µε αριθµό 197/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Καραγκούνη προς τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε τον εµβολιασµό του προ-
σωπικού των Ενόπλων ∆υνάµεων για τη νέα γρίπη Η1Ν1.

3. Η µε αριθµό 192/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου Χαρα-
λάµπους προς την Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του νέου Νοσο-
κοµείου της Κέρκυρας κ.λπ..

4. Η µε αριθµό 195/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ουρανίας Παπαν-
δρέου-Παπαδάκη προς την Υπουργό Παιδείας, ∆ιά Βίου
Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη ρατσιστική ενέρ-
γειας σε βάρος µαθητή µε ειδικές ανάγκες κ.λπ..

5. Η µε αριθµό 199/7-12-2009 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μιχαήλ Κριτσω-
τάκη προς την Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε τη λήψη µέτρων στήριξης του εισοδήµατος των ελαι-
οπαραγωγών κ.λπ..

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµεθα στην ηµερήσια
διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του
σχεδίου νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης ∆ιαφάνειας και Αν-
θρωπίνων ∆ικαιωµάτων: ««Αποζηµίωση των θυµάτων εγκληµά-
των βίας από πρόθεση» (Εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας
µε την Οδηγία 2004/80/ΕΚ του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής
Ένωσης της 29ης Απριλίου 2004) και άλλες διατάξεις».

Το νοµοσχέδιο κατά τη χθεσινή συνεδρίαση ψηφίστηκε επί της
αρχής. Στη σηµερινή συνεδρίαση θα συζητηθούν τα άρθρα και οι
τροπολογίες ως µια ενότητα.

Το λόγο έχει η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας και Βουλευτής Βοι-
ωτίας κ. Βασιλική Τσόνογλου-Βυλλιώτη για οκτώ λεπτά.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κύριοι συνάδελφοι, φέ-
ρονται στην κατ’ άρθρον και στο σύνολο συζήτηση οι προτεινό-
µενες τροπολογίες στο σχέδιο νόµου «Αποζηµίωση των θυµάτων
εγκληµάτων βίας από πρόθεση» και συγκεκριµένα τροποποιή-
σεις που αφορούν τον Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας και συγκε-
κριµένα το άρθρο 282 παράγραφος 3 του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας και λοιπών άλλων διατάξεων.

Όπως είναι γνωστό από την λεκτική διατύπωση του άρθρου
282 παράγραφος 3, αυτή η επίµαχη διάταξη κάτω από το πρίσµα
της δογµατικής θεµελίωσής της, ουσιαστικά οδηγεί στον περιο-
ρισµό της προσωπικής ελευθερίας του ατόµου. Το γεγονός αυτό
την καθιστά ιδιαίτερα επαχθές µέτρο εφόσον δεσµεύεται η ελευ-
θερία και η κίνηση του πολίτη, έναν εξαιρετικά ευπαθή κατανα-
γκασµό που επιβάλλει η πολιτεία πριν διελευκανθεί η ποινική
υπόθεση στηριζόµενη στις σοβαρές ενδείξεις περί τελέσεως αδί-
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κου πράξεως.
Η µέχρι τούδε διατύπωση του άρθρου 282 παράγραφος 3 πε-

ριέχει αόριστες αξιολογικές εκτιµήσεις που εφαρµόζονται από
τις ανακριτικές αρχές, τουλάχιστον, αυτό έχει καταδείξει η δικα-
στηριακή πρακτική επιγραµµατικά, τυπικά, µηχανικά, µονολε-
κτικά σε τρόπο ώστε να µην παρέχονται τα δικονοµικά εχέγγυα
προστασίας των δικαιωµάτων του υπόπτου διαπράξεως εγκλη-
µατικής πράξεως και εν πολλοίς παραβιάζουν το ύψιστο συ-
νταγµατικά κατοχυρωµένο και από την Ευρωπαϊκή Σύµβαση των
Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων υπέρ του κατηγορουµένου τεκµήριο
αθωότητας. Τούτο έχει σαν αποτέλεσµα τη συγκέντρωση ενός
υπερβολικά µεγάλου αριθµού υποδίκων στις φυλακές που ανα-
πόφευκτα οδηγεί στην συµφόρησή τους.

Η ανάγκη προστασίας του πολίτη αφ’ ενός αλλά και της απο-
συµφορήσεως των καταστηµάτων κράτησης, όπως η δικαστική
πρακτική, τουλάχιστον, καταδεικνύει, οδηγεί στην αναπόφευκτη
ανάγκη τροποποίησης, βελτίωσης των προϋποθέσεων επιβολής
του επαχθούς µέτρου της προσωρινής κράτησης περιορίζοντας
τις περιπτώσεις προφυλακίσεως όπως λέµε, για αδικήµατα που
απειλούνται µε ποινή κάθειρξης σύµφωνα και µε τη νοµοτεχνική
βελτίωση που δόθηκε, εφαρµόζοντας ρητή υποχρέωση αφ’ ενός
µεν να λαµβάνεται ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία τόσο
στην ανάγκη επιβολής περιοριστικών µέτρων, όσο, πολλώ µάλ-
λον, στην ανάγκη επιβολής του µέτρου της προσωρινής κράτη-
σης µετά διαπιστούµενη αιτιολογηµένη αρνητική κρίση ότι τα
περιοριστικά µέτρα δεν είναι επαρκή.

Η προτεινόµενη ρύθµιση, λοιπόν, διασφαλίζει ουσιαστικά την
έρευνα και αιτιολογηµένη ειδική και εµπεριστατωµένη από το Σύ-
νταγµα επιβαλλόµενη διατύπωση της συνδροµής των προϋπο-
θέσεων επιβολής προσωρινής κράτησης µε υποχρεωτική
αιτιολογία αφ’ ενός µεν της αδυναµίας επιβολής των περιοριστι-
κών όρων ως ανεπαρκών προσδιορίζουσα περιοριστικά τις αντι-
κειµενικές προϋποθέσεις εφαρµογής της προς απόλυτο έλεγχο
της προσφορότητας της αναγκαιότητας των τηρουµένων αρχών
της αναλογικότητας, της απαγόρευσης του υπερµέτρου, της
αρχής του προσήκοντος βαθµού υπονοιών ή ισχύος των ενδεί-
ξεων όπου και πάλι απαιτείται η διαπίστωση για την ύπαρξη σο-
βαρών ενδείξεων.

Έτσι στην αναδιατύπωση των κριτηρίων και προϋποθέσεων για
την επιβολή αυτής της αιτιολογίας περιλαµβάνονται διαζευκτικά
πρώτον, ο κίνδυνος φυγής, µη γνωστή διαµονή στη χώρα, προ-
παρασκευαστικές ενέργειες, διευκόλυνση φυγής, παραβίαση µέ-
τρων περιοριστικών, διευκόλυνση φυγής άλλου ή συµµετοχή σε
απόδραση κρατουµένου, ο κίνδυνος τέλεσης νέων εγκληµάτων
όπου εν προκειµένω εισάγεται η εξής µεταρρύθµιση. Ο κίνδυνος
τέλεσης νέων εγκληµάτων που είχε καταντήσει µια µονολεκτική
και επιγραµµατική διάταξη αρκείτο στην πιθανολόγηση. ∆ηλαδή
ακόµα και µε το δελτίο αντικοινωνικής συµπεριφοράς που συνό-
δευε τη δικογραφία, πολλές φορές ήταν αρκετό για τον ανακριτή
να επιβάλλει την προσωρινή κράτηση, όπως επίσης και µε την
περιρρέουσα φήµη ότι πρόκειται περί εγκληµατίου, ότι έχει κάνει
δήθεν διάφορες παραβατικές πράξεις. Πλην όµως τώρα τίθεται
ασφαλιστική δικλίδα η προηγούµενη διαπίστωση της προηγού-
µενης καταδίκης µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση για κα-
κούργηµα. Η αυτή αιτιολογία, δηλαδή επιβολής της προσωρινής
κράτησης ειδικώς και ατιολογηµένως επιβάλλεται και για τα αδι-
κήµατα της ανθρωποκτονίας από αµέλεια κατά συρροή προσ-
διοριζοµένου του αντικειµενικού στοιχείου της υποψίας φυγής,
ενώ εξαλείφεται η διάρκεια της προσωρινής κράτησης πέραν του
εξαµήνου για τρεις µήνες. Περιορίζεται στο εξάµηνο.

Περαιτέρω, πέρα δηλαδή αυτών των µέτρων που συνιστούν
βελτίωση του 282 παράγραφος 3 προσαρµόζεται και το άρθρο
296 σύµφωνα µε τις διατάξεις αυτού γιατί ο αναγραφόµενος
στην παραπάνω διάταξη σκοπός, δηλαδή η εξασφάλιση της πα-
ράστασης του κατηγορουµένου ενώπιον του ακροατηρίου ή
κατά τη διαδικασία ανακρίσεως δεν ταυτίζεται µε τις προϋποθέ-
σεις του 282 παράγραφος 3.

Άρθρο 2. Τη βαρύτητα του εγκλήµατος προσδιορίζει η απει-
λούµενη από το νόµο ανώτερη ποινή, ενώ η ποινή που θα εκτιθεί
καθορίζεται από το δικαστήριο και ως πρώτιστο είδος και ως
προς τη διάρκειά της. Με τη διάταξη αυτή επιλύεται ένα ουσια-

στικό ζήτηµα που είχε δηµιουργηθεί ως προς τον ποινικό χαρα-
κτήρα των πράξεων που τελέστηκαν από εξαρτηµένο χρήστη και
στο νόµο απειλούνται µε ποινή φυλακίσεως, τουλάχιστον, ενός
έτους επιλυοµένων νοµοθετικώς των οιονδήποτε αµφισβητή-
σεων.

Στη συνέχεια στην τροπολογία αυτή περιλαµβάνεται διάταξη η
οποία αφορά την απόλυση υπό όρον των καταδικασθέντων για
παράβαση του ν. 3459/2006. Μετά από διαπίστωση ότι ουδείς
λόγος συντρέχει ώστε να εξαιρούνται οι καταδικασθέντες για πα-
ραβίαση του ν. 3459/2006, των διατάξεων του ενιαίου κανονιστι-
κού πλαισίου των άρθρων 105 και επόµενων του Ποινικού Κώδικα
που είναι εντεταγµένες στον Ποινικό Κώδικα, ορθώς προτείνεται
από την Κυβέρνηση η εφαρµογή του µέτρου τούτου και για τους
καταδικασθέντες αυτούς ενώ για τους καταδικασθέντες µε την
ποινή της ισόβιας κάθειρξης προβλέπεται η εφαρµογή του άρ-
θρου 105 έως 110 του Ποινικού Κώδικα εφόσον οι εν λόγω κα-
ταδικασθέντες εκτίσουν ποινή είκοσι πέντε ετών. Η ρύθµιση αυτή
επιβάλλεται καθ’ όσον η βαρύτητα του εγκλήµατος, οι ειδικές πε-
ριστάσεις, η προσωπικότητα του δράστου κρίνονται από το δι-
καστήριο, όπως και οι λόγοι επιµέτρησης της ποινής κατά το
άρθρο 79 του Ποινικού Κώδικα. Συνεπώς στην απόφαση του δι-
καστηρίου που επιβάλλει την ποινή λαµβάνεται υπ’ όψιν και η
προσωπικότητα του δράστη και η ηθική απαξίωση της πράξης.

Συνεπώς δεν συντρέχει κανένας λόγος εξαίρεσης από το γε-
νικό κανονιστικό δίκαιο των καταδικασθέντων αυτών, από το δί-
καιο που ισχύει και το πλαίσιο για όλους τους λοιπούς
καταδικασθέντες, εφόσον επιβάλλεται η εφαρµογή και εν προ-
κειµένω του ενιαίου κανονιστικού πλαισίου του άρθρου 105 και
επόµενα του Ποινικού Κώδικα, του άρθρου 106 που ορίζει τις
προϋποθέσεις µε τις οποίες διατάσσεται η απόλυση υφ’ όρον,
που είναι δυνητική για το δικαστήριο, το δικαστικό συµβούλιο,
εφόσον επιτρέπεται η ανάκληση απολύσεως εν όψει του ότι υπέ-
πεσε σε νέο αδίκηµα και µάλιστα η ποινή η οποία απαγγέλλεται
αθροιστικώς µε την υπόλοιπη ποινή θα εκτιθεί σε περίπτωση ανα-
κλήσεως και επειδή, ακριβώς, υπάρχουν αυτές οι ασφαλιστικές
δικλίδες και επειδή η πράξη αυτή κρίνεται και πάλι, όπως και η
διαγωγή του κατηγορούµενου, κατά το χρόνο συζητήσεως στο
δικαστικό συµβούλιο, ουδεµία αµφιβολία υπάρχει ότι το µέτρο
αυτό εφαρµοζόµενο αφορά εκείνους τους κρατούµενους που,
πράγµατι, πρέπει να ενταχθούν στην κοινωνία µε την ισάξια
εφαρµογή και γι’ αυτούς του ενιαίου κανονιστικού πλαισίου που
ισχύει και για τους λοιπούς καταδικασθέντες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Άρθρο 3. Οι διατάξεις του ν. 3727/2008 και 3772/2009 περί µε-
τατροπής της ποινής φυλακίσεως έως πέντε ετών σε χρηµατική,
ακόµα και αν ήταν ποινή καθείρξεως δεν έδωσαν σε πολλούς κα-
ταδικασθέντες την ευχέρεια να κάνουν χρήση των διατάξεων
αυτών, διότι ο µεν πρώτος νόµος είχε µικρό χρόνο διαρκείας και
δεν ξεκαθάριζε αν στην ποινή των πέντε ετών περιλαµβάνεται η
ποινή της κάθειρξης, αφ’ ετέρου ο δεύτερος νόµος, ο οποίος δη-
µοσιεύτηκε µεταγενέστερα, έδινε αναδροµική ισχύ µε συνέπεια
εκείνοι οι οποίοι υπέβαλαν αίτηση για να τύχουν της ευεργετικής
διάταξης του προηγουµένου νόµου και απερρίφθη η αίτησή
τους, να µην προλάβουν να κάνουν χρήση των νέων αυτών δια-
τάξεων.

Εν όψει αυτής της αστοχίας πολύ κατάδικοι δεν πρόλαβαν να
απολαύσουν αυτής της διάταξης, των νόµων αυτών και εξαιτίας
ακριβώς αυτής της αστοχίας έρχεται η τροπολογία να καλύψει
αυτά τα κενά, όπου και πάλι ρυθµίζει ότι το επιδιωκτέο δικαίωµα,
που είναι η αποσυµφόρηση της φυλακής, δεν κρίνεται άνευ ετέ-
ρου λόγου συµπληρώσεως της πενταετίας, αλλά κρίνεται και
πάλι εν όψει των ειδικών περιστατικών του δράστου και του οι-
κονοµικού υπόβαθρου, αν µπορεί δηλαδή και έχει την οικονοµική
άνεση να πληρώσει, σηµειωµένου και προσδιοριζοµένου ως ελα-
χίστου ποσού την καταβολή των 3 ευρώ για τους οικονοµικά αδυ-
νάτους.

Σε τυχόν περίπτωση που δεν έχει τα χρήµατα, είναι άπορος ο
καταδικασθείς, µπορεί να εξαγοράσει την ποινή του µε την απα-
σχόλησή του σε κοινωφελή εργασία και εφόσον συµπληρωθούν
οι ώρες της απολύσεως υφ’ όρον µπορεί να υποβάλει αίτηµα
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απολύσεως υφ’ όρον.
Εν όψει όλων αυτών και µια συµπληρωµατική τροποποίηση

αφορά τη διάταξη του άρθρου 50 παράγραφος 1 του ν.
3772/2009, όπου ρυθµίστηκε ότι τα ένδικα µέσα µπορούν να
ασκούνται στη γραµµατεία του ειρηνοδικείου του τόπου διαµο-
νής ή κατοικίας του δικαιούχου. Αυτό είχε σαν συνέπεια να είναι
εξαιρετικά δυσχερής …

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κυρία συ-
νάδελφε.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Ολοκληρώνω, κυρία
Πρόεδρε.

Αυτό είχε σαν συνέπεια, ελλείψει του µηχανογραφικού συστή-
µατος που βεβαίως δεν υπάρχει ακόµη στη χώρα µας και της ενι-
αίας ηλεκτρονικής ρυθµίσεως, να υπάρχει µεγάλη δυσκολία στον
αντίδικο του δικαιούχου να βρει πού ασκήθηκε το ένδικο µέσο, µε
συνέπεια να πρέπει να αναζητάται σε όλα τα ειρηνοδικεία της
χώρας αν έχει ασκηθεί ένδικο µέσο, ώστε να µπορεί να πάρει πι-
στοποιητικό τελεσιδικίας ή να προχωρήσει και να προσδιορίσει
την έφεση ή την αναίρεση.

Η διάταξη, λοιπόν, αυτή απεδείχθη ότι είναι άστοχη και µε την
παρούσα τροποποίηση επανέρχεται το παλαιό καθεστώς 495 πα-
ράγραφος 1 του Κώδικα Πολιτικής ∆ικονοµίας, που λέει ότι το
ένδικο µέσο ασκείται στη γραµµατεία του δικαστηρίου που εξέ-
δωσε την απόφαση. Επιπλέον δε τίθεται εδάφιο, προκειµένου να
εξυπηρετηθούν οι µεταβατικές έδρες των εφετείων, ώστε τα έν-
δικα µέσα των εφετείων να µπορούν να ασκηθούν και στη γραµ-
µατεία του πρωτοδικείου της µεταβατικής έδρας.

Αξιότιµοι κύριοι συνάδελφοι, το ουσιαστικό ποινικό δικονοµικό
δίκαιο το διαµορφώνουν οι όροι σεβασµού της ατοµικότητας,
της ελευθερίας του ατόµου, αλλά και της κοινωνικής ειρήνης που
οδηγεί στην ασφαλή και οµαλή διαβίωση.

Οι προτεινόµενες τροπολογίες είναι απολύτως προσαρµο-
σµένες στις ανάγκες της καθηµερινής πρακτικής αυτής της
εφαρµογής του δικαίου και αναµφισβήτητα έχουν την ορθή κα-
τεύθυνση. Γι’ αυτό και τις ψηφίζουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε την κ. Τσό-
νογλου.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας και Βουλευ-
τής Ηλείας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θεωρώ ότι και µετά από την πολύ ενδελεχή και ενδιαφέρουσα

συζήτηση που έγινε χθες το βράδυ στην Αίθουσα αυτή, κύριε
Υπουργέ, πρέπει πράγµατι –θεωρώ τουλάχιστον ότι έχετε αυτήν
την υποχρέωση- να επανεξετάσετε το θέµα της πρωτοβουλίας
που είχατε να καταθέσετε τις δύο αυτές τροπολογίες και ανα-
φέροµαι, κυρίως, στην τροπολογία, η οποία µεταρρυθµίζει την
διάταξη του άρθρου 282 παράγραφος 3 και σε εκείνη, η οποία
τροποποιεί τις διατάξεις των άρθρων 30 και 40 του Κώδικα περί
ναρκωτικών.

Το λέω αυτό, γιατί, πράγµατι, θεωρώ ότι και το κοινοβουλευ-
τικό σας ήθος και το επιστηµονικό σας επίπεδο, το οποίο, πράγ-
µατι, είναι αξιοζήλευτο, δεν επιτρέπει να συνδέσετε την πορεία
σας στην πολιτική µε µια τέτοια πρωτοβουλία.

Και εξηγούµαι αµέσως. Ξεκινάω από αυτήν την υπόθεση, που
θα την έλεγα σκοτεινή, της περιπτώσεως του άρθρου 2 που τρο-
ποποιεί τα άρθρα 30 και 40 του Κώδικα περί ναρκωτικών. Υπάρ-
χει, πράγµατι, µια προσπάθεια να ανατραπεί η ισορροπία ή η
κατανοµή αρµοδιοτήτων µεταξύ εισαγγελέα και δικαστηρίου
κατά την επεξεργασία τέτοιων υποθέσεων που αφορούν άµεσα
την κοινωνία.

Τι κάνει η τροποποίηση του άρθρου 30 της παραγράφου 2;
Αναθέτει στον εισαγγελέα καθήκοντα, τα οποία δεν έχει, δηλαδή
του αναθέτει –µεταξύ των άλλων- την αρµοδιότητα της διαπί-
στωσης εάν κάποιος είναι τοξικοµανής ή όχι και µάλιστα κατ’
εφαρµογή της διατάξεως του άρθρου 177 του Κώδικα της Ποι-
νικής ∆ικονοµίας.

Εδώ, υπάρχουν οι εξής αντιρρήσεις, κύριε Υπουργέ:
Πρώτον, η διάταξη του άρθρου 177 του Κώδικα της Ποινικής

∆ικονοµίας, η οποία καθιερώνει το σύστηµα των ηθικών αποδεί-

ξεων, απευθύνεται στους δικαστές και λέει: Οι δικαστές δεν
έχουν υποχρέωση να τηρούν νοµικούς κανόνες κατά το στάδιο
της αξιολόγησης των αποδείξεων. Εδώ, λοιπόν, για πρώτη φορά
σε νοµοθετικό κείµενο ανατίθεται και απευθύνεται η διάταξη του
άρθρου 177 σε εισαγγελέα, σε εκείνον δηλαδή ο οποίος ασκεί
την ποινική δίωξη.

∆εύτερον, µε βάση τον Κώδικα της Ποινικής ∆ικονοµίας τα δι-
καιώµατα του εισαγγελέα κατά την προδικασία ορίζονται από το
άρθρο 33 του Κώδικα της Ποινικής ∆ικονοµίας. Ο εισαγγελέας,
λοιπόν, κατά τη διάταξη αυτή κινεί την ποινική δίωξη και έχει την
εξουσία να παραγγέλλει προκαταρτική εξέταση ή προανάκριση:
προκαταρτική εξέταση, για να διαπιστώσει εάν συντρέχουν οι
προϋποθέσεις για να ασκηθεί η ποινική δίωξη και προανάκριση,
για να εξακριβωθεί και να βεβαιωθεί η αξιόποινη πράξη. Αυτές
είναι οι εξουσίες του.

Εσείς, επιπλέον, στα αδικήµατα των ναρκωτικών, εκεί δηλαδή
που η κοινωνία έχει πολύ ζεστό και έντονο ενδιαφέρον, αναθέ-
τετε σ’ ένα εισαγγελικό λειτουργό, δηλαδή σ’ ένα λειτουργό ο
οποίος δεν ασκεί εν στενή εννοία δικαστικά καθήκοντα, να δια-
πιστώσει ένα κορυφαίο ζήτηµα, εάν θα πρέπει ένας κατηγορού-
µενος-παραβάτης του νόµου περί ναρκωτικών να θεωρηθεί
άξιος, για να υποστεί µια ειδική µεταχείριση ως ασθενής τοξικο-
µανής, σε σύγκριση µε τον άλλο ο οποίος είναι έµπορος ή διακι-
νητής ναρκωτικών και ο οποίος θα πρέπει να δεχθεί τον έντονο
ψόγο της έννοµης τάξης, γιατί δηλητηριάζει την κοινωνία και
γιατί ανατρέπει και διαλύει την κοινωνική συνοχή, δηµιουργώ-
ντας ασθένειες και επιδηµίες που διαλύουν τον κοινωνικό ιστό.

Εδώ, λοιπόν, θα πρέπει να µας απαντήσετε, κύριε Υπουργέ.
Γιατί προβαίνετε σε µία τέτοια ανατροπή, η οποία θα οδηγήσει
πρακτικά τώρα στην εξής κατάσταση: Να έχει τη δυνατότητα,
στην ουσία, ο οποιοσδήποτε έµπορος ναρκωτικών, ο οποίος έχει
και µία σχέση µε τα ναρκωτικά γιατί κάνει και χρήση, µε ένα απλό
χαρτί πληρωµένο ή µη, το οποίο προµηθεύεται από διαθέσιµους
στην αγορά και πρόθυµους πραγµατογνώµονες, κατ’ εφαρµογή
του άρθρου 177, το οποίο δεν θέτει νοµικούς κανόνες ως προς
την εκτίµηση των αποδείξεων, να πετυχαίνει το στόχο του. ∆η-
λαδή, να µπαίνει στην ποινική διαδικασία, να µπαίνει σε εκείνη
την κορυφαία διαδικασία της απονοµής της δικαιοσύνης ως εκ
των προτέρων περιορισµένης ποινικής ευθύνης, γιατί η παρά-
γραφος 1 του άρθρου 30 λέει και ορίζει –και πολύ σωστά το
κάνει- ότι οι τοξικοµανείς, αυτοί δηλαδή οι οποίοι έχουν αποκτή-
σει την έξη της χρήσεως των ναρκωτικών και δεν µπορούν να την
αποβάλλουν µε τις δικές τους δυνάµεις, αυτοί οι ασθενείς άν-
θρωποι υπόκεινται σε ειδική µεταχείριση. Όχι στην ποινική µετα-
χείριση, που δικαιούται ο εισαγγελέας και το δικαστήριο να
απευθύνει σε κάθε παραβάτη νόµου, αλλά σε ειδική ποινική µε-
ταχείριση.

Εσείς, λοιπόν, δηµιουργείτε τις προϋποθέσεις αυτής της ευ-
εργετικής ειδικής µεταχείρισης να τυχαίνουν και εκείνοι οι οποίοι
είναι εχθροί της κοινωνίας, οι έµποροι των ναρκωτικών. Γιατί πρέ-
πει να γνωρίζετε –και το γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ- ότι από τα
στατιστικά στοιχεία που έχουν στη διάθεσή τους όλες οι εγκλη-
µατολογικές υπηρεσίες, υπάρχει, πράγµατι, µία ιδιορρυθµία στο
εγκληµατικό φαινόµενο της παράβασης του νόµου περί ναρκω-
τικών. Κατά το 80% αυτοί οι οποίοι εµφανίζονται ως διακινητές ή
έµποροι ναρκωτικών στα δικαστήρια, είναι ταυτόχρονα και τοξι-
κοµανείς ή τουλάχιστον χρήστες.

Άρα, µε αυτήν την πρωτοβουλία που παίρνετε µεταθέτετε αρ-
µοδιότητες προς την πλευρά εκείνη των εισαγγελικών λειτουρ-
γών, οι οποίοι εντελώς αναρµόδια και εντελώς ανεύθυνα µε βάση
τον Κώδικα της Ποινικής ∆ικονοµίας, θα προδιαγράψουν µία πο-
ρεία ευεργετική για τους εµπόρους εις βάρος της κοινωνίας και
εις βάρος των αρχών από τις οποίες διαπνέεται ολόκληρο το σύ-
στηµα δίωξης των παραβατών του νόµου περί ναρκωτικών.

Και έρχοµαι τώρα στο δεύτερο θέµα. Αυτή η συνεπής στάση
εφαρµόζεται και στην περίπτωση της παρακάτω παραγράφου
όπου εκεί παρά τη νοµολογία των ποινικών δικαστηρίων ότι τα
κακουργήµατα, τα οποία διαπράττονται από τοξικοµανείς και τα
οποία µε βάση την παράγραφο 1 του άρθρου 30 θα πρέπει αντί
για ποινική µεταχείριση ολοκληρωµένη να έχουν ειδική µεταχεί-
ριση –γιατί απευθύνονται σε ειδικά άτοµα, ασθενικά που ανα-
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γνωρίζει η κοινωνία ότι έχουν περισσότερο ανάγκη µιας ειδικής
συνδροµής και όχι ενός κολασµού ποινικού- εσείς νοµοθετείτε
ότι αυτά είναι πληµµελήµατα. Μέσα απ’ αυτήν τη µεταρρύθµιση
ανοίγετε µία ορθάνοιχτη πύλη για να εισέλθουν και εκεί πολλές
περιπτώσεις παραβατών που δεν κάνουν τίποτε άλλο από το να
διακινούν ναρκωτικές ουσίες στην κοινωνία, από το να δηλητη-
ριάζουν τη νεολαία, από το να έχουν όλα αυτά τα κακά στο πρό-
σωπό τους και εσείς τους δίνετε πλέον νοµοθετικά τη
δυνατότητα να έχουν µία ειδική µεταχείριση, όπως οι τοξικοµα-
νείς.

Εγώ, κύριε Υπουργέ, και αυτήν τη στιγµή εδώ σας παρακαλώ
–γιατί γνωρίζω και το επίπεδο το υψηλό της επιστηµονικής σας
κατάρτισης, αλλά και την πολύ µεγάλη ευαισθησία σας- να απο-
σύρετε αυτές τις διατάξεις, γιατί σε κάθε περίπτωση ανατρέπουν
τα δογµατικά θεµέλια της ποινικής επιστήµης. Πολλώ δε µάλλον
που αναφέρθηκα και χθες στο άρθρο 282 παράγραφος 3, όπου
εκεί έχουµε την κραυγή του µεγάλου ποινικολόγου µας και δα-
σκάλου µας Νίκου Ανδρουλάκη που απευθύνθηκε πριν από µε-
ρικούς µήνες από ποινικό περιοδικό στους ανακριτές µε την
παράκληση «Σεβαστείτε την αρχή της αναλογικότητας».

Αυτό είναι το µέτρο και αυτή είναι η συνταγή για να µην υπάρ-
ξει η τόσο αθρόα προσαγωγή ως προσωρινά κρατούµενων και ο
εγκλεισµός στις φυλακές εκείνων οι οποίοι διαπράττουν κα-
κουργήµατα ή σοβαρά πληµµελήµατα.

Αυτή η διάταξη είναι άστοχη, όπως επίσης άστοχη –και τελει-
ώνω µε την ανοχή σας, κυρία Πρόεδρε- είναι και εκείνη µε την
οποία πλέον, αυτοί που έχουν καταδικαστεί µε τις επιβαρυντικές
περιπτώσεις των άρθρων 23 και 23α’ του Κώδικα περί ναρκωτι-
κών, δηλαδή αυτοί οι οποίοι είναι ιδιαίτερα επικίνδυνοι εγκληµα-
τίες στο χώρο των παραβατών των ναρκωτικών, εκείνοι οι οποίοι
διαδίδουν τη χρήση των ναρκωτικών στη νεολαία, εκείνοι οι
οποίοι µολύνουν καταστάσεις πολύ µεγάλης σηµασίας και σπου-
δαιότητας, σ’ αυτούς επίσης επιφυλάσσεται µία ειδική µεταχεί-
ριση, παρ’ όλο που από το 2001, µε νοµοθετική επιλογή την
οποία σεβάστηκαν όλες οι κυβερνήσεις από τότε µέχρι σήµερα,
υπάρχει και στον τοµέα της υφ’ όρον απόλυσης µια δυσµενέ-
στερη µεταχείριση απ’ ό,τι υπάρχει για τους άλλους, τους συνή-
θεις κακούργους εγκληµατίες.

Εδώ, λοιπόν, πραγµατικά θα µε υποχρεώσετε εάν µας δώσετε
µια εξήγηση. Τι είναι εκείνο για το οποίο εσείς, ως πολιτικό στέ-
λεχος του ΠΑΣΟΚ, στις 5, 6 και 7 Μαΐου του 2009, όταν αντιµε-
τωπίζατε περίπτωση νοµοθέτησης της ιδίας διατάξεως την οποία
εισήγαγε ο κ. ∆ένδιας, αναστατώσατε και την κοινωνία και τη
Βουλή -δικαιολογηµένα θα έλεγα- και αρνηθήκατε να τη συζητή-
σετε και να συναινέσετε στη νοµοθέτησή της; Πάντως, πρέπει
οπωσδήποτε σήµερα να µας δώσετε µια εξήγηση. Τι είναι αυτό
που τότε εξορίζατε και προσπαθούσατε να δαιµονοποιήσετε,
όπως είπε ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος χθες, ενώ σή-
µερα θεωρείτε ότι είναι η πιο καλή και η πιο δίκαιη λύση, για να
αντιµετωπίσετε αυτούς τους εγκληµατίες, για τους οποίους,
πράγµατι, η κοινή γνώµη είναι ευαίσθητη και η πολιτική τάξη των
ανθρώπων της Ελλάδας είναι επίσης, υποχρεωµένη να αντιτα-
χθεί µέχρις εσχάτων.

Παράκληση όλων µας, αποσύρετε αυτές τις εγκληµατικές νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε τον κ. Τζα-

βάρα.
Το λόγο έχει ο ειδικός αγορητής του Κοµµουνιστικού Κόµµα-

τος Ελλάδος κ. Ιωάννης Γκιόκας για οκτώ λεπτά.
Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε

και χθες και σήµερα πολύ προσεκτικά και τις τοποθετήσεις του
κυρίου Υπουργού και τις τοποθετήσεις των εκπροσώπων όλων
των κοµµάτων.

Έχουµε την εκτίµηση, τη γνώµη, ότι για µια ακόµα φορά, για
τρίτη φορά µέσα σε ένα χρόνο σε συζήτηση νοµοσχεδίου που
αφορά την αποσυµφόρηση των φυλακών και τη βελτίωση των
συνθηκών κράτησης, έχουµε µια αντιπαράθεση που γίνεται µε
επίκεντρο τη ρύθµιση των 3/5 για την υφ’ όρον απόλυση, µε τη
γνωστή εναλλαγή ρόλων µεταξύ Νέας ∆ηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ,

ανάλογα µε το ποιος είναι κυβέρνηση και το ποιος είναι αξιωµα-
τική αντιπολίτευση.

Αυτό παρακολουθήσαµε και παρακολουθούµε και σε αυτήν τη
συζήτηση. Κουβέντα για τη µη τήρηση των προδιαγραφών του
Σωφρονιστικού Κώδικα στα καταστήµατα κράτησης, κουβέντα
για τα πραγµατικά αίτια που διαιωνίζουν την κακοδαιµονία και
την αναποτελεσµατικότητα του σωφρονιστικού συστήµατος στη
χώρα µας, κουβέντα, αν θέλετε, για το δύσµοιρο προ ετών κοινό
πόρισµα της διακοµµατικής επιτροπής που αφορούσε µια σειρά
και σήµερα επίκαιρες αλλαγές που πρέπει να γίνουν στο σω-
φρονιστικό σύστηµα και το οποίο οι κυβερνήσεις και της Νέας
∆ηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ από τότε, το πέταξαν στην ουσία
στο καλάθι των αχρήστων.

Γι’ αυτά τα πολύ σοβαρά ζητήµατα δεν ακούσαµε τίποτε. Ακού-
σαµε µόνο ευχές, ευχολόγια, ούτε καν κάποιες υποσχέσεις που,
αν θέλετε, η υπόσχεση έχει εν πάση περιπτώσει και το στοιχείο
της πολιτικής δέσµευσης.

Αυτό, λοιπόν, που, κατά τη γνώµη µας, προκύπτει και απ’ αυτήν
τη συζήτηση είναι ότι µπροστά µας έχουµε ένα ακόµη νοµοθέ-
τηµα, το τρίτο κατά σειρά που προσπαθεί να διαχειριστεί το πρό-
βληµα του υπερσυνωστισµού και των απαράδεκτων συνθηκών
κράτησης στις φυλακές, να εκτονώσει µια κατάσταση και όχι να
δώσει ουσιαστικές και ριζικές λύσεις.

Και αυτό γιατί, κατά τη γνώµη µας, δεν δίνει απάντηση σε τρία
κρίσιµα ζητήµατα: ∆εν δίνει απάντηση στην ανάγκη ουσιαστικής
βελτίωσης των συνθηκών κράτησης, δεν δίνει απάντηση στην
αντιµετώπιση ειδικών κατηγοριών κρατουµένων και δεν δίνει
απάντηση στη λήψη όλων εκείνων των αναγκαίων µέτρων που
απαιτούνται για να διευκολύνουν την κοινωνική ένταξη των απο-
φυλακισµένων.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επιµέ-
νουµε σ’ αυτά τα ζητήµατα, όχι µόνο γιατί όπως είθισται να λέ-
γεται το µόνο πράγµα που πρέπει να στερείται ο κρατούµενος
είναι η ελευθερία του, αλλά και γιατί από την κατάσταση που επι-
κρατεί στο σωφρονιστικό σύστηµα της χώρας µας, εξαρτάται σ’
ένα βαθµό –όχι απόλυτα- η καταπολέµηση της εγκληµατικότη-
τας, η αποφυγή φαινοµένων υποτροπής και η αντιµετώπιση του
υπαρκτού σήµερα φαινοµένου τα 4/5 των αποφυλακισµένων να
επανέρχονται στις φυλακές.

Και λέµε σ’ ένα βαθµό ότι µπορεί µέσα απ’ αυτά τα µέτρα να
αντιµετωπιστούν αυτά τα ζητήµατα, γιατί θεωρούµε ότι το φαι-
νόµενο της έξαρσης της εγκληµατικότητας που ζούµε σήµερα
είναι αποτέλεσµα µιας πολιτικής που σπρώχνει πλατιά στρώµατα
στην εξαθλίωση και στο περιθώριο και θυσιάζει τα πάντα στο
βωµό του κέρδους.

Μιλάµε για την ανάγκη αποσυµφόρησης. Και εµείς ρωτάµε το
απλό: Τι θα γίνει µε συγκεκριµένες κατηγορίες κρατουµένων που
είτε θα έπρεπε να έχουν ειδική µεταχείριση ή πολλοί από αυτούς,
κατά τη γνώµη µας, δεν θα έπρεπε να βρίσκονται καν στις φυ-
λακές; Τι θα γίνει µε τους ανήλικους κρατούµενους, για τους
οποίους εµείς υποστηρίζουµε ότι πρέπει να αλλάξει ριζικά το θε-
σµικό πλαίσιο αντιµετώπισής τους και να δηµιουργηθούν όλες
εκείνες οι προϋποθέσεις, έτσι ώστε αυτοί οι νέοι άνθρωποι να
µπορούν, τουλάχιστον, να ολοκληρώνουν την υποχρεωτική εκ-
παίδευση;

Τι θα γίνει µε τους αλλοδαπούς κρατούµενους, τους οικονο-
µικούς µετανάστες; Ένα πολύ µεγάλο µέρος αυτών αυτήν τη
στιγµή κρατείται στις φυλακές, έχει την ίδια ακριβώς ποινική µε-
ταχείριση µε τους ποινικούς κρατουµένους, µόνο και µόνο για το
λόγο ότι βρέθηκαν παράνοµα στη χώρα µας, προκειµένου να γλι-
τώσουν από τη φτώχεια και τους πολέµους στις πατρίδες τους.
Εµείς θεωρούµε ότι αυτοί οι κρατούµενοι θα πρέπει να απελευ-
θερωθούν.

Τι θα γίνει µε την κοινωνική επανένταξη των κρατουµένων που
επί της ουσίας αφήνονται στη µοίρα τους µ’ ένα επίδοµα σε κά-
ποιες περιπτώσεις ελεηµοσύνης των 184 ευρώ από τον ΟΑΕ∆,
χωρίς να δίνεται σ’ αυτούς τους ανθρώπους ούτε επίδοµα ανερ-
γίας ούτε ιατροφαρµακευτική περίθαλψη ούτε όλα εκείνα τα ανα-
γκαία µέτρα που, πραγµατικά, θα διευκόλυναν την κοινωνική
τους επανένταξη;

Εµείς, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θεωρούµε ότι αυτά τα
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µέτρα πρέπει να συζητούνται σ’ ένα νοµοθέτηµα που θέλει να
έχει τον τίτλο «αποσυµφόρηση των φυλακών και βελτίωση των
συνθηκών κράτησης» και αυτό γιατί θεωρούµε ότι αυτά τα µέτρα
είναι τα στοιχειώδη, τα ελάχιστα, προκειµένου να βελτιωθούν οι
απαράδεκτες και ταπεινωτικές συνθήκες που επικρατούν σήµερα
στις φυλακές της χώρας µας.

Τουλάχιστον εµείς, σαν Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, απ’
αυτήν τη σκοπιά κρίναµε και τις προηγούµενες νοµοθετικές πα-
ρεµβάσεις των κυβερνήσεων της Νέας ∆ηµοκρατίας, απ’ αυτήν
τη σκοπιά κρίνουµε και την τωρινή νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης του ΠΑΣΟΚ.

Ορισµένες από τις ρυθµίσεις που εισάγονται προς συζήτηση
µε την τροπολογία, αν και φιλοδοξούν να λύσουν κάποια πραγ-
µατικά προβλήµατα που υπάρχουν στη δικαστική πρακτική, εν
τούτοις θεωρούµε ότι είτε είναι ανεπαρκείς, είτε ενδέχεται να δη-
µιουργήσουν άλλα σοβαρά προβλήµατα.

Αναφερόµαστε πρώτα και κύρια στις τροποποιήσεις που γίνο-
νται στο θεσµό της προσωρινής κράτησης. Κατά τη γνώµη µας,
υπήρχε και υπάρχει πρόβληµα όσον αφορά την εφαρµογή του
θεσµού της προσωρινής κράτησης. Όµως, θεωρούµε προβλη-
µατική την άµεση συσχέτιση του θεσµού της προσωρινής κρά-
τησης που έχει µια αυτοτέλεια, µε την ανάγκη εκτόνωσης και
άµεσης αποσυµφόρησης των φυλακών. Είναι άλλο πράγµα να
δούµε την προβληµατική λειτουργία του θεσµού της προσωρι-
νής κράτησης και να τη διορθώσουµε και άλλο πράγµα η εκ βά-
θρων αναθεώρησή του στο όνοµα της εκτόνωσης και της
αποσυµφόρησης των φυλακών.

Ας το πούµε διαφορετικά, κύριε Υπουργέ και µε µία δόση
υπερβολής. Ακόµη και άδειες να ήταν οι φυλακές, πάλι θα
έπρεπε να αναθεωρηθεί ο θεσµός της προσωρινής κράτησης,
έτσι ώστε, πραγµατικά, να εξασφαλιστεί η κατ’ εξαίρεση εφαρ-
µογή του από τις δικαστικές αρχές. Όµως, θεωρούµε ότι η συ-
γκεκριµένη τροποποίηση είναι νοµικά και πολιτικά φορτισµένη
από µία ανάγκη τεχνητής αποσυµφόρησης και σ’ ορισµένες πε-
ριπτώσεις µπορεί να δηµιουργηθούν σοβαρά προβλήµατα, όπως
µε την προϋπόθεση ύπαρξης αµετάκλητων δικαστικών αποφά-
σεων, προκειµένου να στοιχειοθετηθεί ο κίνδυνος τέλεσης νέων
εγκληµάτων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Και αν θέλετε, µ’ αυτές τις τροποποιήσεις αδικούνται και µια
σειρά σωστών ρυθµίσεων που υπάρχουν στην τροποποίηση του
άρθρου 282 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, όπως είναι η ανά-
γκη ειδικής και εµπεριστατωµένης αιτιολογίας ή όπως είναι η
ανάγκη αντικατάστασης των αόριστων και αξιολογικών κριτηρίων
µε πραγµατικά περιστατικά.

Εξάλλου, εµείς θεωρούµε ότι η άποψη που αποδίδει την
ύπαρξη µεγάλου αριθµού προσωρινώς κρατουµένων µονοµερώς
στην αυστηρότητα των δικαστικών αρχών, κατά τη γνώµη µου,
παραβλέπει ότι αυτές οι υποθέσεις εκδικάζονται µετά από δεκα-
τρείς και δεκαπέντε µήνες. Συνεπώς ο αριθµός θα µπορούσε να
ήταν µικρότερος, αν ήταν ταχύτερη η διαδικασία απονοµής της
δικαιοσύνης.

Αναφερόµαστε στη συνέχεια στη ρητή αναγνώριση από το
νόµο του πληµµεληµατικού χαρακτήρα της κοινής διακίνησης
των ναρκωτικών από εξαρτηµένους.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κυρία Πρόεδρε, την ανοχή σας.
Είναι αλήθεια ότι υπάρχει πρόβληµα µε τη δικαστηριακή πρα-

κτική και την οµολογία αναφορικά µε τον ποινικό χαρακτηρισµό
των αντίστοιχων πράξεων, έτσι ώστε να µπορούν να επωφελού-
νται από τα ποικίλα εναλλακτικά µέτρα.

Ταυτόχρονα, όµως, αναρωτιόµαστε αν σήµερα υπάρχουν όλες
εκείνες οι αναγκαίες υποδοµές, προκειµένου να απορροφήσουν
και να στηρίξουν αυτούς τους ανθρώπους.

Ακούσαµε προσεκτικά χθες και τον κύριο Υπουργό και τον Κοι-
νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ και άλλους Βουλευτές του
ΠΑΣΟΚ να υπερασπίζονται µε πάθος τη σωστή εκτίµηση ότι άλλο
είναι ο τοξικοεξαρτηµένος και άλλο είναι ο έµπορος ναρκωτικών
και ότι στη βάση αυτής της διαφορετικότητας δικαιολογείται και

η διαφορετική µεταχείριση.
Σωστά. Είναι ακριβώς έτσι. Το µεγάλο, όµως, ερώτηµα είναι

το εξής: Αυτή η διαφορετική µεταχείριση εξαντλείται στην υφ’
όρον απόλυση, δηλαδή στο αν ο τοξικοεξαρτηµένος θα µείνει λι-
γότερο στις φυλακές ή στο αν θα παρθούν όλα εκείνα τα ανα-
γκαία µέτρα, έτσι ώστε η φυλακή γι’ αυτόν τον άνθρωπο να µην
είναι εγκλεισµός, αλλά να είναι θεραπεία. Και η Κυβέρνηση µε
τον τρόπο που απαντά στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο εξαντλεί
την ευαισθησία της στην απόλυση και από εκεί και πέρα µεταθέ-
τει το πρόβληµα στην κοινωνία, στην οικογένεια, σε αυτόν τον
ίδιο τον τοξικοεξαρτηµένο, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται για τις πι-
θανότητες υποτροπής του.

Εµείς επιµένουµε, κύριε Υπουργέ, στην ανάγκη ολόπλευρης
στήριξης αυτών των ανθρώπων, στήριξης των προγραµµάτων
του ΚΕΘΕΑ, του «18 ΑΝΩ» στις φυλακές, που σήµερα µαραζώ-
νουν, υποβαθµίζονται και υπολειτουργούν και, αν θέλετε, αντι-
καθιστώνται από την απαράδεκτη εκείνη ρύθµιση και του νόµου
∆ένδια για την υποκατάσταση µε τη µεθαδόνη, ένα θεσµό απα-
ράδεκτο και αποτυχηµένο διεθνώς, όπως επίσης επιµένουµε
στην ανάγκη τα 4/5 να παραµείνουν για όλους τους έµπορους
ναρκωτικών, τους ψυχρούς, όπως ειπώθηκε, εµπόρους ναρκωτι-
κών και γι’ αυτούς των οποίων οι πράξεις δεν απειλούνται µε ισό-
βια κάθειρξη.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, από τη µεριά µας ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας διεκδικούµε άµεσα µέτρα για την απο-
συµφόρηση των φυλακών. Πιστεύουµε ότι αυτά τα µέτρα πρέπει
να συνοδευτούν µε την τήρηση των προδιαγραφών του Σωφρο-
νιστικού Κώδικα για τα δικαιώµατα των κρατουµένων, µε την κά-
λυψη όλων των αναγκών από ειδικευµένο προσωπικό, µε τη
δηµιουργία δραστηριοτήτων εκπαιδευτικών, µορφωτικών, πολι-
τιστικών µέσα στις φυλακές, µε γενναία µέτρα στήριξης των απο-
φυλακισµένων για την οµαλή κοινωνική τους επανένταξη.

Επειδή δεν θεωρούµε ότι η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση
της Κυβέρνησης απαντά σε αυτά τα κρίσιµα, κατά τη γνώµη µας,
ζητήµατα, γι’ αυτόν το λόγο δεν θα ψηφίσουµε την τροπολογία
που φέρνει η Κυβέρνηση. Θα ψηφίσουµε την τροπολογία που
αφορά την άσκηση των ενδίκων µέσων, µε την οποία είχαµε το-
νίσει και στην επιτροπή ότι συµφωνούµε.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε συ-

νάδελφε.
Το λόγο έχει ο αγορητής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού

κ. Μαυρουδής Βορίδης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τελειώσω γρήγορα µε τα εύ-

κολα.
Κατά τη γνώµη µου, ο κύριος Υπουργός και η Κυβέρνηση αδι-

κεί το νοµοσχέδιό της, συνδέοντάς το µε αυτήν τη συγκεκριµένη
τροπολογία. Εµείς θα ψηφίσουµε το σύνολο των άρθρων του νο-
µοσχεδίου, πλην του άρθρου 9, για το λόγο ότι η προθεσµία των
πέντε ηµερών, η οποία παραµένει παρά τη βελτίωση του άρθρου,
θεωρούµε ότι είναι πολύ µικρή. Κατά τα λοιπά θα ψηφίσουµε το
σύνολο των άρθρων του νοµοσχεδίου.

Θα ψηφίσουµε, επίσης, την τροπολογία η οποία αφορά στα ει-
ρηνοδικεία. Έτσι, τελειώνω µε αυτά που θα ψηφίσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε καταθέσει την αίτηση
για διεξαγωγή ονοµαστικής ψηφοφορίας. Σε λίγο ο καθένας από
εµάς θα κληθεί να πάρει θέση πάνω στο συγκεκριµένο ζήτηµα.

Και θέλω να σας διευκρινίσω τι θα αποφασίσετε εγκρίνοντας
τη συγκεκριµένη τροπολογία. Θέλω να διευκρινίσω το εξής: Μπο-
ρούµε να διαφωνούµε πολιτικά, µπορούµε να συµφωνήσουµε
υπό µία έννοια ότι όλοι καταλάβαµε ποια είναι η διαφωνία µας.
Αλλά είναι σηµαντικό να µην υπάρχει παραπλάνηση και παρα-
πληροφόρηση µέσα στην Αίθουσα, διότι αυτά είναι ζητήµατα, τα
οποία, κακά τα ψέµατα, κάποιος πρέπει να έχει πρόσβαση στον
ποινικό νόµο για να αντιληφθεί τι ακριβώς είναι αυτή η ρύθµιση.
Και εγώ δεν θα ήθελα να φύγουν από εδώ συνάδελφοι έχοντας
ψηφίσει σε λίγο και να πάνε στο εκλογικό τους σώµα, στους ψη-
φοφόρους τους και να µην έχουν κατανοήσει τι είναι αυτό το
οποίο ψήφισαν.

Να σας εξηγήσω, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι µας
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καλεί η Κυβέρνηση να ψηφίσουµε σε αυτήν την Αίθουσα. Πη-
γαίνω, κατά τη γνώµη µου, στο βαρύτερο, δεν πηγαίνω µε τη
σειρά που είναι διατυπωµένα. Συζητώ τώρα για τα ναρκωτικά.
Θα έρθω στην τροποποίηση για την προσωρινή κράτηση, αλλά
και στην τροπολογία, στο άρθρο που αφορά τα µέτρα για τη βελ-
τίωση των συνθηκών διαβίωσης, έτσι όπως λέγεται.

Ναρκωτικά. Και πηγαίνω σε αυτό που κατά τη γνώµη µου είναι
το κρισιµότερο.

Το άρθρο 40, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, «απόλυση υπό
όρο», πώς ήταν; Πώς ήταν το άρθρο 40; «Όσοι καταδικάζονται σε
ποινή κάθειρξης για παράβαση του παρόντος και παλαιού -δη-
λαδή για αδίκηµα εµπορίας ναρκωτικών- µε τις επιβαρυντικές πε-
ριστάσεις των άρθρων 23 και 23α’ του νόµου». Θα
συνεννοηθούµε; Έµποροι ναρκωτικών: δηλαδή πουλάνε, απο-
θηκεύουν, κατέχουν, εισάγουν. Έµποροι ναρκωτικών µε επιβα-
ρυντικές περιστάσεις: δηλαδή είναι υπότροποι, το έχουν
ξανακάνει, ενεργούν κατ’ επάγγελµα, έχουν διαµορφώσει υπο-
δοµή επαγγελµατική, ενεργούν κατά συνήθεια, το κάνουν και το
ξανακάνουν και το ξανακάνουν, ενεργούν µε σκοπό να προκαλέ-
σουν τη χρήση ναρκωτικών ουσιών από ανηλίκους. Αυτοί είναι!
Χρησιµοποιούν ανήλικα πρόσωπα για την τέλεση των πράξεών
τους, βάζουν ανηλίκους και πουλάνε για να κρύβονται αυτοί από
πίσω ή µετέρχονται κατά την τέλεση των πράξεων αυτών ή προς
το σκοπό της διαφυγής τους, τη χρήση όπλων, ή περιστάσεις τέ-
λεσης µαρτυρούν ότι είναι ιδιαίτερα επικίνδυνοι.

Για αυτούς επαπειλείται ισόβια κάθειρξη. Ποιοι είναι αυτοί;
Είναι οι έµποροι ναρκωτικών; Στην κοινή ορολογία, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτοί είναι οι µεγαλέµποροι ναρκωτικών, είναι
τα εκατό κιλά, είναι οι τόνοι. Αυτοί είναι!

Έλεγε ο προηγούµενος νόµος µας ότι όποιοι τιµωρήθηκαν, µε
ποινή καθείρξεως, αυτοί, έλεγε ο νόµος µας, δεν µπορούν να ζη-
τήσουν την απόλυσή τους από τις φυλακές πριν εκτίσουν τα 4/5
της ποινής τους. Σ’ αυτούς τώρα η Κυβέρνηση θέλει να δώσει τα
3/5. Για ποιο λόγο πρέπει να έχουν επιεικέστερη µεταχείριση
αυτοί οι συγκεκριµένοι;

Θα σας πει ο κύριος Υπουργός ότι ο κ. Βορίδης αποκρύπτει.
Νοµίζω υπονόησε κι ότι ενδεχοµένως δεν γνωρίζω. ∆εν ξέρω τι
από τα δύο, πάντως κάτι από τα δύο. Αποκρύπτει, διότι αυτοί που
τελούν αυτές τις πράξεις, που χρησιµοποιούν τους ανηλίκους,
που είναι υπότροποι, που το κάνουν κατ’ επάγγελµα, αυτοί µε τα
πολλά κιλά, µπορεί να είναι εξαρτηµένοι τοξικοµανείς και άρα
µπορεί να τους έχει αναγνωριστεί αυτό. Εποµένως αυτοί οι άν-
θρωποι που είναι εξαρτηµένοι τοξικοµανείς γιατί να µην έχουν
επιεικέστερη µεταχείριση; Απάντηση: Έχουν επιεικέστερη µετα-
χείριση διότι αν αναγνωριστεί αυτό, «σπάνε» τα ισόβια και πέ-
φτουν σε χαµηλότερη ποινή.

Τώρα δεν του φτάνει αυτό του κυρίου Υπουργού, θέλει και
άλλη επιεικέστερη µεταχείριση γι’ αυτούς, στα 3/5! Μα οι καη-
µένοι είναι εξαρτηµένοι. Ποιοι καηµένοι; Οι καηµένοι µε τον ένα
τόνο; Οι καηµένοι µε τα εκατό κιλά; Οι καηµένοι που βάζανε τα
παιδιά και πουλάγανε; Αυτοί οι καηµένοι;

Αυτοί πρέπει να τύχουν της εύνοιας του Κοινοβουλίου µε την
ψήφο σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Αυτό θα εγκρίνετε;
Προχωρώ.

Λέει, όµως, ο κύριος Υπουργός: Ναι, αλλά σε τελευταία ανά-
λυση διατηρώ την ισόβια κάθειρξη εκεί που την είχα. Το βελτιώνω
γι’ αυτούς στους οποίους αναγνωρίστηκε η τοξικοµανία τους.
Πήραν, λοιπόν, αυτήν την εξαιρετική µεταχείριση και η ποινή
τους είναι κάθειρξη. Σε όσους, όµως, δεν αναγνωρίστηκε, τι
κάνω; Τα είκοσι έτη, θα σας πει, τα κάνω είκοσι πέντε.

Για να συνεννοηθούµε, γιατί εδώ µάλλον έχουµε παρανοήσει
τι είναι αυτό που γίνεται. Λέει η διάταξη όπως έρχεται τώρα: Όσοι
καταδικάστηκαν µε τις επιβαρυντικές περιστάσεις, που είπαµε,
σε ισόβια, µπορούν να απολυθούν εφόσον έχουν εκτίσει τα εί-
κοσι πέντε. Τι έλεγε η προηγούµενη διάταξη, αυτή που αλλά-
ζουµε;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ την επιείκειά σας, κυρία Πρόεδρε. ∆υστυχώς
είναι σύνθετο. Κι έχουµε πιάσει ένα θέµα µόνο.

Όσοι καταδικάζονται σε ποινή κάθειρξης για παράβαση, µε το

23α, µπορούν να απολυθούν. Εφόσον πρόκειται, λέει, για πρό-
σκαιρη κάθειρξη –η παλιά διάταξη- στα 4/5 -αυτό είναι που κάνει
τώρα 3/5- και προκειµένου για ισόβια κάθειρξη, τουλάχιστον τα
είκοσι πέντε έτη. Μία η άλλη όσον αφορά την ισόβια κάθειρξη.
∆ιατηρεί την προηγούµενη.

Προσέξτε, όµως, τι κάνει, γιατί κάνει και κάτι άλλο.
Λέει παρακάτω η παλιά διάταξη: Στον κατά το πρώτο εδάφιο

κατάδικο δεν µπορεί να χορηγηθεί η υπό όρον απόλυση αν δεν
µείνει στο σωφρονιστικό κατάστηµα -όταν έχει καταδικαστεί σε
πρόσκαιρη κάθειρξη- τουλάχιστον 2/3 του συνόλου της ποινής
του και για ισόβια κάθειρξη τουλάχιστον είκοσι. Έτσι δεν λέει;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Έτσι ακριβώς.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Μπράβο.
Τι είναι αυτό; Ξέρετε τι είναι αυτό; Αυτό είναι, όπως λέµε στη

γλώσσα την ποινική, αλλά και της φυλακής, τα λεγόµενα «σκα-
στά». Τι είναι τα «σκαστά»; ∆εν µπορεί να υπάρξει ευεργετική επι-
µέτρηση ποινής. ∆ηλαδή τι; Όταν κάνεις φυλακή, εάν είσαι
υπερήλικος, µετράει η µία µέρα που κάνεις διπλή. Όταν εργάζε-
σαι, η µία µέρα που κάνεις µετράει περίπου διπλή. Σε ορισµένα
καταστήµατα κρατήσεως, τα οποία έχουν µέσα εργασίες κλπ.,
καµµιά φορά µπορεί να µετράει διπλή και κάτι παραπάνω. Κά-
νεις µία µέρα φυλακή και µετράει για δύο. Κάντε τώρα τους λο-
γαριασµούς σας.

Ισόβια κάθειρξη. Λέει εδώ: Κατ’ ελάχιστον πρέπει να κάνεις εί-
κοσι πέντε. Το διατηρεί. Έλεγε, όµως, προηγουµένως ο νοµοθέ-
της. Θα βγάλεις τουλάχιστον είκοσι. ∆εν µε νοιάζει πώς θα το
υπολογίσεις ευεργετικά. Θα κάτσεις τουλάχιστον είκοσι χρόνια
µέσα. ∆εν µε νοιάζει τι θα κάνεις. Πρόσκαιρη κάθειρξη. Επειδή σε
έβγαλαν τοξικοµανή ή σου έδωσαν ένα ελαφρυντικό προτέρου
εντίµου βίου, σου έσπασαν τα ισόβια κι έχεις µία ποινή δεκαπέ-
ντε ετών.

Λέει ο νοµοθέτης: Μπορεί να λέει εδώ ό,τι λέει για τα 4/5, αλλά
εγώ θέλω να κάτσεις µέσα τουλάχιστον τα 2/3. Τι κάνει ο κύριος
Υπουργός; Το καταργεί κι αυτό. Πάει αυτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: ∆ηλαδή, τα είκοσι πέντε, δώδεκα.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Όσα είναι. Όσα βγουν µε την ευερ-

γετική επιµέτρηση.
∆εν υπάρχει, λοιπόν, ελάχιστο όριο.
Τρίτη απάντηση του κυρίου Υπουργού, στην οποία µε ενεκά-

λεσε χθες, µάλιστα περίπου ως αδιάβαστο. Λέει –προηγούµενη
ρύθµιση- το εξής: Οι διατάξεις της παραγράφου 3 του άρθρου
105 του Ποινικού Κώδικα δεν εφαρµόζονται. Τι λέει η παράγρα-
φος 3 του άρθρου 105; Λέει: Αυτό δεν εφαρµοζόταν. Τώρα, λέει
ο Υπουργός, εγώ την καταργώ αυτήν την εξαίρεση. Και τι ισχυ-
ρίστηκε χθες; Ισχυρίστηκε ότι γι’ αυτόν το λόγο εφαρµόζεται και
το άρθρο 106, το άρθρο 105 επόµενα.

Πρώτη διευκρίνιση για να τελειώνουµε: Ποιος σας είπε ότι δεν
εφαρµόζεται το άρθρο 106 σήµερα;

Το άρθρο 106, για να συνεννοηθούµε -συγχωρέστε µε, παρα-
συρόµαστε γιατί κάνουµε ένα διάλογο µεταξύ µας, αλλά να σας
βάλω στη συζήτηση- αφορά τι; Τις προϋποθέσεις υπό τις οποίες
χορηγείται η υφ’ όρον απόλυση. Πας στο δικαστικό συµβούλιο,
κάνεις την αίτηση και το δικαστικό συµβούλιο θα πρέπει να εκτι-
µήσει αν η διαγωγή του επιτρέπει να πάρει την υφ’ όρον από-
λυση ή όχι.

Λέει ο κύριος Υπουργός: Αυτό δεν εφαρµοζόταν. Τώρα εφαρ-
µόζεται.

Να ξαναδιαβάσετε, κύριε Υπουργέ, τις διατάξεις. Βεβαίως και
εφαρµοζόταν. Το µόνο που δεν εφαρµοζόταν ήταν το άρθρο 105,
παράγραφος 3, το οποίο µιλάει για τις αθροιστικές –ένα ειδικό
ζήτηµα- εκτίσεις ποινών, για τις σωρευτικές εκτίσεις ποινών.

Και αυτό είχε µπει ως επιβαρυντικό για να εκτίουν οι έµποροι
των ναρκωτικών βαρύτερες ποινές και να µην ωφελούνται από
το άρθρο 105 και τη ρύθµιση του άρθρου 105 παράγραφος 3.
Το αφαιρείτε και αυτό! Τρεις µεταρρυθµίσεις σε ένα άρθρο, όλες
επ’ ωφελεία των µεγαλεµπόρων ναρκωτικών! Αυτό θέλετε; Κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό θέλετε;

Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε.
Όσον αφορά στο άρθρο 40, δεν έχω να πω κάτι άλλο.
Προχωρώ, λοιπόν. Μένω πάλι στα ναρκωτικά. Ακούστε τι άλλο
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φέρνει ο κύριος Υπουργός, τι σας λέει να ψηφίσετε. Σας λέει το
εξής όσον αφορά το πώς θα κριθεί εάν κάποιος είναι τοξικοµα-
νής ή όχι. Λέει «διατηρώ το ίδιο σύστηµα». Φυσικά το ίδιο σύ-
στηµα διατηρείτε. Ό,τι προβλέψατε. Παλιά ήταν
πραγµατογνώµονας, τώρα νοµίζω µε νοµοθετική ρύθµιση του κ.
Χατζηγάκη υπάρχει και το θέµα της τοξικολογικής.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Και της ποσότητας.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Για να διακριβωθεί η τοξικοµανία κά-

ποιου, κάνατε επίσης και το διαχωρισµό των ποσοτήτων. Σωστά,
κύριε Υπουργέ. Ερώτηση: Τόσο σηµαντικό είναι; Να το πω λαϊκά,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Στα ναρκωτικά η διακρίβωση της
τοξικοµανίας είναι όλα τα λεφτά. Ό,τι είναι, είναι η διακρίβωση
της τοξικοµανίας. Όποιος βγει τοξικοµανής, πέφτει στα µαλακά,
γιατί, ακριβώς, προβλέπονται ειδικές ευµενείς ρυθµίσεις γι’
αυτόν.

Πάµε τώρα στο συγκεκριµένο. Πώς το διακριβώναµε; Πραγ-
µατογνώµονας και τοξικολογική. Ποιος το διακρίβωνε; Ακούστε!
Ποιος; Το δικαστήριο! Γινόταν στα πλαίσια της ανάκρισης όλη
αυτή η διαδικασία, πήγαιναν τα χαρτιά, εµφανιζόταν ο κατηγο-
ρούµενος για την εµπορία των ναρκωτικών στο δικαστήριο και
έλεγε «να, το χαρτί µου, κύριοι, είµαι τοξικοµανής, δώστε µου
την ευεργετική µεταχείριση που επιφυλάσσει ο νόµος για τους
τοξικοµανείς». Αυτό έλεγε!

Τι λέει ο κύριος Υπουργός; «Όχι», λέει, «Γιατί µόνο το δικα-
στήριο;». Κατά πάσα στάση της δίκης. ∆εν το λέει µ’ αυτήν τη
διατύπωση, είναι αστική η διατύπωση που χρησιµοποιώ εδώ.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κατά την άσκηση της δίωξης.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Και κατά την άσκηση της δίωξης.
Πάει, δηλαδή, κάποιος στον εισαγγελέα –προσέξτε- και λέει

«είµαι τοξικοµανής, κύριε εισαγγελεύ». Ναι, σε πιάσαµε µε δύο
κιλά. Μάλιστα. Είµαι τοξικοµανής. Πολύ ωραία. Τι θα έλεγε ο ει-
σαγγελέας; Θα έλεγε «πήγαινε, παιδί µου, µε εµπορία στον ανα-
κριτή», ο ανακριτής θα διέταζε πραγµατογνωµοσύνη, θα πήγαινε
ο άνθρωπος στον πραγµατογνώµονα, θα µας έλεγε τι πρέπει να
γίνει και θα πήγαιναν όλα αυτά τα χαρτιά και τη δικογραφία στο
δικαστήριο για να αποφασίσει εάν θα πρέπει να τον δεχθούµε
ως τοξικοµανή ή όχι.

Ο κύριος Υπουργός τώρα λέει «όχι, ο εισαγγελέας θα το πει».
Πώς θα το πει ο εισαγγελέας την ώρα που δεν έχει τίποτα µπρο-
στά του; Θα το πει. Ποια είναι η συνέπεια; Ακούστε τώρα τη συ-
νέπεια, διότι υπάρχει έχει ένα µυστικό το έργο εδώ. ∆ιότι θα σας
πει ο κύριος Υπουργός, «σε τελευταία ανάλυση, τι έγινε αν το πει
ο εισαγγελέας ή το δικαστικό συµβούλιο; ∆εν µπορεί να το πει ο
οποιοσδήποτε σ’ αυτήν τη διαδικασία;».

Θα σας πω δύο πράγµατα. Όταν υπάρξει νοµικός χαρακτηρι-
σµός της πράξεως, η πράξη δεν βαρύνεται µετά. ∆εν µπορεί να
επιβαρυνθεί από την άσκηση της ποινικής δίωξης η θέση του κα-
τηγορουµένου. Αυτό δεν γίνεται. Το είπαν; Τελείωσε.

Θέτω, λοιπόν, ερώτηση προς τους συναδέλφους που θα ψη-
φίσουν: Και τι θα γίνει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν διαπι-
στώσουµε ότι ο κατηγορούµενος εξαπατούσε το δικαστήριο;
∆υστυχώς, δεν θα µπορεί να γίνει τίποτε.

Θέτω, λοιπόν, το εξής ζήτηµα. ∆είτε την άλλη σηµαντική συ-
νέπεια, µε την οποία και νοµικά δεν σας µπλέκω µε το δογµατικό,
γιατί όσοι ξέρουν νοµικά καταλαβαίνουν τι λέω. Λέει: ανάλογα
µε το αν είναι τοξικοµανής, θα κρίνω αν η πράξη είναι πληµµέ-
ληµα ή κακούργηµα. Ακούστε το.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, ολο-
κληρώστε, σας παρακαλώ. Έχετε ήδη διπλασιάσει το χρόνο οµι-
λία σας.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ζητώ την κατανόησή σας, κυρία
Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι όλο το επιχείρηµα είναι εδώ.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Σας παρακαλώ να κατα-
νοήσετε και εσείς το Προεδρείο και το Σώµα.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Εάν αυτή ήταν µόνο η εισαγωγή σας,
κύριε Βορίδη, τι άλλο θα µας πείτε ακόµα;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Όχι, δεν είναι εισαγωγή, αλλά η
ουσία. Όµως, είναι ένα µόνο θέµα, τα ναρκωτικά.

Πόσο χρόνο θα µου δώσετε, κυρία Πρόεδρε;
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ολοκληρώστε, κύριε Βο-

ρίδη, γιατί, όπως γνωρίζετε, έχετε και δευτερολογία.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, εξαντλώντας την κα-
τανόησή σας, τι χρόνο θα µου δώσετε ακόµα;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Πόσο χρόνο θέλετε; Σας
φτάνουν άλλα δύο λεπτά;

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Θα µου δώσετε άλλα πέντε, κυρία
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): ∆εν είναι δυνατόν, κύριε
Βορίδη.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ωραία, κυρία Πρόεδρε. Θα τα πω
γρήγορα από εδώ και πέρα.

Συνεχίζω, λοιπόν. Όσον αφορά το νοµικό χαρακτηρισµό, ας
δούµε τι λέει ο κύριος Υπουργός εδώ. Ακούστε, λοιπόν. Αφού
τον είδαµε αυτόν ότι είναι τοξικοµανής, άρα τιµωρείται µε πλαί-
σιο ποινής πληµµελήµατος. Όντως έτσι είναι, όπως το λέει. Θα τι-
µωρηθεί από δύο έως πέντε χρόνια, γιατί η πράξη είναι
πληµµέληµα. Τι λέτε; ∆ηλαδή θα δικάζεται στο τριµελές πληµ-
µελειοδικείο, δηλαδή η υφ’ όρον απόλυση θα είναι στα 2/5 αντί
στα 4/5 -γιατί και τα πληµµελήµατα είναι στα 2/5- και βεβαίως η
απαξία της πράξης µηδενίζεται.

Πηγαίνω γρήγορα. Κύριες και κύριοι συνάδελφοι, αυτά ψηφί-
ζετε, για τα ναρκωτικά. Εσείς, όταν ψηφίζετε την τροπολογία,
αυτά ψηφίζετε για τα ναρκωτικά. Πηγαίνω στην προσωρινή κρά-
τηση. Ακούστε µε δυο λόγια τι κάνει. Έχουµε µια –και τελειώνω
σε ενάµισι λεπτό ακριβώς µέσα στα δυο λεπτά που µου δώσατε,
κυρία Πρόεδρε- προσωρινή κράτηση σήµερα, η οποία λέει ότι -
µας έφερε στοιχεία ο κύριος Υπουργός- ασκείται, ας το πω, χα-
λαρά από τους δικαστές και, πράγµατι, µπορούµε να την
περιορίσουµε. Το κατάλαβα. Αυτό, όµως, είναι ένα ζήτηµα της
νοµικής επιστήµης και δικαστικής πρακτικής. Με τις ρυθµίσεις
που έρχονται τι λέει τελικώς; Για να προφυλακίσει ο δικαστής άν-
θρωπο, ο οποίος έχει τελέσει κακούργηµα –εκβίαση, σωµατε-
µπορία, αποπλάνηση ανηλίκου- που τιµωρείται από πέντε έως
δέκα χρόνια τι λέει: «Ξέρετε πως µπορώ να τον βάλω φυλακή,
προσωρινά κρατούµενο; Μόνο, λέει, αν έχει οµοειδής αµετά-
κλητες καταδικαστικές αποφάσεις». ∆ηλαδή, πρώτον, το «οµοει-
δής» δεν ξέρω τι είναι. Λόγου χάριν, κάποιος έχει
κακουργηµατικές κλοπές και έχει και ληστεία. Είναι οµοειδής ή
δεν είναι οµοειδής; Μπορεί να είναι ή πρέπει να έχει µόνο κλοπές;
∆εύτερο -και σηµαντικότερο- όσον αφορά τις αµετάκλητες δικα-
στικές αποφάσεις, ακούστε το ωραίο! Μπράβος πήγε εκβίασε
κατάστηµα, του ασκήθηκε ποινική δίωξη, αφέθηκε ελεύθερος,
ξαναπήγε στο ίδιο κατάστηµα άσκησε εκ νέου εκβίαση, έχει µόνο
ποινική δίωξη, δεν έχει αµετάκλητη καταδίκη, ξανά ελεύθερος.
∆εν µπορούµε να τον κλείσουµε φυλακή όσες διώξεις και να έχει,
µόνο και µόνο διότι ο κύριος Υπουργός φοβάται τη δικαστική
πρακτική, στο θέµα της προσωρινής κράτησης.

Θα µιλήσω στη δευτερολογία µου για τη δήθεν αποσυµφό-
ρηση των φυλακών.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Επιτρέψτε µου.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναλαµβάνετε κολοσσιαία ευ-

θύνη. Οφείλουµε να καταλάβουµε εδώ ότι δεν είναι δυνατόν στις
παρούσες συνθήκες το µήνυµα που στέλνει το ελληνικό Κοινο-
βούλιο να είναι η χάρη στους εµπόρους ναρκωτικών. Είναι τε-
λείως απαράδεκτο και οφείλει ο καθένας από εµάς να αναλάβει
τις ευθύνες του.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ )

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΥΣΑ (Ροδούλα Ζήση): Κύριε συνάδελφε, και
εσείς αναλαµβάνετε την ευθύνη της κατάχρησης, της ευγένειας
και της υποµονής και της ανοχής του Προεδρείου.

Γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι από τα άνω δυτικά θεωρεία της
Βουλής, παρακολουθούν τη συνεδρίαση, αφού προηγουµένως
ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής, το ∆η-
µοτικό Σχολείο Παιδαγωγικής Πειραιά µε τριάντα πέντε µαθητές
και δύο συνοδούς.

Η Βουλή σας καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Συνασπισµού Ριζο-
σπαστικής Αριστεράς κ. Νικόλαος Τσούκαλης.
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Προκαταβολικά να δηλώσουµε, κύριε Υπουργέ, ότι και τα τρία

άρθρα της τροπολογίας θα τα ψηφίσουµε, θεωρώντας ότι είναι
η µοναδική περίπτωση από το 1990 και µετά, όπου το Υπουργείο
βελτιώνει το πλαίσιο προσωρινής κράτησης και περιοριστικών
όρων. Μέχρι τώρα πάντα –δυστυχώς και επί κυβερνήσεώς σας
και επί κυβερνήσεως Νέας ∆ηµοκρατίας- είχε ως στόχο την αυ-
στηροποίηση των όρων και των ποινών, αλλά και των όρων κρά-
τησης και προσωρινής κράτησης και προφυλάκισης.

Με αυτά τα τρία άρθρα της τροπολογίας, κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, η Κυβέρνηση φιλοδοξεί, σύµφωνα µε την αιτιολογική
της έκθεση, να υλοποιήσει δυο στόχους: Πρώτον, να προασπίσει
το σεβασµό, την προστασία της αξίας του ανθρώπου και την
πλήρη εφαρµογή του τεκµηρίου αθωότητας του κατηγορουµέ-
νου κατά το στάδιο της ανάκρισης και δεύτερον, την αποσυµ-
φόρηση των σωφρονιστικών ιδρυµάτων, καταστηµάτων και
κρατητηρίων από τον υπερκορεσµό, µε την ταυτόχρονη διαµόρ-
φωση ανθρωπίνων συνθηκών κράτησης, που συνάδουν µε τον
υποτιθέµενο σήµερα σωφρονισµό.

Ας κάνουµε, λοιπόν, κάποια αρχικά σχόλια. Πρώτα από όλα,
κύριε Υπουργέ, να συγχαρούµε τους συνεργάτες σας για την
πληρέστατη αιτιολογική έκθεση των συγκεκριµένων τροπολο-
γιών. ∆εύτερον, όσον αφορά τους όρους και τις προϋποθέσεις
επιβολής περιοριστικών όρων και προσωπικής κράτησης, πρέπει
να παραδεχθούµε ότι επιλέγετε σαφέστερα η επιλογή των πε-
ριοριστικών όρων έναντι της προσωπικής κράτησης.

Οι όροι και οι προϋποθέσεις αντικειµενικοποιούνται περισσό-
τερο και επιβάλλεται η πλήρης αιτιολογία του αποκλεισµού του
πρώτου µέτρου αλλά και της επιλογής του δεύτερου. Πρέπει να
οµολογήσουµε, όπως είπα προηγουµένως, ότι είναι η µοναδική
προσπάθεια µετά το 1990.

Οι προτεινόµενες τροποποιήσεις για το θεσµό της προσωρινής
κράτησης κινούνται συνολικά προς τη σωστή δικαιοπολιτική και
δικονοµική κατεύθυνση.

Υπάρχουν όµως κάποια θέµατα, κύριε Υπουργέ, τα οποία θα
µπορούσαν να τακτοποιηθούν περαιτέρω.

Χθες ο Φώτης Κουβέλης δήλωσε µερικώς ικανοποιηµένος για
κάποια από αυτά. Κάναµε κάποιες πρώτες παρατηρήσεις στην
επιτροπή. Πρώτα από όλα όσον αφορά την αιτιολόγηση των προ-
σωρινών µέτρων, τα περιστατικά βεβιασµένης δικαστικής κρίσης
και µετέπειτα αθώωσης ή µετατροπής της συµµετοχής του προ-
φυλακισµένου σε πληµµέληµα είναι πολλά. Είναι θετική, λοιπόν,
η πρόβλεψη περί αιτιολογηµένης κρίσης της µη επάρκειας των
περιοριστικών όρων. Οδηγούµαστε έτσι σε υποχρεωτική παρά-
θεση πραγµατικών περιστατικών και νοµικών συλλογισµών για
την αναγκαία υπαγωγή στον κανόνα δικαίου.

Ανεξάρτητα από τη διατύπωση των συναφών διατάξεων κατά
τα προταθέντα, κύριο ζήτηµα θα αποτελεί πάντα η εκ µέρους των
δικαστικών αρχών αιτιολόγηση των ενταλµάτων προσωρινής
κράτησης. Όπως είναι γνωστό αρκετές φορές αντί αιτιολογίας
στο σώµα των διατάξεων αντιγράφονταν απλώς οι προϋποθέ-
σεις, οι όροι, οι αναφορές του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας χωρίς
καµµία σχεδόν αναφορά συγκεκριµένων πραγµατικών περιστα-
τικών όπως προέκυψαν από συγκεκριµένα αποδεικτικά µέσα τα
οποία θα έπρεπε να αναφέρονται επακριβώς, αλλά και παρά τη
ρητή απαγόρευση της αντίθετης πρακτικής από το άρθρο 139,
εδάφιο β’, του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας. Το ζήτηµα άπτεται
εποµένως του γενικότερου ζητήµατος της αιτιολόγησης των δι-
καστικών αποφάσεων. Και επ’ αυτού, βεβαίως, δεν έχει συµβάλει
θετικά το µεγαλύτερο µέρος της νοµολογίας του Αρείου Πάγου.
Σύµφωνα µε αυτήν δεν είναι απαραίτητο να αναφέρεται, τουλά-
χιστον, µέχρι τώρα ποιο πραγµατικό περιστατικό προέκυψε, από
ποιο αποδεικτικό µέσο, ούτε χρειάζεται να εξηγήσει ο δικαστής
γιατί το πρώτο αποδεικτικό µέσο είναι περισσότερο αξιόπιστο
από το δεύτερο και γιατί επείσθη από το ένα και όχι από το άλλο.
Αυτά είναι καθηµερινή πρακτική δυστυχώς για τους δικηγόρους.
Εποµένως, εάν δεν λυθεί το ζήτηµα της αιτιολόγησης όχι µόνο
στο επίπεδο της προσωρινής κράτησης, οποιαδήποτε νοµοθε-
τική ρύθµιση όσο αυστηρές προϋποθέσεις εφαρµογής των συ-
ναφών διατάξεων και αν περιλαµβάνει, δύσκολα θα επιτελέσει
τον προβλεπόµενο σκοπό.

Με βάση τα ανωτέρω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και κύριε
Υπουργέ, και τη συνήθη πρακτική διατήρησης της διάταξης περί
ιδιαίτερων χαρακτηριστικών -η µόνη επαµφοτερίζουσα, η µόνη
ασαφής- της αποδιδόµενης πράξης θα έπρεπε να απαλειφθεί.
Τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της πράξης αποτελούν την αιτιολο-
γία της συντριπτικής πλειονότητας των ενταλµάτων προφυλάκι-
σης. Η διάταξη µάλιστα ενισχύεται µε την προτεινόµενη
τροποποίηση του άρθρου 296, όπου προστίθεται ο κίνδυνος τέ-
λεσης νέων πράξεων. Ο συνδυασµός αυτός µε τα ιδιαίτερα χα-
ρακτηριστικά της πράξης είναι σηµεία τα οποία είναι θολά,
σκοτεινά και µπορούν να οδηγήσουν σε εσφαλµένες δικανικές
κρίσεις.

Εδώ σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω µία ιδιαίτερη ανα-
φορά στα λεγόµενα του αγαπητού συναδέλφου εισηγητή της
Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Τζαβάρα, όσον αφορά τα καθήκοντα του
εισαγγελέα και του προανακριτικού υπαλλήλου –κυρίως όµως
του εισαγγελέα- κατά την προδικασία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Εδώ ο κ. Τζαβάρας κάνει το εξής σφάλµα: Με την τροποποί-
ηση του ν.3160/2003 τροποποιήθηκε το άρθρο 43, γιατί περί του
άρθρου 43 πρόκειται, όπου αναφαίνονται τα δικαιώµατα του ει-
σαγγελέα κατά την άσκηση ποινικής δίωξης.

Τι αναφέρει το άρθρο 43, παράγραφος 1, εδάφιο 2, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι; Σε κακουργήµατα ή πληµµελήµατα αρµο-
διότητας τριµερούς πληµµελειοδικείου ο εισαγγελέας κινεί την
ποινική δίωξη µόνο εφόσον έχουν ενεργηθεί προκαταρκτική εξέ-
ταση ή προανακριτικές πράξεις και προκύπτουν επαρκείς ενδεί-
ξεις.

Με την τροποποίηση αυτή του συγκεκριµένου Κώδικα, δυστυ-
χώς ή ευτυχώς -ευτυχώς για µας- ανατέθηκαν στον εισαγγελέα
ουσιαστικές αρµοδιότητες. Υπάρχει αυτήν τη στιγµή η εκτίµηση,
η κρατούσα άποψη, ότι ο εισαγγελέας µπορεί ακόµα να αξιολο-
γήσει πιθανόν και το δόλο όσον αφορά την άσκηση ποινικής δίω-
ξης, κάτι που δεν ίσχυε πριν την τροποποίηση του συγκεκριµένου
άρθρου.

Γιατί, λοιπόν, παραπλανούµε και λέµε ότι ο εισαγγελέας δεν
µπορεί να αξιολογήσει µέσα στα πλαίσια των προανακριτικών
πράξεων; Έγγραφα τοξικοµανίας πιθανόν να έρθουν από θερα-
πευτικές κοινότητες, από γιατρούς, από νοσοκοµεία, να αξιολο-
γήσει εκείνη τη στιγµή και να κρίνει ότι, πράγµατι, πιθανολογεί
πως είναι τοξικοµανής και να σταθούµε µόνο στη µία περίπτωση
της πιθανής πλαστότητας αυτού του εγγράφου. Ποιο δικαιοπο-
λιτικό σύστηµα το επιβάλλει αυτό, για µία εξαίρεση να κρατού-
νται άδικα δεκαοκτώ µήνες τοξικοεξαρτηµένοι;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

Θα ήθελα την ανοχή σας, κύριε Πρόεδρε.
Όσον αφορά, κύριε Υπουργέ, τα εγκλήµατα για τα οποία προ-

βλέπεται ποινή κάθειρξης πέντε έως είκοσι έτη ή δέκα έως εί-
κοσι, για τα οποία δεν εφαρµόζεται η προσωρινή κράτηση, δεν
προβλέπεται µια ενδιάµεση κατηγορία ποινών, όπως για παρά-
δειγµα στην περίπτωση συµµετοχικής δράσης του απλού συ-
νεργού, ο οποίος τιµωρείται µε µειωµένη ποινή. Για αυτόν το
λόγο θα προτείναµε να τεθεί ελάχιστο όριο των απειλούµενων
ποινών άνω των δέκα ετών –το είχαµε πει και στην επιτροπή.

Θα έπρεπε να µειωθεί ο προσωρινός χρόνος κράτησης στο
δωδεκάµηνο, κάτι το οποίο δεν το τολµήσατε ούτε εσείς ούτε η
προηγούµενη κυβέρνηση. Ξέρουµε τις πιέσεις που ασκούνται
από τους δικαστές όσον αφορά το φόρτο εργασίας, όµως ούτε
ο ν. 3227/2008 του κ. Χατζηγάκη κατέβασε το όριο αυτό στους
δώδεκα µήνες. Γνωρίζουµε τις συνθήκες που επικρατούν στα δι-
καστήρια, αλλά δεν είναι λόγος αυτός για τόσο επιµηκυµένο διά-
στηµα κράτησης. Το δωδεκάµηνο είναι ένα λογικό όριο.
Τολµήστε το!

Όσον αφορά τους ανηλίκους, διατηρείτε την προφυλάκιση για
παιδιά ηλικίας δεκατριών ετών. Θεωρούµε ότι κανένα παιδί, όσο
βαριά εγκληµατική πράξη και αν έχει διαπράξει, δεν µπορεί να
κρατείται προσωρινά. ∆εν µπορεί να προφυλακίζονται. Θα µπο-
ρούσε να αναζητηθεί για τη συγκεκριµένη περίπτωση το δέκατο
όγδοο έτος.
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Όσον αφορά στις άλλες περιπτώσεις, θα µπορούσε να εντα-
χθεί σε µια κοινωνική επίβλεψη ή µια κοινωνική λειτουργία, που
θα φρόντιζε -και συγκεκριµένα επιλέγουµε το ρήµα «φρόντιζε»-
τον παραβάτη νέο. Θεωρώ ότι πρέπει να αλλάξει και αυτό. ∆εν
επιτρέπεται, κύριε Υπουργέ, να είναι προφυλακισµένα παιδιά δε-
κατριών ετών.

Ως προς το θέµα της παραβατικότητας των ανηλίκων του ποι-
νικού τους µητρώου και των σωφρονιστικών ιδρυµάτων, πιστεύ-
ουµε ότι θα έπρεπε να υπάρξει γενικότερη αναµόρφωση του
συστήµατος, καθώς ως έχει παρουσιάζει πάρα πολλά προβλή-
µατα και σίγουρα δεν συνάδει µε το πνεύµα του προστατευτι-
σµού. Πρέπει, λοιπόν, και είναι πάγια θέση µας, να καταργηθούν
οι φυλακές ανηλίκων και να αντικατασταθούν µε ανοιχτές δοµές
προστασίας.

Όσον αφορά στο άρθρο 3 για την αποσυµφόρηση των φυλα-
κών, οι ρυθµίσεις σας δεν είναι τολµηρές. Θα µου επιτρέψετε να
πω –σας το είπα και χθες, δεν ξέρω ποιες είναι οι θέσεις σας σε
σχέση µε τα αιτήµατα που υποβάλαµε χθες- ότι θα έχουν την
τύχη του ν.3227 του κ. Χατζηγάκη. Λιγότεροι, αν δεν κάνω λάθος,
από χίλιοι αποφυλακίστηκαν µε αυτόν. Οι θέσεις αυτές -οι περί-
που επτακόσιες νοµίζω- καλύφθηκαν αµέσως, γιατί πρέπει να
γνωρίζετε ότι πάνω από δύο χιλιάδες παραµένουν κρατούµενοι
σε κρατητήρια ή στα τµήµατα µεταγωγών λόγω πληρότητας των
σωφρονιστικών καταστηµάτων.

Μήπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, πόσοι οδηγούνται στις φυ-
λακές λόγω παντελούς αδυναµίας να εξαγοράσουν ακόµη και µι-
κρές ποινές µετά το διπλασιασµό του ποσού εξαγοράς που
απαιτείται από την προηγούµενη κυβέρνηση; Υπάρχουν τέτοια
στοιχεία στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης; Από τη µικρή µου εµπειρία
σας λέω ότι είναι πάρα πολλές αυτές οι περιπτώσεις µικρών πα-
ραβατών µε χαµηλές ποινές, που δεν µπορούν να τις εξαγορά-
σουν και οδηγούνται στα κρατητήρια. Μειώστε το ποσό
εξαγοράς.

Βεβαίως, το δηµοσιονοµικό έλλειµµα είναι τέτοιο που ίσως να
µη σας το επιτρέπει, αλλά και οι συγκεκριµένες ρυθµίσεις είναι
άτολµες και, επιτρέψτε µου να το πω, ατελέσφορες.

Συγκεκριµένα, στην παράγραφο 1 του άρθρου 3 προβλέπεται
µετατροπή όσων ποινών δεν έχουν καταστεί αµετάκλητες. Σας
ρώτησα και χθες. Γιατί το κάνετε αυτό; Γιατί αυστηροποιείτε
ακόµα και τον προηγούµενο νόµο του κ. ∆ένδια;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, κύριε Υπουργέ, προτείνετε την εξαγορά για τις συγ-
χωνευθείσες ποινές, από τις οποίες η βαρύτερη δεν υπερβαίνει
τα πέντε έτη. Ποινή βάσης. Και σε αυτό περιµένουµε απάντηση.
Σας φέραµε το παράδειγµα. Ποινή βάσης πέντε χρόνια και τρεις
µήνες, άλλες τέσσερις ποινές από δύο έως τέσσερα χρόνια, συγ-
χώνευση επτά ή οκτώ χρόνια. Αυτός, λοιπόν, δεν έχει το δικαίωµα
να εξαγοράσει τις ποινές που είναι κάτω των πέντε ετών. Όπως
σας είπε και ο Φώτης Κουβέλης χθες, τίθεται σοβαρότατο πρό-
βληµα ισότητας για όσους δεν φρόντισαν να κάνουν συγχώ-
νευση. Αυτοί, ενώ έχουν δυνατότητα να εξαγοράσουν, στη
συγκεκριµένη περίπτωση της συγχώνευσης, δυστυχώς, δεν
έχουν αυτήν τη δυνατότητα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όπως σας είπα χθες, η ρύθµιση αφορά περίπου έξι χιλιάδες
κρατούµενους. Ίσως να είναι υπερβολικός αριθµός, αλλά πάντως
αφορά µεγάλο αριθµό. Θα επωφεληθούν άµεσα περίπου χίλιοι
µε χίλιοι πεντακόσιοι. Βελτιώστε το άρθρο ως προς αυτό που σας
προαναφέραµε, και στο αµετάκλητο και στη δυνατότητα εξαγο-
ράς, για να µπορέσει να υπάρξει πραγµατική αποσυµφόρηση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ να ολοκληρώσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Για τις συνθήκες που επικρατούν στις φυλακές, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν υποβληθεί δεκά-
δες υποµνήµατα τόσο από κρατούµενους όσο και από οργανι-
σµούς προάσπισης των δικαιωµάτων του ανθρώπου, όπως
παραδείγµατος χάρη από την Επιτροπή για την Πρόληψη των
Βασανιστηρίων του Συµβουλίου της Ευρώπης. Στο πλαίσιο αυτό,

θα θέλαµε να δούµε την κατάργηση της αθροιστικής συσσώ-
ρευσης του χρόνου διαγραφής των πειθαρχικών κυρώσεων για
τους κρατούµενους, που οδηγεί σε δυσανάλογη επιµήκυνση του
χρόνου της τιµωρίας για τον κρατούµενο, όπως επίσης και την
αποσύνδεση των πειθαρχικών κυρώσεων από τη χορήγηση των
αδειών, καθώς έρχεται να προστεθεί ως ακόµα ένα αρνητικό
στοιχείο, το οποίο δεν έχει σχέση µε τη στόχευση της ποινής.

Τέλος, αναφερόµενος στις εναλλακτικές µορφές έκτισης της
ποινής, σας προτείνουµε την καθιέρωση της ηµιελεύθερης δια-
βίωσης. ∆εν οµιλούµε για ηµιελεύθερη διαβίωση στο σύνολο των
εγκληµατικών πράξεων, για τις οποίες κάποιος καταδικάστηκε
και εκτίει την ποινή του, αλλά µπορούµε να έχουµε εφαρµογή,
αξιολογώντας τα στοιχεία και τα κριτήρια.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ψηφίζουµε τις
συγκεκριµένες τροπολογίες, όντας βέβαιοι ότι σε καµµία περί-
πτωση, µε την ψήφιση αυτή, δεν αθωώνουµε, ούτε τηρούµε µια
προνοµιακή ή ανεκτική στάση απέναντι σε εµπόρους ναρκωτι-
κών. Έχουµε την εκτίµηση ότι, σύµφωνα µε τη ρύθµιση, οι πραγ-
µατικοί έµποροι των ναρκωτικών, οι µεγαλέµποροι, παραµένουν
στη φυλακή τουλάχιστον για είκοσι πέντε χρόνια, ούτε για µια
µέρα νωρίτερα. Γι’ αυτό, ακριβώς, ψηφίζουµε τις συγκεκριµένες
τροπολογίες.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, γίνεται γνωστό στο Σώµα ότι παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής τη συνεδρίασή µας, αφού προηγου-
µένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής
των Ελλήνων, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το 11ο ∆ηµοτικό Σχολείο Νέας Σµύρνης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόε-

δρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης και παρακαλείται να προσέλθει στο Βήµα.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Ευτυχώς, αυτός ο χώρος της ελεύθερης
διακίνησης ιδεών δεν υπόκειται εις τη δουλεία των αντιεξουσια-
στών, όπως υπόκειται ένας άλλος ελεύθερος χώρος, τα πανεπι-
στήµια, και ο καθένας µπορεί να τοποθετείται υπέρ των εµπόρων
ναρκωτικών, υπέρ των αντιεξουσιαστών, ό,τι θέλει µπορεί να λέει.
Εµείς είµαστε τοποθετηµένοι απέναντι. Εµείς είµαστε υπέρ της
κοινωνίας. Γιατί ακούω εδώ «επιείκεια, επιείκεια, επιείκεια στους
εγκληµατίες» -βεβαίως η επιείκεια είναι αδερφή της δικαιοσύνης-
αλλά δεν ακούω καµµία συµπαράσταση εις τον παθόντα.

Χθες, κύριε Υπουργέ, µου ήρθε µία κυρία γύρω στα πενήντα
πέντε, που θα µπορούσε να είναι αδερφή κάποιων ή και µητέρα
των νεοτέρων. Το όνοµά της Άννα -γιορτάζει σήµερα και πιστεύω
να της κάνουµε ένα δώρο- ψηφοφόρος του ΠΑΣΟΚ. Μένει στο
Περιστέρι, µου µιλούσε µε τα καλύτερα λόγια για τον αείµνηστο
Βαγγέλη Γιαννόπουλο και ήρθε κλαίουσα. Μου λέει: Είµαι χήρα,
έθαψα πριν από δύο χρόνια το ένα µου παιδί από ναρκωτικά, το
άλλο έχει πέσει στα ναρκωτικά και προσπαθώ να σώσω το τρίτο
που είναι στο λύκειο.

Και µου είπε ο δικηγόρος µου ότι το ΠΑΣΟΚ βγάζει έξω τον
έµπορα που µου έθαψε το παιδί. Αυτό µου είπε χθες. Και δεν
είναι µια, δεν είναι δύο, δεν είναι τρεις οι περιπτώσεις. Αυτό το
οποίο βγαίνει είναι ότι το ΠΑΣΟΚ βγάζει έξω τους έµπορους ναρ-
κωτικών. Αυτή είναι η διαδικασία.

Και επειδή νοµίζω ότι δεν είχαµε µόνο την έκπληξη του πλέον
εµπείρου κοινοβουλευτικού εδώ στην Αίθουσα του πρώην Προ-
έδρου εχθές, αλλά νοµίζω ότι την ίδια έκπληξη θα αισθανθεί και
ο Πρωθυπουργός, ο οποίος προφανώς δεν ξέρει τι λέει αυτό το
νοµοσχέδιο, θα έλεγα κρατήστε το να ενηµερωθεί, να ξέρει και
εκείνος για ποιος πράγµα σήµερα συζητάµε. Συζητάµε απλά εάν
σε αυτήν την περίοδο της ηυξηµένης εγκληµατικότητας από
κάθε άλλη περίοδο της χώρας, θα προσθέσουµε και άλλους
εγκληµατίες τους οποίους έχει κατορθώσει η πολιτεία και τους
έχει συλλάβει. Αυτή είναι η ιστορία, αυτό είναι το θέµα. Θα αφή-
σουµε και άλλους εµπόρους ναρκωτικών έξω από τους ήδη
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υπάρχοντες και µη συλληφθέντες; Θα αφήσουµε να βγουν και
άλλοι έξω; Θα αφήσουµε και άλλους βιαστές;

Για να καταλάβετε, προχθές ήταν µια µεγάλη επιτυχία της
αστυνοµίας, αυτού του αστυνόµου του Σφακιανάκη, ο οποίος
πράγµατι ενετόπισε παιδόφιλους και έγιναν συλλήψεις. Συνελή-
φθη και κάποιος που εργαζόταν εδώ στη Βουλή. Τελικά, η πολι-
τεία δεν ξέρει ποιοι είναι -γιατί προστατεύονται- οι παιδόφιλοι,
ποιοι είναι αυτοί οι αυριανοί βιαστές των παιδιών τους και ταυ-
τοχρόνως θα είναι και ελεύθεροι, δεν θα µπορεί αύριο η δικαιο-
σύνη να τους κρατήσει µέσα, γιατί απαγορεύεται στη δικαιοσύνη
µε το νοµοσχέδιο αυτό να κάνει το καθήκον της. Με άλλα λόγια
τους βάζετε σε ράγες, για να µην πω κάπως τους απαξιώνετε,
γιατί µια φράση σας χθες, αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ήταν ενοχλη-
τική. «Σέρνει ο ανακριτής»! ∆ηλαδή σέρνει στις φυλακές ο ανα-
κριτής. Έτσι το είπατε, δείτε τα Πρακτικά. Ο ανακριτής δεν
σέρνει κανένας. Ο ανακριτής αποδίδει δικαιοσύνη. Όταν ξεκι-
νάµε µε αυτήν την απαξίωση «σέρνει ο ανακριτής», αντιλαµβά-
νεστε ότι αισθάνεται µειωµένη η δικαιοσύνη µε µειωµένο κύρος.

Είναι περιττό να θυµίσω ότι είναι µια εντελώς ανεξάρτητη εξου-
σία ισοϋψής µε την εκτελεστική που είστε εσείς, ισοϋψής µε τη
νοµοθετική είµαστε εµείς. Τώρα τι κάνουµε; Αφαιρούµε τη δυ-
νατότητα από εκείνους τους οποίους εµείς εµπιστευόµεθα -εν-
νοείται τους δικαστές, τους εισαγγελείς- να αποδώσουν
δικαιοσύνη. Οµοειδείς περιπτώσεις.

Σας είπε πριν εµπεριστατωµένα ο εισηγητής µας, πώς ακρι-
βώς έχει το θέµα. Βιαστής βιάζει ένα παιδί. Έξω. Αµετάκλητη. Η
αµετάκλητη τι σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, µε τα σηµερινά δεδο-
µένα; ∆έκα χρόνια; Τελειώνει καµµία υπόθεση γρήγορα; ∆εν τρα-
βάει; ∆εν ξέρετε ποινικές υποθέσεις που τραβάνε δέκα χρόνια
για να γίνει αµετάκλητη; ∆ηλαδή, µέχρι τότε εάν ξανασυλληφθεί
δεν µπορεί να κρατηθεί. Αυτό λέτε. Άρα, δίνετε το δικαίωµα σε
οποιονδήποτε εγκληµατία να µπορεί να είναι έξω. Αυτό λέτε.
Πρέπει αµετάκλητα.

Τώρα αποφασίζει ο ανακριτής. ∆εν έχουµε εµπιστοσύνη στον
ανακριτή, στον εισαγγελέα; Συνεργάζονται και αποφασίζουν και
αν συµφωνήσουν πηγαίνει µέσα. Εάν δεν συµφωνήσουν βγαίνει
έξω ο κατηγορούµενος. Τώρα εσείς τους βάζετε σε πολύ στενές
ράγες. Άρα, λοιπόν, πάρτι οι εγκληµατίες, σαµπάνιες, βγαίνουν
έξω.

Ακούω ότι ο έµπορος ναρκωτικών είναι και εξαρτώµενος. Πολύ
ωραία. Ακολουθήστε την πρόταση µας. Εµείς είπαµε ο οποιοσ-
δήποτε εξαρτώµενος να µπορεί από τα νοσοκοµεία της χώρας να
παίρνει τη δόση του ώσπου να µπορέσει η πολιτεία να τον κάνει
καλά, οπότε λοιπόν, δεν µπορεί να είναι έµπορος ναρκωτικών

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

∆εν µπορεί να είναι έµπορος ναρκωτικών εφόσον τον εξα-
σφαλίζει η Πολιτεία. Γιατί τώρα, ποια είναι η ουσία της διατά-
ξεως; Ότι προκειµένου να εξασφαλίσει τη δόση του, πουλάει
ναρκωτικά. Αυτό είναι. Όταν εµείς του αφαιρέσουµε αυτήν τη
δυνατότητα, έλα στο νοσοκοµείο, στο τµήµα να κάνεις την ένεση
που θέλεις, µε µια ιατρική παρακολούθηση και µια προσπάθεια
ιάσεως σε µια εύλογη πρόοδο χρόνου, οπότε δεν µπορείς να
είσαι έµπορος ναρκωτικών.

Και τώρα, ενδιαφέρει πολύ την κ. Άννα, η οποία έχασε ένα
παιδί, αν ο έµπορος που της τα έδωσε, είναι εξαρτώµενος ή εξα-
σφάλισε χαρτί που αποδεικνύει την εξάρτηση. Λες και δεν ξέ-
ρουµε τι γίνεται. Λες και δεν έχουµε παρακολουθήσει πόσοι
ψυχίατροι έχουν πιαστεί να δίνουν τέτοια χαρτιά κούφια. Τα ξέ-
ρετε αυτά.

Εποµένως, λοιπόν, αυτήν τη στιγµή νοµίζω ότι πηγαίνετε σε
λάθος ατραπό. Είναι αδιανόητο µε το επιχείρηµα ότι δεν έχουµε
κελιά να τους αφήσουµε όλους έξω. Αυτό είναι. Να σας πω βέ-
βαια ότι τα κελιά που έχει η χώρα φτάνουν για τους Έλληνες
κρατούµενους, για τους εγκληµατίες που έχει η Ελλάδα φτά-
νουν. Οι µισοί, µας έχουν έρθει απ’ έξω. Και για αυτό υπάρχει
αυτή η πληµµύρα.

Εν πάση περιπτώσει αυτό λέτε εσείς: εάν δεν έχουµε κρεβάτια
στις εντατικές µονάδες να πετάµε έξω τους ασθενείς. Εφόσον
δεν έχουµε κελιά ας βγάλουµε τους µισούς έξω.

Πιστεύω, λοιπόν, ότι η κοινωνία το αντιλαµβάνεται και ότι το

ΠΑΣΟΚ θα κουραστεί να απολογηθεί στον ελληνικό λαό, γιατί σε
αυτήν την περίοδο της έξαρσης της εγκληµατικότητας αφήνουµε
τους ήδη φυλακισµένους εγκληµατίες έξω. Ιδιαιτέρως τους
εµπόρους ναρκωτικών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-
ναγερµού)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Το λόγο έχει ο κύ-
ριος Υπουργός.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, σας
ευχαριστώ πολύ.

Με τις ρυθµίσεις που εισηγούµαστε, υπάρχει περίπτωση να δι-
ευκολύνεται η απόλυση εµπόρου ναρκωτικών; Η απάντηση: κα-
τηγορηµατικά όχι. Υπάρχει περίπτωση να διευκολύνουµε
ανθρώπους που το ποινικό µας σύστηµα θα όφειλε να τους αντι-
µετωπίσει αλλιώς, δηλαδή επιεικέστερα, γιατί ενδεχοµένως
έχουν ανάγκη µεγαλύτερης επιείκειας; Απάντηση: γι’ αυτούς που
πράγµατι, κυρίως τους ασθενείς, έχουν ανάγκη επιείκειας, ναι
απαντούµε θετικά. Ποτέ στον έµπορο ναρκωτικών ο οποίος απο-
τελεί επιβαρυντική περίπτωση των άρθρων 23 και 23Α.

Να το εξηγήσω. Οι επιβαρυντικές περιπτώσεις, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτοί, δηλαδή, πραγµατικά που είναι έµποροι
ναρκωτικών, σύµφωνα µε τον Κώδικα Ναρκωτικών, είναι οι περι-
πτώσεις που περιέγραψε πράγµατι ο κ. Βορίδης. Είναι δηλαδή,
ο καθ’ έξιν, ο υπότροπος, ο κατ’ επάγγελµα έµπορος, αυτός επί-
σης που χρησιµοποιεί στη διακίνηση των ναρκωτικών ανήλικα
παιδιά, εµπορεύεται ναρκωτικά προς ανήλικα παιδιά. Αυτοί είναι
πραγµατικά οι σκληροί έµποροι των ναρκωτικών. Τι προβλέπει ο
Κώδικας περί Ναρκωτικών; Ότι όλοι αυτοί τιµωρούνται µε την
ποινή της ισόβιας κάθειρξης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Και αν έχουν ελαφρυντικό;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αφήστε, κύριε συνά-
δελφε. Θα φτάσω εκεί. Σας παρακαλώ πολύ. ∆ιότι, όπως θα
είδατε, κύριε Πλεύρη, σας επετέθη συνάδελφός σας γιατί υιο-
θέτησα δική σας άποψη για τα οµοειδή εγκλήµατα.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Είπα βελτίωση.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θέλω, λοιπόν, να επα-
νέλθω στο συλλογισµό µου. Αυτοί όλοι τιµωρούνται µε ισόβια
κάθειρξη.

Τι εισηγούµαστε; Ότι αυτοί που έχουν τιµωρηθεί για εµπορία
ναρκωτικών µε ισόβια κάθειρξη, δηλαδή, οι πραγµατικοί µεγα-
λέµποροι ναρκωτικών, δεν µπορούν να έχουν το δικαίωµα της
υφ’ όρον απόλυσης, παρά µόνο µετά από συµπλήρωση είκοσι
πέντε χρόνων. Ενώ για όλα τα υπόλοιπα κακουργήµατα που τι-
µωρούνται µε ισόβια, η υφ’ όρον απόλυση επιτρέπεται στα είκοσι
χρόνια.

Η υφ’ όρον απόλυση σε περίπτωση ισοβίων επέρχεται στα εί-
κοσι χρόνια, µε δύο εξαιρέσεις: Τις βαριές τροµοκρατικές ενέρ-
γειες και τους µεγαλεµπόρους ναρκωτικών για τους οποίους
επιβάλλεται να εκτίσουν ποινή όχι µικρότερη από είκοσι πέντε
χρόνια. Μπορεί να προβλεφθεί επιεικέστερη µεταχείριση από το
δικαστήριο; Βεβαίως. Το δικαστήριο όµως έχει ήδη κρίνει, εάν
δεν του επιβάλλει ισόβια κάθειρξη, ότι υπάρχει άλλος σοβαρός
λόγος για τον οποίο πρέπει να µειώσει τις ποινές. ∆ηλαδή, ήδη
το δικαστήριο έχει κρίνει µία φορά ότι υπάρχει λόγος ελαφρύν-
σεώς της ποινής, κάτι που πρέπει να συσχετισθεί µε τις εγγυή-
σεις που παρέχονται από τα άρθρα 105 επόµενα του Ποινικού
Κώδικα, όταν κρίνεται η αίτηση απολύσεως του κρατουµένου.

Ορίζουµε, στη διάταξη που εισηγούµαστε, ότι πρέπει να εφαρ-
µοσθούν τα άρθρα 105 επόµενα του Ποινικού Κώδικα. Θέλω να
εξηγήσω σε όλους τους συναδέλφους τι σηµαίνει αυτό. Ένας
καταδικασµένος για εγκλήµατα εµπορίας ναρκωτικών, εάν χρει-
αστεί να αξιοποιήσει το δικαίωµα της υφ’ όρον απόλυσης, θα
υποβάλλει αίτηµα σύµφωνα µε το 106 του Ποινικού Κώδικα.
Ποιος κρίνει; Κρίνει το Συµβούλιο Πληµµελειοδικών, το ∆ικαστικό
Συµβούλιο. Το ∆ικαστικό Συµβούλιο αποφαίνεται σύµφωνα µε
όσα ισχύουν, ότι οφείλει να δώσει την υφ’ όρον απόλυση, εκτός
εάν εκτιµήσει ότι η διαγωγή του δράστη οδηγεί στο συµπέρασµα
ότι θα τελέσει νέο έγκληµα.
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ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Η διαγωγή στη φυλακή.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μισό λεπτό, κύριε
Μαρκογιαννάκη. Θα είµαι απολύτως ακριβής σε όλα.

Θα αξιολογήσει ότι εάν υπάρχει κίνδυνος, λόγω της διαγωγής
του, νέων εγκληµάτων, δεν του αποδίδει το εκ του νόµου δικαί-
ωµα του, δηλαδή την υφ’ όρον απόλυση. Κρίνεται µόνον η δια-
γωγή µέσα στη φυλακή; Έχει νοµολογηθεί από τον Άρειο Πάγο
ότι το δικαστικό συµβούλιο πρέπει να έχει για τον φυλακισµένο
προσδοκία εντίµου ζωής γενικά. Είναι ακλόνητη η νοµολογία του
Αρείου Πάγου. ∆εν αρκεί µόνο η καλή διαγωγή στη φυλακή, πρέ-
πει να υπάρχει προσδοκία εντίµου βίου.

Συνεχίζουµε. Τί θα συµβεί εάν παρ’ όλα αυτά δώσει την υφ’ όρον
απόλυση το δικαστικό συµβούλιο; Το άρθρο 107 του Ποινικού µας
Κώδικα προβλέπει ότι εάν κάτι δεν πάει καλά –για να το πω απλά-
µε αυτόν που απολύθηκε υπό όρο, οποιαδήποτε στιγµή ανακαλεί
την απόλυσή του. Ορίζει το συγκεκριµένο άρθρο: «Η απόλυση µπο-
ρεί να ανακληθεί εάν εκείνος που απολύθηκε δεν συµµορφωθεί
µε τις υποχρεώσεις που του επιβλήθηκαν κατά την απόλυση». Και
κλιµακώνει το ποινικό µας σύστηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Παρακαλώ, να µου δώσετε λίγο χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
Αν αυτός που απολύθηκε, κατά τη διάρκεια της απολύσεώς

του υποπέσει σε νέο έγκληµα που τιµωρείται µε ποινή φυλάκι-
σης τουλάχιστον έξι µηνών, εκτίει αθροιστικά και το υπόλοιπο
της προηγούµενης ποινής του και την επόµενη ποινή. ∆ιαθέτει,
δηλαδή, ένα οπλοστάσιο το ποινικό µας σύστηµα, ώστε, αν οποι-
αδήποτε στιγµή παραβιασθεί όρος της απόλυσης να διορθώσει
την πορεία των πραγµάτων.

Το 2001 µε τον νόµο 2943 αυξάνεται για την υφ’ όρον απόλυση
η έκτιση ποινής στα 4/5, γενικώς. Η Νέα ∆ηµοκρατία τροποποιεί
τον νόµο και προβλέπει την υφ’ όρον απόλυση στα 4/5 στις ιδι-
αίτερα επιβαρυντικές περιπτώσεις. Θέτω ένα ερώτηµα και πα-
ρακαλώ να σκεφθούµε όλοι µαζί. Από το 2001 που ίσχυσε η υφ’
όρον απόλυση στα 4/5, έχουµε µείωση ή αύξηση της εγκληµατι-
κής δραστηριότητας σχετικά µε τη διακίνηση των ναρκωτικών;

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αυτό τώρα τι σηµαίνει;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα σας πω τι σηµαίνει.
Επιτρέψτε µου. Όχι µόνο δεν έχουµε, όπως θα θέλαµε, µείωση
της εγκληµατικής δραστηριότητας, αλλά αποδεικνύεται ότι δεν
αποδίδει το συγκεκριµένο µέτρο. Άρα, είναι άλλες οι προϋποθέ-
σεις που απαιτούνται για τη µείωση του εγκλήµατος και σχετίζο-
νται κυρίως µε την ικανότητα των διωκτικών αρχών, µε την
υπάρχουσα αντεγκληµατική πολιτική.

Ασκήθηκε κριτική για το εάν είναι σωστή η προτεινόµενη ρύθ-
µιση, η εξάρτηση του κατηγορουµένου να διαπιστώνεται σε οποι-
αδήποτε φάση της ποινικής διαδικασίας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ας δούµε τι συµβαίνει σήµερα.
Εάν συλληφθεί ένας τοξικοεξαρτηµένος και το δηλώσει, σε εί-
κοσι τέσσερις ώρες πρέπει να του ζητηθεί, σύµφωνα µε τον Κώ-
δικα περί Ναρκωτικών, βιολογικό υλικό. Μπορεί να του γίνει
άµεσα εξέταση αίµατος, ούρων ή άλλου βιολογικού υλικού. Η
εξέταση θα γίνει στα εργαστήρια της Γενικής Αστυνοµικής ∆ιεύ-
θυνσης, στις ιατροδικαστικές υπηρεσίες, στα δηµόσια νοσοκο-
µεία –όχι από ιδιώτες, όπως ειπώθηκε- ή µπορεί να γίνει στα
εργαστήρια των πανεπιστηµίων της χώρας. ∆ηµόσιες υπηρεσίες
πιστοποιούν εάν είναι κάποιος τοξικοεξαρτηµένος ή όχι. Κατά
παράξενο τρόπο, ενώ κατά το στάδιο της ανάκρισης µπορεί το
πανεπιστήµιο της χώρας ή ένας ιατροδικαστής να αποφανθούν
ότι πρόκειται για τοξικοεξαρτηµένο, αυτό δεν λαµβάνεται υπ’
όψιν κατά τη στιγµή εκείνη. Μπορεί να προφυλακισθεί, αλλά η
εξάρτηση θα κριθεί όταν έρθει η ώρα να δικαστεί. Γιατί;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Γιατί το δικαστήριο…
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Γιατί δεν µπορεί να
κριθεί όταν ο ανακριτής έχει τη βεβαίωση, µε όλες τις εγγυήσεις
που δίδει ο Κώδικας περί Ναρκωτικών…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: …(∆εν ακούστηκε)
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Τζαβάρα, σας
παρακαλώ πολύ. ∆εν έχω διακόψει. Σας παρακολουθούσα όλους
µε πολύ µεγάλη προσοχή.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ, µη
διακόπτετε τη διαδικασία, κύριοι συνάδελφοι.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μη διαµαρτύρεσθε
όταν το επιχείρηµα του άλλου είναι υπέρτερο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: ∆εν είναι επιχείρηµα. Ανατρέ-
πουµε τα θεµέλια του συστήµατος.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, ετέθη το εξής ερώτηµα, σχετικά µε την τροποποίηση
του άρθρου 282. Γιατί θέτετε την προϋπόθεση της αµετάκλητης
καταδίκης για οµοειδή εγκλήµατα, προκειµένου να κριθεί το πα-
ρελθόν του δράστη; ∆ιότι, µέχρι σήµερα ο ανακριτής είχε την ευ-
χέρεια, µε τη γενική διατύπωση του 282 να αποφασίζει χωρίς τον
περιορισµό κριτηρίων. Προσδιορίζουµε ως κριτήριο το ότι πρέ-
πει να έχει αµετάκλητες καταδίκες για οµοειδή εγκλήµατα. Πρό-
κειται για ενσωµάτωση προτάσεως του κ. Πλεύρη. Επικρίνεται η
πρότασή µας γιατί, κατά τους ισχυρισµούς ορισµένων, υπάρχει
πιθανότητα δράστης, που έχει τελέσει άλλο έγκληµα, όχι οµοει-
δές, να µην προφυλακίζεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το 282 έχει µία διαζευκτική απα-
ρίθµηση. Προβλέπει σειρά όρων βάσει των οποίων ο δικαστής
κρίνει .Το συγκεκριµένο άρθρο προβλέπει ότι η προσωρινή κρά-
τηση µπορεί να αποφασισθεί εάν ο κατηγορούµενος διώκεται για
κακούργηµα και δεν έχει γνωστή διαµονή στη χώρα, εάν έχει
κάνει προπαρασκευαστικές ενέργειες για να διευκολύνει τη φυγή
του ή κατά το παρελθόν υπήρξε φυγόδικος ή φυγόποινος ή κρί-
θηκε ένοχος για απόδραση κρατουµένου ή παραβίαση περιορι-
σµών διαµονής. Προστίθενται οι δύο όροι της αποτιµήσεως της
προηγούµενης ζωής του και της εκτιµήσεως των ιδιαίτερων χα-
ρακτηριστικών της πράξης του.

∆ηλαδή δεν είναι ένας ο λόγος για τον οποίο κρίνεται αναγκαία
κατά το 282, η προσωρινή κράτηση. Είναι σειρά όρων. Τις πε-
ρισσότερες φορές ο ανακριτής ανακαλύπτει, αν δεν συντρέχει
ένας, ότι ισχύει κάποιος άλλος όρος. Μην είµαστε, λοιπόν, υπερ-
βολικοί στις αντιδράσεις µας. Το 282 έχει µία κατάταξη πολύ συ-
στηµατική και αποτελεσµατική. Εξορθολογίζουµε, όµως, τις
ρυθµίσεις του προσθέτοντας ορισµένα κριτήρια που δεν επιτρέ-
πουν στον ανακριτή να κινηθεί µε απόλυτη ελευθερία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επανέλθω αργότερα, γιατί
έχω υπερβεί κατά πολύ το χρόνο µου.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστώ πολύ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα επανέλθω, αφού
ακούσω και άλλους συναδέλφους οι οποίοι έχουν εγγραφεί, για
να σας δώσω µερικά ενδιαφέροντα στοιχεία για τις καταδίκες
αυτών που έχουν παραβιάσει τον Κώδικα περί Ναρκωτικών και
φυσικά κρατούνται στις ελληνικές φυλακές. Επίσης, θα διατυ-
πώσω µερικές σκέψεις που αφορούν το άρθρο 106 παράγραφος
2 του Ποινικού Κώδικα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων
κ. Χαράλαµπο Καστανίδη.

Ο Ζ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. Αθανάσιος Λεβέντης ζητεί
ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό.

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαϊτσης Αποστολάτος): Η Βουλή ενέκρινε τη

ζητηθείσα άδεια.
Έχει ζητήσει το λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της

Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος και αµέσως
µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Αθανάσιος
Πλεύρης.

Κύριε Μαρκόπουλε, έχετε το λόγο για οκτώ λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόε-

δρε.
Παρακολούθησα µε προσοχή τη συζήτηση και σήµερα την το-
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ποθέτηση του κυρίου Υπουργού. Λόγω επαγγέλµατος αντιλαµ-
βάνεστε ότι δεν θα επιχειρήσω να αντικρούσω τα νοµικά επιχει-
ρήµατα. Εδώ όµως δεν είµαστε δικαστήριο, είµαστε η Βουλή των
Ελλήνων. Εκφράζουµε τα κόµµατά µας, την ιδεολογία µας και εν
συνόλω το σύνολο της κοινωνίας, η οποία µας ακούει και µας πα-
ρακολουθεί και αντιλαµβάνεται και κρίνει τα µηνύµατα, τα οποία
στέλνουµε από αυτήν την Αίθουσα.

Αδυνατώ, λοιπόν, να αντιληφθώ παρά το γεγονός ότι σέβοµαι
και την εµπειρία και τα επιχειρήµατα του κυρίου Υπουργού και εν
προκειµένω της Κυβέρνησης, πρώτον γιατί τέτοια σπουδή, γιατί
το δεύτερο νοµοσχέδιο µετά από δύο µήνες ανάληψης της δια-
κυβέρνησης της χώρας από µια νέα κυβέρνηση πρέπει να είναι
η αλλαγή στο νόµο περί ναρκωτικών. Και αδυνατώ να αντιληφθώ
πλήρως όµως, τι τελικά ικανοποιεί όλη αυτή η τροπολογία η
οποία αφορά ουσιαστικά –γιατί απεδείχθη περιτράνως- τη µετα-
τροπή κακουργηµατικών πράξεων του νόµου περί ναρκωτικών
σε πληµµελήµατα µε τη διαδικασία µιας απλής διαπίστωσης της
εξάρτησης ενός εµπόρου ναρκωτικών από ένα απλό χαρτί το
οποίο θα πάρει. Ξέρετε τι κάνουµε ως πολιτικό σύστηµα; Βγά-
ζουµε τη συνέντευξη από το ΑΣΕΠ –γιατί είναι το επόµενο νοµο-
σχέδιο- γιατί δεν µας βολεύει δοθέντος ότι θεωρούµε ως
τεκµήριο και δίοδο για ρουσφέτια και βάζουµε τη συνέντευξη
στους εµπόρους ναρκωτικών για να κάνουµε τα κακουργήµατα
πληµµελήµατα. Αυτό το µήνυµα θέλουµε να βγάλουµε προς τα
έξω; Γιατί περί αυτού πρόκειται.

Γνωρίζουµε όλοι σε αυτήν την Αίθουσα πόσα πλαστά χαρτιά
κυκλοφορούν και πόσοι είναι πρόθυµοι να τα δώσουν. Τους επι-
κροτούµε; Τους επιβραβεύουµε και αυτούς που τα δίνουν και αυ-
τούς που τα παίρνουν; Και όλα αυτά τα πλαστά χαρτιά τα οποία
θα προκύψουν –γιατί έχουν προκύψει πολλαπλώς µέχρι τώρα-
τα χρησιµοποιούµε ως τεκµήρια σχετικής αθωότητος ενός εγκλή-
µατος που τυραννάει µια ολόκληρη κοινωνία και βάζει σε κίνδυνο
τα παιδιά µας;

Και ζητάµε από την Εθνική Αντιπροσωπεία και προφανώς και
από τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας να το επικροτήσουν και
να το ψηφίσουν; Και θέλετε να πάµε σε µία ονοµαστική ψηφο-
φορία, επειδή υποθέτω ότι υπάρχει ακόµη το αίτηµα, για να ξι-
φουλκήσουµε εδώ σε αυτήν την Αίθουσα για το ποιος είναι πιο
σκληρός ή πιο ελαφρύς προς τους εµπόρους ναρκωτικών; Και
το κυριότερο επιχείρηµα είναι η ισονοµία των εµπόρων ναρκωτι-
κών µε τους άλλους εγκληµατίες ή είναι το επιχείρηµα η µείωση
της συµφόρησης µέσα στις φυλακές; Αντέχει στη λογική; Αντέ-
χει στην κοινωνία; Αντέχει αυτή η Αίθουσα να κάνει ψηφοφορία
γι’ αυτό;

Παρακαλώ πάρα πολύ την Κυβέρνηση να πάρει πίσω την τρο-
πολογία. Παρακαλώ πάρα πολύ την Κυβέρνηση να µη διακωµω-
δεί την ελληνική δικαιοσύνη. Παρακαλώ πάρα πολύ την
Κυβέρνηση να µην αλλάζει το κέντρο βάρους της ανεξαρτησίας
της δικαιοσύνης. Παρακαλώ πάρα πολύ την Κυβέρνηση να µη
δίνει το δικαίωµα στον εισαγγελέα να αποφασίζει πέραν των αρ-
µοδιοτήτων που είχε µέχρι τώρα. Παρακαλώ πάρα πολύ την Κυ-
βέρνηση να πάρει πίσω µία τροπολογία η οποία λέει κατ’
ερµηνείαν ότι το δικαστικό συµβούλιο µπορεί να µειώσει το δι-
καίωµα, να δώσει την καθ’ ύλην απόλυση σε τοξικοµανείς ή σε µη
τοξικοµανείς, ανάλογα µε τη συµπεριφορά.

Πρώτον, η συµπεριφορά αφορά τα δύο τελευταία χρόνια και
τις πειθαρχικές διώξεις µέσα στο σωφρονιστικό κατάστηµα. ∆εύ-
τερον, είναι προφανές ότι ο τοξικοµανής δεν παράγει προσδοκία
για έντιµο βίο. Άρα, το πιθανότερο είναι ότι ο τοξικοµανής δεν
θα βγει. Ποιος θα βγει; Ο έµπορος ναρκωτικών χωρίς εξάρτηση.
Αυτό θέλουµε να κάνουµε; Αυτούς εξυπηρετούµε; Τι συµβόλαιο
εξυπηρετεί η Κυβέρνηση αυτήν τη στιγµή εάν υπάρχει; Κάνω
ερώτηµα. Γιατί αυτή η σπουδή; Γιατί τελικά εάν εξαιρέσουµε
αυτόν που µπήκε ισόβια, αν εξαιρέσουµε τον τοξικοµανή ο
οποίος δεν παράγει προσδοκία για έντιµο βίο, ποιοι µένουν;
Αυτοί που γλίτωσαν τα ισόβια. Αυτούς θέλουµε να εξυπηρετή-
σουµε; Και τελικά, τι κάνουµε; Γιατί αφαιρέσατε και το «πραγµα-
τική κάθειρξη παραµονής στα φυλακή» από τα είκοσι χρόνια που
ήταν πριν και το πήγατε στα είκοσι πέντε, βγάζοντας το «πραγ-
µατική», που σηµαίνει δεκαέξι µετά την εργασία, δηλαδή, δώδεκα
κατά την εκτίµηση των ειδικοτέρων εµού.

∆ηλαδή, τι κάνουµε; Παίρνουµε τους ισοβίτες, αυτούς που
εγκληµάτησαν κατά συρροή και κατ’ εξακολούθησην και στα δώ-
δεκα χρόνια τους δίνουµε στην κοινωνία. Γιατί; Για να αποσυµ-
φορήσουµε τις φυλακές και να γεµίσουµε την κοινωνία µε
ναρκωτικά; Υπάρχει περίπτωση µία κυβέρνηση να έχει τέτοια
προοπτική; Μάλλον έχει γίνει λάθος, γιατί δεν µπορώ να σκεφθώ
ότι αντέχει στη λογική αυτή η τροπολογία. ∆ηλαδή αδυνατώ να
αντιληφθώ πλήρως τι εξυπηρετεί αυτή η τροπολογία και γιατί
έκανε τόσο ετεροβαρές ένα σχέδιο νόµου εναρµόνισης µιας ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας, αφού η τροπολογία καταλαµβάνει το 90% του
διαλόγου σε αυτήν τη Βουλή.

Ετέθη χθες η σύγκριση γιατί οι βιαστές και οι παιδόφιλοι είναι
στα 3/5. Αν αισθάνεται η Κυβέρνηση ότι πρέπει να πάει στα 4/5,
για να είναι ίσο, να το κάνει παρακαλώ. Όχι, όµως, να κατεβάσει
τα 4/5 στα 3/5. Είναι λάθος. ∆ηλαδή, εάν αισθάνεται ότι η ισονο-
µία πρέπει να υπάρχει, ας ανεβάσει τα 3/5 στα 4/5. Αν αισθάνε-
ται η Κυβέρνηση ότι πρέπει να κάνει νέες φυλακές, να το
στηρίξουµε και εµείς, να γίνουν νέες φυλακές. Αλλά επειδή δεν
έχουµε φυλακές, θα βγάλουµε τους εµπόρους ναρκωτικών στην
κοινωνία µε όλα αυτά τα ελαφρυντικά και τα περίεργα; Αυτό είναι
πρωτοφανές. Αν η Κυβέρνηση αισθάνεται –είναι σωστή η θέση-
ότι πρέπει να φτιαχτεί ένα ολόκληρο σύστηµα προστασίας και
απεξάρτησης των τοξικοµανών, να το στηρίξουµε και εµείς στη
Βουλή να γίνει, για να πάµε σε µία άλλη κατεύθυνση που έχουν
άλλα κράτη. Αλλά µέχρι να το κάνουµε αυτό, δεν θα γεµίσουµε
τα προαύλια των σχολείων µε εµπόρους ναρκωτικών και µε βα-
ποράκια και µε ανήλικους τοξικοµανείς, οι οποίοι εκτοξεύονται
ακριβώς γιατί είναι ανήλικοι για να κάνουν τη δουλειά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αντέχει σε κριτική η τροπο-
λογία, όπως δεν αντέχει σε κριτική ούτε ο διάλογος για την κοι-
νωνία µέσα στη Βουλή. Σκεφτείτε τι θα πει η κοινωνία. Σκεφτείτε
τι θα πουν αύριο αυτοί που θα δουν τα µέσα ενηµέρωσης για το
διάλογο ο οποίος λαµβάνει χώρα αυτήν τη στιγµή στην ελληνική
Βουλή, αναφορικά µε το τι θα κάνουµε µε τους εµπόρους ναρ-
κωτικών.

Παρακαλώ πολύ να µπει το «πραγµατικά» στα είκοσι πέντε
χρόνια για να µπορούν να µείνουν µέσα, παρακαλώ να φύγει αµέ-
σως η τροπολογία η οποία αφορά τους εµπόρους ναρκωτικών
και το δικαίωµα από κακούργηµα να γίνεται πληµµέληµα στη
διάρκεια της διαδικασίας της υφ’ όρον απόλυσης.

Πρέπει να γίνει το σύστηµα µε το οποίο διαπιστώνουµε την
εξάρτηση ενός εµπόρου ή ενός µη εµπόρου πιο ουσιαστικό και
απόλυτα αντικειµενικό, να µην αντέχει ούτε στο µαύρο µατο-
βαµµένο χρήµα, να µην εξαρτάται από ένα δικαστικό συµβούλιο
και ένα χαρτί για τη συµπεριφορά των δύο ετών –που ξέρουµε
πώς παίρνεται- και να σκεφτούµε ότι όλες οι εξεγέρσεις στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα της χώρας και όλα αυτά που συµβαί-
νουν µέσα, ξεκινούν από διαφθορά, από χρήµα, τη µεγάλη µάζα
του οποίου διακινούν οι µεγαλέµποροι των ναρκωτικών, αυτοί
που βρίσκονται µέσα στις φυλακές και αυτοί που βρίσκονται έξω
από τις φυλακές και κυβερνούν ένα κοµµάτι αυτών που είναι
µέσα στις φυλακές.

Πρέπει να αντιληφθούµε ποιο είναι εκείνο το παράπλευρο σύ-
στηµα εξουσίας το οποίο διαµορφώνεται στο προαύλιο εκτός
των τειχών, έξω από το προαύλιο των σωφρονιστικών καταστη-
µάτων, που βρίσκεται η πραγµατική δύναµη της παρανοµίας στη
χώρα και να αρθούµε στο ύψος των περιστάσεων από το να κλεί-
νουµε το µάτι και να κάνουµε χάρες, άθελά µας θέλω να πιστεύω,
γιατί ηθεληµένα δεν αντέχει σε καµµία κριτική.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον

κ. Μαρκόπουλο.
Ακολουθεί, όπως ανακοινώθηκε ήδη, ο Κοινοβουλευτικός Εκ-

πρόσωπος του ΛΑΟΣ κ. Πλεύρης.
Έχετε το λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή

βλέπω πολλούς συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ που δεν ήταν στην
προηγούµενη θητεία, θέλω να πω ότι αυτή ακριβώς η τροπολο-
γία που συζητάµε σήµερα είχε έρθει από τον κ. ∆ένδια στις 5
Μαΐου 2009.
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Έλεγε ότι η ισόβια κάθειρξη από τα είκοσι πέντε χρόνια θα
πάει στα είκοσι δύο και η πρόσκαιρη κάθειρξη µε τις επιβαρυντι-
κές περιστάσεις από 4/5 θα γίνει 3/5. Ποια ήταν η στάση του
ΠΑΣΟΚ τότε; ∆ιότι πιστεύω ότι στη νέα σας διακυβέρνηση θέ-
λετε να έχετε µια συνέπεια. Ο Αρχηγός σας ήταν ο ίδιος.

Εισηγήτρια τότε ήταν η κ. Τζάκρη, που είναι σήµερα Υφυ-
πουργός Εσωτερικών. Τότε είχαµε –για να σας το θυµίσω- το νο-
µοσχέδιο για την κουκούλα, που είχε φέρει η Νέα ∆ηµοκρατία.
Και αφού η κ. Τζάκρη κατακρίνει την κουκούλα λέει: «Την ίδια
στιγµή το ίδιο αυτό νοµοθέτηµα βγάζει έξω από τη φυλακή εύ-
κολα ανθρώπους που διαπράττουν αδικήµατα, µε πολύ µεγάλη
απαξία, όπως είναι οι έµποροι ναρκωτικών».

Ο κ. ∆ένδιας, µε την πίεση του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού, του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος και του ΠΑΣΟΚ –
γιατί ο ΣΥΡΙΖΑ από τότε, συνεπής σε αυτά που λέει σήµερα, είχε
ταχθεί υπέρ της συγκεκριµένης τροπολογίας- το αποσύρει.
Αφού, λοιπόν, το έχει αποσύρει, λέει η κ. Τζάκρη: «Και αυτά τα
θεσπίζετε εσείς που µε τον ίδιο προτεινόµενο νόµο και δη στα
άρθρα 14 έως 17 αποφυλακίζετε εµπόρους ναρκωτικών. Ευτυ-
χώς βγάλατε την παράγραφο β’ του άρθρου 17».

Ποια είναι η παράγραφος β’ του άρθρου 17, κύριοι συνάδελ-
φοι του ΠΑΣΟΚ; Αυτό που φέρνει σήµερα ο κύριος Υπουργός.
Απλώς κρατάει τα είκοσι πέντε έτη για τους ισόβια, αλλά τα 4/5
τα κάνει 3/5. Αυτήν τη στιγµή ακούω µια επιχειρηµατολογία από
το ΠΑΣΟΚ σαν να είναι ένα διαφορετικό κόµµα.

Θα καταθέσω στα Πρακτικά να δείτε αυτά που έλεγε η ειση-
γήτρια του ΠΑΣΟΚ. Είναι αυτά που έλεγε η νυν Υφυπουργός
Εσωτερικών, µε αρµοδιότητα και έδρα τη Θεσσαλονίκη, η κ. Τζά-
κρη. Είχε συνταχθεί µε αυτά όλο το ΠΑΣΟΚ, όλοι οι συνάδελφοι
που βρίσκονταν στην Αίθουσα. ∆εν ξέρω αν θα τοποθετηθούν.
Είχαν πάρει τότε το λόγο και είχαν πει να αποσυρθεί και απε-
σύρθη. Και έρχεται ξανά τώρα.

Αυτό δεν είναι ανακόλουθο; Αυτό, αν µη τι άλλο, δεν µας κάνει
να πιστεύουµε ότι δεν έχετε συνέπεια και άλλα λέτε ως Αντιπο-
λίτευση και άλλα κάνετε ως Κυβέρνηση; Μέσα σε τρεις-τέσσε-
ρις µήνες, κύριοι συνάδελφοι!

Κύριε Υφυπουργέ, η φράση που χρησιµοποίησε η κ. Τζάκρη
δεν ήταν «τοξικοµανείς», ήταν «έµποροι ναρκωτικών». ∆ιότι σχε-
τικά µε τα άρθρα 23 και 23α, όπως πολύ σωστά είπε ο κ. Βορίδης,
στο µεν άρθρο 23 έχει ποινή ισοβίας κάθειρξης –η ισόβια κά-
θειρξη είναι για κατ’ επάγγελµα, κατά συνήθεια, άτοµα που χρη-
σιµοποιούν ανήλικα πρόσωπα- στο δε άρθρο 23α –που πάλι η
παράγραφος 1 είναι για ισόβια κάθειρξη- ποιες περιπτώσεις
είναι, κύριε Υφυπουργέ;

Είναι οι περιπτώσεις που χρησιµοποιούνται ναρκωτικά ιδιαιτέ-
ρως σκληρά και έχουν οδηγήσει σε ανεπανόρθωτες βλάβες τα
άτοµα που τα χρησιµοποίησαν. Είναι το άρθρο 310 του Ποινικού
Κώδικα.

Όλα αυτά είναι ισόβια. Τι γίνεται, αν βρεθεί ένα ελαφρυντικό;
Αυτό δεν είναι αναγκαστικά η τοξικοµανία, είναι και η µετεφηβική
ηλικία –ήταν δεκαεννιά, είκοσι χρονών παιδί και είχε και µετέφερε
εκατό τόνους, δεν ήταν τοξικοµανής!- ο πρότερος έντιµος βίος
–είχε µια καλή οικογένεια, δεν είναι τοξικοµανής και έδωσε ναρ-
κωτικά που κάποιος έχει υποστεί βαριά σωµατική βλάβη!

Όµως, το «βαποράκι», δεν είναι ο τοξικοµανής, που µε µια
δόση κινήθηκε έτσι για να βγάλει τα δικά του. Είναι ο τοξικοµα-
νής που είχε στην κατοχή του εκατό κιλά, που έδινε σε ανηλί-
κους, που έδωσε ναρκωτικά και προκάλεσε βαριά σωµατική
βλάβη, που το κάνει κατ’ επάγγελµα και κατά συνήθεια. Και αυτόν
ακόµα τον λέµε τοξικοµανή. ∆εν µιλάµε για τον τοξικοµανή που
θέλει να εξασφαλίσει την προσωπική του χρήση και δεν µιλάµε
µόνο για τοξικοµανή. Μιλάµε και για οποιοδήποτε άλλο ελαφρυ-
ντικό υπάρχει.

Όµως, κύριε Υφυπουργέ, οι επιβαρυντικές περιστάσεις του
άρθρου 23α δεν λένε µόνο ισόβια. Λένε και πρόσκαιρη κάθειρξη
–για ποιους;- γι’ αυτούς που πλέον δεν είναι καν τοξικοµανείς
ούτε έχουν ελαφρυντικά, γι’ αυτούς που έχουν δραστηριότητα
εγκληµατικής οργάνωσης. Αυτό αναφέρεται στην παράγραφο 2
του άρθρου 23α.

Έχουµε, δηλαδή, µια εγκληµατική οργάνωση και πουλάµε ναρ-
κωτικά, δεν εµπίπτουµε στις άλλες επιβαρυντικές περιστάσεις

που µας πάνε ισόβια. Είµαστε σε αυτές που είναι πρόσκαιρη κά-
θειρξη επιβαρυντική. Και αυτοί είναι µέσα. Ποιοι άλλοι είναι µέσα;
Είναι και αυτοί που εµπίπτουν στις επιβαρυντικές περιστάσεις
εγκληµατικής οµάδας.

Συνεπώς πρέπει να καταλάβετε, κύριοι συνάδελφοι του
ΠΑΣΟΚ, ότι αυτή είναι µια κατηγορία ανθρώπων που απέχει πα-
ρασάγγας από αυτό που πάει να παρουσιαστεί. Εκτιµώ ότι ο
αξιότιµος κύριος Υπουργός θα µας φέρει εδώ στοιχεία –τα οποία
δεν ξέρω αν υπάρχουν, αλλά δεν θα τα αµφισβητήσω- σύµφωνα
µε τα οποία το µεγαλύτερο µέρος αυτών των ανθρώπων είναι το-
ξικοµανείς.

Όµως, ποιοι τοξικοµανείς πάλι; Επιµένω! Αυτοί που είχαν τα
πολλά κιλά, αυτοί που πήγαιναν σε σχολεία, αυτοί που το έκα-
ναν κατ’ επάγγελµα και κατά συνήθεια.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΡΓΥΡΗΣ)

Ήδη ο νοµοθέτης πλουσιοπάροχα τους σπάει τα ισόβια. Τους
λέει: «Όχι, κύριοι. Εσείς δεν θα µπείτε ισόβια, γιατί έχετε ένα ελα-
φρυντικό. Είχατε µια καλή οικογένεια, έντιµος πρότερος βίος;
∆εν θα µπείτε ισόβια! Είσαι δεκαεννιά, είκοσι χρονών, στη µετε-
φηβική ηλικία; ∆εν θα µπεις ισόβια!» Ήδη, λοιπόν, ο νοµοθέτης
έχει προβλέψει αυτήν την περίπτωση. Γιατί να το πάω στα 3/5;

Όµως, έχει ειπωθεί και κάτι άλλο που για όσους δεν είναι νο-
µικοί, είναι δύσκολο να το αντιληφθούν, αλλά σας παρακαλώ
πρέπει να το προσέξετε. Όπως ήταν το καθεστώς έως τώρα για
τους εµπόρους πλέον, τους ισοβίτες, αυτούς που δεν έχουν κα-
νένα ελαφρυντικό, έπρεπε να έχουν είκοσι πέντε χρόνια.

Τι λέει το άρθρο 105 που τώρα δεν εφαρµόζεται; Λέει, λοιπόν:
«Εσύ, κύριε, από τα είκοσι πέντε χρόνια, κάποια µπορεί να τα
έχεις δουλέψει. Τα δούλεψες; Ναι. Σε κάθε περίπτωση εγώ θέλω
είκοσι χρόνια. ∆ούλεψες τα πέντε; Είκοσι χρόνια τα θέλω και δεν
το συζητώ!»

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Μα, λέει «105 επό-
µενα».

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: ∆εν το εφαρµόζετε, κύριε Υπουργέ;
Αν το ισχυρίζεστε αυτό, κάνετε νοµικό σφάλµα. ∆εν είναι έτσι!

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Αυτήν τη στιγµή, όπως –τέλος πά-
ντων- έρχεται, αυτά τα είκοσι πέντε χρόνια µπορούν να πάνε στα
δεκαέξι, γιατί δουλεύονται τα εννιά. Έτσι έρχεται αυτήν τη
στιγµή, υπό προϋποθέσεις, από τη στιγµή που δεν εφαρµόζεται
η αυστηρή προϋπόθεση των είκοσι ετών.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, κύριε Υπουργέ –και για να απα-
ντήσω- πράγµατι, δεχθήκατε πάρα πολλά από αυτά που είπαµε
και πράγµατι στην προσωρινή κράτηση υιοθετήσατε αυτό που
σας είπαµε.

Βέβαια εγώ διαφωνούσα µε τις τροποποιήσεις που κάνετε,
αλλά είπα ότι αντί να κρατήσετε το αµετάκλητο κακούργηµα,
κάντε το και για οµοειδή πληµµελήµατα. ∆εν συµφωνούσα µε τη
ρύθµιση, απλώς πρότεινα κάτι καλύτερο.

Θέλω όµως, να µου απαντήσει υπεύθυνα το ΠΑΣΟΚ, που δεν
έχετε απαντήσει ακόµα, κύριε Υπουργέ, το εξής: Έκανε λάθος
στις 5 Μαΐου η κ. Τζάκρη; Σας τα διάβασα και θα σας τα κατα-
θέσω. Για εµπόρους ναρκωτικών λέει η κ. Τζάκρη. Βγάζετε εµπό-
ρους ναρκωτικών λέει στον κ. ∆ένδια. Άλλαξε κάτι από τότε; ∆εν
έχει συνέχεια αυτό το κόµµα, το ΠΑΣΟΚ και να πει ότι από τη
στιγµή που το καταψηφίσαµε δεν το φέρνουµε;

Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά –και κλείνω µ’ αυτό για να µην
κάνω κατάχρηση- σας το είπα, δεν ήσασταν µέσα την προηγού-
µενη φορά ότι στη σύντοµη κοινοβουλευτική θητεία που έχω
ήταν από τις λίγες φορές που είδα Υπουργός να δέχεται τόσες
πολλές τροποποιήσεις. Πραγµατικά αυτό το θεωρώ θετικό για
τη συνεργασία που θα έχουµε στην επιτροπή. ∆εν το έχω ξανα-
ζήσει, να ακούει ένας Υπουργός τόσο πολύ και να δέχεται τόσες
πολλές τροποποιήσεις και φάνηκε αυτό σε µία σειρά. Θεωρώ ότι
και στο συγκεκριµένο άρθρο υπάρχουν πάρα πολλά λάθη: πάµε
από τα 4/5 στα 3/5, πάµε γι’ αυτούς που έχουν καταδικαστεί µε
τις επιβαρυντικές περιστάσεις που απλώς είχαν κάποιο ελαφρυ-
ντικό. Είναι κάτι το οποίο έχει έντονη κοινωνικοηθική απαξία.
Είναι κάτι που δεν το δέχεται ούτε η κοινή γνώµη ούτε ο νοµικός
σας πολιτισµός.
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Και αν θεωρείτε ότι υπάρχουν πολλές αντινοµίες µε τα 4/5 και
τα 3/5 που είπατε, ναι, να τις φέρετε στην επιτροπή και κάποια
στιγµή να συζητήσουµε όλες τις αντινοµίες συνολικά. ∆εν θα συ-
ζητήσουµε όµως, αποσπασµατικά. Κρατείστε ως έχει τη ρύθµιση
και φέρτε µία φορά όλες τις αντινοµίες να τις συζητήσουµε συ-
νολικά, όχι όµως αποσπασµατικά για µέρος εµπόρων ναρκωτι-
κών. Γιατί και τοξικοµανείς να είναι και ελαφρυντικά να έχουν δεν
παύουν να είναι, κύριε Υπουργέ, έµποροι ναρκωτικών µε τις επι-
βαρυντικές περιστάσεις. Ο νόµος το λέει αυτό.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πλεύρης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της ∆ιεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Βουλευτής κ. Φώτης

Κουβέλης, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπισµού Ρι-
ζοσπαστικής Αριστεράς, έχει το λόγο.

ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, είναι προφανές ότι
στην Αίθουσα αυτή σε σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο και
τη σχετική τροπολογία συγκρούονται δύο απόψεις, δύο σχολές
ουσιαστικά, αναφορικά µε το τι είναι το Ποινικό ∆ίκαιο, τι είναι η
έκτιση της ποινής και ποιος ο χαρακτήρας της ποινής.

Και βεβαίως, είµαι υποχρεωµένος να σηµειώσω, κύριε Πρόε-
δρε, ότι επενδύονται πάνω στις απόψεις διάφορες επί µέρους
απόψεις βαθύτατα πολιτικού χαρακτήρα, απόψεις εξαιρετικά συ-
ντηρητικές, αναχρονιστικές, απόψεις οι οποίες θέλουν να προ-
σλάβει το δίκαιο έναν εκδικητικό χαρακτήρα. ∆ηλαδή, έναν
χαρακτήρα διαφορετικό από εκείνον που πρέπει να έχει η νοµο-
θεσία αναφορικά µε την αντιµετώπιση της παραβατικότητας και
της εν γένει εγκληµατικότητας.

Άκουσα, για παράδειγµα, στην Αίθουσα αυτή ότι η συγκεκρι-
µένη τροπολογία αλλάζει το νόµο περί ναρκωτικών. Από πού προ-
κύπτει αυτό; Η µόνη ενδιαφέρουσα άποψη σε σχέση µε τα
ναρκωτικά που άκουσα –και εξεπλάγην ευχάριστα- ήταν αυτή του
Προέδρου του ΛΑΟΣ, ο οποίος εισηγήθηκε εκείνο το οποίο, επί-
µονα, χρόνια διεκδικούµε και διεκδικώ –επιτρέψτε µου τον πρώτο
ενικό- τη λεγόµενη κρατικοϋγειονοµική παρέµβαση στο χώρο των
ναρκωτικών. ∆ηλαδή, να µπορεί να προσέρχεται ο τοξικοεξαρ-
τηµένος σε ένα ειδικό νοσηλευτικό κατάστηµα να λαµβάνει την
ελεγχόµενη δόση, γνησία δόση της ναρκωτικής ουσίας ή και αρ-
γότερα την υποκατάστατη αυτής της ουσίας, έτσι µε την ελπίδα
ότι θα µπορέσουµε να αποσπάσουµε τον τοξικοεξαρτηµένο από
τη θανατηφόρο αγκαλιά του εµπόρου ναρκωτικών και να τον
εντάξουµε σε µία κρατικοϋγειονοµική φροντίδα και αντίληψη µε
την ελπίδα και τη διεκδίκηση να απεξαρτηθεί. Και βεβαίως, µία τέ-
τοια επιλογή σηµαίνει σε σηµαντικό βαθµό πόλεµο εναντίον του
κινήτρου των εµπόρων ναρκωτικών ουσιών: το χρήµα, τον τερά-
στιο τζίρο που αναπτύσσεται γύρω από τα ναρκωτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η τροπολογία που έφερε ο κύ-
ριος Υπουργός δεν µεταβάλλει τη νοµοθεσία περί ναρκωτικών.

Θέλετε να καταργηθεί, όσοι είστε στην άλλη σχολή από εκείνη
που θητεύω εγώ σε σχέση µε το δίκαιο, η υφ’ όρον απόλυση;
Έχει ακουστεί και αυτό γενικώς και να αντικατασταθεί αυτό το
µέτρο από τον ανακαθορισµό, κύριε Υπουργέ, ποινών οι οποίες
θα εκτίονται συνολικά. Αυτή η σχολή κρατεί σε κάποιες χώρες
του κόσµου. Αλλά αυτό είναι µια άλλη συζήτηση. ∆εν είναι δυ-
νατόν, όµως, να συµψηφίζονται οι δύο απόψεις και να µην προ-
βάλλεται, ούτε ο εξορθολογισµός της υφ’ όρον απόλυσης, αλλά
ούτε και η καθιέρωση της µη υφ’όρον απόλυσης. Και επιλέγω
την αρνητική εκδοχή για να είναι πιο εµφατική η άποψή µου στο
σηµείο αυτό.

Θα είναι πάρα πολύ ενδιαφέρον, αναφορικά µε την υφ’όρον
απόλυση, να ακούσουµε τα στοιχεία, ποιοι κρατούνται στις φυ-
λακές, για ποια αδικήµατα κρατούνται και πόσοι συλληφθέντες
και δικασθέντες έµποροι ναρκωτικών είναι εκτός φυλακής. Προ-
σέξτε, το κρίσιµο είναι πόσοι συλληφθέντες έµποροι ναρκωτι-
κών.

Περαιτέρω, για όσους θητεύουµε στην αντίληψη της υφ’όρον
απόλυσης, δεν µεταβάλλονται οι ασφαλιστικές δικλίδες της υφ’ό-
ρον απόλυσης. Ο κύριος Υπουργός, είµαι υποχρεωµένος να ση-
µειώσω ότι διεξοδικά αναφέρθηκε στο 105, στο 106 και στο 107

άρθρα του σχετικού νόµου. ∆εν µεταβάλλονται οι ασφαλιστικές
δικλίδες.

Όλα τα άλλα, φοβάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -και σας
το λέω στο πλαίσιο της ειλικρινούς επικοινωνίας µαζί σας- ότι
αποτελούν λαϊκισµό και αποτελούν και επένδυση πολιτικού χα-
ρακτήρα σε µια φοβισµένη κοινωνία. Και ορθά φοβάται τη µά-
στιγα των ναρκωτικών ουσιών. ∆εν αντιµετωπίζονται, όµως, έτσι
τα προβλήµατα.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τη δυνατότητα να περιορίσετε το χρόνο
της προσωρινής κράτησης στους δώδεκα µήνες. Γνωρίζω τις δυ-
σκολίες που υπάρχουν, αλλά είναι µια αναγκαία ρύθµιση, διότι
έτσι θα αποσαφηνίζεται η όλη κατάσταση εξαιρετικά έγκαιρα και
κυρίως, θα υπηρετείται το δικαίωµα του κάθε πολίτη, δικαίωµα
και όταν εγκληµατεί και όταν είναι παραβάτης, να διεκδικεί κατά
το συντοµότερο χρονικό διάστηµα τη δίκαιη κρίση του δικαστη-
ρίου. Είµαστε εκτεθειµένοι και είµαστε εκτεθειµένοι γενικότερα
µέσα στο δικαιϊκό ευρωπαϊκό χώρο ως Ελλάδα, αναφορικά µε
αυτές τις τεράστιες καθυστερήσεις που συντελούνται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώνοντας θέλω να κάνω
µια παρατήρηση. Άκουσα για παράδειγµα από τον Κοινοβου-
λευτικό Εκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, αν δεν κάνω λάθος,
να διερωτάται «τι είναι αυτό, να µεταβάλλεται ο ποινικός χαρα-
κτηρισµός από το στάδιο της άσκησης της ποινικής δίωξης µέχρι
την όδευση της υπόθεσης στο δικαστικό συµβούλιο ή στο ακρο-
ατήριο»;

Τι απόψεις είναι αυτές, τι επικίνδυνες απόψεις είναι αυτές; Βε-
βαίως µπορεί να µεταβάλλεται ο ποινικός χαρακτηρισµός από το
στάδιο της ασκηθείσης ποινικής δίωξης µέχρι την κρίση του δι-
καστικού συµβουλίου, πολλώ δε µάλλον µέσα στην αίθουσα του
δικαστηρίου, όταν θα κρίνει επί της ουσίας την υπόθεση.

Φοβάµαι ότι ο πολιτικές σκοπιµότητες παρωθούν τη σκέψη,
όσο και τις επιλογές, σε βαθιά συντηρητικές, σε αναχρονιστικές
απόψεις, οι οποίες είναι επικίνδυνες, όχι µόνο γι’ αυτούς που τις
διατυπώνουν, αλλά είναι γενικότερα επικίνδυνες για µια κοινω-
νία η οποία συναντιέται µε µία µεγεθυµένη εγκληµατικότητα και
µπορεί να θεωρεί ότι µε τέτοιες απόψεις είναι δυνατό να αντιµε-
τωπιστούν.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο του χρόνου, για να µην
κάνω κατάχρηση, θα ήθελα να πω το εξής. ∆εν µπορεί να προ-
φυλακίζεται ένας νέος δεκατριών έως δεκαοκτώ ετών. Είναι ξένη
η έννοια της προφυλακίσεως προς το χαρακτήρα του παιδιού ή
και του εφήβου. Άλλη πρέπει να είναι η αντιµετώπιση της παρα-
βατικότητας του δεκατριάχρονου, του δεκαπεντάχρονου, του δε-
καεπτάχρονου. Κοινωνική φροντίδα χρειάζεται, κοινωνική
παρέµβαση µε ολοκληρωµένο σχεδιασµό χρειάζεται, διότι αυτός
που προφυλακίζεται στα δεκατρία ή στα δεκαπέντε ή στα δεκα-
τέσσερα αποκτά τέτοια σκλήρυνση ψυχής και επιλογών, που όχι
µόνο δεν σωφρονίζεται, αλλά είναι έτοιµος να προσχωρήσει σε
µια βαρύτερη µε µεγαλύτερη ένταση εγκληµατικότητα, αµέσως
µετά την έξοδό του από το σωφρονιστικό κατάστηµα ανηλίκων.

Τολµήστε το, κύριε Υπουργέ! Τολµήστε το, µε την έννοια ότι
θα ακούσετε αντίπαλους λόγους προς αυτήν την πρόταση την
οποία σας κάνουµε. Προχωρήστε σ’ αυτήν τη ρύθµιση. Νοµίζω
ότι η κοινωνία στη µεγάλη της πλειοψηφία θα στηρίξει µια τέτοια
επιλογή.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πέτρος Ευ-
θυµίου έχει το λόγο.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα ναρ-
κωτικά –νοµίζω ότι όλοι συµφωνούµε- είναι µια από τις µεγαλύ-
τερες απειλές που αντιµετωπίζει η κοινωνία µας. Είναι µια απειλή
µε πολυσύνθετες όψεις, είναι ο γιγαντιαίος βραχίονας της «µαύ-
ρης» οικονοµίας παγκοσµίως. Συνδέεται µε γεωπολιτικές σκοπι-
µότητες, αποτελεί διάψευση των πιο µεγάλων φράσεων, αν
σκεφθεί κανείς ότι στο Αφγανιστάν τριπλασιάστηκε η παραγωγή
οπίου µετά την προσπάθεια παρέµβασης για να γίνει µια ευνο-
µούµενη χώρα.

∆εν υπάρχει καµµία αµφιβολία για τη δέσµευση όλων µας –και
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προεξαρχούσης της Κυβέρνησης- να αποτελέσει το θέµα των
ναρκωτικών µια απόλυτα µεθοδική, συστηµατική πλευρά άσκη-
σης ολοκληρωµένων πολιτικών και στην πρόληψη και στην κα-
ταστολή. Αν επιστρατεύουµε όλη αυτήν τη δύναµη για να
σπάσουµε τους κρίκους αυτών που δηλητηριάζουν κυρίως τις
νέες γενιές, δηλητηριάζουν την ψυχή τους και αφαιρούν τη ζωή
τους, τότε νοµίζω, ότι έχουµε όλοι απόλυτη συνείδηση ότι αντί-
στοιχο δηλητήριο της δηµοκρατίας είναι να µιλάµε, να κατα-
σκευάζουµε, να υπονοούµε, να µην αντιµετωπίζουµε τις
πραγµατικές πολιτικές, αλλά να σκορπάµε στην κοινή γνώµη,
ακριβώς όπως η ένεση µέσα στη φλέβα, µια αίσθηση ότι αυτό
που εµφανίζεται δεν είναι έτσι, αλλά υπάρχει κάτι άλλο.

Για ένα τέτοιο θέµα τόσο ευαίσθητο –θέλω να πιστεύω ότι όχι
απλώς οι τριακόσιοι της Βουλής, αλλά τα δέκα εκατοµµύρια πε-
ντακόσιες χιλιάδες Έλληνες δεν έχουν διαφορετική προσέγγιση
γι’ αυτό- φθάνουµε να έχουµε αυτό το παιχνίδι, δηλαδή, να
ακούω µε στεναχώρια τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας ∆ηµοκρατίας να ρωτά «τι συµβόλαια εξυπηρετεί η Κυβέρ-
νηση µ’ αυτήν τη ρύθµιση» και µετά από τρία λεπτά, να λέει
«άθελά της, θέλω να πιστεύω».

Μ’ αυτόν τον τρόπο, αφήνει τη σκιά ότι εδώ δεν διαπραγµα-
τευόµαστε πολιτικές προτάσεις για το καλό του κοινού ζητούµε-
νου αποτελέσµατος, αλλά ότι ενδεχοµένως υπάρχουν και αυτές
οι όψεις. Θέλω να ελπίζω ότι όχι απλώς θα ανακληθεί, αλλά και
θα υπάρξει µια ευθεία τοποθέτηση.

Το ίδιο ακριβώς ισχύει για το ΛΑΟΣ, αλλά το ΛΑΟΣ είναι ευθύ,
είναι συγκεκριµένο. Ζει µε το φόβο, καλλιεργεί το φόβο, είναι το
κεφάλαιό του. Ήταν απόλυτα συνεπές στον εαυτό του.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θα παρακαλούσα να αποκαταστήσουµε τα
πράγµατα στον ελληνικό λαό, όπως πολύ ξεκάθαρα τόνισε τε-
λευταία ο κ. Κουβέλης, όπως αναλυτικά τοποθέτησε ο κ. Κου-
ράκης, όπως ο κ. Γκιόκας µε πολύ συγκεκριµένο τρόπο
επεσήµανε. Αυτό το νοµοσχέδιο δεν αλλάζει τίποτα για τη νοµο-
θεσία περί ναρκωτικών. Τίποτα απολύτως! Αν δηµιουργεί κάτι
καινούργιο, είναι ότι επιβαρύνει οριστικά και αµετάκλητα, µ’ έναν
τρόπο κατηγορηµατικό, τη θέση του µεγαλέµπορου που εξοµοι-
ώνεται µε τους εγκληµατίες των αδικηµάτων εσχάτης προδοσίας
και τροµοκρατίας και είναι υποχρεωτικό να παραµείνει είκοσι
πέντε χρόνια στην ειρκτή. ∆εύτερον, αντιµετωπίζει το θέµα που
είναι πραγµατικό, ότι δηλαδή, η φύση του εµπορίου των ναρκω-
τικών έχει µεταβάλει τους χρήστες και τους εξαρτηµένους σε
τµήµα του συστήµατος εµπορίου.

Και επειδή ο καθένας µιλάει από τη δική του εµπειρία -κύριε
Τζαβάρα, εγώ σας σέβοµαι και σας ακούω προσεκτικά, γιατί
είστε νοµικός…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Και εγώ σας ακούω!
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: …εγώ θα σας πω µια µικρή προσωπική

µαρτυρία. Έχω συλληφθεί τρεις φορές στη ζωή µου από την
Ασφάλεια της δικτατορίας, µία από την ΕΣΑ και µία τελευταία
κράτηση ήταν τον Οκτώβρη του 1975 σε αστυνοµικό κρατητήριο
ως παράνοµος αφισοκολλητής. Τίποτα δεν συγκρίνεται µε µια
εµπειρία ατοµικής δοκιµασίας στα κρατητήρια της Ασφάλειας ή
της ΕΣΑ από ένα διήµερο που φιλοξενήθηκα, όλο κι όλο, το 1974
στις φυλακές. Ήδη από τότε υπήρχε µια παθολογία που επιχεί-
ρησε να αντιµετωπίσει το ΠΑΣΟΚ. Σε ένα κελί έξι ανθρώπων ήταν
δεκατέσσερις. Το προνόµιο το είχε ο «αρχηγός» του κελιού που
ήταν έµπορος ναρκωτικών και χρήστης, έκανε χρήση µέσα στη
φυλακή. Και αυτό το σύστηµα είναι ακριβώς που παράγει ως
τώρα αυτήν τη δοµή του εξαρτηµένου, ο οποίος µεταβάλλεται
και σε έµπορο.

Αυτό, λοιπόν, που αντιµετωπίζουµε σήµερα είναι ότι στο πλαί-
σιο µιας πολιτικής που αποσαφηνίζει το έδαφος πρέπει να ξεκα-
θαρίζει και να οδηγεί τα πάντα σε έναν ενιαίο έλεγχο.

Εγώ αυτό που κατάλαβα από την πολύ συγκεκριµένη τοποθέ-
τηση του Υπουργού, κ. Καστανίδη είναι ότι αυτό που υπήρχε πριν
στην υπό όρον απόλυση -που ήταν κατ’ ουσίαν µία εφάπαξ κί-
νηση όχι έκτισης ποινής µε άλλο τρόπο, αλλά χάρη- είναι ότι
έφευγε ο άλλος. Αυτό, λοιπόν, τώρα τίθεται υπό έναν πολλαπλό
κατηγορηµατικό έλεγχο πριν απ’ όλα ως προς την πραγµατο-
ποίησή της, εφόσον υπάγεται πλέον η «υπό όρον απόλυση» στα
άρθρα 105,106 και 107.

Και φυσικά, είναι απόλυτα σαφές -και νοµίζω δεν ετέθη σε κα-
νενός είδους αίρεση- ότι όσον αφορά το σκέλος της προσωρινής
κράτησης, δεν αλλάζει τίποτα απολύτως σε σχέση µε τον ίδιο
τρόπο εξακρίβωσης, όπως αυτός έχει περιγραφεί στο νόµο περί
ναρκωτικών.

Κύριε Χατζηγάκη, θα ήθελα να συµφωνήσετε µαζί µου -γιατί
νοµίζω αναφέρεται και στη δική σας νοµοθεσία- πως όταν λέµε
ότι πρέπει να εξακριβωθεί µε τοξικολογική εξέταση -µε το σύ-
νολο των ιατρικών εξετάσεων που περιλαµβάνει και τη συνοµι-
λία του ελέγχοντος µε το χρήστη- το να εξοµοιώνεται στη λογική
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου της Νέας ∆ηµοκρατίας ότι
ισοδυναµεί µε τη συνέντευξη του ΑΣΕΠ σηµαίνει ότι υπάρχει µια
γιγάντια σύγχυση όσον αφορά σε ποια θέµατα αναφερόµαστε.
∆ιότι ακριβώς το κύριο θέµα είναι να διαπιστώσουµε αν αυτός
είναι εξαρτηµένος χρήστης του οποίου η µορφή της διάγνωσης
απαιτεί και τον προσωπικό έλεγχο, όπως ακριβώς µιλάµε για
οποιαδήποτε ιατρική εξέταση.

Αυτό σηµαίνει, εποµένως, ότι εδώ δηµιουργείται –αθέλητα
θέλω να ελπίζω- µια πλήρης σύγχυση και όσον αφορά το χαρα-
κτήρα της νοµοθετικής πρωτοβουλίας και όσον αφορά τα περιε-
χόµενα.

Και επειδή όλη αυτή η διαδικασία ως τώρα είχε έναν υποδειγ-
µατικό χαρακτήρα από τη µεριά του κυρίου Υπουργού όσον
αφορά τον πραγµατικό διάλογο και το εύρος της συναίνεσης,
είµαι βέβαιος, κύριε Υπουργέ, ότι σ’ αυτήν την κατεύθυνση που
ήδη έχετε διαµορφώσει την κατεύθυνση ενοποίησης κριτηρίων
µε τα άρθρα 105, 106 και 107- µπορείτε να θωρακίσετε ακόµα
περισσότερο αυτήν τη νοµοθετική πρόθεση, όπως ακριβώς την
παρουσιάζετε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Το λόγο έχει τώρα ο κ. Αναστάσιος Κουράκης.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν αναφερθώ στο ίδιο το νοµοσχέδιο, έχω να κάνω ορισµέ-

νες παρατηρήσεις σ’ αυτά που ακούστηκαν.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να επαναλάβω αυτά που είπε και ο κ.

Φώτης Κουβέλης λίγο πριν, ότι είµαστε ιδιαίτερα ευτυχείς που
στις θέσεις τις οποίες έχω εκφράσει κατά καιρούς και οι οποίες
έχουν συναντήσει µία πολύ µεγάλη αντίδραση προσχωρούν διά-
φοροι πολιτικοί χώροι.

Ακούσαµε πραγµατικά µε µεγάλη προσοχή την πρόταση και
προτροπή του κ. Καρατζαφέρη για τη νοµιµοποίηση, κατά κά-
ποιο τρόπο, χορήγησης από νοσοκοµεία της ίδιας της ουσίας
την οποία έχουν ανάγκη οι εξαρτηµένοι.

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι είναι µια πολύ ενδιαφέρουσα πρό-
ταση. Την έχουµε κάνει προ πολλού και εµείς. Χαιρόµαστε που
και άλλη πτέρυγα της Βουλής διατυπώνει την ίδια θέση. Πραγ-
µατικά µε τον τρόπο αυτό µπορεί να σπάσει το κύκλωµα της µαύ-
ρης αγοράς, η εµπορία και όλα τα άλλα, τη στιγµή που
αφαιρείται το κίνητρο.

Πέρα απ’ αυτό, όµως, αυτούς τους εξαρτηµένους ανθρώπους
τους κρατάς έξω από το κύκλωµα. Μπορείς να προχωρήσεις εύ-
κολα, όπως είπε και ο κ. Κουβέλης, στη χορήγηση υποκατάστα-
των και, βεβαίως, επειδή είσαι κοντά του και τον στηρίζεις
ψυχοϊατρικά, µπορείς να προχωρήσεις σε αυτό που τον θερα-
πεύει και είναι η απεξάρτηση, µε όποιον τρόπο αυτός επιλέξει.

Το δεύτερο και πολύ ενδιαφέρον είναι ότι ενοχλήθηκα –δυσα-
ρεστήθηκα, θα έλεγα ακριβέστερα- µε την τοποθέτηση της Νέας
∆ηµοκρατίας, που αντιδρά στην εφαρµογή των 3/5, την ίδια
στιγµή που ο κ. ∆ένδιας, ο προηγούµενος Υπουργός ∆ικαιοσύ-
νης, µε ένα ολόκληρο σκεπτικό είχε αιτιολογήσει και εξήγησε
γιατί ήταν µια πολύ µεγάλη αναγκαιότητα η καθιέρωση αυτής της
ρύθµισης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Αν θυµάστε καλά, κύριε συνά-

δελφε, απεσύρθη. Βεβαίως αυτό έγινε από αντιδράσεις διαφό-
ρων Βουλευτών…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΙΩΑΝΝΙ∆ΗΣ: Από το ΠΑΣΟΚ.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ: Θυµάµαι πολύ καλά ότι ήταν και
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από το ΠΑΣΟΚ και από τη Νέα ∆ηµοκρατία. Όµως, αυτό που είπε
στο τέλος ο κ. ∆ένδιας είναι ότι θα ήθελε να τεκµηριώσει µε κα-
λύτερο τρόπο αυτήν τη θέση που θα έφερνε αµέσως µετά. Πά-
ντως αυτήν τη στιγµή έρχεται από τον κ. Καστανίδη και αυτό είναι
ευτυχές για την αντίληψή µας.

Πριν µπω στις τροπολογίες, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να ανα-
φέρω κάτι εκτός θέµατος, αλλά εντός εποχής, όσον αφορά τον
εµβολιασµό των κρατουµένων. Είναι µια ιδιαίτερη κατηγορία
στην οποία οι συνθήκες υγιεινής δεν είναι καλές. Είχα καταγγε-
λίες και παράπονα από κρατούµενους από διάφορα καταστή-
µατα, όπου δεν υπάρχει δυνατότητα να γίνει εµβολιασµός από το
ανύπαρκτο ιατρικό προσωπικό, µε αποτέλεσµα όσοι θέλουν να
µπαίνουν σε µια κατάσταση και µε ειδικές συνθήκες –χειροπέ-
δες, µεταγωγή κ.λπ.- να πηγαίνουν στο πλησιέστερο νοσοκοµείο.
Το άσχηµο είναι ότι στην επιστροφή τους υφίστανται όλους τους
ελέγχους της ενδοσκοπικής αναζήτησης, που είναι µια µορφή
βασανιστηρίου και βίας, όπως γνωρίζουµε, µε αποτέλεσµα τελι-
κώς να αρνούνται να κάνουν το εµβόλιο. Θα παρακαλούσα σε
συνεργασία µε το Υπουργείο Υγείας να πηγαίνουν µονάδες από
τα νοσοκοµεία, ώστε να εξυπηρετηθούν όλοι οι κρατούµενοι.

Στο νοµοσχέδιο που συζητούµε αυτό δεν κουβεντιάζεται κα-
θόλου. Θέλω να πιστεύω ότι σε επόµενο νοµοσχέδιο θα έρθει το
ζήτηµα των αδειών, το οποίο το τελευταίο διάστηµα δοκιµάζει
φοβερή κρίση. Χορηγούνται ελάχιστες άδειες και γνωρίζουµε
πάρα πολύ καλά ότι οι άδειες στους κρατούµενους, πέραν του
ανθρωπιστικού τους χαρακτήρα έχουν και ένα χαρακτήρα ου-
σιαστικά κοινωνικής επανένταξης και αυτό είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό.

Βεβαίως, σε αυτό το νοµοσχέδιο, που ελπίζουµε να έρθει όσο
γίνεται πιο γρήγορα, θα πρέπει να αντιµετωπίσουµε όσο γίνεται
πιο σοβαρά και µε αποφασιστικό τρόπο το θέµα της υγειονοµικής
κάλυψης, που αυτήν τη στιγµή είναι ανύπαρκτη ή στα σπάργανα,
όπως επίσης και την ανάπτυξη µονάδων για εργασία. Εδώ να ση-
µειώσω ότι ίσως κάποια στιγµή θα πρέπει να δούµε –σε µερικού
µπορεί να φανεί περίεργο- τα ασφαλιστικά δικαιώµατα και την
ασφαλιστική κάλυψη των κρατουµένων που δουλεύουν στα σω-
φρονιστικά καταστήµατα. Βεβαίως, να δούµε και την επέκταση
των µονάδων απεξάρτησης, έτσι ώστε να καλυφθεί όλος ο πλη-
θυσµός ο οποίος είναι και πάρα πολύ µεγάλος.

Σχετικά µε την τροπολογία, που βεβαίως έχουµε υποβάλει ως
εκπρόθεσµη, νοµίζω ότι αναφέρθηκε από προηγούµενους συνα-
δέλφους πως η φράση ότι «δεν έχουν καταστεί αµετάκλητες οι
πράξεις» θα πρέπει να αλλάξει, γιατί υπάρχει µια οφθαλµοφανής
αδικία σε βάρος των ήδη καταδικασθέντων που είτε απώλεσαν το
δικαίωµα στην έφεση ή αναίρεση είτε κρίθηκαν αµετάκλητα και
περαιώθηκαν οι υποθέσεις τους. Νοµίζω, όµως, ότι η απαξία των
πράξεών τους δεν είναι µεγαλύτερη εξ αυτού και µόνο του γε-
γονότος.

Κύριε Υπουργέ, θεωρούµε ότι εκείνο που έχει εξαιρετική ση-
µασία σε κάθε περίπτωση είναι ότι αν δεν ενισχυθούνε οι εναλ-
λακτικές µορφές ποινής, δεν µπορεί να υπάρξει αποτελεσµατική
αποσυµφόρηση των φυλακών. Βέβαια, είχαµε και από προηγού-
µενους Υπουργούς ορισµένα µέτρα, τα οποία ευελπιστούσαν και
προανήγγειλαν ότι θα έχουν ουσιαστική αποσυµφόρηση, που δεν
ευοδώθηκαν. Θέλουµε να πιστεύουµε ότι στα δικά σας µέτρα
αυτό µπορεί να καταστεί πράξη.

Σε µια ερώτηση που είχαµε κάνει, όσον αφορά τις εναλλακτι-
κές µορφές, η απάντηση που πήραµε θέλω να πω ότι διακρίνεται
από σοβαρότητα, καθώς γίνεται µια αναλυτική –υπογράφεται
από τον Υφυπουργό, από τον κ. Κατσιφάρα- αναφορά στην πα-
ροχή της κοινωφελούς εργασίας. Ειλικρινά οµολογείται ότι η
χρήση του θεσµού είναι εξαιρετικά περιορισµένη και κυρίως από
το γεγονός ότι δεν υπάγονται στην υφ’ όρον απόλυση όσοι επι-
λέγουν την έκτιση της ποινής σε παροχή κοινωφελούς εργασίας,
παρ’όλο που στο τέλος της απάντησης δίνεται η διαβεβαίωση ότι
ο κατάδικος που παρέχει κοινωφελή εργασία και έχει εκτίσει µε
αυτόν τον τρόπο τα 3/5 της ποινής του, µπορεί να τύχει απόλυ-
σης υφ’ όρον κατ’ εφαρµογή του άρθρου 105. Νοµίζω ότι είναι
αυτό πάρα πολύ ουσιαστικό.

Πάντως, από όσο είµαι σε θέση να γνωρίζω, όσοι επιµελητές
κοινωνικής αρωγής είναι επιφορτισµένοι µε αυτό το καθήκον,

πολλές φορές, κύριε Υπουργέ, είναι αποσπασµένοι σε διάφορες
άλλες υπηρεσίες µε αποτέλεσµα να µην επιτελούν αυτό το πολύ
σηµαντικό καθήκον. Νοµίζουµε ότι θα πρέπει να δούµε πολύ συ-
γκεκριµένα -και φαντάζοµαι ότι αυτό θα συµβεί στο επόµενο νο-
µοσχέδιο- το καθεστώς της ηµιελεύθερης διαβίωσης
-αναγνωρίζω ότι οι φορείς παρουσιάζουνε µια δυσκολία στο να
εγκαταστήσουν δοµές, ώστε να µπορέσουν να παρέχουν αυτήν
την πολύ σηµαντική µορφή εναλλακτικής εργασίας- όπως επίσης
και τις εναλλακτικές µορφές ποινής που προβλέπονται στα
άρθρα 60,63 και 64.

Και βεβαίως, όπως είπαµε πολλές φορές και εµείς, αλλά και
άλλοι συνάδελφοι, αλλά και εσείς φαντάζοµαι, πρέπει να οδηγη-
θούµε στην κατάργηση των φυλακών ανηλίκων και στη σύσταση
ανοικτών δοµών προστασίας για τους ανήλικους παραβάτες.

Σε κάθε περίπτωση εµείς εκτιµούµε ότι τα 3/5 που εισάγετε,
είναι ένα µέτρο το οποίο έχει καθυστερήσει πάρα πολύ. Χαιρό-
µαστε που γίνεται επί δικής σας Υπουργίας.

Βεβαίως επαναλαµβάνω ότι το νοµοσχέδιο, το οποίο περιµέ-
νουµε µε αγωνία όπως και όλοι οι κρατούµενοι, πρέπει να ανα-
φέρεται και στους οικονοµικούς µετανάστες, οι οποίοι αυτήν τη
στιγµή κρατούνται στα σωφρονιστικά καταστήµατα. Πρέπει να
κάνουµε κάτι γι’ αυτούς τους ανθρώπους, που το µόνο αδίκηµα
είναι ότι έχουν µπει στη χώρα µε ένα µη νόµιµο τρόπο.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι η αντίληψη και η θέση µας για
λιγότερη φυλακή εξακολουθεί να παραµένει επίκαιρη. Νοµίζουµε
ότι υπάρχουν άλλοι τρόποι αντιµετώπισης της παραβατικότητας
και η φυλακή σε κάθε περίπτωση πρέπει να κρατείται για όλες
τις εξαιρετικές περιπτώσεις, στις οποίες µπορούµε να οδηγη-
θούµε µετά από ένα νηφάλιο διάλογο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, είκοσι δύο µα-
θητές και µαθήτριες και ένας συνοδός εκπαιδευτικός από το ∆η-
µοτικό Σχολείο Παιδαγωγικής Πειραιά.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Άδωνις Γεωργιάδης.
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ-Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Έχει νόηµα η Βουλή όταν υπάρχει ανταλλαγή επιχειρηµάτων

και απάντηση επ’ αυτών. ∆εν έχει κανένα νόηµα, το να λέει ο κα-
θένας την κασέτα του,.

Μπαίνω, λοιπόν, στα συγκεκριµένα και ξεκινάω ως εκπρόσω-
πος του κόµµατος των οπαδών των θρίλερ -όπως µας ονοµάτισε
ο κ. Ευθυµίου- την πρώτη ερώτηση προς τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ.

Εµείς υπερασπιζόµαστε το νόµο του ΠΑΣΟΚ του 2001. Εάν το
ΠΑΣΟΚ το 2001 ήταν οπαδός των θρίλερ και του φόβου, παρα-
καλώ πολύ να έρθει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΠΑΣΟΚ και να ζητήσει συγγνώµη, γιατί το 2001 εκµεταλλεύτηκε
τον φόβο του ελληνικού λαού. Ερώτηση ονοµαστική προς τον κ.
Ευθυµίου.

Πάµε στον κ. Κουβέλη. Κύριε Κουβέλη, είπατε δύο σηµαντικά
επιχειρήµατα κατά τη γνώµη µου. Τον ΣΥΡΙΖΑ τον τιµά ότι έχει
συνέπεια σε αυτό το θέµα. Στο Κοινοβούλιο τρία κόµµατα έχουµε
συνέπεια, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και το ΛΑΟΣ. Και δύο κόµµατα έχουν
ασυνέπεια και έχουν αλλάξει ρόλους, η Νέα ∆ηµοκρατία και το
ΠΑΣΟΚ.

Πάµε λοιπόν πρώτα µε εσάς. Επιχείρηµα πρώτο: είπατε ότι
υπάρχουν δυο δρόµοι. Ή ο ένας δρόµος είµαστε κατά, γενικά, το
να υπάρχουν επιµετρήσεις και µειώσεις ποινών, δηλαδή απόλυση
υφ’ όρων, οπότε σε αυτήν την περίπτωση -δεν το συζητάµε- όλοι
µένουν µέσα και εκτίουν την ποινή τους, µια ασχολία, αυτή όπως
την είπατε, ή, δεύτερη περίπτωση, υπάρχουν και άρα µπαίνουµε
στη συζήτηση πώς θα εφαρµοστούν εξίσου προς όλους, για να
µην υπάρχουν αντινοµίες. Έτσι το κατάλαβα. Είναι ενδιαφέρον το
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επιχείρηµα. Φαντάζοµαι στη συνέπεια αυτού του επιχειρήµατος,
αναµένουµε νοµοθετική πρωτοβουλία από τον ΣΥΡΙΖΑ για να
απολυθούν οι Απριλιανοί. Αυτό κατάλαβα. Εφόσον λοιπόν πρέπει
να είναι για όλους οι ίδιες συνθήκες -και αυτό είπατε- φαντάζο-
µαι ότι µέσα στις επόµενες µέρες εσείς, για να είστε συνεπείς
στο επιχείρηµά σας, θα φέρετε στη Βουλή πρόταση για να απο-
λυθούν υφ’ όρους οι Απριλιανοί. ∆ιότι αν δεν το φέρετε, πάει να
πει ότι δέχεστε ότι τελικά δεν ισχύει για όλους και αφού δεν
ισχύει για όλους, µπαίνουµε στην κουβέντα. Άρα, λοιπόν, και
εσείς µπαίνετε στην κουβέντα. Επιχείρηµα δεύτερο. Είπατε,
κύριε Κουβέλη, ότι µόνο όσοι επενδύουν στο λαϊκισµό, σε λαϊκί-
στικα επιχειρήµατα, λένε αυτά που λέει η από εδώ πτέρυγα της
Βουλής.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Γεωργιάδη,
είστε έµπειρος, µην απευθύνεστε σε πρόσωπα.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ- Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ναι συγγνώµη, κύριε
Πρόεδρε, έχετε δίκιο.

Κύριε Υπουργέ, µόλις ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
ΣΥΡΙΖΑ κ. Κουβέλης κατηγόρησε το προ πέντε µηνών ΠΑΣΟΚ,
δηλαδή το ΠΑΣΟΚ του Μαΐου 2009, όχι το ΠΑΣΟΚ του Μαΐου
1999 όχι το ΠΑΣΟΚ, που δεν υπήρχε το 1909. Το ΠΑΣΟΚ προ
πέντε µηνών, ότι είστε λαϊκιστές, διότι αυτά που λέµε, είναι αυτά
που έλεγε ο ΠΑΣΟΚ πριν από πέντε µήνες.

Και ερχόµαστε τώρα στην ουσία του επιχειρήµατος. Με πολύ
µεγάλη αγωνία –κατά τη γνώµη µου και µια δόση αλαζονείας- πή-
γατε, λέγοντας όταν ο οµιλητής έχει υπέρτερο επιχείρηµα, να
υποστηρίξετε την άποψή σας. Το επιχείρηµά µας είναι συγκε-
κριµένο, κύριε Υπουργέ. Τι άλλαξε από τον Μάιο που η κ. Τζά-
κρη έλεγε αυτά που λέµε εµείς; Μη µας εξηγήσετε γιατί το
φέρνετε, µας είναι αδιάφορο. Εµάς µας ενδιαφέρει να µας πει ο
Υπουργός ∆ικαιοσύνης του ΠΑΣΟΚ ως Κυβέρνηση γιατί διαφω-
νεί µε την προ πέντε µηνών εισηγήτρια του ΠΑΣΟΚ. Μόνο αυτό.

Υπάρχουν δυο δρόµοι. Ο ένας δρόµος είναι να µας πείτε: όταν
τα έλεγε αυτά η κ. Τζάκρη το Μάιο και τα υποστήριζε σύµπασα
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑΣΟΚ στην επιτροπή, πιστεύαµε
ένα, δυο, τρία πράγµατα. Σε αυτό το πεντάµηνο καταλάβαµε ότι
αυτά τα ένα, δυο, τρία, τέσσερα πράγµατα ήταν λανθασµένα και
πειστήκαµε ότι κάναµε λάθος και ζητούµε συγγνώµη από το
Σώµα που πριν από πέντε µήνες δίναµε τη µάχη από την άλλη
πλευρά και τώρα κάνουµε αυτό. Ο δεύτερος δρόµος είναι ότι
αυτή είναι µια τροπολογία αγορασµένη από εµπόρους ναρκωτι-
κών που είχαν πιάσει τον προηγούµενο Υπουργό, το κατάλαβε,
την πήρε πίσω και τώρα έχουν πιάσει δικούς σας συνεργάτες.
Αυτός είναι ο δεύτερος δρόµος. Ένας από τους δυο υπάρχει.
Εγώ δεν λέω ότι είναι αυτό. Μην εξανίσταστε, λέω ότι υπάρχουν
δυο δρόµοι. Ο ένας δρόµος είναι ότι πειστήκατε το Μάιο πως κά-
νατε λάθος. Πολύ ευχαρίστως, να ακούσω τα επιχειρήµατα –προ-
σέξτε για να µη γίνει παρανόηση, όχι το επιχείρηµα γιατί είναι
καλό αυτό που φέρνετε, που κάνατε προηγουµένως- πού ακρι-
βώς πειστήκατε ότι αυτά που έλεγε το κόµµα σας πριν από πέντε
µήνες, ήταν λάθος -εγώ αυτό θέλω να ακούσω- και να ζητήσετε
και συγγνώµη από το Σώµα και από τη Νέα ∆ηµοκρατία που την
παρασύρατε σε µια λανθασµένη απόσυρση, αφού τότε λέγατε
λανθασµένα πράγµατα.

Και έρχοµαι και στο τρίτο θέµα, στην άλλη περίπτωση όπως
καταλαβαίνετε. Μιας και ο αξιότιµος κύριος Πρωθυπουργός έχει
ζητήσει και εκστρατεία κατά της διαφθοράς, φαντάζοµαι εσείς
θα δώσετε το καλό παράδειγµα να ανοίξουν οι λογαριασµοί όλων
των συνεργατών του γραφείου σας.

Πάµε τώρα στο τελευταίο ζήτηµα, στην ουσία του ζητήµατος.
Και σε αυτό δεν απαντήσατε. Πάτε να µπερδέψετε το Σώµα µε τα
είκοσι πέντε χρόνια, χωρίς να έχετε απαντήσει ούτε εσείς, ούτε
ο Κοινοβουλευτικός σας Εκπρόσωπος κ. Ευθυµίου, στο µείζον,
ποια είναι η διαφορά για να το καταλάβουµε οι µη νοµικοί.

Όπως ίσχυε ως τώρα, είκοσι χρόνια έµενες µέσα. ∆εν µε νοι-
άζει τι λένε τα άρθρα. ∆εν µε ενδιαφέρουν καθόλου. Εγώ δεν
είµαι νοµικός. Όπως ίσχυε ως τώρα εάν έκανες εµπόριο ναρκω-
τικών κατ’ εξακολούθηση και πέθαιναν άνθρωποι εξαιτίας σου,
θα έµενες είκοσι χρόνια µέσα ό,τι και αν γινόταν.

Όπως το φέρνετε τώρα, αυτός που θα µπορέσει να επιµετρή-
σει στην ποινή του τα µεροκάµατα, την καλή συµπεριφορά και

όλα τα άλλα, δεν θα µείνει είκοσι, αλλά θα µείνει δεκαέξι ή και
δώδεκα χρόνια.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, ευθέως, για ποιο λόγο δίνετε τη δυνατό-
τητα στους εµπόρους ναρκωτικών να φεύγουν γρηγορότερα από
τη φυλακή. Μην µας κουράζετε µε άρθρα. Ο ελληνικός λαός δεν
είναι όλοι δικηγόροι. Πείτε µας το συγκεκριµένο: Κρίναµε ότι και
οι έµποροι ναρκωτικών πρέπει να µπορούν να φεύγουν γρηγο-
ρότερα από τη φυλακή για έναν, δύο, τρεις, τέσσερις, πέντε λό-
γους. Μην αρνείστε ότι το κάνετε, γιατί δόξα τω Θεώ,
µορφωµένοι άνθρωποι είµαστε, εγγράµµατοι και διαβάζουµε!
Αυτό φέρνετε!

Λυπούµαι που ο κ. Ευθυµίου, φιλόλογος, εντιµότατος άνθρω-
πος, δεν απάντησε σε αυτό! Μα, αυτό είναι το µείζον. Με το
προηγούµενο καθεστώς έµενε ο έµπορος ναρκωτικών τουλάχι-
στον είκοσι χρόνια µέσα.

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Είκοσι πέντε χρόνια…
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ- Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αφήστε τα είκοσι πέντε.

Όσον αφορά για τα είκοσι πέντε χρόνια το λένε όλοι οι νόµοι! Το
πρακτικό µε ενδιαφέρει, αυτό που είπε και ο κ. Βορίδης και δεν
το καταλάβατε, το «σκαστά»! Στην προηγούµενη περίπτωση που
σας είπα είχε είκοσι πέντε και ο ένας, είκοσι πέντε και ο άλλος,
όµως όση επιµέτρηση των ποινών και αν έκανες, δεν µπορούσε
να πάει κάτω από είκοσι. Καταλαβαίνετε;

Σε αυτό που φέρνει ο Υπουργός σας, έχοντας αφαιρέσει την
ασφαλιστική δικλίδα µπορεί να κατέβει κάποιος στα δέκα έξι και
στα δώδεκα χρόνια. Αυτό σας ρωτάµε: για ποιο λόγο επιτρέπει
το ΠΑΣΟΚ στους εµπόρους ναρκωτικών να βγαίνουν γρηγορό-
τερα;

Κύριε Πρόεδρε, κλείνω µε το εξής: Ποιο είναι το µείζον σε όλη
αυτήν την ιστορία; Το ΠΑΣΟΚ προεκλογικά µας έλεγε ότι έχει το
περίφηµο πρόγραµµα των εκατό ηµερών.

Κύριε Υπουργέ, οφείλετε µία απάντηση. Στο πρόγραµµα των
εκατό ηµερών του ΠΑΣΟΚ, δηλαδή στα επείγοντα ζητήµατα που
πρέπει να λυθούν προς σωτηρία της πατρίδας ήταν η ωφέλεια
των εµπόρων ναρκωτικών; Σοβαρότερα προβλήµατα δεν είχε η
χώρα να αντιµετωπίσει;

Ακόµα και αν δεχθώ ότι υπήρχε αυτή η αντινοµία και µόνο αυτό
δείχνει την πολύ δυσχερή θέση. Και απαιτώ να έλθει η κ. Τζάκρη
στη Βουλή των Ελλήνων, να µας απαντήσει, γιατί άλλαξε άποψη
σε αυτά που µας έλεγε σε αυτό το Σώµα πριν από πέντε µήνες!

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)

ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Στα ερωτήµατα που µου θέσατε θα πά-
ρετε απάντηση από τον κύριο Υπουργό!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο Υπουργός ∆ικαιο-
σύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων έχει το λόγο.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να σας
πω…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Χατζηγάκη, θα
σας ακούσω όλους…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Είµαι σίγουρος ότι θα µε ακούσετε,
αλλά…

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα σας ακούσω µέχρι
το τέλος και µετά θα απαντήσω, διότι προανήγγειλα ότι και ορι-
σµένα στοιχεία θα δώσω και ορισµένες αναδιατυπώσεις θα κάνω.

Όµως, θα µου επιτρέψετε, κύριε Πρόεδρε, µε όλη την ηρεµία
που µπορεί να έχει ένας άνθρωπος που ξέρει ότι υπερασπίζεται
σωστές ιδέες, να θέσω ένα ζήτηµα προσωπικό.

Ο κύριος συνάδελφος που µόλις κατέβηκε από το Βήµα υπο-
νόησε ότι οι ρυθµίσεις που εισηγείται η Κυβέρνηση µπορεί να
οφείλονται σε ύποπτους λόγους και µάλιστα µε τον εξαιρετικά
προσβλητικό τρόπο διατύπωσης ερωτήµατος, εάν έµποροι ναρ-
κωτικών έπιασαν τον προηγούµενο Υπουργό ή τον τωρινό ή εάν
πρέπει να ανοίξουν οι λογαριασµοί των µελών του γραφείου µου.

Κύριε Πρόεδρε, δεν έχω επιτρέψει σε κανέναν στην προσω-
πική µου ζωή, στην πολιτική µου διαδροµή να διατυπώσει τέτοια
ερωτήµατα.

Κύριε συνάδελφε, ο Πρόεδρός σας ήταν πολύ πιο προσεκτικός
στη διατύπωση των θέσεών του. ∆εν γνωρίζω εάν θα σας καλύ-
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ψει ή εάν θα σας καλύψει ο Κοινοβουλευτικός σας εκπρόσωπος,
αλλά θέλω να αντιληφθείτε ότι όταν συνοµιλείτε ειδικά µε ορι-
σµένους ανθρώπους, θα πρέπει να επιδεικνύετε τον προσήκοντα
σεβασµό. ∆ιότι το ολίσθηµα ήταν βαρύτατο και ελπίζω να το
έχετε κατανοήσει!

Και σας µιλά ένας άνθρωπος ο οποίος διατηρεί την ψυχραιµία
του, διότι ξέρει ότι υπερασπίζεται δίκαιη υπόθεση.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρα-
καλώ το λόγο επί προσωπικού.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει προσω-
πικό θέµα, κύριε Γεωργιάδη.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Ο κύριος Υπουργός ανα-
φέρθηκε σε µένα. Πρέπει να απαντήσω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν υπάρχει προσω-
πικό θέµα.

ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Έθεσε προσωπικό ο κύριος Υπουρ-
γός.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Γεωργιάδη, νο-

µίζω ότι σας έκανα και την παρατήρηση κατά την οµιλία σας να
µην απευθύνεστε προσωπικά. Ήταν τόσο πολύ προσεκτικός ο
Υπουργός στη διατύπωσή του…

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο για
ένα λεπτό. Ίσως και τριάντα δευτερόλεπτα.

Κύριε Υπουργέ, µε παρεξηγήσατε. Ούτε υπενόησα και ειδικά
για εσάς δηλώνω –το έχω πει και πολλές φορές στην τηλεόραση-
ότι γνωρίζω την ακεραιότητά σας, ενθυµούµενος εκείνη την πε-
ρίοδο της κυβερνήσεως Σηµίτη και τον τρόπο που φύγατε τότε
από το Υπουργικό Συµβούλιο, υπερασπιζόµενος εσείς προσω-
πικά θέµατα διαφάνειας.

Έθεσα ένα συγκεκριµένο ερώτηµα στο οποίο και πάλι δεν απα-
ντήσατε. Για ποιο λόγο µετέβαλε άποψη το ΠΑΣΟΚ από το Μάιο;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα σας απαντήσω.

ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Καµµία υπόνοια πέραν
τούτου. Θέλω να είµαι απολύτως ξεκάθαρος. Έθεσα ένα ρητο-
ρικό και µόνο ερώτηµα. Μακριά από εµένα η άποψη ότι ειδικά
εσείς είστε εµπλεκόµενος. Οφείλει, όµως, το ΠΑΣΟΚ –και ειδικά
η κ. Τζάκρη- να απαντήσει τι άλλαξε από το Μάιο. Αυτό είναι το
ερώτηµα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, πα-
ρακαλώ το λόγο.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆εν έχω να προσθέσω
τίποτα, διότι ήταν σαφής ο κύριος συνάδελφος.

Θα παρακαλέσω όµως -επειδή δεν θέλω να διακόψω άλλο συ-
νάδελφο- να µου επιτρέψετε να πω ότι εφ’ όλων των ερωτηµάτων
θα υπάρξει αναλυτική απάντηση. Και ακριβής θέλω να πιστεύω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Το λόγο έχει ο κ. Αστέριος Ροντούλης, Βουλευτής του ΛΑΟΣ,
για οκτώ λεπτά.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προς άρση της οποιασδήποτε παρεξήγησης, κύριε Υπουργέ,

να συµπληρώσω στα προλεχθέντα ότι το ερώτηµα του κ. Γεωρ-
γιάδη, το ρητορικό ερώτηµα, δεν απευθύνεται µόνο προς το
ΠΑΣΟΚ και την κ. Τζάκρη. Απευθύνεται και προς τη Νέα ∆ηµο-
κρατία. ∆ιότι θα πρέπει και η Νέα ∆ηµοκρατία να εξηγήσει γιατί
από το Μάιο που είχαµε την τοποθέτηση του κ. ∆ένδια, που προ-
σιδιάζει µε τη δική σας τοποθέτηση, άλλαξε θέση σήµερα.

Άρα, λοιπόν, όχι µόνο δεν ήταν προσωπική επίθεση εναντίον
σας, όπως µε ενάργεια σας εξήγησε ο Βουλευτής του Λαϊκού
Ορθόδοξου Συναγερµού…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Από τότε απεσύρθη.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: …αλλά το ερώτηµα διετυπώθη και

προς τις δύο πτέρυγες που έχουν αλλάξει ρόλους, Αντιπολίτευση
και Κυβέρνηση, κατά τη διάρκεια…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν επέµεινε τότε ο κύριος Υπουρ-
γός. Απέσυρε την τροπολογία.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ωραιότατα. Είχε, όµως, εκφράσει
µία θέση η οποία ήταν η θέση που εκφράζει τώρα ο κ. Σκανδαλί-
δης.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριοι συνάδελφοι, όχι
διάλογο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τώρα, το τι έγινε στη συνέχεια και το
απέσυρε… Κατανόησε το λάθος του.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ελάτε τώρα, µην ψάχνετε να
βρείτε…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κατανόησε το λάθος του, κύριε Χα-
τζηγάκη! Μην ενοχλείστε. Αυτά έχουν καταγραφεί.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Παγίως η Νέα ∆ηµοκρατία ήταν
εναντίον…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Άρα, το ερώτηµα είναι και προς
εσάς.

Και, βέβαια, µπορεί να άλλαξαν τα πράγµατα στη Νέα ∆ηµο-
κρατία…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Παρακαλώ, όχι διά-
λογο.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: …γιατί µπορεί να υπάρχει και µία
εσωκοµµατική διαπάλη. Αυτό, όµως, δεν αφορά το Κοινοβούλιο.
Αφορά εσάς.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Αυτά τώρα είναι φτηνά.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Θα µε αφήσετε να τοποθετηθώ,

κύριε Χατζηγάκη; Γιατί εξανίστασθε; Την πραγµατικότητα σας
λέω.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Γιατί παραχαράσσετε την αλήθεια.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Την πραγµατικότητα! Θα µιλήστε

µετά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): ∆εν µπορούµε να συ-

νεχίσουµε έτσι, κύριοι συνάδελφοι.
Κύριε Ροντούλη, µισό λεπτό.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Χατζηγάκη,

εσείς είστε έµπειρος. Ο πιο έµπειρος όλων.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Είναι παραχάραξη της πραγµατικό-

τητας.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, να κρατηθεί ο χρό-

νος.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα κρατηθεί. Αφού,

όµως, κάνετε διάλογο µε τον κ. Χατζηγάκη, τι χρόνος να κρατη-
θεί;

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μπορεί, όµως, επί προσωπικού να
θέλει να παρέµβει…

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίστε σας παρα-
καλώ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν είναι προσωπικό. Εγώ είχα πα-
γίως…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ε, λοιπόν, τι παρεµβαίνετε τότε;
Αφήστε να ολοκληρώσω.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ο κ. ∆ένδιας, όµως, την τοποθέ-
τηση την πήρε πίσω.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Καλά έκανε και το πήρε. Αφού µας
άκουσε, το πήρε πίσω.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Το έφερε;
ΣΠΥΡΙ∆ΩΝ – Α∆ΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑ∆ΗΣ: Αφού κλείσατε τη Βουλή.

Πως θα το ξαναφέρει;
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Θα παρακαλούσα να

µη γράφεται τίποτα στα Πρακτικά και τον κ. Ροντούλη να µην
απευθύνεται προσωπικά σε κανέναν, παρά µόνο στη Βουλή.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σε κανέναν δεν αναφέρθηκα προ-
σωπικά. Συµπεριφορές πολιτικές κατέθεσα στην Αίθουσα. Και,
µάλιστα, άλλοι τις είχαν καταθέσει πριν από εµένα.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Συνεχίστε να τις κα-
ταθέτετε.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Να δώσουν εξήγηση, λοιπόν, για την
ασυνέπειά τους αυτή.
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Αγαπητοί συνάδελφοι, ακούσαµε τη διάλεξη που έδωσε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Κουβέλης. Είπε ο
κ. Κουβέλης: Υπάρχουν δύο σχολές σκέψης.

Η µία σχολή σκέψης µιλάει για επιείκεια στο όλο δικαιϊκό µας
σύστηµα µε ό,τι συνεπάγεται αυτό, µε όλα τα συµπαροµαρτού-
ντα και η άλλη σχολή σκέψης λέει: «Όχι, καµµία επιείκεια. Να
εφαρµόζονται, να εκτίονται οι ποινές».

Χθες –δεν ξέρω εάν είστε ενήµερος, κύριε Υπουργέ- δηµοσι-
εύτηκε µία ετήσια έκθεση από τον ψυχίατρο κ. Στεφανή σε σχέση
µε την κατανάλωση οινοπνευµατωδών και τη χρήση ναρκωτικών
στην Ελλάδα. Αυτό έγινε χθες. Φρέσκα κουλούρια, δηλαδή. Τι
λέει η έκθεση αυτή; Ότι έχει κλιµακωθεί σε επικίνδυνο βαθµό,
έχει αυξηθεί κατακόρυφα η χρήση ναρκωτικών σε παιδιά ηλικίας
δεκατριών έως δεκαοκτώ χρονών, τα παιδιά που είναι στα θρα-
νία δηλαδή, και µάλιστα µε συχνότητα τριπλάσια στα αγόρια απ’
ό,τι στα κορίτσια. Αυτά δεν τα λέει ο Λαϊκός Ορθόδοξος Συνα-
γερµός, τα λέει η έκθεση των επιστηµόνων.

Και γιατί σας το λέω αυτό; ∆ιότι θέλω να σας θέσω το εξής
απλοϊκό ερώτηµα, γιατί εγώ είµαι από χωριό, κύριε Υπουργέ. Με
την πολιτική που ακολουθήθηκε µέχρι τώρα, µε τη µία σχολή σκέ-
ψης –ποια δηλαδή; Της κλιµακούµενης επιείκειας προς τους
εγκληµατίας- πού καταντήσαµε; Καταντήσαµε στα δεδοµένα
αυτά που σας είπα, όχι του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού,
αλλά της έκθεσης των επιστηµόνων.

Άρα, λοιπόν, σας θέτω εγώ τώρα ένα ρητορικό ερώτηµα, γιατί
ετοιµάζεστε να µας δώσετε και στοιχεία, τα οποία θα µας τα
έδινε και ο κ. ∆ένδιας προφανώς. Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε
Υπουργέ: Τι θα γινόταν εάν ακολουθούσαµε την άλλη γραµµή
σκέψης, που λέει: «Καµµία επιείκεια. Κύριε, έχεις καταδικαστεί
σε ισόβια κάθειρξη; Θα εκτίσεις ισόβια κάθειρξη. Έχεις καταδι-
καστεί σε πρόσκαιρη κάθειρξη πέντε έως είκοσι ετών; ∆εκαπέντε
χρόνια; ∆εκαοκτώ χρόνια; ∆εκαοκτώ χρόνια. Έχεις καταδικαστεί
σε απλή φυλάκιση; Φυλάκιση».

Ο κόσµος αυτό καταλαβαίνει, κύριε Υπουργέ, γιατί µετά αρχί-
ζουν τα τερτίπια, αρχίζουν τα υπονοούµενα, αρχίζουν τα «από-
λυση υπό όρον», αρχίζουν διάφορα δικονοµικά που αλλοιώνουν
το δικαιϊκό µας σύστηµα και κυρίως δίνουν πλεονέκτηµα στον
έχοντα και κατέχοντα, αυτόν που δήθεν πάτε να χτυπήσετε, διότι
όλα αυτά τα τερτίπια, το «απόλυση υπό όρον» και τα συναφή,
ποιοι µπορεί να τα χρησιµοποιήσουν, κύριε Υπουργέ; Οι οικονο-
µικά δυνατοί, δηλαδή, οι µεγαλέµποροι που έχουν το χρήµα ήδη.

Ο κοσµάκης ξέρετε τι ζητάει από την πολιτεία; Ζητάει το αυ-
τονόητο, την εφαρµογή των νόµων και την τήρησή τους απαρέ-
γκλιτα όσον αφορά την έκδοση των ποινών, αλλά η ποινή να είναι
ποινή, όχι να νερώνουµε το κρασί, όχι να «νερώνουµε» την ποινή,
γιατί από εκεί αρχίζει το όλο κακό.

Επιτρέψτε µου να σας πω σε τι δεν απαντήσατε. Εκτός από
την τοποθέτησή σας για την ισόβια κάθειρξη όπου είπατε «Εµείς
το κάναµε πιο σκληρό το σύστηµα. Πήγαµε στα είκοσι πέντε έτη»,
θέλουµε µια ξεκάθαρη απάντηση –σας το θέτουµε απ’ την αρχή-
για το εξής: Ισχύουν τα είκοσι έτη πραγµατικής έκτισης της ποι-
νής εντός σωφρονιστικού καταστήµατος; Πείτε εάν ισχύουν ή
δεν ισχύουν.

Όµως, προσέξτε, εκτός απ’ αυτό υπάρχει και η πρόσκαιρη κά-
θειρξη και εκεί πέρα υπήρχαν προγενεστέρως τα 2/3. ∆ηλαδή
κάποιος για να τύχει του ευεργετήµατος της απόλυσης υπό τον
όρο της ανακλήσεως, θα έπρεπε να εκτίσει, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, πραγµατική ποινή 2/3.

Να το πω τώρα πιο απλά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όχι! Το ήµισυ στην πραγµα-

τική, τα 2/3 µε τα ηµεροµίσθια.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Τα 2/3. Μπράβο! Υπάρχει ο νόµος.

∆ηλαδή, στα δέκα χρόνια, κύριε Υπουργέ, θα έπρεπε κάποιος να
κάτσει εξίµισι χρόνια µέσα και στη συνέχεια να προχωρήσει σε
απόλυση υπό τον όρο της ανακλήσεως, αφού συµπληρώσει οκτώ
έτη. Αυτό λέει ο νόµος.

Κοιτάξτε το, κύριε Μαρκογιαννάκη, θα δείτε ότι είναι έτσι ακρι-
βώς όπως σας τα λέω.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όχι! ∆εν είναι έτσι. Τα 2/3 µε
ηµεροµίσθια, το ήµισυ πραγµατική.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Κύριε Μαρκογιαν-

νάκη, θα µιλήσετε µετά και θα µας τα πείτε.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αυτό που θέλω να πω, κύριε

Υπουργέ, είναι το εξής: Για να µπορεί κάποιος να κάνει χρήση
του ευεργετήµατος της απόλυσης υπό όρον, θα πρέπει να προ-
σπεράσει δύο πράγµατα πριν, τα 2/3 όσον αφορά την πρόσκαιρη
κάθειρξη κα όσον αφορά την ισόβια κάθειρξη τα είκοσι χρόνια.

Είναι πάρα πολύ σηµαντικά πράγµατα, για εµάς, αυτά. Θα πρέ-
πει να ξεκαθαρίσετε το πεδίο εκεί, προκειµένου να µην σας
ασκούµε µία άδικη κριτική.

Όµως, σε κάθε περίπτωση, πρέπει να καταλάβετε το εξής.
Πρέπει να καταλάβετε και να αφουγκραστείτε το κοινό αίσθηµα.
Και το κοινό αίσθηµα και η κοινή γνώµη τι λένε τώρα, κύριε
Υπουργέ; Λένε ότι το ΠΑΣΟΚ εφαρµόζει ευµενείς διατάξεις, ότι
θέλει να περάσει ευµενείς διατάξεις για τους εµπόρους ναρκω-
τικών. Ό,τι και να πείτε εσείς, όποιους νόµους και να πείτε, αυτό
έχει συνειδητοποιήσει και καταλάβει η κοινή γνώµη. Η ζηµιά προς
το κόµµα σας θα είναι µεγάλη. Και εµάς δεν µας ενδιαφέρει κα-
θόλου αυτό το πράγµα. Τη ζηµιά την υφίσταται το δικό σας
κόµµα. Μας ενδιαφέρει, όµως, ο δυσµενής, ο αρνητικός αντί-
κτυπος, που θα έχουν αυτά τα νοµοθετήµατά σας στην κοινωνία,
στην υγεία της κοινωνίας.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Λαϊκού Ορθόδοξου Συ-

ναγερµού)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Πρόε-

δρος του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρης.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Υπουργέ, άκουσα πριν πώς αντι-
δράσατε σε κάτι που είπε ο κ. Γεωργιάδης. Χαίροµαι που
δόθηκαν οι διευκρινίσεις και αντιληφθήκατε.

Θέλω να καταθέσω τούτο. Αψύς είστε, σκληρός είστε, ενίοτε
και προκλητικός, επίορκος ποτέ! Ως δηµοσιογράφος χρόνια
ψάχνω την κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, από την εποχή της «TV-
PRESS» που τα πράγµατα ήταν σκληρά. Ουδέποτε σας έπιασα
να παίρνετε το παραµικρό, αν και είσαστε µία από τις µικρές εξαι-
ρέσεις του κανόνα που επέτρεψε αυτήν τη διαδικασία. Θέλω να
το καταθέσω. Αντιλαµβάνοµαι την ευαισθησία που έχετε, για το
χαρακτήρα που έχετε. Αυτό, όµως, που ήθελε να πει ο κ. Γεωρ-
γιάδης και ίσως παρεξηγήθηκε, είναι ότι οι έµποροι ναρκωτικών
θα πλήρωναν πολλά λεφτά γι’ αυτό που τους δίδεται σήµερα δω-
ρεάν από την Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ. Αυτό είναι το θέµα και
θέλω να λήξει αυτή η παρεξήγηση, γιατί δεν έχουµε κάτι εναντίον
σας για το θέµα για το οποίο αντιδράσατε. Και λέω, αντιδράσατε
σωστά.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο Βου-
λευτής του ΠΑΣΟΚ κ. Βλατής Ιωάννης.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΛΑΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, συζητούµε σή-

µερα το πρώτο νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων. Και αναφέροµαι στο
πρώτο, γιατί άκουσα µε ενδιαφέρον και ικανοποίηση τον
Υπουργό κ. Καστανίδη στην εναρκτήρια οµιλία του στην Επι-
τροπή µας. Άκουσα µε ικανοποίηση να µιλά για τις βασικές προ-
τεραιότητες του Υπουργείου, που αφορούν στην ανεξαρτησία
της δικαιοσύνης, στον εξορθολογισµό και την επιτάχυνση της
απονοµής της δικαιοσύνης. Άκουσα για νοµοθετικές πρωτοβου-
λίες για τη διαφάνεια στη δηµόσια ζωή, για την αναγωγή των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στο επίπεδο που πρέπει, για βαθύτατη
µεταβολή του σωφρονιστικού µας συστήµατος, µε γνώµονα τον
κοινωνικό έλεγχο και τον εξανθρωπισµό του. Άκουσα µε ικανο-
ποίηση ένα χρονοδιάγραµµα και συγκεκριµένες νοµοθετικές
πρωτοβουλίες που θα παρθούν µέσα στους επόµενους µήνες.
Γι’ αυτό µιλάµε σήµερα για το πρώτο νοµοσχέδιο.

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο χωρίζεται ουσιαστικά σε δύο
µέρη. Το πρώτο αφορά την εναρµόνιση µε την Κοινοτική Οδη-
γία, για το οποίο νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες συµφωνούν και δεν
χρειάζεται να πούµε περισσότερα πράγµατα γι’ αυτό. Στο δεύ-
τερο µέρος, στο οποίο και προστέθηκαν οι τροπολογίες, τίθενται
προς συζήτηση κάποιες τροποποιήσεις του Κώδικα Ποινικής ∆ι-
κονοµίας, µε απώτερο στόχο την αποσυµφόρηση των καταστη-
µάτων κράτησης. Και τα δύο µέρη του νοµοσχεδίου εντάσσονται
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στη νέα αποστολή του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, να υπερασπι-
στεί συστηµατικά και ουσιαστικά τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Αναφέροµαι, λοιπόν, στο δεύτερο µέρος, σε ό,τι αφορά τις
υπουργικές τροπολογίες που κατατέθηκαν. Για χρόνια τώρα κά-
νουµε συζητήσεις επί συζητήσεων για την απαράδεκτη κατά-
σταση που επικρατεί στις ελληνικές φυλακές.

Οι δυνατότητες των καταστηµάτων κράτησης είναι γύρω στις
οκτώµισι χιλιάδες ανθρώπους και σήµερα κρατούνται πάνω από
εντεκάµισι χιλιάδες και φυσικά σε αυτό τον αριθµό δεν υπολογί-
ζεται ο αριθµός των κρατουµένων σε αστυνοµικά τµήµατα και σε
τµήµατα µεταγωγών.

Ο υπερπληθυσµός που παρατηρείται στα σωφρονιστικά µας
ιδρύµατα τα καθιστά ανίκανα να εξασφαλίσουν ανθρώπινες συν-
θήκες διαβίωσης στους κρατούµενους. Η ανάγκη αποσυµφόρη-
σης των φυλακών είναι πλέον επιτακτική αν θέλουµε να λέµε ότι
η χώρα µας είναι ένα σύγχρονο κράτος δικαίου που σέβεται τα
ανθρώπινα δικαιώµατα. Με αυτό το σχέδιο νόµου ωστόσο ο
Υπουργός δεν µένει απλά στην εικόνα, αλλά µπαίνει στην ουσία
του προβλήµατος.

Πώς φθάσαµε στο σηµείο να έχουµε χιλιάδες κρατούµενους
στις φυλακές µας; Γιατί οι υπόδικοι, οι κατάδικοι, ανήλικοι, αλ-
λοδαποί, γυναίκες και άνδρες στοιβάζονται σε χώρους τελείως
ακατάλληλους για τον σωφρονισµό οποιουδήποτε; Υπό ποιες
προϋποθέσεις κάποιος τελικά οδηγείται στη φυλακή; Πώς µια
δηµοκρατική χώρα σαν τη δικιά µας προχωρά σε αθρόες προ-
φυλακίσεις ανθρώπων προκειµένου να µην κατηγορηθούν ανα-
κριτές και εισαγγελείς για υπέρµετρη επιείκεια;

Οι ρυθµίσεις που προβλέπονται στο νοµοσχέδιο που κατατέ-
θηκε στόχο έχουν την αποσυµφόρηση των σωφρονιστικών κα-
ταστηµάτων και κατ’ επέκταση την εξασφάλιση ανθρώπινων
συνθηκών διαβίωσης σε αυτά. Για τον σκοπό αυτό περιορίζονται
οι περιπτώσεις προφυλάκισης. Άρα, περιορίζεται και ο αριθµός
των προσωρινώς κρατουµένων. Η ρύθµιση αυτή θα αποφέρει ου-
σιαστικά δύο αποτελέσµατα. Αφ’ενός θα µειώσει τον αριθµό των
κρατουµένων και αφ’ετέρου, ίσως και πιο σηµαντικό, θα επιβάλει
την ουσιαστικότερη έρευνα για την επιβολή του µέτρου της προ-
σωρινής κράτησης. Το µέτρο της προσωρινής κράτησης έχει
αποκλειστικά εξασφαλιστικό χαρακτήρα για την παρουσία του
κατηγορούµενου στη δίκη. ∆εν αποτελεί ούτε πρόκριµα ενοχής
ούτε προκαταβολή ποινής. Άλλωστε, θεωρώ και είναι γνωστό ότι
το µέτρο της προσωρινής κράτησης δεν αποτελεί ανατρεπτικό
παράγοντα για την διάπραξη ενός εγκλήµατος ούτε φυσικά συµ-
βάλλει ουσιαστικά στη µείωση της εγκληµατικότητας. Συνεπώς
οφείλουµε να είµαστε δεκτικοί σε κάθε προσπάθεια της πολιτείας
να θέσει σε νέα βάση τον τρόπο αιτιολόγησης και τελικά από-
φασης να διαταχθεί η προσωρινή κράτηση του κατηγορουµένου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είµαι νοµικός και συνεπώς
δεν θα ήµουν ειλικρινής εάν έλεγα ότι γνωρίζω σε βάθος τα προ-
βλήµατα της ποινικής µας δικαιοσύνης. Θεωρώ όµως ότι οι τρο-
ποποιήσεις των άρθρων 282 και 296 του Κώδικα Ποινικής
∆ικονοµίας αλλά και του νόµου για τα ναρκωτικά, ήταν απαραί-
τητες και στη σωστή κατεύθυνση. Είπα ότι δεν είµαι νοµικός,
αλλά έχω κοινή λογική, όπως κοινή λογική έχουµε όλοι µας εδώ.
Και δεν νοµίζω ότι µε βάση την κοινή λογική υπάρχει διαφορο-
ποίηση όσον αφορά τους εµπόρους ναρκωτικών και αυτό που
αναφέρθηκε ,ότι η Κυβέρνηση βγάζει έξω τους εµπόρους ναρ-
κωτικών, θεωρώ ότι δεν τιµά το Κοινοβούλιο . Αυτά είναι απαρά-
δεκτα πράγµατα και οφείλουµε λιγότερο λαϊκισµό για να
εξασφαλίσουµε µια λίγη δηµοσιότητα παραπάνω. Οφείλουµε να
είµαστε πιο σοβαροί.

Η αναδιατύπωση των κριτηρίων επιβολής της προφυλάκισης ή
άλλων περιοριστικών όρων µε τις νέες αντικειµενικές προϋποθέ-
σεις που προτείνονται, είναι µία τροποποίηση που θα έπρεπε να
είχε γίνει εδώ και καιρό. Νοµίζω ότι ήταν καιρός να λάβουµε υπ’ό-
ψιν µας την κατάσταση υγείας των κατηγορουµένων όταν πρό-
κειται για εξαρτηµένα άτοµα. ∆εν αλλάζει ο χαρακτηρισµός του
εµπόρου ναρκωτικών όταν είναι και εξαρτηµένος. ∆εν είπε κα-
νείς ότι ένας εξαρτηµένος παύει να είναι έµπορος ναρκωτικών.
Ούτως ή άλλως έχουµε πολλές φορές συζητήσει στο παρελθόν
την ανάγκη προσαρµογής των όρων κράτησης των εξαρτηµένων
ατόµων. Φυσικά και θα πρέπει να τιµωρούνται όσοι διαπράττουν

ποινικά αδικήµατα. Ωστόσο, θα πρέπει να λαµβάνουµε υπ’όψιν
µας ότι οι εξαρτηµένοι είναι ασθενείς και θα πρέπει να αντιµε-
τωπίζονται αναλόγως. Έτσι βάσει των προτεινοµένων ρυθµίσεων-
που δεν ξέρω, πιθανόν ο Υπουργός να δώσει και πρόσθετες δια-
σφαλίσεις- η υπό όρους απόλυση για τα ναρκωτικά γίνεται επι-
εικέστερη για τους χρήστες, ενώ γίνεται αυστηρότερη για τους
εµπόρους ναρκωτικών.

Τέλος, θα ήθελα να επισηµάνω ότι στη σωστή κατεύθυνση κι-
νούνται και οι προτεινόµενες ρυθµίσεις του άρθρου 3 της τρο-
πολογίας για τη µετατροπή των στερητικών της ελευθερίας
ποινών σε χρηµατικές ή, σε περίπτωση οικονοµικής αδυναµίας,
σε κοινωφελή εργασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κατάσταση που
επικρατεί σήµερα στις ελληνικές φυλακές, δεν τιµά κανέναν µας.
Από τη στιγµή που δεν µπορούν να εξασφαλίσουν αξιοπρεπή
στέγη στους κρατούµενους θα ήταν αστείο, εάν δεν ήταν τρα-
γικό, να πιστεύουµε ότι µπορούν να φέρουν σε πέρας την απο-
στολή τους, δηλαδή να τους σωφρονίσουν.

Γι’ αυτόν το λόγο θεωρώ ότι είναι χρέος µας να συνδράµουµε
όλοι στην προσπάθεια που κάνει σήµερα το Υπουργείο ∆ικαιο-
σύνης να δώσει λύση στο πρόβληµα και µακροπρόθεσµα να µε-
τατρέψει τις φυλακές από αποθήκες ανθρώπων σε αληθινά
ιδρύµατα σωφρονισµού.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Και εµείς ευχαρι-
στούµε τον κ. Βλατή.

Το λόγο έχει η Βουλευτής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Ελίζα Βό-
ζεµπεργκ.

ΕΛΙΖΑ ΒΟΖΕΜΠΕΡΓΚ: Κύριε Υπουργέ, ζήτησα ξανά το λόγο
κατ’ αρχάς διότι είχα την τιµή να µου απευθυνθείτε προσωπικά
χθες, αναφορικά µε την επισήµανσή µου ότι η τροπολογία η
οποία έρχεται αναµφισβήτητα «ακυρώνει» αυτό καθ’ εαυτό το
σχέδιο νόµου, διότι ο επείγον χαρακτήρας της από τη µία δεν
προκύπτει, αλλά η µείζων σηµασία της είναι οφθαλµοφανής.
Αυτό το κατέγραψα και µου απαντήσατε –αν και δεν ήµουν φυ-
σικά παρούσα, αλλά σας άκουγα- ότι δεν µετείχα της Επιτροπής
και ότι στην Επιτροπή αυτή η τροπολογία εγκρίθηκε, παρά το γε-
γονός ότι γνωρίζετε ότι µπορούσατε να τη φέρατε ακόµα και αν
δεν είχε εγκριθεί. ∆εν ήµουν στην Επιτροπή, διότι το κόµµα µου
δεν µε ενέταξε σε αυτήν την Επιτροπή. ∆εν έχω ευθύνη, αλλά
αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν µπορώ να το παρατηρήσω.

Επιµένω, λοιπόν, στο γεγονός ότι η τροπολογία έτσι όπως έρ-
χεται, κατά την άποψή µου, δεν δικαιολογεί ούτε κατεπείγοντα
χαρακτήρα και δεν µπορεί να εξηγηθεί γιατί είναι τόσο αποκοµ-
µένη από ένα γενικότερο σχέδιο νόµου το οποίο έχετε εξαγγεί-
λει και θα φέρετε, που αφορά στην επιτάχυνση της διαδικασίας
της δικαιοσύνης εν γένει. ∆ιότι όταν µιλούµε για αποσυµφόρηση
φυλακών από τη µία πλευρά και για ευνοϊκές µεταχειρίσεις συ-
γκεκριµένων κατηγορουµένων από την άλλη, αυτό συναρτάται
άµεσα µε την επιτάχυνση των ρυθµών της δικαιοσύνης.

Αναφορικά µε την προσωρινή κράτηση –και σ’ αυτό εστιάζω,
όπως και χθες- εγώ δεν θα είχα καµµία αντίρρηση, αν ήταν όµως
ολοκληρωµένη η τροπολογία και συναρτηµένη µε την επιτά-
χυνση, να την υποστηρίξω.

Μιλάω σε πρώτο ενικό, διότι η παράταξή µου ούτως ή άλλως
έχει το αίτηµα της απόσυρσης όλης της τροπολογίας και αυτό θα
υποστηρίξω, γιατί δεν είναι ενιαία. ∆ιότι αν επιταχύνατε τις δια-
δικασίες µε ένα σχέδιο νόµου το οποίο να το συζητήσουµε και το
οποίο θα βοηθήσει τη δικαιοσύνη, σίγουρα θα µπορούσατε και να
µειώσετε το χρόνο του ανώτατου όρου της προσωρινής κράτη-
σης και να εξαλείψετε τη διάταξη εκείνη που αφορά στα πληµ-
µελήµατα κατά συρροή, επειδή ήταν φωτογραφικές διατάξεις
των δύο µεγάλων πολύνεκρων δυστυχηµάτων του «ΣΑΜΙΝΑ» και
των Τεµπών και βεβαίως τον τρόπο µε τον οποίο καταγιγνώσκε-
ται πάντα η προσωρινή κράτηση, που αναµφισβήτητα για το νο-
µικό µας πολιτισµό δεν είναι τιµητική, εφόσον ουσιαστικά
φαλκιδεύει το τεκµήριο αθωότητας από τη µια εκδοχή και από
την άλλη είναι µια κατάγνωση ποινής πριν ακόµη καταδικαστεί
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κάποιος.
Όµως, το σηµαντικό σε ό,τι αφορά στις άλλες τροπολογίες και

ιδιαίτερα στην αποσυµφόρηση των φυλακών, κύριε Υπουργέ, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, διερωτώµαι ρητορικά, πιστεύει κα-
νείς ότι η αποσυµφόρηση των φυλακών µπορεί να
πραγµατοποιηθεί µε την εξαγορά της κάθειρξης; Ποια είναι
εκείνη η αιτιολογία που οδηγεί τον κοινό νοµοθέτη να εξαγορά-
ζει ένας µε κακουργηµατική πράξη καταδικασθείς την κάθειρξή
του προκειµένου να αποσυµφορηθούν οι φυλακές, όταν θα µπο-
ρούσε ένα σχέδιο νόµου να προβλέπει το διαχωρισµό των κρα-
τουµένων, να προβλέπει εκείνες τις συνθήκες που πραγµατικά ο
εγκλεισµός παράγει σωφρονισµό, όταν θα µπορούσε να προβεί
σε χίλιες άλλες ρυθµίσεις;

Και το λέω αυτό, κύριε Υπουργέ, διότι η ασφαλιστική δικλίδα
δήθεν για µας που προβλέπεται στη διάταξη ότι η αίτηση για την
εξαγορά της κάθειρξης –εγώ εκεί εστιάζω- θα εξετάζεται από
την εν γένει συµπεριφορά του καταδικασθέντος, από τη βαρύ-
τητα του εγκλήµατος και από τη µετατροπή της εκτός εάν κριθεί
ότι δεν τον αποτρέπει από την διάπραξη άλλων αδίκων πράξεων,
άλλων εγκληµάτων, είναι ψευδεπίγραφη. ∆ιότι η µεν βαρύτητα
της πράξης έχει ήδη κριθεί γι’ αυτό του επεβλήθη κάθειρξη, η
προσωπικότητα του κατηγορουµένου έχει συνεγκριθεί µαζί µε
την κατάγνωση της ποινής, η συµπεριφορά του δεν µπορεί να
κριθεί διότι είναι για το διάστηµα που εκτίει και µπορεί να είναι και
υποκριτική ή ενταγµένη σε ένα σύστηµα που ο ίδιος δεν µπορεί
να αντιδράσει. Και βεβαίως, το αν η µετατροπή της αρκεί ή δεν
αρκεί να τον αποτρέψει από την πράξη, η ίδια η πράξη του και η
προσωπικότητά του το µαρτυρεί.

Εποµένως, τι λέτε; Ότι εγώ, µε την εξαγορά της κάθειρξης
προτείνω την αποσυµφόρηση των φυλακών. Έχω την άποψη ότι
αυτό, κύριε Υπουργέ, ευθαρσώς σας το λέω, πρέπει να αποσυρ-
θεί. Πρέπει να το ξανασκεφθείτε, πρέπει να το συνδυάσετε µε
ένα σχέδιο νόµου που θα αφορά εν γένει στην επιτάχυνση των
ρυθµών της δικαιοσύνης. Και βεβαίως, δεν µπορείτε στην κοι-
νωνία σήµερα να πείτε µε λόγο πειστικό, γιατί επιτρέπετε σε κά-
ποιον που έχει καταδικαστεί για εµπόριο ναρκωτικών, να έχει τη
δυνατότητα να εξαγοράζει τα 4/5 της ποινής και δεν εµµένετε
στα 3/5. Ούτε µπορείτε πειστικά να εξηγήσετε πώς θα λειτουρ-
γήσει ένας εισαγγελέας είκοσι πέντε ετών. Και πάλι εννοώ, δεν
υποτιµώ ούτε το θεσµό ούτε την ιδιότητα, αλλά αναµφισβήτητα
η εµπειρία παίζει ένα ρόλο και οι ασφαλιστικές δικλίδες του δι-
καστηρίου για να κρίνει κανείς την τοξικοεξάρτηση, παίζουν ένα
ρόλο. Πώς θα πείσετε την κοινωνία ότι ένας που κατηγορείται
για εµπόριο ναρκωτικών µε ικανή ποσότητα, µε συγκεκριµένη συ-
µπεριφορά, προσέρχεται µε κάποιο έγγραφο το οποίο δεν µπο-
ρεί να αµφισβητηθεί από έναν εισαγγελικό λειτουργό,
χαρακτηρίζεται τοξικοµανής, η πράξη του εκ των πραγµάτων ει-
σάγεται ως πληµµέληµα και δεν υπάρχει τρόπος να µετατραπεί
σε κακούργηµα. Το αντίθετο, όπως γνωρίζετε, γίνεται. Αυτό δεν
γίνεται. Γι’ αυτό η κοινή αντίληψη σήµερα, η κοινωνία σύσσωµη
πιστεύει ότι µε την τροπολογία, µε τη σπουδή που έρχεται, που
δεν εξηγείται η αναγκαιότητα, µε τον τρόπο που έρχεται ως τρο-
πολογία άλλου σχεδίου νόµου, στη χρονική στιγµή που έρχεται
και µε την προτεραιότητα από το Υπουργείο σας, γιατί είναι το
πρώτο σχέδιο νόµου, προσδοκά στο να αφήσει εµπόρους ναρ-
κωτικών έξω. ∆εν λέω ότι είναι στη βούλησή σας. Εγώ δίκη προ-
θέσεων δεν κάνω. Και αυτή τη στιγµή δεν µιλώ αµιγώς νοµικά
διότι έχω πολιτική ιδιότητα. Μιλάω όµως µε το σφυγµό της κοι-
νωνίας. Αποσύρετέ το, παρακαλούµε, κύριε Υπουργέ, όσο είναι
καιρός.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Το λόγο έχει ο κ. Χρυ-
σανθακόπουλος, Βουλευτής του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερ-
µού.

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αγαπητοί συνάδελ-
φοι, είναι γεγονός ότι οι ελληνικές φυλακές έχουν κορεσθεί. Γιατί
η ελληνική κοινωνία βρίσκεται σε βαθιά κρίση, γιατί η οικονοµική
επιδείνωση είναι πολύ µεγάλη στα νοικοκυριά, γιατί υπάρχουν
εκατοντάδες χιλιάδες λαθροµετανάστες, διότι εκπίπτει το αξιακό
σύστηµα του τόπου µας. ∆ηλαδή, οι άνθρωποι επιζητούν διά της

ατοµικής απαλλοτρίωσης ξένης περιουσίας, να απολαύσουν
αγαθά. Είναι µια εξέλιξη, που σύµφωνα µε τη νέα λογική σε αυτή
την Αίθουσα θα µπορούσε να θεωρηθεί επαναστατική. Όµως, η
ατοµική απαλλοτρίωση και η ατοµική συµπεριφορά ίδια, συµµο-
ρίας, δεν αποτελεί παρά µια εγκληµατική πράξη.

Χιλιάδες συνάνθρωποί µας καθηµερινά ληστεύονται. Βλέ-
πουµε ότι η εγκληµατικότητα φτάνει στα ύψη. Και φυσικά, οι φυ-
λακές δεν χωράνε πια. Το ότι είναι ελληνικές φυλακές είναι µια
υπόθεση που πρέπει να αναλυθεί σε µια άλλη στιγµή, σίγουρα
όµως δεν είναι σωφρονιστικά καταστήµατα. Θα µπορούσε να πει
κανείς ότι είναι χώροι εκκόλαψης νέων ανοµιών, παρανοµιών,
διότι εκεί, όσοι αποφυλακίζονται, µετακυλύουν στη συνέχεια µε
τη συµπεριφορά τους τον εαυτό στην επανεισδοχή, στη φυλακή.
Τα δε ευεργετικά µέτρα για την αποσυµφόρηση δεν γίνονται διά
λόγους ανθρωπιστικούς, απλά γιατί δεν χωράνε άλλο. Αυτή είναι
η σκληρή αλήθεια. Είναι αποτυχία ενός ολόκληρου πολιτικού και
κοινωνικού συστήµατος.

Μέσα, όµως, σε αυτή τη συζήτηση έχει παρεισφρήσει κάτι ιδι-
αίτερα σοβαρό. Μία κατηγορία εκατό, διακοσίων, τριακοσίων αν-
θρώπων που είναι καταδικασθέντες σε ισόβια για εµπορία
ναρκωτικών, µπαίνουν στην αναλογική διαδικασία αποφυλάκισής
τους. Αναλογικά µέτρα στo πλαίσιο της λεγόµενης δικαιοσύνης.

Ξέρετε, αυτοί οι άνθρωποι είναι ονοµατισµένοι. Αρκετοί απ’ αυ-
τούς κοσµούν τις εφηµερίδες που ασχολούνται µε την κοινωνική
ζωή των Ελλήνων, γίνονται πολύ συχνά πρωτοσέλιδα. Αυτοί οι
άνθρωποι πολλές φορές είναι επιχειρηµατίες, είναι υπεράνω υπο-
ψίας, είναι άτοµα τα οποία γνωρίζουν, έχουν και πολύ χρήµα, άρι-
στους δικηγόρους, πολιτικούς φίλους, προστάτες σε πολλά
επίπεδα. Και σαφώς θα ήθελαν την ευνοϊκή µεταχείριση.

Σε αυτήν την Αίθουσα συγκρούονται, λοιπόν, δύο λογικές. Η
µία λογική λέει όχι αυστηροποίηση των ποινών για τους εµπό-
ρους ναρκωτικών, αλλά διευκόλυνσή τους. Και έρχεται το ζήτηµα
των είκοσι πέντε ετών το οποίο µπορεί να γίνει και δεκαέξι µε
ασαφή διατύπωση στο νόµο. Τα δικαστήρια δεν θα έχουν τα Πρα-
κτικά της Βουλής για να δουν εάν το είκοσι πέντε γίνεται δεκαέξι,
όταν συνεδριάζουν. Θα έχουν τη διάταξη του νόµου. Και όταν
κάποιος έχει προσφέρει υπηρεσίες και είναι καλό παιδί, σύµφωνα
µε τα τελευταία –γιατί είναι το σύνθηµα της εποχής τα καλά παι-
διά και έχουν γίνει και τραγουδάκια- αυτοί θα µπορούν να απο-
φυλακιστούν.

Ξέρετε για ποιους µιλάµε; Θα µπορούσαµε να έχουµε τον ονο-
µαστικό τους κατάλογο σήµερα, να δούµε µε ποιον επικοινωνούν.
Εγώ στην κατηγορία τους δεν θα έλεγα «επικοινωνούν», θα έλεγα
«συναγελάζονται» διότι είναι ειδική κατηγορία και θα επέµενα
στην εµµονή που πρέπει να έχει µία ευνοµούµενη πολιτεία περί
θανατικής ποινής, περί ισοβίων και ποτέ περί µείωσης της ποι-
νής αυτών που µε τις ενέργειές τους θανατώνουν χιλιάδες νέους.
Πόσα είναι τα θύµατα ετησίως των εµπόρων ναρκωτικών στη
χώρα µας; ∆εν είναι µόνο όσοι πεθαίνουν ένεκα της χρήσης ως
εξαρτηµένοι τοξικοµανείς. Είναι οι παρεπόµενες ενέργειες, η
εγκληµατική συµπεριφορά, να κλέψουν, είναι η συµπεριφορά του
βιαστή, είναι η συµπεριφορά του ανθρώπου που βρίσκεται εκτός
εαυτού γιατί είναι εξαρτηµένος.

Και πράγµατι, οι κυβερνήσεις του ΠΑΣΟΚ µε νοµοθετήµατα
από το 1974 και µετά σε τρεις νοµοθετικές πράξεις, έκαναν επι-
τέλους το διαχωρισµό µεταξύ χρήστη και εµπόρου. Ποιο ήταν,
όµως, το κόλπο και το ξέρουµε; Τα πλαστά χαρτιά που αγόραζαν
από γιατρούς για να πιστοποιήσουν ότι είναι χρήστες, να πετύ-
χουν της ειδικής µεταχείρισης, της µείωσης της ποινής και στη
συνέχεια, να φθάσουν κάποια στιγµή να πετύχουν και την απο-
φυλάκισή τους.

Αν, λοιπόν, θέλουµε ως κοινωνία να θωρακίσουµε τη λειτουρ-
γία µας, πρέπει να αποτρέψουµε το εύκολον του κέρδους, να
µην τους πούµε «Πόσο είσαι παλικάρι µου; Σαράντα χρονών, µά-
λιστα. Στα εξήντα πέντε ή στα πενήντα έξι τα δισεκατοµµύρια
που µάζεψες από την εµπορία ναρκωτικών, έβγα έξω να τα απο-
λαύσεις».

Τι συµβαίνει στις φυλακές απ’ αυτούς που αποφυλακίζονται,
γιατί όπως είπα, δυστυχώς, δεν είναι σωφρονιστικά ιδρύµατα;
Πάνω από τους µισούς ξαναέρχονται πίσω. Ο εκπαιδευµένος
έµπορος ναρκωτικών από το παιχνίδι δεν θα γίνει ξανά έµπορος
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ο ίδιος. Θα στήσει το δίκτυό του. Το είχε από πριν απείραχτο. Και
µέσα απ’ αυτό θα πλουτίζει διαρκώς.

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, σαφώς θέλει να εµµείνει στις προθέσεις
της. Εδώ, όµως, ψηφίζουµε τις νοµοθετικές διατάξεις που ειση-
γείται και όχι τις προθέσεις της. Το άρθρο 40 στο άρθρο 2, κύριε
Υπουργέ, που µε ακούτε τώρα, να έχετε τη γενναιότητα να το
αποσύρετε τώρα, αυτή τη στιγµή πριν έρθει η ψηφοφορία, για
να αποδείξετε ότι πράγµατι δεν τους διευκολύνετε. ∆ιότι αυτό
είναι διευκόλυνση. Τα ισόβια γίνονται είκοσι πέντε ή δεκαέξι.
Έχετε το θάρρος να δείξετε γενναιότητα, να κάνετε αυτήν την
υποχώρηση; Να αξιολογηθείτε όχι επί των προθέσεων, αλλά επί
των έργων σας. Να διευκολύνετε τους συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ
και του ΣΥΡΙΖΑ πιστεύω, που αυτή τη στιγµή θα κληθούν να υπερ-
ψηφίσουν µια νοµοθετική διάταξη που καθ’ όλα, για όλη την κοινή
γνώµη ανεξαιρέτως, είναι µαύρη σελίδα. ∆εν περιποιεί τιµή.

Θα ήθελα λοιπόν απέναντι σε αυτούς που γίνονται ηθικοί αυ-
τουργοί και παροτρύνουν µέσα στο πολιτικό µας σύστηµα τη νε-
ολαία να ακολουθήσει το δρόµο της αποχαύνωσης, αυτούς που
ψάχνουν ευεργετικές λύσεις, τους δικηγόρους της Αιθούσης που
αισθάνονται µετά την κατάργηση του ασυµβίβαστου ως ανάδο-
χοι υπεράσπισης εγκληµατιών, διότι οφείλουν να το πράξουν
κατά το επάγγελµά τους, να κατανοήσουν ότι αυτές οι διευκο-
λύνσεις ουδόλως συµβάλλουν και συνεισφέρουν σε κάτι το οποίο
η κοινή γνώµη θα µπορούσε να το χαιρετίσει ως νοµοθέτηµα ση-
µαντικό, ως πράξη τιµής και υπερηφάνειας, ως στάση ηθικής και
όχι ως αποτέλεσµα συναλλαγής. ∆ιότι όταν νοµοθετείς για µερι-
κές εκατοντάδες ανθρώπων που είναι ονοµατισµένοι ένας-ένας
και τους δίνεις τέτοιες διευκολύνσεις τότε πράγµατι πρόκειται
για µία άµεση σχέση προσωπικού χαρακτήρα.

Και για να αποτάξετε από πάνω σας αυτό το στίγµα, έχετε το
χρονικό περιθώριο να ενεργήσετε σε αυτήν την Αίθουσα και να
τιµήσετε το Κοινοβούλιο, ότι νοµοθετεί κατά συνείδηση και δεν
νοµοθετεί στη λογική του λόχου και της κοµµατικής γραµµής.
∆ηλαδή ότι µπορούµε να νοµοθετούµε σύµφωνα µε το άρθρο 60
του Συντάγµατος και ότι η Κυβέρνηση ως εκτελεστική εξουσία
δεν επιβάλλει τους νόµους, αλλά τους εισηγείται προς συζήτηση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Ευάγγελος Αργύρης): Ο κ. Χατζηγάκης έχει

το λόγο.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Σε ένα νοµοσχέδιο που έρχεται να

επικυρώσει µία Οδηγία της Ευρωπαϊκής Ένωσης εισάγονται δύο
τροπολογίες άκρως επικίνδυνες για το κοινωνικό σύνολο αυτό
καθ’ εαυτό, λόγω της ζηµιάς που προκαλούν αυτές οι τροπολο-
γίες, αλλά και από τη ζηµιά του µηνύµατος το οποίο εκπέµπει το
περιεχόµενο αυτών των δύο τροπολογιών.

Η τροπολογία που αφορά τα ναρκωτικά ή η τροπολογία του
άρθρου 282 του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας, είναι τροπολογίες
οι οποίες στην πραγµατικότητα απαλλάσσουν από βαριά εγκλή-
µατα εγκληµατίες οι οποίοι έχουν διαπράξει βαρύτατα κακουρ-
γήµατα και ιδιαίτερα όσον αφορά το νόµο περί ναρκωτικών.

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα αναφερθώ στα νοµικά επιχειρήµατα τα
οποία µε εγκράτεια ανέπτυξαν ο εισηγητής µας κ. Τζαβάρας, η
κ. Βόζεµπεργκ και άλλοι συνάδελφοι από την πλευρά του ΛΑΟΣ
όπως ο κ. Βορίδης. Θα αναφερθώ σε ορισµένα συµπεράσµατα
πολιτικά και θα καταλήξω σε ορισµένα σηµεία του κακού το
οποίο προκαλείται στο ευρύτερο κοινωνικό σύνολο. Το πολιτικό
ερώτηµα το οποίο τίθεται είναι γιατί έρχονται αυτές οι τροπολο-
γίες και ιδίως η τροπολογία για τα ναρκωτικά. Ποιος ο λόγος;
Είναι λόγος εξυπηρετήσεως του δικαίου; Είναι λόγος που εξυ-
πηρετεί και στηρίζει τη δικαιοσύνη; Είναι λόγος που στέλνει ένα
σωστό κοινωνικό µήνυµα στο λαό, στους πολίτες; Η απάντηση
είναι αναπόδραστα όχι.

Και τότε γιατί έρχονται αυτές οι τροπολογίες; Σήµερα εδώ
αναπτύχθησαν δύο απόψεις. Η µία άποψη πιο θεωρητική, πιο ιδε-
ολογικοποιηµένη αναπτύχθηκε από τον Εκπρόσωπο του Συνα-
σπισµού τον κ. Κουβέλη, που είπε ότι υπάρχουν δύο ιδεολογικές
τάσεις και ότι η Κυβέρνηση δήθεν επέλεξε την κοινωνικότερη,
την επιεικέστερη. ∆ηλαδή ότι ήλθε σε αντίθεση µε το εκδικητικό
µένος το οποίο πιθανόν να περιέκλειε µία αντίθετη διάταξη ή µία
διάταξη η οποία θα άφηνε τα πράγµατα ως έχουν. Εδώ θέλω να
διαφωνήσω κάθετα.

Το ερώτηµα δεν είναι εκδικητικότητα ή γενικά ήπιο. Το ερώ-
τηµα είναι προστατεύουµε την κοινωνία, προστατεύουµε το δί-
καιο, προστατεύουµε τη δικαιοσύνη ή αφήνουµε τα πράγµατα
όπως έχουν και µόνο και µόνο για να εξυπηρετηθούν ορισµένοι
στυγεροί εγκληµατίες, όπως είναι οι έµποροι ναρκωτικών, ανοί-
γουµε τις πόρτες και περνούν από εκεί οι εγκληµατίες που θα
µολύνουν το κοινωνικό σώµα;

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Κουβέλης είναι εγκρατής και στην θεωρία
του δικαίου γνωρίζω επίσης ότι έχει διαβάσει και τον Ρόλς και
τον Σαντέλ και την κοινωνικά φιλελεύθερη πλευρά. Και οι δύο δέ-
χονται ότι όπου υπάρχει το κοινωνικό συµφέρον, όπου συ-
γκρούεται το κοινωνικό συµφέρον µε ιδιαίτερα µικρά ιδιωτικά
συµφέροντα -ακόµα και ο Ρόλς το δέχεται- το κοινωνικό συµφέ-
ρον είναι εκείνο που υπερτερεί.

Εδώ, λοιπόν, ποιο είναι το κοινωνικό συµφέρον που διασφαλί-
ζεται από αυτή τη διάταξη η οποία εισάγεται; Υπάρχει κοινωνικό
συµφέρον; Αντίθετα έρχεται το νοµοσχέδιο και ανοίγει τις πόρ-
τες σε εγκληµατίες, σε ανθρώπους που παραβαίνουν το νόµο
περί ναρκωτικών, σε εµπόρους και αυτοί έρχονται να πλήξουν
θανάσιµα το κοινωνικό σύνολο.

Έχουµε λοιπόν, µια σαφή παραβίαση του κανόνα της γενικής
πρόληψης, που ταυτόχρονα ούτε ο κανόνας της ειδικής πρόλη-
ψης προστατεύεται, διότι εδώ δεν παίρνετε µέτρα για να βελ-
τιωθεί το πρόσωπο που βγαίνει από τις φυλακές κάτω από αυτές
τις βαριές κατηγορίες, απλώς έτσι ανοίγουν πόρτες και τον αφή-
νουµε έξω.

Τώρα, υπάρχει και η άλλη άποψη, η άποψη της Κυβέρνησης,
γιατί η Κυβέρνηση έρχεται και εφαρµόζει αυτό. Εγώ θα ήµουν ο
τελευταίος, όχι µόνο µέσα στο Κοινοβούλιο, αλλά ο τελευταίος
Έλληνας που θα καταλόγιζα δόλο ή πρόθεση στον Υπουργό και
στο Υπουργείο και σε οποιονδήποτε συνάδελφο, ότι πιέζεται από
συµφέροντα, πιέζεται από αυτούς τους ανθρώπους που κατέ-
χουν µαύρο παράνοµο πλούτο στα χέρια τους, οι οποίοι µ’ αυτόν
τον τρόπο επιχειρούν µε έµµεσους πλάγιους τρόπους να εκβιά-
σουν την εκάστοτε εξουσία.

Αποκρούω χωρίς δεύτερη κουβέντα αυτήn την άποψη. Όµως,
κύριε Υπουργέ, επειδή πέρασα από αυτό το έδρανο και ξέρω
ακριβώς τι συµβαίνει, αυτό που συµβαίνει είναι απλό. Αυτοί οι κύ-
ριοι είναι εκείνοι που διοργανώνουν όλες τις εξεγέρσεις στις φυ-
λακές, είναι εκείνοι που βάζουν µπροστά όλους τους αδύναµους
και για πιο ασήµαντες αιτίες φυλακισµένους και δηµιουργούν
όλες αυτές τις εκρήξεις.

Νοµίζω ότι φοβηθήκατε επειδή πάντοτε διοργανώνονται τέ-
τοιες εξεγέρσεις από καιρού εις καιρόν. Φοβηθήκατε µήπως
έχετε ένα τέτοιο επεισόδιο, που πράγµατι όλοι οι Υπουργοί ∆ι-
καιοσύνης φοβούνται, όλοι οι Υπουργοί ∆ικαιοσύνης θέλουν να
αποτρέψουν. Ο φόβος σας αυτός όµως, πιστεύω ότι σας έφερε
στη θέση να εισάγετε µια διάταξη η οποία –επιτρέψτε µου να πω-
είναι εγκληµατική, διότι δηµιουργεί όλα αυτά τα πάρεργα τα
οποία και οι συνάδελφοι ανέπτυξαν.

Θεωρώ λοιπόν, ότι θα πρέπει αυτό το φόβο να µην το υιοθε-
τήσετε. Θα πρέπει να αντιµετωπίσετε τα πράγµατα όπως είχαν
άλλωστε µέχρι σήµερα, έτσι ώστε να µην επιβάλλουµε ένα δι-
καιϊκό σύστηµα τέτοιο το οποίο θα ανοίγει τις πόρτες σε κάθε
εγκληµατία.

Βέβαια, υπάρχει και ένας άλλος λόγος. Υπάρχει η συµφόρηση
των φυλακών. Πάντοτε, κύριε Υπουργέ, όπως ξέρετε…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα, δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
…όπως γνωρίζετε, το πρόβληµα είναι ενός αιώνα. Ψάχνοντας

σήµερα στα αρχεία µου βρήκα ένα παλιό δηµοσίευµα του 1928,
Κυβέρνηση Ελευθερίου Βενιζέλου, όπου δείχνει ότι και τότε αντι-
µετώπιζαν το πρόβληµα της συµφόρησης των φυλακών. Έλεγε
ότι η κατάργηση των µικρών ποινών φυλακίσεως και κρατήσεως
–το τονίζω- και η αντικατάσταση δια χρηµατικών ποσών και προ-
στίµων θα δηµιουργούσε µια αποσυµφόρηση των φυλακών κ.λπ..

Βλέπετε, λοιπόν, ότι το πρόβληµα της αποσυµφορήσεως είναι
ένα πρόβληµα διαχρονικό και θα έλεγα ένα πρόβληµα που
αφορά και άλλες χώρες, αλλά και όλη την οικουµένη. Όµως, µε
το να προχωρήσουµε µε κριτήριο την αποσυµφόρηση των φυ-
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λακών και να αφήσουµε στυγνούς εγκληµατίες έξω, οι οποίοι
έχουν διαπράξει µεγάλα αδικήµατα, όπως είναι εκείνο της εµπο-
ρίας ναρκωτικών, νοµίζω ότι διαπράττουµε ένα έγκληµα και,
επειδή σας γνωρίζω, εσείς δεν πρέπει να αφήσετε να γίνει αυτό
το έγκληµα.

Τώρα έρχοµαι στην επιχειρηµατολογία σας, δηλαδή στα όλα
όσα ελέχθησαν στις παρεµβάσεις σας. Ποια είναι η επιχειρηµα-
τολογία, την οποία εκθέσατε; Είπατε ότι πρώτον υπάρχουν και
άλλα εγκλήµατα σοβαρά, τα οποία µπαίνουν στα 3/5.

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, είναι επιχείρηµα αυτό; Απαγορεύστε
τα! Εάν νοµίζετε ότι είναι εγκλήµατα σοβαρά, στυγερά, τα οποία
µολύνουν την κοινωνία και δηµιουργούν κινδύνους, απαγορεύ-
στε τα! Είναι επιχείρηµα το να λέτε ότι υπάρχουν και άλλα στυ-
γερά εγκλήµατα µε 3/5 και εποµένως γι’ αυτό το λόγο το
φέρνουµε και για τα ναρκωτικά; Είναι επιχείρηµα αυτό;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ)

Το δεύτερο επιχείρηµα, το οποίο επικαλεστήκατε, είναι ότι από
είκοσι χρόνια πάτε στα είκοσι πέντε, όσον αφορά τους αποδε-
δειγµένα έµπορους ναρκωτικών, οι οποίοι έχουν καταδικαστεί σε
ισόβια.

Σας είπαν οι συνάδελφοι ότι, πρώτον, αφαιρείτε τη λέξη «πραγ-
µατικά» και εποµένως το περιθώριο της απαλλαγής µεγαλώνει.
Όµως, πόσοι άραγε είναι εκείνοι που εκτίουν ποινή για ισόβια
έναντι όλων των άλλων εγκληµατιών-κακούργων, οι οποίοι έχουν
πράξει παράβαση του νόµου περί ναρκωτικών κατ’ εµπορία, που
για πολλούς λόγους δεν τους καταδίκασαν εφαρµόζοντας το
νόµο οι δικαστές ή σε ισόβια ή σε άλλη κάθειρξη;

Αυτούς πρέπει να τους απαλλάξουµε µε τα 3/5; Με ποια λο-
γική θα πρέπει να τους απαλλάξουµε µε τα 3/5, επειδή µόνο και
µόνο ευρέθησαν ορισµένα ελαφρυντικά στοιχεία;

Νοµίζω, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, ότι διαπράττετε ένα πολύ µε-
γάλο σφάλµα, το οποίο έστω και την τελευταία στιγµή µπορείτε
να διορθώσετε αποσύροντας την τροπολογία. Σας το λέω αυτό
µετά λόγου γνώσεως.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας το λέω, λοιπόν, γιατί πρώτον και εγώ αντιµετώπισα αυτό

το πρόβληµα. Και η Κυβέρνηση µας, η Κυβέρνηση της Νέας ∆η-
µοκρατίας, το αντιµετώπισε και πραγµατικά προβληµατιστήκαµε,
διότι υπήρχαν διάφορες πιέσεις, διάφοροι εκβιασµοί, διάφορες
απειλές –και απειλές ακόµη!- αλλά δεν υποκύψαµε.

Ως Αντιπολίτευση είχατε τη δική µας θέση! ∆εν είναι µόνο ότι
τα είπε η κ. Τζάκρη, τα λέγατε όλοι εδώ µέσα! Είναι προς τιµήν
του τότε Υπουργού του κ. ∆ένδια, ο οποίος µόλις ετέθη το θέµα
και συζητήθηκε, απέσυρε µια διάταξη, η οποία πραγµατικά απο-
δεικνυόταν ότι ήταν επικίνδυνη.

Εποµένως, πιστεύω ότι δεν θα στέρξετε µέχρι τέλους σε αυτό
το έγκληµα, το οποίο αυτή η διάταξη δηµιουργεί στην κοινωνία,
µε αυτό το µήνυµα που στέλνει στους νέους και σε τελική ανά-
λυση σε αυτούς τους ανθρώπους, οι οποίοι πίσω από την πλάτη
µας, έξω από αυτή την Αίθουσα καγχάζουν και µας κοροϊδεύουν.

Τι λένε; «Αυτό είναι το Κοινοβούλιο, αυτοί είναι οι Βουλευτές,
αυτός είναι ο πολιτικός κόσµος, µέσα στη διαφθορά, µέσα στην
υποχώρηση, µέσα σε όλο αυτό το σύστηµα, αυτοί είναι!» Και κο-
ροϊδεύουν στην πλάτη µας θεωρώντας µας ανθρωπάκια που σε
κάθε πίεση, σε κάθε εκβιασµό, βάζοντας µια ετικέτα, τους δί-
νουµε συγχωροχάρτια. Εµείς δεν θα δώσουµε συγχωροχάρτι και
θα επιµείνουµε σε αυτή τη γραµµή µας!

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Και εµείς σας ευχα-

ριστούµε.
Εισερχόµαστε τώρα στις προτασσόµενες δευτερολογίες.
Το λόγο έχει ο κ. Μαρκογιαννάκης για τέσσερα λεπτά ακριβώς

και παρακαλώ να είστε συνεπής στο χρόνο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο Υπουργός

κ. Χατζηγάκης µίλησε εντεκάµισι λεπτά. Εγώ είχα την ατυχία να
µην έχω µαζί µου την κάρτα, για να εγγραφώ νωρίς για πρωτο-

λογία, παρακαλώ µην µου βάζετε εκ των προτέρων περιορισµό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εγώ ανέλαβα τώρα

µόλις.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, θα πρέπει να παραδεχτούµε ότι διαχρονικά απ’ όλες
τις κυβερνήσεις έχουν γίνει παρεµβάσεις στον Ποινικό Κώδικα,
στην Ποινική ∆ικονοµία, στο Σωφρονιστικό Κώδικα, παρεµβάσεις
οι οποίες ήταν αποσπασµατικές, µε αποτέλεσµα να έχουµε οδη-
γηθεί σε ένα απόλυτα κατηγορουµενοκεντρικό σύστηµα που βλέ-
πει µόνο τον κατηγορούµενο, µόνο τον καταδικασµένο και αγνοεί
την κοινωνία. Θα σταθώ σε αυτές τις δυο διατάξεις, οι οποίες θί-
γονται από τις τροπολογίες που µας έχετε φέρει.

Και ξεκινώ από το άρθρο 282, κύριε Υπουργέ το οποίο έχει
υποστεί αλλεπάλληλες τροποποιήσεις, διότι πραγµατικά υπάρ-
χει τάση των κυρίων ανακριτών να προφυλακίζουν σε πάρα πολ-
λές περιπτώσεις κακώς. Και όλες οι πρωτοβουλίες οι
νοµοθετικές οι οποίες υπήρξαν στο παρελθόν είχαν στόχο να πε-
ριοριστεί αυτό το φαινόµενο.

Παρά ταύτα, εγώ οµολογώ ότι και τώρα αντιµετωπίζουµε το
ίδιο πρόβληµα. Εσείς, όµως, τι κάνατε; Πήγατε στο άλλο άκρο.
Την αρχή της ηθικής απόδειξης που ισχύει και για τον ανακριτή
όταν αποφασίζει αν θα προφυλακίσει ή όχι, αν θα κρατήσει κά-
ποιον προσωρινά, πλέον την καταργείτε και του βάζετε τέτοιες
δικλίδες που θα έρθει η ώρα –δεν θα περάσει καιρός- που θα
βρεθείτε σε δύσκολη θέση. ∆ιότι θα έχει διαπραχθεί αδίκηµα το
οποίο θα έχει προκαλέσει την κοινή γνώµη και θα δουν οι πολί-
τες την επόµενη ηµέρα έξω τον κύριο αυτόν. Θα βρεθείτε σε
πάρα πολύ δύσκολη θέση, σας το λέω.

Να σας πω ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα της ανακολουθίας
του κράτους; Πριν από δύο ή τρεις µήνες νοµοθετήσαµε εδώ
µέσα και κάναµε κακούργηµα την πράξη του δουλέµπορου, του
διακινητού. Οι ποινές οι οποίες προβλέπονται δεν φτάνουν µέχρι
τα είκοσι χρόνια. Και ο στόχος ήταν να κρατούνται προσωρινά, να
περάσει ένα µήνυµα προς τα έξω ότι εδώ στην Ελλάδα οι δου-
λέµποροι δεν θα περάσουν καλά. Τώρα δεν θα µπορέσει να τον
κρατήσει προσωρινά οποιοσδήποτε ανακριτής, διότι η ποινή δεν
εξικνείται µέχρι τα είκοσι χρόνια. Αυτό είναι ένα παράδειγµα.

Και να σας πω ποια είναι η λύση στο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ
και δεν το κατάλαβε κανείς Υπουργός µέχρι αυτήn τη στιγµή,
τόσοι που έχουν περάσει από το Υπουργείο ∆ικαιοσύνης και θα
το πω και για τον κ. Χατζηγάκη που µιλούσε προηγουµένως. Το
πρόβληµα της προσωρινής κράτησης λύνεται µόνο µε ένα
τρόπο: Εάν οι επικεφαλείς του Αρείου Πάγου και της Εισαγγε-
λίας του Αρείου Πάγου ενστερνιστούν –και πρέπει να ενστερνι-
στούν- ποια είναι η βούληση του νοµοθέτη. Από την ώρα που θα
καταλάβουν ότι ο νοµοθέτης δεν θέλει τις αθρόες προσωρινές
κρατήσεις, από εκεί και πέρα υπάρχουν επιθεωρητές. Εάν ο κάθε
κύριος επιθεωρητής στον τοµέα του επιθεωρήσει και δει ότι ο
κάθε ανακριτής µε το παραµικρό βάζει στη φυλακή και κρατάει
προσωρινά και τον ελέγξουν πειθαρχικά, τελειώσαµε µε το πρό-
βληµα.

∆ιότι έχει επικρατήσει διαχρονικά, κύριε Υπουργέ, η άποψη ότι
ο αυστηρός δικαστής ποτέ δεν έχει τιµωρηθεί. Αντίθετα, ο επιει-
κής δικαστής είναι εκείνος ο οποίος τιµωρείται. Ε, λοιπόν, να
πέσει µία καµπάνα και στον αυστηρό, σε εκείνον ο οποίος υπε-
ρακοντίζει του γράµµατος και του πνεύµατος του νόµου. Έτσι
θα λυθεί το πρόβληµα και δεν θα βρεθείτε στη δύσκολη θέση –
επαναλαµβάνω- που πολύ σύντοµα θα βρεθείτε.

Έρχοµαι τώρα στο άλλο που είναι και µεγαλύτερο πρόβληµα.
Κύριε Υπουργέ, περνάτε όχι απλά ένα µήνυµα αλλά και στην

πράξη θα δείτε τι θα συµβεί. Μόλις εφαρµοστεί ο νόµος τον
οποίον θα ψηφίσετε –διότι εµείς δεν θα τον ψηφίσουµε- θα δείτε
ότι εκείνοι οι οποίοι θα επωφεληθούν από τις ρυθµίσεις που κά-
νετε για την υφ’ όρον απόλυση σχετικά µε τα ναρκωτικά και στην
προσπάθεια αποσυµφόρησης των φυλακών θα είναι οι έµποροι
ναρκωτικών, µόνο αυτοί.

Θα κάνω µία αναδροµή για το τι έχει ισχύσει κατά καιρούς. Η
αρχική ρύθµιση, κύριοι συνάδελφοι, του Ποινικού Κώδικα ποια
ήταν; Υφ’ όρον απόλυση στα 2/3 και πραγµατική έκτιση στο
ήµισυ. Αυτή ήταν η αρχική ρύθµιση. Στη συνέχεια έγιναν νοµο-
θετικές παρεµβάσεις, κύριε Υπουργέ, µε στόχο αφ’ ενός µεν την

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΚΖ’ - 9 ∆ΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2009 1059



επιεικέστερη αντιµετώπιση του προβλήµατος για όλους τους κα-
ταδικασµένους και φτάσαµε να έχουµε τα 3/5 της έκτισης αλλά
µε πραγµατική έκτιση 1/3 –και δεν το άκουσα να το τονίσει κα-
νένας- αλλά και µε αυστηροποίηση των διατάξεων όσον αφορά
τους εµπόρους ναρκωτικών και τι είπαµε; Εις µεν την ισόβια κά-
θειρξη –στην ισόβια κάθειρξη αρχικά ήταν είκοσι χρόνια πραγ-
µατική έκτιση από τον Ποινικό Κώδικα, στη συνέχεια πήγαµε στα
είκοσι αλλά τα τέσσερα µπορεί να είναι µεροκάµατα- θα πρέπει
να µείνει είκοσι πέντε χρόνια από τα οποία τα είκοσι τουλάχιστον
να είναι πραγµατική έκτιση. Το αφαιρείτε. Αφαιρείτε τη δεύτερη
παράγραφο, πώς να το κάνουµε; Αφαιρείτε τη δεύτερη παρά-
γραφο του άρθρου 40. Ό,τι και να πείτε στα Πρακτικά ο δικα-
στής θα εφαρµόσει το γράµµα του νόµου, καθαρές κουβέντες.

Προσέξτε τώρα τι άλλο κάνετε. Αυτό σηµαίνει το εξής: Ναι,
µεν έκτιση είκοσι πέντε χρόνια αλλά µε δεδοµένο ότι θα µπορούν
αυτοί οι κύριοι από την πρώτη ηµέρα να δουλεύουν στη φυλακή
–διότι θα έχουν χρήµατα και ξέρετε τι σηµαίνει αυτό το πράγµα-
στα δεκαέξι χρόνια, που για το οποιοδήποτε έγκληµα βγαίνει µε
πραγµατική έκτιση ο οποιοσδήποτε, θα βγαίνει και ο έµπορος
ναρκωτικών. Άρα, επανερχόµαστε στην ίση µεταχείριση.

Αλλά πάω αλλού.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Συγγνώµη, κύριε

Μαρκογιαννάκη, δεν έχετε τα χρονικά περιθώρια για εκτενή χρο-
νική αναδροµή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Σε ένα λεπτό τελείωσα. Είναι
χρήσιµα αυτά τα οποία λέω. Σας λέω ότι σε ένα λεπτό τελειώνω.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ασφαλώς, αλλά δυ-
στυχώς ο χρόνος είναι αµείλικτος.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τελειώνω σε ένα λεπτό.
Πρόσκαιρη κάθειρξη. Σήµερα για να βγει κάποιος από τη φυ-

λακή που έχει δεκαοκτώ χρόνια, πρέπει να εκτίσει πραγµατικώς
τα 2/3, ήτοι τα δώδεκα. Μαζί µε τα µεροκάµατα τα 4/5, που το
αφαιρείτε και αυτό. Τώρα µε τη ρύθµιση που κάνετε και πάτε σε
κοινές διατάξεις, θα βγει στο 1/3, στα έξι χρόνια. Χαρίζετε, λοι-
πόν, έξι χρόνια κάθειρξης στον έµπορο ναρκωτικών που έχει κα-
ταδικαστεί δεκαοκτώ χρόνια. Θα έµενε µέσα δώδεκα, τώρα θα
µείνει έξι χρόνια.

Το καταλαβαίνετε αυτό; Καταλαβαίνετε τι πάτε να κάνετε;
Αδειάζετε τις φυλακές από τους εµπόρους ναρκωτικών. Ρωτή-
στε τον κύριο εισαγγελέα που είναι πίσω σας, ο οποίος τα ξέρει
τα πράγµατα καλύτερα και από µένα και ενδεχοµένως και από
σας, κύριε Υπουργέ. Θα σας πει αυτό το πράγµα.

Κύριε εισαγγελέα –µε συγχωρείτε που απευθύνοµαι σε σας,
αλλά ως συµβούλου του Υπουργού το κάνω- µέχρι σήµερα
έπρεπε η πραγµατική έκτιση να είναι τα 2/3 και τώρα µε τις κοι-
νές διατάξεις του άρθρου 105 είναι το 1/3 και µε δεδοµένο ότι
αυτοί δουλεύουν από την πρώτη µέρα που θα µπουν στη φυλακή,
διότι έχουν χρήµατα να κάνουν τη δουλειά τους -να το πω έτσι
κοµψά- στα έξι χρόνια θα είναι έξω, ενώ σήµερα πρέπει να κάνει
δώδεκα. Τι µήνυµα θέλετε να περάσετε;

Εάν θέλετε να εκτεθείτε, πρόβληµά σας. Εάν θέλουν οι συνά-
δελφοι του ΠΑΣΟΚ να εκτεθούν, πρόβληµά τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Απολύτως κατανοητά.
Κύριε Μαρκογιαννάκη, παρακαλώ ολοκληρώστε.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Εκθέτετε και εµάς. ∆ιότι η

κοινωνία θα πει η Βουλή ψήφισε. ∆εν θα πει το ΠΑΣΟΚ ψήφισε.
Παρακαλώ, πάρτε πίσω τις τροπολογίες.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Μαρκογιαννάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν
στους χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, δεκατρείς
µαθητές και µαθήτριες και δύο συνοδοί-δάσκαλοι από το 28ο ∆η-
µοτικό Σχολείο Βόλου.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει ο κ. Παυλόπουλος για τέσσερα λεπτά.
Παρακαλούµε, κύριε Παυλόπουλε, να βοηθήσετε ως προς το

χρόνο.
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τα ουσιώδη έχουν λεχθεί.

Μια εισαγωγική παρατήρηση θα ήθελα να κάνω. Ένα είναι βέ-
βαιο, κύριε Υπουργέ. Με τη ρύθµιση την οποία φέρνετε, υπάρχει
επιεικέστερη µεταχείριση και µεγαλεµπόρων ναρκωτικών, είτε το
θέλετε είτε όχι. Και µη βασιστείτε –εγώ να αναγνωρίσω όλες τις
καλές προθέσεις στην ερµηνεία την οποία κάνετε εσείς- στο
γράµµα του νόµου. Μιλάµε για ποινικό νόµο και ξέρουν όλοι ότι
η ερµηνεία του ποινικού νόµου είναι πολύ διαφορετική σε σχέση
µε άλλους νόµους.

Όπως και να το κάνουµε και ό,τι και να δηλωθεί εδώ, από τη
στιγµή που ερµηνευτικά προκύπτει πράγµατι -και το λέµε όλοι-
αυτή η επιεικέστερη µεταχείριση, ο δικαστής, µε βάση το γεγο-
νός ότι η αρχή της επιείκειας στο χώρο του Ποινικού ∆ικαίου είναι
βασική αρχή, να είστε βέβαιος ότι εκεί θα τείνει περισσότερο.

Άρα, ανοίγουµε µια κερκόπορτα έναντι µεγαλεµπόρων ναρ-
κωτικών. Αυτό είναι βέβαιο. Εγώ δεν κάνω κανένα «κυνήγι» µα-
γισσών, δεν καταλογίζω σε κανέναν τέτοιες προθέσεις, αλλά η
αλήθεια είναι τι µήνυµα εκπέµπουµε από εδώ.

Και το πρώτο που θέλω να πω είναι ότι βεβαίως ο κ. ∆ένδιας,
τον περασµένο Μάιο, είχε φέρει τη ρύθµιση αυτή ή περίπου τη
ρύθµιση αυτή. Έγινε συζήτηση και την απέσυρε. Το ΠΑΣΟΚ ήταν
εκεί και µε εισηγήτρια τη νυν Υφυπουργό, την κυρία Τζάκρη,
έλεγε αυτά τα οποία λέµε τώρα.

Από εκεί και πέρα, λοιπόν, ο Υπουργός της Νέας ∆ηµοκρατίας,
την εποχή εκείνη απέσυρε τη διάταξη, λέγοντας ότι πρέπει να το
σκεφθεί και αυτή είναι η συνήθης δικαιολογία των Υπουργών
όταν παίρνουν πίσω κάτι γιατί πείσθηκαν. Αλλά αυτό σηµαίνει συ-
νέπεια, σηµαίνει πραγµατικά ότι κάποιος σέβεται το διάλογο στο
Κοινοβούλιο.

Το ερώτηµα είναι, κύριε Υπουργέ, στο ΠΑΣΟΚ άλλα υποστη-
ρίζατε από αυτήν τη Αίθουσα και αυτό το Βήµα τότε και άλλα
υποστηρίζετε τώρα; Τι άλλαξε στο µεταξύ;

Το δεύτερο που θέλω να παρατηρήσω είναι το εξής. Γιατί πρέ-
πει να σκεφθείτε πολύ περισσότερο αυτή τη ρύθµιση. Το λέτε
στην αιτιολογική έκθεση. Λέτε αυτό που επικράτησε για να
έχουµε τις σηµερινές ρυθµίσεις, τις οποίες εσείς φέρατε το 2001,
εσείς υπερασπιζόσασταν και το Μάιο εδώ. Αυτές οι ρυθµίσεις
αποπνέουν το πνεύµα της γενικής πρόληψης. Ίσα-ίσα, σε διατά-
ξεις που αφορούν στην καταπολέµηση της εµπορίας ναρκωτι-
κών στη σηµερινή κοινωνία και στη σηµερινή νεολαία, αυτή η
γενική πρόληψη πρέπει να είναι και να παραµένει το σύνθηµα σε
ό,τι αφορά τους κανόνες δικαίου.

∆ηλαδή, ο παραδειγµατισµός. Γιατί, τι µας λέτε περίπου; Αυτή
η αρχή της γενικής πρόληψης, που σηµαίνει ότι είµαι αυστηρός
στη συγκεκριµένη περίπτωση µόνο και µόνο για να αποτρέψω
κάποιον να κάνει κάτι στο µέλλον, αυτό πρέπει να υποχωρήσει.
Γιατί να υποχωρήσει; Να υποχωρήσει, κύριε Υπουργέ –το λέτε
και στην αιτιολογική έκθεση- διότι από τη µια πλευρά έχουν γε-
µίσει οι φυλακές και από την άλλη, τι να κάνουµε, είναι άνθρωποι
και εκείνοι που έχουν συγκεκριµένα προβλήµατα που πρέπει να
τα δούµε.

Προσαρµοζόµαστε, δηλαδή, στην αρρωστηµένη κατάσταση
που έχει διαµορφωθεί του σωφρονιστικού συστήµατος και της
ποινικής µεταχείρισης και αποκρούουµε τη γενική πρόληψη που
είναι βασική αρχή στο χώρο του Ποινικού ∆ικαίου και αποτελεί
την πεµπτουσία της ποινής στο ποινικό µας σύστηµα. Προσαρ-
µοζόµαστε, δηλαδή, στην άρρωστη συγκυρία και αποφεύγουµε
να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα µακροπρόθεσµα, όπως το κάναµε
µέχρι σήµερα.

Είναι λύση αυτή; Είναι λύση, δηλαδή, το να καθόµαστε να ανα-
γνωρίζουµε την αρρώστια που υπάρχει στον τοµέα αυτό, αλλά τι
να κάνουµε, δεν θα πάρουµε µέτρα να την προλάβουµε σε άλλες
περιπτώσεις, αλλά θα κάνουµε ευκαιριακά κάτι τώρα για να αντι-
µετωπίσουµε αυτό το οποίο ήδη υπάρχει;

Τελειώνω µε µία φράση. Νοµίζω ότι όταν νοµοθετούµε σε τόσο
σοβαρά θέµατα, σε δύσκολες κοινωνικές συνθήκες, όπως είναι οι
σηµερινές, πρέπει να σκεφτόµαστε ότι δεν µπορούµε µόνο να
προσαρµοζόµαστε στη συγκυρία.

Θα σας θυµίσω κάτι, κύριε Υπουργέ, γιατί ξέρω ότι σας αρέ-
σουν καµµία φορά και τέτοιες αναφορές που διανθίζουν τον κοι-
νοβουλευτικό διάλογο. Θα σας πω µια φράση του Πωλ Μπουρζέ
που είναι σηµαντική, έχει µείνει στην ιστορία και µας αφορά
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όλους, ιδίως δε τους νοµοθετούντες. Είχε πει ότι: «Πρέπει να µά-
θουµε να ζούµε όπως σκεφτόµαστε. Αλλιώς, αργά ή γρήγορα,
θα µάθουµε να σκεφτόµαστε, όπως ζούµε». Και αυτό είναι πολύ
κακό, ιδίως για ρυθµίσεις οι οποίες έχουν τόσο µεγάλη σηµασία
και κυρίως εκπέµπουν ένα µήνυµα µέσα από το Κοινοβούλιο στη
σύγχρονη εποχή.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε και
εµείς.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε ο κύκλος των
οµιλητών.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, θα
µπορούσα να έχω το λόγο;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Βεβαίως, κύριε
Υπουργέ. Πόσο χρόνο θα θέλατε;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): ∆ώστε µου επαρκή
χρόνο, κύριε Πρόεδρε, γιατί νοµίζω ότι θα είναι χρήσιµο για
όλους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ορίστε, κύριε
Υπουργέ, έχετε το λόγο για έξι λεπτά.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θέλω κατ’ αρχήν να
ευχαριστήσω, όλους τους συναδέλφους που πήραν το λόγο,
διότι παρά τις στιγµές έντασης, ο διάλογος υπήρξε εξαιρετικά
χρήσιµος.

Ας ξεκινήσουµε, λοιπόν, µε µία γενική παραδοχή. Είναι η πα-
ραδοχή την οποία σας ανέπτυξε ο κ. Κουβέλης. Υπάρχουν δύο
«σχολές» στη νοµική και πολιτική σκέψη. Η µία «σχολή» -θα µπο-
ρούσαµε να τη χαρακτηρίσουµε «συντηρητική σχολή»- προτείνει
αύξηση των ποινών για την αντιµετώπιση της εγκληµατικότητας,
κατάργηση -ει δυνατόν- της υφ’ όρον απόλυσης και σωφρονι-
σµός του εγκληµατία µε τον πιο ακραίο τρόπο.

Αυτή είναι η µία «σχολή» σκέψης. Τη σέβοµαι, αλλά διαφωνώ
απολύτως.

Υπάρχει η άλλη «σχολή» σκέψης, η οποία αντιλαµβάνεται την
αντιµετώπιση του εγκλήµατος, όχι στη βάση των επιβαλλόµενων
ποινών, αλλά µε βάση την ανάγκη να σχεδιαστεί σοβαρή αντε-
γκληµατική πολιτική που λαµβάνει υπ’ όψιν της όλες τις κοινωνι-
κές, οικονοµικές και θεσµικές παραµέτρους, που επιχειρεί να
προλάβει το έγκληµα και δευτερογενώς να το καταστείλει. Είναι
η αντίληψη, η προοδευτική εκείνη σύλληψη, για την ενίσχυση των
θεσµών µε τέτοιον τρόπο, ώστε να µη χρειάζεται η µοναδική ίαση
του τραύµατος να είναι το σωφρονιστικό σύστηµα.

Ανήκω σ’ αυτή τη δεύτερη «σχολή» σκέψης, στην οποία υπο-
θέτω ότι επίσης όλοι οι συνάδελφοι οφείλουν σεβασµό, έστω κι
αν διαφωνούν µαζί µου.

Από εκεί ξεκινούν και οι διαφοροποιήσεις µας. Μου αναγνω-
ρίστηκε από συνάδελφο –και τον ευχαριστώ γι’ αυτό που έκανε-
ότι πρώτη φορά βλέπει Υπουργό να διαλέγεται και στην Κοινο-
βουλευτική Επιτροπή και στην Ολοµέλεια και να υιοθετεί πολλές
από τις παρατηρήσεις συναδέλφων.

Επιτρέψτε µου, όµως, να κάνω µία παρατήρηση. Ο δηµοκρα-
τικός διάλογος δεσµεύει, στην αποδοχή προτάσεων, µόνο εµένα;
∆εν δεσµεύει κάποιον άλλον ο οποίος, παρά την επίδειξη δηµο-
κρατικής ευαισθησίας για την υιοθέτηση θέσεων και απόψεων
του, ωθεί αυτόν και άλλους που κάνουν παρατηρήσεις να είναι
ακόµα σκληρότεροι στην κριτική τους;

Ο δηµοκρατικός διάλογος δεν δεσµεύει µόνο εµένα, µας δε-
σµεύει όλους. Η Κυβέρνηση από την πλευρά της έδειξε ότι,
επειδή ακριβώς αξιολογεί χρήσιµες παρατηρήσεις, τις υιοθετεί,
τις ενσωµατώνει.

Παρ’ όλα αυτά, από την Αντιπολίτευση, από µία µερίδα της
Αντιπολίτευσης, υπάρχει κλιµάκωση της έντασης και της αντι-
παράθεσης.

Άκουσα µε πολλή προσοχή τον τέως Υπουργό κ. Χατζηγάκη,
τον κ. Μαρκογιαννάκη και τον κ. Παυλόπουλο, πολλές από τις
παρατηρήσεις των οποίων υιοθετώ. Ο κ. Μαρκογιαννάκης είπε
σωστά, ότι ένα από τα βασικά προβλήµατα που αντιµετωπίζουµε

είναι ότι ο Άρειος Πάγος πρέπει να αντιληφθεί ότι ο νοµοθέτης
δεν θέλει τόσο γενικευµένη εφαρµογή του µέτρου της προσω-
ρινής κράτησης. Είναι, επίσης, σωστό ότι η επιθεώρηση θα
έπρεπε να καταλήγει στο συµπέρασµα ότι δεν τιµωρείται µόνο ο
επιεικής δικαστής, αλλά και ο σκληρός δικαστής.

Ωστόσο,το πρόβληµά µας, κύριε συνάδελφε, είναι ότι ο Άρειος
Πάγος, όχι µόνο δεν έχει υιοθετήσει τις κατά καιρούς υποδείξεις
του νοµοθέτη, αλλά έχει προχωρήσει σε υπερβολικές ακρότητες
σε ό,τι αφορά την ερµηνεία διατάξεων του ποινικού µας συστή-
µατος σχετικά µε την προσωρινή κράτηση.

Γι’ αυτό, ο νοµοθέτης πρέπει -και τούτο αφορά το άρθρο 282
του Κώδικα Ποινικής ∆ικονοµίας- να δεσµεύσει τον ανακριτή µε
τη θέσπιση συγκεκριµένων κριτηρίων που αφορούν το µέτρο της
προσωρινής κράτησης.

Θα θέσω ξανά το ερώτηµα. Απελευθερώνετε ή ευνοείτε µεγα-
λέµπορους ναρκωτικών; Κατηγορηµατικά «όχι», διότι ο κώδικας
των ναρκωτικών προβλέπει ότι οι επιβαρυντικές περιπτώσεις τι-
µωρούνται µε την ποινή της ισόβιας κάθειρξης και στην ισόβια
κάθειρξη η υφ’ όρον απόλυση προϋποθέτει τα είκοσι πέντε χρό-
νια έκτισης ποινής.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Η πραγµατική έκτιση;
ΠΡΟΚΟΠΗΣ ΠΑΥΛΟΠΟΥΛΟΣ: Η πραγµατική έκτιση;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα έρθω στο θέµα,
κύριε Μαρκογιαννάκη, διότι θέλω να ενσωµατώσω την παρατή-
ρησή σας.

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, δώστε µου λίγο χρόνο. Μην µε πιέζετε µε το
κουδούνι, θα χρειαστώ λίγο χρόνο ακόµη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): ∆εν φταίει ο Πρόε-
δρος, κύριε συνάδελφε.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ: Εντάξει, εντάξει, κύριε Πρόε-
δρε. Να είστε καλά, σας ευχαριστώ.

Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, µιλήσατε
για την παιδοφιλία. Ο παιδόφιλος ή ο βιαστής ανηλίκου, σύµ-
φωνα µε το σύστηµά µας, έχει τη δυνατότητα υφ’ όρον απολύ-
σεως στα 3/5. Έχει δίκιο ο Βουλευτής του κόµµατός σας κ.
Ροντούλης, ο οποίος είπε, ότι σύµφωνα µε πρόσφατη έκθεση,
αυξήθηκε η διάθεση των ναρκωτικών µεταξύ των νέων παιδιών.

Η αύξηση των ναρκωτικών έγινε παρά την εφαρµογή του κα-
θεστώτος των 4/5. ∆ικαιώνεται έτσι το επιχείρηµά µου ότι η αντι-
µετώπιση του προβλήµατος των ναρκωτικών δεν είναι θέµα
ποινών και της υφ’ όρον απόλυσης, αλλά δηµιουργίας και εφαρ-
µογής µιας σοβαρής αντεγκληµατικής πολιτικής.

Θα µπορούσατε να µου πείτε, όπως είπε και ο κ. Χατζηγάκης:
«Κοιτάξτε να δείτε, κύριε Υπουργέ, αν υπάρχουν άλλες βαριές
µορφές ποινικής παραβατικότητας για τις οποίες πρέπει να ισχύ-
ουν τα 4/5, να το κάνετε». Όµως, σ’ αυτή την περίπτωση, υιοθε-
τούµε εντελώς διαφορετικό κανόνα, που είναι παντελώς
αντίθετος από αυτόν που υιοθέτησε ο Ποινικός µας Κώδικας από
το 1951, πριν από πενήντα χρόνια.

Εάν η πρόταση είναι να αλλάξει όλο το ποινικό µας σύστηµα,
αυτό υπερβαίνει τα δικά σας όρια, τα όρια της Βουλής. Θα πρέ-
πει µια επιτροπή καθηγητών του Ποινικού, δικαστών και δικηγό-
ρων, να ασχοληθεί µε το αίτηµα αυτό. Όµως, τότε να γνωρίζετε
ότι και η ποινική θεωρία και οι εισαγγελείς θα είναι παντελώς
αντίθετοι. Παντελώς αντίθετοι! Πρόκειται για παράδοση που αρ-
χίζει από την εισηγητική έκθεση του 1924. Πρόκειται για παρά-
δοση εφαρµογής από το 1951.

Εµείς πιστεύουµε στον ισχύοντα δογµατικό κανόνα της υφ’
όρον απόλυσης µετά από έκτιση των 3/5 της ποινής.

Στο σηµείο αυτό οφείλω να ενσωµατώσω στο νοµοσχέδιο δύο
από τις παρατηρήσεις που έχουν γίνει, τις οποίες και θέλω να
αναγνώσω, κύριε Πρόεδρε.

Πρώτη: Σε ό,τι αφορά την πρόβλεψη της εικοσιπενταετίας, για
την υφ’ όρον απόλυση καταδικασµένου σε ισόβια κάθειρξη, συ-
νοδεύεται µε πραγµατική έκτιση ποινής, όχι µικρότερη των εί-
κοσι χρόνων. Προτείνω: Μετά το πρώτο εδάφιο της παραγράφου
3 του άρθρου 2 της τροπολογίας, το οποίο και διαβάζω…

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Μια στιγµή, κύριε Υπουργέ, να
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το δούµε.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Βεβαίως.
∆ιαβάζω τη διάταξη, όπως είναι τώρα: «Απόλυση υπό όρο.

Όσοι καταδικάστηκαν υπό τις επιβαρυντικές περιστάσεις των άρ-
θρων 23 και 23Α του παρόντος, σε ποινή ισόβιας κάθειρξης µπο-
ρούν να απολυθούν υπό τον όρο της ανάκλησης εφόσον έχουν
εκτίσει τουλάχιστον είκοσι πέντε έτη» Αµέσως προστίθεται νέο
εδάφιο: «Στον κατά το προηγούµενο εδάφιο κατάδικο δεν µπορεί
να χορηγηθεί η υπό όρο απόλυση, αν δεν έχει παραµείνει στο
σωφρονιστικό κατάστηµα για χρονικό διάστηµα είκοσι ετών»

Επεσήµανα και προηγουµένως ότι στον ισχύοντα νόµο δεν
υπάρχει ρητή παραποµπή, όπως εµείς εισηγούµαστε, στα επό-
µενα του 105 άρθρα του Ποινικού Κώδικα. Προσέξτε ποια είναι
η διαφορά.

Με την προτεινόµενη τροπολογία είναι σαφές ότι το ∆ικαστικό
Συµβούλιο, για να αποφασίσει την υφ’ όρον απόλυση πρέπει
οπωσδήποτε να αξιολογήσει, αν από τη συµπεριφορά του κατα-
δίκου, προκύπτει κίνδυνος τελέσεως νέων αδικηµάτων. Με το
άρθρο 106 του Ποινικού Κώδικα, από το γεγονός ότι δεν γινόταν
ρητή αναφορά σε αυτό, θα µπορούσε να δηµιουργηθεί ερµη-
νευτικό πρόβληµα, σχετικά µε το αν το ∆ικαστικό Συµβούλιο υπο-
χρεούται να εφαρµόσει άρθρα 105 επόµενα του Ποινικού
Κώδικα. Θα σας εξηγήσω γιατί.

Παρ’ ότι ο βασικός κανόνας του Ποινικού µας Κώδικα, ορίζει
ότι ο χαρακτήρας του εγκλήµατος εξαρτάται από την ποινή που
επιβάλει ο νόµος βασική δογµατική αρχή του ποινικού µας συ-
στήµατος, νοµολογήθηκε από τον Άρειο Πάγο ότι αυτό δεν ισχύει
στα εγκλήµατα περί τα ναρκωτικά.

Κρίθηκε δηλαδή από τον Άρειο Πάγο ότι και αν ακόµη επιβάλ-
λεται ποινή φυλακίσεως σε τοξικοεξαρτηµένο διακινητή ναρκω-
τικών, το έγκληµά του δεν είναι πληµµέληµα, αλλά οπωσδήποτε
κακούργηµα!

Κατά τον ίδιο τρόπο, κύριε Βορίδη, είναι πιθανό να δηµιουρ-
γηθεί ερµηνευτικό πρόβληµα, αν δεν υπάρχει ρητή αναφορά
στην εφαρµογή των άρθρων 105 επ. Π.Κ..

∆ιασφαλίζουµε καλύτερα, γιατί δεν µπορεί ο έµπορος ναρκω-
τικών να ευνοηθεί στην υφ’ όρον απόλυση.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, η προσθήκη αυτή να κατατεθεί για τα Πρακτικά και να
διανεµηθεί.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κύριε Πρόεδρε, τώρα
αµέσως θα την αναγνώσω.

Προσθέτω και κάτι ακόµη. Στο άρθρο 106, στο οποίο ρητά πα-
ραπέµπουµε, στην παράγραφο 2 προβλέπεται: «Στον απολυό-
µενο µπορούν να επιβληθούν ορισµένες υποχρεώσεις που θα
αφορούν τον τρόπο της ζωής του και ιδίως τον τόπο της διαµο-
νής του. Οι υποχρεώσεις αυτές µπορούν πάντοτε να ανακλη-
θούν, να τροποποιηθούν, µε αίτηµα του απολυµένου». Το
∆ικαστικό Συµβούλιο, δηλαδή, µπορεί να επιβάλει ορισµένους
όρους, ορισµένες ειδικές υποχρεώσεις στον απολυόµενο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θέλω να εισαγάγω στον κώδικα περί ναρκωτικών, στο άρθρο
40, ειδική εξαίρεση για τα ναρκωτικά. Μιλώ για την παράγραφο
3 του άρθρου 2 της τροπολογίας. Μετά την τελευταία αναδιατύ-
πωση που έκανα, ξαναδιαβάζω το άρθρο ως έχει µέχρι τώρα:
«Όσοι καταδικάστηκαν, υπό τις επιβαρυντικές περιστάσεις των
άρθρων 23 και 23 Α του παρόντος, σε ποινή ισόβιας κάθειρξης,
µπορούν να απολυθούν υπό τον όρο της ανάκλησης εφόσον
έχουν εκτίσει τουλάχιστον είκοσι πέντε έτη. Στον κατά το προη-
γούµενο εδάφιο κατάδικο, δεν µπορεί να χορηγηθεί η υπό όρον
απόλυση αν δεν έχει παραµείνει στο σωφρονιστικό κατάστηµα
για χρονικό διάστηµα είκοσι ετών. Κατά τα λοιπά εφαρµόζονται
οι διατάξεις των άρθρων 105 επ. Π.Κ.».

Προσθέτω νέο εδάφιο: «Η κατά το άρθρο 106 παράγραφος 2
του Ποινικού Κώδικα επιβολή ορισµένων υποχρεώσεων στον
απολυόµενο, όπως η παρακολούθηση θεραπευτικού προγράµ-
µατος µετά από αίτησή του, η εµφάνισή του κατά διαστήµατα σε
αστυνοµικό τµήµα ή σε άλλη δηµόσια αρχή, η τήρηση της απα-

γόρευσης να µεταβαίνει ή διαµένει σε ορισµένο τόπο, η τήρηση
της απαγόρευσης να συναναστρέφεται ή να συναντάται µε ορι-
σµένα πρόσωπα, είναι υποχρεωτική».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
∆ηλαδή σε ό,τι αφορά τις παραβάσεις του κώδικα περί ναρ-

κωτικών, προβλέπουµε όχι δυνητική ευχέρεια του ∆ικαστικού
Συµβουλίου αλλά υποχρέωση να του επιβάλει ορισµένες υπο-
χρεώσεις, όπως είναι η ανά τακτά χρονικά διαστήµατα προσέ-
λευση σε αστυνοµικό τµήµα ή σε άλλη δηµόσια αρχή.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Όλα αυτά σωρευτικά;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όχι σωρευτικά, είναι
«όπως». Η διατύπωση είναι ενδεικτική, κύριε Μαρκογιαννάκη.

Επαναλαµβάνω, «η κατά το άρθρο 6 παράγραφος 2 του Ποι-
νικού Κώδικα, επιβολή ορισµένων υποχρεώσεων στον απολυό-
µενο όπως» και κάνω ενδεικτική απαρίθµηση: «… η
παρακολούθηση θεραπευτικού προγράµµατος µετά από αίτησή
του, η εµφάνισή του κατά διαστήµατα σε αστυνοµικό τµήµα ή σε
άλλη δηµόσια αρχή, η τήρηση της απαγόρευσης να µεταβαίνει ή
διαµένει σε ορισµένο τόπο, η τήρηση της απαγόρευσης να συ-
ναναστρέφεται ή να συναντάται µε ορισµένα πρόσωπα, είναι
υποχρεωτική».

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Κύριε Υπουργέ, και
αυτό να κατατεθεί στα Πρακτικά και να διανεµηθεί.

(Στο σηµείο αυτό ο κύριος Υπουργός καταθέτει για τα Πρα-
κτικά το προαναφερθέν έγγραφο το οποίο έχει ως εξής:

(«Άρθρο 40
Απόλυση υπό όρο
«Όσοι καταδικάσθηκαν, υπό τις επιβαρυντικές περιστάσεις

των άρθρων 23 και 23Α του παρόντος σε ποινή ισόβιας κάθειρ-
ξης, µπορούν να απολυθούν υπό τον όρο της ανάκλησης εφό-
σον έχουν εκτίσει τουλάχιστον είκοσι πέντε έτη. Στο κατά το
προηγούµενο εδάφιο κατάδικο δεν µπορεί να χορηγηθεί η υπό
όρο απόλυση, αν δεν έχει παραµείνει στο σωφρονιστικό κατά-
στηµα για χρονικό διάστηµα είκοσι (20) ετών. Κατά τα λοιπά
εφαρµόζονται οι διατάξεις των άρθρων 105 επ. ΠΚ. Η κατά το
άρθρο 106 παρ. 2 ΠΚ, επιβολή ορισµένων υποχρεώσεων στον
απολυόµενο, όπως η παρακολούθηση θεραπευτικού προγράµ-
µατος, η εµφάνισή του κατά διαστήµατα σε αστυνοµικό τµήµα ή
σε άλλη δηµόσια αρχή, η τήρηση της απαγόρευσης να µεταβαί-
νει ή διαµένει σε ορισµένο τόπο, η τήρηση της απαγόρευσης να
συναναστρέφεται ή να συναντάται µε ορισµένα πρόσωπα, είναι
υποχρεωτική »)

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Έχω την εντύπωση ότι
και δογµατικά είναι σωστές οι προτάσεις µας αλλά και οι δια-
σφαλίσεις τέτοιες, ώστε να επιβεβαιωθεί απολύτως από τη
Βουλή ότι δεν παρέχεται καµµία απολύτως διευκόλυνση σε οποι-
ονδήποτε έµπορο ναρκωτικών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Εισερχόµαστε στη συ-
ζήτηση των δευτερολογιών.

Ο κ. Κουβέλης έχει ζητήσει πρώτος το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει κι

εγώ το λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε το λόγο στον κ.

Τζαβάρα, για να µην θεωρεί ότι του πήρα τη σειρά!
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όλοι θα πάρουµε το

λόγο, ας πάµε µε τη σειρά!
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Αν θέλουν να µιλή-

σουν, κύριε Βορίδη.
Προηγούνται οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Έχει ζητήσει

το λόγο, λοιπόν, ο κ. Κουβέλης, όπως είπα. Έχει ζητήσει το λόγο
και ο κ. Πλεύρης.

Ορίστε, κύριε Πλεύρη, έχετε το λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σε πρώτη φάση

οπωσδήποτε έχουµε µία βελτίωση στο θέµα που αφορά στους
εµπόρους ναρκωτικών µε τις επιβαρυντικές περιστάσεις που
έχουν καταδικαστεί σε ισόβια κάθειρξη, ώστε να µην υπάρχει
πρόβληµα µε την εικοσαετία.
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Χαιρόµαστε που υιοθετήσατε την πρότασή µας, όπως την ανέ-
πτυξε στην εισήγησή του ο εισηγητή µας ο κ. Βορίδης, που επε-
σήµανε αυτό το πρόβληµα, το οποίο υπάρχει.

Εµείς βέβαια θα εµείνουµε στην ονοµαστική ψηφοφορία, διότι
θεωρούµε ότι πρέπει να παραµείνει η διάταξη και για όσους
έχουν καταδικαστεί για εµπορία ναρκωτικών µε τις επιβαρυντι-
κές περιστάσεις 24 και 24 Α’ άσχετα εάν για κάποιο λόγο που
αφορά το πρόσωπό τους δεν τους έχει επιβληθεί η ισόβια κά-
θειρξη και τους επεβλήθη η πρόσκαιρη κάθειρξη.

Για να µην δηµιουργούµε παρερµηνείες αυτός ο λόγος στο
πρόσωπο των ατόµων δεν είναι µόνο εάν είναι τοξικοµανής, µπο-
ρεί να είναι χίλια δύο άλλα ελαφρυντικά. Η απαξία, όµως, αυτών
των αδικηµάτων που έχουν να κάνουν µε πολλά κιλά ναρκωτικών,
µε επικίνδυνα ναρκωτικά, µε εµπορία ναρκωτικών κατ’ επάγγελµα
και κατά συνήθεια µας κάνει να εµµένουµε ότι πρέπει να µείνουν
τα 4/5.

Με τα 3/5, κύριε Υπουργέ, που φέρνετε τώρα και πραγµατική
έκτιση το 1/3 σηµαίνει ότι κάποιος που θα καταδικαστεί δώδεκα
χρόνια µε την πραγµατική έκτιση των τεσσάρων χρόνων και τα
άλλα µε µεροκάµατα µπορεί να βγει έξω. Μπορεί δηλαδή να βγει
κάποιος έξω που στα είκοσί του χρόνια µε το ελαφρυντικό της
µετεφηβικής ηλικίας κουβαλούσε έναν τόνο ηρωίνη και καταδι-
κάστηκε πρόσκαιρα σε ποινή δώδεκα ετών!

Κύριε Υπουργέ, είδα την Υπουργό κ. Τζάκρη να βρίσκεται στη
Βουλή. Καλό θα ήταν να την ακούσουµε!

Το ΠΑΣΟΚ, τον Μάιο, είπε ξεκάθαρα: «Όχι στην τροπολογία
του κ. ∆ένδια»! Και για να µην την αδικώ, έκανε αναφορά για τους
τοξικοµανείς. Ναι! Όχι όµως για τα 4/5 στα 3/5, κύριε Υπουργέ!

Για την δεύτερη αναφορά που έχετε όσον αφορά στα πληµ-
µελήµατα, εκεί έκανε αναφορά η κ. Τζάκρη, αλλά στα 4/5 ήταν
ανένδοτη. Ήταν σύσσωµο το ΠΑΣΟΚ κατά της τροπολογίας. ∆εν
υπήρξε ούτε ένας Βουλευτής του µέσα στην επιτροπή για δείγµα
να πει: «Είναι σωστή η τροπολογία του κ. ∆ένδια»: Και τη φέρ-
νετε την τροπολογία κατά το ήµισυ. Κρατάτε µεν τα είκοσι πέντε
χρόνια για όσους είναι ισόβια, φέρνετε όµως δε τα 3/5 για τους
µεγαλεµπόρους που απλώς είχαν ένα ελαφρυντικό.

Κύριε Υπουργέ, έστω και την έσχατη ώρα, µην πάµε σε ονο-
µαστική ψηφοφορία και αναγκάσετε τους Βουλευτές της Πλειο-
ψηφίας να ψηφίσουν µία ρύθµιση µε την οποία αύριο το πρωί θα
δουν έµπορο ναρκωτικών, που έχει καταδικαστεί µε επιβαρυντι-
κές περιστάσεις –δηλαδή, έµπορο ναρκωτικών που µοίραζε ναρ-
κωτικά σε σχολεία και απλώς έχει κάποιο ελαφρυντικό, έµπορο
ναρκωτικών που κουβαλούσε εκατό κιλά ηρωίνη και απλώς έχει
ένα ελαφρυντικό, έµπορο ναρκωτικών που έδωσε ναρκωτικά σε
κάποιον από τη χρήση των οποίων αυτός έπαθε βαριά σωµατική
βλάβη και απλώς έχει ένα ελαφρυντικό- να βρίσκεται έξω.

∆εν είναι µόνο πολιτικό το ζήτηµα. Είναι και αµιγώς ηθικό. Και
καταλάβετε αυτούς τους Βουλευτές που αύριο το πρωί στις πε-
ριφέρειές τους θα τους πουν ότι, συναινέσατε σε µία ρύθµιση
που οπωσδήποτε διευκόλυνε εµπόρους ναρκωτικών να βγουν
έξω!

Αυτό περιµένουν µέσα στις φυλακές οι έµποροι τώρα που µας
βλέπουν. ∆εν πρέπει να δώσουµε αυτό το µήνυµα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πλεύρη.
Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Συνασπι-

σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κουβέλης για τέσσερα λεπτά.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ερµηνεύω την προσθήκη

που κάνατε αναφορικά µε τη συγκεκριµενοποίηση των όρων που
έχει τη δυνατότητα να θέσει το ∆ικαστικό Συµβούλιο.

Βεβαίως, πρέπει να σας πω ότι διαπιστώνω για άλλη µία φορά
πως ψευδεπίγραφα εγείρεται µία προσπάθεια κατατροµοκράτη-
σης της κοινωνίας σε σχέση µε αυτό το νοµοσχέδιο. Και πρέπει
να επιµείνετε στη ρύθµιση την οποία έχετε εισηγηθεί.

Το δεύτερο που ήθελα να σας ζητήσω. Παρακαλώ να έχω τη
συγκεκριµένη θέση σας αναφορικά µε την πρόταση που σας έχω
κάνει. ∆ηλαδή, να διασπάται η ποινή η οποία έχει καθοριστεί µετά
από συγχώνευση, προκειµένου να έχουµε τη δυνατότητα µετα-
τροπής των επιµέρους ποινών που διαµόρφωσαν την ποινή µετά
τη συγχώνευση και την εξαγορά.

Το τρίτο που θέλω να θέσω αφορά το άρθρο 3. ∆εν πρέπει να
επιµείνετε στο να υπάρχει δυνατότητα µετατροπής µόνο για τις
ποινές, για τις αποφάσεις που έχουν επιβάλει ποινές, που δεν
έχουν καταστεί αµετάκλητες. Πρέπει η δυνατότητα να δοθεί και
στις αµετάκλητες. Και σας λέω µε απόλυτη ειλικρίνεια ότι δεν
µπορώ να αντιληφθώ γιατί αυτή η διάκριση µεταξύ τελεσιδίκων
και αµετακλήτων αποφάσεων. Το κύριο κριτήριο, το βασικό κρι-
τήριο, είναι το ύψος της ποινής. Τι σηµασία έχει αν κατέστη αµε-
τάκλητη και δεν είναι απλώς τελεσίδικη; Νοµίζω ότι τη ρύθµιση
πρέπει να την ενοποιήσετε, έτσι ώστε να αφορά το σύνολο των
αποφάσεων και τελεσιδίκων και αµετακλήτων.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κουβέλη.

Κύριε Υπουργέ, θέλετε το λόγο;
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Θα απαντήσω αµέσως
µετά στον κ. Κουβέλη. Να ακούσω τους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ο Κοινοβουλευτικός
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Μαρκόπουλος έχει το
λόγο για τέσσερα λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχουµε ξεπεράσει τις δύο ώρες συζήτησης για το ίδιο
θέµα. Συζητάµε και η Κυβέρνηση προτείνει και κάνει ορισµένες
αλλαγές, πράγµατι, επί τα βελτίω, χωρίς, όµως, να αλλάξει τη
φυσιογνωµία της τροπολογίας, ωσάν στο σωφρονιστικό σύστηµα
της χώρας και στην ελληνική κοινωνία -για όλα αυτά για τα οποία
διαλεχθήκαµε µέχρι τώρα- να είναι όλα καλά. ∆ηλαδή, ωσάν όλα
τα πιστοποιητικά περί τοξικοµανών, τα οποία δίδονται, να είναι
καλά, να είναι ειλικρινή, ωσάν τα ∆ικαστικά Συµβούλια και η εκτί-
µηση της συµπεριφοράς των φυλακισθέντων στα σωφρονιστικά
καταστήµατα να είναι νορµάλ, ωσάν, δηλαδή, να βρισκόµαστε
σε µία «κοινωνία αγγέλων» κι ερχόµαστε απλώς να διορθώσουµε
δύο, τρία κακώς κείµενα. ∆ιότι αυτό ακούµε εδώ, ότι όλα τα άλλα
λειτουργούν σωστά. ∆ηλαδή τα πάντα µέχρι τώρα σ’ αυτήν την
ιστορία του νόµου περί ναρκωτικών και της διαχείρισης εκ µέ-
ρους των υπόδικων, των κατηγορούµενων και των καταδικασθέ-
ντων, είναι φυσιολογικά.

Κι ερχόµαστε, λοιπόν, τώρα, αγνοώντας την πρόσκαιρη κά-
θειρξη, κάνοντας έξι τα χρόνια γι’ αυτούς που ήταν να βγουν στα
δώδεκα, κάνοντας µε ένα απλό χαρτί περί χρήσεως ναρκωτικών
στους εµπόρους το κακούργηµα, πληµµέληµα και απλώς βάζετε
–κύριε Υπουργέ, ορθώς το κάνατε, αλλά είναι πολύ µικρή η συ-
νεισφορά σ’ αυτό που λέγεται αίσθηµα της κοινωνίας γι’ αυτούς
τους ανθρώπους, γιατί αυτό καλούµαστε να ικανοποιήσουµε,
εκτός βέβαια από τον ορθολογισµό και το νόµο- τα είκοσι χρόνια
ωσάν να κάνετε µία παραχώρηση σε µία συνολική διαµαρτυρία
µεγάλου τµήµατος της Ελληνικής Βουλής.

Εµείς που διαµαρτυρόµαστε δεν το κάνουµε ως αντιπολιτευ-
τική τακτική. Εξάλλου δεν είναι ιδεολογικό το διακύβευµα, είναι
καθαρά κοινωνικό. Και είναι µήνυµα προς την κοινωνία αυτό. Σέ-
βοµαι τις απόψεις για τις δύο «σχολές» του σωφρονιστικού συ-
στήµατος, αλλά µε συγχωρείτε πάρα πολύ, για να
αποσυµφορήσουµε τις φυλακές δεν θα βγάλουµε έξω εµπόρους
ναρκωτικών έξι χρόνια πιο πριν, διότι αυτό είναι το αντικειµενικό.
Όλα τα άλλα ενδεχοµένως αποτελούν µια θεωρία την οποία τη
σέβοµαι, αλλά επί του προκειµένου αυτό το οποίο µετράει για
την ελληνική κοινωνία και για την απόφασή µας και για την ψήφο
µας, είναι το αντικειµενικό.

Το αντικειµενικό, λοιπόν, δεν είναι διαπραγµατεύσιµο και δεν
µειώνει την απαξία του µε την παρουσία συνεχώς αυτών που θα
βγουν από τις φυλακές, οι οποίοι θα έχουν περιοριστικούς
όρους, θα παρουσιάζονται σε συχνά χρονικά διαστήµατα στα
αστυνοµικά τµήµατα ή θα υποχρεώνονται σε συγκεκριµένες πα-
ρέες. Το αντικειµενικό, αυτό το οποίο θα συµβεί, δεν διακυβεύε-
ται µ’ αυτό τον τρόπο, δεν αντιµετωπίζεται µ’ αυτόν τον τρόπο.

Κύριε Υπουργέ, δεν µας δώσατε τα στατιστικά στοιχεία τα
οποία µας έχετε υποσχεθεί.

Χαµογελάτε, αλλά δεν νοµίζω ότι «χαµογελάει» η κοινωνία για
το διάλογο ο οποίος υπάρχει εδώ. Σας ζήτησα να µας πείτε εάν
υπάρχουν επίσηµα στοιχεία για το ποσοστό των ανθρώπων που
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βγαίνουν για εµπορία ναρκωτικών από τις φυλακές και ξανακά-
νουν το ίδιο πράγµα, εάν και εφόσον συλλαµβάνονται, γιατί εί-
µαστε βέβαιοι ότι υπάρχουν και κάποιοι οι οποίοι δεν
συλλαµβάνονται.

Κοντολογίς, θα σας διαβάσω από την εισήγηση της εισηγή-
τριας της Μειοψηφίας την τελευταία φορά που η κυβέρνησή µας
πήρε πίσω αυτή την τροπολογία, η οποία δεν ήταν ακριβώς έτσι,
ήταν πολύ µικρότερη σε εύρος. Είπε η συνάδελφος εισηγήτρια
της Μειοψηφίας τότε προς τα εµάς εκ µέρους του κόµµατός σας:
«Η δικαιοσύνη, κύριε Υπουργέ, δεν είναι λογιστική και δεν µπορεί
να αντιµετωπίζεται έτσι, γιατί υποθάλπουµε την αδικία στην κυ-
ριολεξία, αντί να υπηρετούµε τη δικαιοσύνη».

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή).

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώστε, κύριε
Μαρκόπουλε, γιατί είναι δικαιολογηµένες οι διαµαρτυρίες των
συναδέλφων.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εµείς το πήραµε πίσω.
Παρακαλώ να τα πάρετε και εσείς πίσω!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Το λόγο έχει ο Αρ-

χηγός του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Καρατζαφέρης για
τέσσερα λεπτά.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Ήταν πράγµατι µια ευχάριστη έκπληξη ότι
η «νέα» Νέα ∆ηµοκρατία στοιχίζεται µαζί µας στο θέµα αυτό.
Αυτή η αλλαγή µέσα σε πέντε µήνες, από το να φέρνετε εσείς
µια τροπολογία όµοια µε αυτή που φέρνει σήµερα ο κ. Καστανί-
δης, είναι µια µεγάλη αλλαγή. Είµαστε σίγουροι, λοιπόν, ότι
αυτές οι αλλαγές θα συνεχιστούν και σε άλλα θέµατα που θα έλ-
θουν µπροστά µας.

Εµείς επιµένουµε, βεβαίως, εις την ονοµαστική ψηφοφορία και
περιµένουµε να ψηφίσετε και εσείς όπως θα ψηφίσουµε και
εµείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ευχαριστούµε, κύριε

Πρόεδρε.
Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Υπάρχει άλλος οµιλη-
τής και µετά να µιλήσω εγώ;

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Έχουν ζητήσει οι ει-
σηγητές το λόγο και προηγείται η κ. Τσόνογλου του ΠΑΣΟΚ για
τέσσερα λεπτά.

Ορίστε, κυρία Τσόνογλου, έχετε το λόγο.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, προφανώς κανέναν δεν τιµά ότι οι φυλακές σήµερα βρί-
σκονται σε κατάσταση εξαθλίωσης. Προφανώς κανέναν δεν τιµά
το ότι υπάρχουν φυλακές όπου κρατούµενοι κοιµούνται σε δια-
δρόµους, κοιµούνται σε τµήµατα κράτησης και µεταγωγών.

Εκφράστηκε µια απορία γιατί είναι τόσο επείγον αυτό το νο-
µοσχέδιο. Το νοµοσχέδιο είναι πραγµατικά επείγον και έχει κα-
θυστερήσει. Έχει καθυστερήσει τόσο η τροποποίηση της
διατάξεως του άρθρου 282 παράγραφος 3 όσο και ο εξορθολο-
γισµός της απόλυσης υπό όρον και της ένταξης ακόµα και αυτών
που έχουν καταδικαστεί για ναρκωτικά –να µην µας φοβίζει η
λέξη και θα εξηγηθώ ως ακολούθως- στο ενιαίο κανονιστικό σύ-
στηµα που διέπει όλους τους καταδικασθέντες.

Τι σηµαίνει προσωρινή κράτηση; Η διαδικασία στον ανακριτή.
Έρχεται συνοδεία ο ύποπτος διαπράξεως µίας εγκληµατικής
πράξης, µε ένα κατηγορητήριο που συντάσσεται κατόπιν της µη-
νύσεως -µία κόλλα χαρτί- και έρχεται στον ανακριτή µε µία κα-
τηγορία, όπως την περιγράφει ο εισαγγελέας που τον
παραπέµπει στον ανακριτή. Καλείται σε απολογία ο ύποπτος τε-
λέσεως και πολλές φορές, χωρίς καν να εξεταστούν µάρτυρες
υπεράσπισης –και αυτή είναι η πρακτική- διατάσσεται από τον
ανακριτή εάν θα επιβληθούν περιοριστικοί όροι ή εάν θα οδηγη-
θεί στις φυλακές ως υπόδικος µε το σύστηµα της προσωρινής
κράτησης.

Μέχρι τώρα η δικαστική πρακτική, σύµφωνα µε τη διατύπωση
του σχετικού άρθρου, είχε καταντήσει µία µονότονη επιγραµµα-

τική διαδικασία, χωρίς να υποχρεώνει τον ανακριτή. Και όσες επι-
θεωρήσεις δικαστηρίων και αν γίνουν, όπως είπε ο κ. Χατζηγά-
κης, και όσοι επιθεωρητές και αν έρθουν, κανείς ποτέ δεν θα
σταµατήσει στο πώς ο ανακριτής εξέδωσε αυτήν τη διάταξη περί
εγκλεισµού στις φυλακές ως υπόδικος.

Είναι γνωστό, λοιπόν, ότι το σύστηµα πάσχει. Μακάρι, να συ-
ντονίζονταν ακόµη ταχύτερα και να εκδικάζονταν οι υποθέσεις,
αλλά µέχρις ότου εξορθολογιστεί και αυτό το σύστηµα της τα-
χύτερης απονοµής της δικαιοσύνης τουλάχιστον θα πρέπει να
υπάρξουν εχέγγυα και ασφαλιστικές δικλίδες ότι ο άνθρωπος, ο
πολίτης θα απολαύσει της ελευθερίας του, του δικαιώµατος να
έχει υπέρ αυτού το τεκµήριο της αθωότητας, θα προστατευθεί η
αναλογικότητα, θα προστατευθεί το αναγκαίως επαχθές µέτρο
µε ειδική και εµπεριστατωµένη αιτιολογία, όχι µόνο για το εάν θα
πρέπει να εφαρµοστούν περιοριστικοί όροι στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση, αλλά και στην αρνητική περίπτωση, γιατί δεν θα πρέπει
να επιβληθούν οι περιοριστικοί όροι και θα πρέπει να επιβληθεί
η προσωρινή κράτηση.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Όταν, λοιπόν, έρχεται µία δικογραφία µε ένα δελτίο αντικοι-
νωνικής συµπεριφοράς, κατά τεκµήριο, κατά τον ανακριτή, υπάρ-
χουν σοβαρές ενδείξεις τελέσεως εγκληµατικής πράξεως. Είναι
αυτό εχέγγυο, για να οδηγείται ο πολίτης στα κρατητήρια, στις
µεταγωγές, στις φυλακές ως υπόδικος; ∆εν απαιτείται µία ειδική
και εµπεριστατωµένη αιτιολογία; Ποιος είναι εκείνος που θα πει
ότι ενδεχοµένως έχει δικαστεί ή πρόκειται να δικαστεί ή φηµο-
λογείται ότι έχει διαπράξει και µία άλλη αξιόποινη πράξη, εξίσου
σοβαρή ή σοβαρότερη, όταν εµείς οι ίδιοι παραδεχόµαστε ότι ο
κατηγορούµενος είναι αθώος µέχρις αποδείξεως του εναντίου
µε αµετάκλητη δικαστική απόφαση;

Κατά συνέπεια, το µέτρο της αιτιολογίας και ειδικώς του κρι-
τηρίου ότι θα πρέπει ο κρινόµενος ως επικίνδυνος να τελέσει µία
αξιόποινη πράξη και νέες πράξεις είναι η αµετάκλητη καταδικα-
στική απόφαση, έστω επί συναφούς αδικήµατος, είναι απόλυτα
σωστό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μίλησε κάποιος συνάδελφος…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Ολοκληρώστε, κυρία

Τσόνογλου, γιατί ο χρόνος σας τελείωσε.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόε-

δρε.
Είπε κάποιος συνάδελφος ότι, εφόσον πάµε µε την ποινή που

εξαγγέλλεται και εφόσον ο χρήστης έχει την τοξικολογική πραγ-
µατογνωµοσύνη και πάµε µε αυτήν στο δικαστήριο, από πρώτης
στιγµής, λοιπόν, θεωρείται ότι έχει ελαφρυντικά και εποµένως
πάµε για απαλλαγή. Ναι, αλλά υπάρχει η δικονοµική δυνατότητα
της µετατροπής της κατηγορίας κατά τη διάρκεια της ανάκρι-
σης. Και είναι κάτι που ελέγχεται σε όλο το στάδιο της ανακριτι-
κής διαδικασίας µέχρι της παραποµπής στο ακροατήριο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αγαπητοί κύριοι συνάδελφοι, όσον αφορά…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε

πολύ. ∆εν έχετε άλλο περιθώριο, κ. Τσόνογλου.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, µόνο για

δύο λεπτά.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας παρακαλώ, όπως

και όλους τους οµιλητές να µην παρατείνετε το χρόνο σας.
ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Για ένα λεπτό, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Όχι! Αρχίζουµε το ένα

και δύο και τρία λεπτά και φθάνουµε µετά να διαµαρτύρονται -και
δικαιολογηµένα- όλοι οι συνάδελφοι.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Επειδή είµαι εισηγήτρια
της Πλειοψηφίας, µόνο για ένα λεπτό. Θα είχα ολοκληρώσει.
Αφήστε, σας παρακαλώ.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Είναι εισηγήτρια της Πλειοψη-
φίας, κύριε Πρόεδρε.

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: ∆ιαβάζω την αιτιολογική
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έκθεση του άρθρου 105 του Ποινικού Κώδικα. Στα άρθρα 105 και
110 Α ρυθµίζεται η απόλυση του καταδίκου υπό όρον που απο-
τελεί και την τελευταία φάση του προοδευτικού σωφρονιστικού
συστήµατος.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε
πολύ. ∆εν χρειάζεται να διαβάσετε άλλο. Σας παρακαλώ, κυρία
Τσόνογλου, να σταµατήσουµε εδώ!

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΤΣΟΝΟΓΛΟΥ-ΒΥΛΛΙΩΤΗ: Πρέπει να δούµε το
θεσµό ως µέτρο σωφρονιστικό και όχι σαν δικαίωµα του καταδί-
κου. Και αυτό δεν πρέπει να το ξεχνάµε.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Λεβέντης): Σας ευχαριστούµε
αλλά παρακαλώ να µη γίνεται κατάχρηση του χρόνου γιατί από
εκεί και πέρα οι διαµαρτυρίες είναι απόλυτα δικαιολογηµένες.

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Τζαβάρας,
για τέσσερα λεπτά αυστηρώς.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με όλο το σεβασµό που διαθέτω για το πρόσωπο του κ. Κου-

βέλη, είµαι υποχρεωµένος να του απαντήσω ότι η προσπάθεια
για θεωρητικοποίηση των διαφορετικών αντιλήψεων που µας χω-
ρίζουν για το συγκεκριµένο ζήτηµα και αφορά το υπό ψήφιση νο-
µοσχέδιο, είναι τουλάχιστον ατυχής και λυπάµαι, κύριε Υπουργέ,
γιατί σπεύσατε να υιοθετήσετε την υποτιθέµενη προοδευτική
αντίληψη περί δικαίου. Αν µου επιτρέπετε να πω ή να σας θυ-
µίσω, η µόνη προοδευτική αντίληψη, η µόνη προοδευτική σχολή
που εκφράστηκε στην Ιστορία του ∆ικαίου ήταν η Σχολή Fairy
που στηριζόταν στις θεωρίες του Καίσαρα Λοµπρόζο. Εάν, λοι-
πόν, αυτή την προοδευτική αντίληψη ακολουθείτε, αυτό είναι
δικό σας θέµα, είστε ελεύθερος να πιστεύετε ό,τι θέλετε. Όµως,
υπάρχει ένα ζήτηµα. Aυτή η συγκεκριµένη άποψή σας η προο-
δευτική, θεωρώ τουλάχιστον για λόγους ιδεολογικής και πολιτι-
κής συνέπειας, αφού αναφέρεται στην πάταξη του εγκλήµατος,
θα πρέπει να εναρµονίζεται και µε την άποψη του κ. Χρυσοχοΐδη,
που προσφάτως ακούσαµε να διατυπώνει το ιδεολόγηµα περί
µηδενικής ανοχής στο έγκληµα και µάλιστα στα εγκλήµατα που
βάλλουν ευθέως κατά της κοινωνικής συνοχής. Ερωτώ, λοιπόν,
η εµπορία και η διακίνηση των ναρκωτικών και µάλιστα κατά τον
τρόπο που περιγράφουν οι επιβαρυντικές περιπτώσεις των άρ-
θρων 23 και 23Α’, βάλλουν ευθέως κατά της κοινωνικής συνο-
χής; ∆ιαλύουν τον κοινωνικό ιστό; ∆ηµιουργούν προβλήµατα στη
νεολαία; Είναι πράγµατι µία κοινωνική επιδηµία;

Εάν ο ΣΥΡΙΖΑ, το να δίνει αυτού του είδους τα δείγµατα της µε-
ταχείρισης, θεωρεί -και εσείς θεωρείτε- ότι αυτό αποτελεί τη
«λυδία λίθο» του προοδευτισµού σας, να τον χαίρεστε! Εδώ
όµως, υπάρχει ένα ζήτηµα. Ανοίξατε µία «πόρτα» στη λογική που
λέει ότι: Κρατάτε την παλαιά ρύθµιση, όσο αφορά την υποχρεω-
τική, την υποχρέωση να υπάρχει στον ισόβια κατάδικο, στον ισό-
βια καταδικασθέντα η προηγούµενη ως προαπαιτούµενο, η
πραγµατική παραµονή στο σωφρονιστικό κατάστηµα επί είκοσι
χρόνια. Όµως, για την ταυτότητα του νοµοθετικού λόγου, είστε
υποχρεωµένος να διατηρήσετε και την υποχρέωση για τον προ-
σκαίρως, σε πρόσκαιρη κάθειρξη καταδικασθέντα, να εκτίσει
πραγµατικό χρόνο φυλάκισης, κάθειρξης σε σωφρονιστικό κα-
τάστηµα 2/3 του χρόνου της ποινής. ∆ιαφορετικά, τότε κάνετε
µία άνιση µεταχείριση αυτών των µεγεθών, τα οποία ο ίδιος δε-
χθήκατε και δεσµευθήκατε απέναντι στην Αντιπροσωπεία του
Κοινοβουλίου µας, ότι πρέπει να τα ρυθµίσετε, κατά τον τρόπο
που υπέδειξε η Αντιπολίτευση.

Και καταλήγω για το θέµα του άρθρου 282, παράγραφος 3.
Επειδή εµείς, δεν ξέρω εάν σας πείσαµε, αλλά θεωρώ ότι µε τις
αντιλήψεις µας σας δώσαµε δείγµατα του τι σηµαίνει προοδευ-
τική αντίληψη για το ∆ίκαιο, θα πρέπει τουλάχιστον να αντιλη-
φθείτε ότι όσοι αγωνίζονται για να κατισχύσει και στον τοµέα της
προδικασίας ο σεβασµός της προσωπικής ελευθερίας του πο-
λίτη-κατηγορούµενου, θα πρέπει κατά πάσα περίπτωση να βρε-
θεί ένας τρόπος για να σέβονται οι ανακριτές και οι εισαγγελείς
την αρχή της αναλογικότητας. Με τον τρόπο που εισάγεται η συ-
γκεκριµένη ρύθµιση στην τροπολογία παραβιάζετε την παρα-
δοχή που και εσείς διατηρείτε, όπως και υπό το κράτος του
ν.2308. Ποια δηλαδή; Ότι µόνη η βαρύτητα της πράξεως δεν
αρκεί για την επιβολή του µέτρου της προσωρινής κράτησης.
Εσείς, λοιπόν, τι κάνετε; Για να αποφύγετε τον κόπο να φτιάξετε

έναν πιο ειλικρινή και ένα πιο προοδευτικό θεσµό, που θα σέβε-
ται την αρχή της αναλογικότητας µε βάση το άρθρο 25 του Συ-
ντάγµατος, περιορίζετε αυτό το µέτρο του δικονοµικού
καταναγκασµού µόνο στις βαρύτατες ποινικά πράξεις.

Άρα, λοιπόν, τι προσφέρετε προοδευτικό στην τροποποίηση
του Ποινικού µας Κώδικα;

Και τέλος, καταλήγω, είναι δεδοµένο -και αυτό το δέχεται
κάθε θεωρία και κάθε ποινική σχολή οποιασδήποτε διδασκαλίας,
υποθέτω ακόµα και του εκλεκτού και σεβαστού Κοινοβουλευτι-
κού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ- ότι σκοπός των µέσων δικονοµι-
κού καταναγκασµού που υπάρχουν διαθέσιµα στον εισαγγελέα
και στον ανακριτή κατά το στάδιο της ποινικής προδικασίας είναι
πρώτον, να διατηρηθεί καθ’ όλη τη διάρκεια της ποινικής προδι-
κασίας ο κατηγορούµενος στη διάθεση των ανακριτικών αρχών.
Και δεύτερον, να διασφαλιστεί ότι αυτός ο κατηγορούµενος θα
έλθει να παραστεί κατά την κυρία διαδικασία. Με αυτούς τους
στόχους έχετε τη δυνατότητα -και πιστεύω ότι είναι επιστηµο-
νικά επαρκείς οι παρακαθήµενοι σύµβουλοί σας- να σας δώσουν
άλλα µέτρα και να κάνετε µία πραγµατικά προοδευτική αναµόρ-
φωση του άρθρου 282 παράγραφος 3.

Γι’ αυτό σας παρακαλούµε, ακόµα µία φορά, στο όνοµα αυτής
της προοδευτικής αντίληψης που έχετε για το ∆ίκαιο και η οποία
οπωσδήποτε θα πρέπει να σέβεται δύο πράγµατα, τη λειτουργία
της εγκληµατικής δράσης ως διαλυτικό στοιχείο και παράγοντα
στην κοινωνία, και δεύτερον, τη µεταχείριση εκείνων οι οποίοι
δεν έχουν ακόµα δεχτεί κρίση τελειωτική και οριστική δικαστη-
ρίου, να γίνονται αντικείµενο σεβασµού ως άνθρωποι που είναι
φορείς του τεκµηρίου της αθωότητας.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’
Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. ΒΑΪΤΣΗΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΤΟΣ)

Θεωρώ, λοιπόν, ότι οφείλετε να τις αποσύρετε αυτές τις δύο
τροπολογίες στο σύνολό τους.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτή είναι η προσφορά σας
στην πολιτική ιστορία του τόπου. Αυτή είναι η προσφορά σας
στην ιδεολογία την οποία διακονείτε σε όλους τους ανθρώπους
που περιµένουν από εσάς µια δίκαιη πολιτική.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τζαβάρα.
Ο κ. Πέτρος Ευθυµίου Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

ΠΑΣΟΚ έχει το λόγο για τέσσερα λεπτά.
ΠΕΤΡΟΣ ΕΥΘΥΜΙΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω

ότι έγινε φανερό σε όλη τη διάρκεια της συζήτησης ότι πράγµατι
αναπτύχθηκαν δύο σχολές σκέψης και δύο προσεγγίσεις διαφο-
ρετικές. Η µία αντίληψη είναι ότι στην κοινωνία δεν υπάρχουν
αποσπασµατικά πράγµατα. ∆εν υπάρχει κάτι που είναι ξεκοµµένο
καθ’ αυτό. Αλλά ο,τιδήποτε συµβαίνει και κατ’ εξοχήν ένα φαι-
νόµενο κοινωνικό όπως τα ναρκωτικά, είναι ένα πλέγµα που δια-
συνδέει τα πάντα, κυρίως το δικαιϊκό και το σωφρονιστικό
σύστηµα. Πάνω σ’ αυτήν τη γραµµή αντίληψης κινήθηκε και η νο-
µοθετική πρωτοβουλία της Κυβέρνησης, όπως την παρουσίασε
ο κ. Καστανίδης, κινήθηκε η γραµµή των εισηγήσεων του ΚΚΕ µε
τις πρόσθετες παρατηρήσεις και απαιτήσεις που έχει σ’ αυτήν
την αντίληψη, κινήθηκε η θέση του ΣΥΡΙΖΑ όπως την εξέφρασαν
και ο κ. Κουράκης και ο κ. Κουβέλης.

Αυτό, λοιπόν, που πριν απ’ όλα πρέπει να συµφωνήσουµε είναι
ότι όταν µιλάµε για µείζονα κοινωνικά ζητήµατα, µιλάµε για το
πλέγµα των σχέσεων που τα περιβάλλει και τα αντιµετωπίζεις µε
πλέγµα προτάσεων. Και αυτό που κατετέθη εδώ είναι κοµµάτι
µιας συνολικότερης πρωτοβουλίας, πάνω στο οποίο οικοδοµή-
θηκε µε απίστευτο τρόπο ο µηχανισµός του φόβου. Και µάλιστα
µε ένα πολιτικό παράγωγο το οποίο πιστεύω ότι αφορά κάτι πε-
ρισσότερο από αυτήν την Αίθουσα. Ότι, αντίθετα απ’ ό,τι προέ-
βλεπαν κάποιοι µε τις εξελίξεις στη Νέα ∆ηµοκρατία, όσον
αφορά τη σχέση των ενοίκων στην ίδια «πολυκατοικία», φαίνεται
ότι τελικά αντί να σύρει η τυπική πλειοψηφία τη µειοψηφία της
συνδιαχείρισης, ξαφνικά η µειοψηφία µπορεί να σύρει την πλει-
οψηφία, στη γλώσσα της, στην αντίληψή της, στις φοβίες, στην
κλίµακά της, σ’ αυτό που η ίδια θέτει ως ατζέντα και η Νέα ∆η-
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µοκρατία υπηρετεί!
Και µάλιστα, αν θέλουµε να κάνουµε και αυτές τις συγκρίσεις,

ακόµα και στο έδαφος της πλήρους ανεπιτυχούς σύγκρισης µε
την πρωτοβουλία ∆ένδια, αυτό που εισάγει και προς τιµήν του ο
Υπουργός, απέδειξε ως την τελευταία στιγµή την κοινοβουλευ-
τική λειτουργία και του ίδιου και της Κυβέρνησης που το πνεύµα
της εκφράζει, ήταν ριζικά διαφορετικό. ∆ιότι αυτό που αποκαθί-
σταται πλήρως πια µε τις αναδιατυπώσεις του κυρίου Υπουργού,
είναι ότι εισάγουµε πολύ επιπλέον στοιχεία ελέγχου, όχι απλώς
σε σχέση µε την κίνηση ∆ένδια, αλλά σε σχέση µε το κενό που
υπήρχε ήδη στον Ποινικό Κώδικα, σε σχέση µε το θέµα της υπό
όρους απόλυσης.

Και για να είµαστε απόλυτα σαφείς. Το συµπέρασµα από αυτό
το νόµο είναι ότι ο έµπορος ναρκωτικών είναι διπλά τελειωµένος
οριστικά και πρέπει να το ξέρει. Θα πληρώσει το αντίτιµο αυτής
της άθλιας επιλογής ζωής που έκανε.

∆εύτερον, σε αυτούς που συνδέονται µε την απίστευτα ταλαί-
πωρη περιοχή που είναι ο χρήστης που εξαναγκάζεται να γίνει
έµπορος, υπάρχει πλέον η δυνατότητα και της απόλυσης υπό
όρους αλλά πώς; Σε σύνδεση µε το 105, 106 και 107 του Ποινι-
κού Κώδικα που θέτει δύο φραγµούς, πρώτον την απόφαση του
δικαστικού συµβουλίου µε όλα τα συνωδά στοιχεία τα οποία πε-
ριέχει και δεύτερον τους ελέγχους µετά την απόλυση.

Και θα ήταν απίστευτο, κύριε Μαρκόπουλε, αν κανείς έπαιρνε
σοβαρά όσα είπατε, ότι η δικαιοσύνη είναι ως εάν δεν υπάρχει
στο συλλογισµό σας. Αν δηλαδή θεωρείτε ότι τα δικαστικά συµ-
βούλια δεν υπάρχουν, έχετε εξαιρέσει από τη λειτουργία της κοι-
νωνίας τον πιο κρίσιµο κόµβο και πρέπει να µας εξηγήσετε τι
εννοείτε. Τι σηµαίνει αυτή η τοποθέτησή σας ότι δεν µπορεί να
λειτουργήσει η πρόταση νόµου διότι τα δικαστικά συµβούλια,
όπως υπονοήσατε, είναι ως εάν δεν υπάρχουν;

Και τρίτον, πέρα από τη συγκεκριµένη απόδειξη που εδόθη ότι
σήµερα ολοκληρώνεται το µέτωπο µε τους εµπόρους που παίρ-
νουν την οριστική απάντηση και στα χρόνια που θα εκτίσουν, και
η απόλυση υπό όρους, πέρα από το πλέγµα των τριών άρθρων
του Ποινικού Κώδικα, αποκτά µέσω της πρότασης του Υπουργού
µια πρόσθετη διάσταση, ότι δηλαδή, επειδή ακριβώς η απόλυση
υπό όρους είναι συνέχιση της έκτισης της ποινής και όχι χάρη,
αυτός παρωθείται πριν απ’ όλα στο να θεραπευθεί. Πρέπει οπωσ-
δήποτε να κάνει αίτηση ένταξης στα θεραπευτικά προγράµµατα
και πρέπει να πιστέψουµε ότι µπορούµε να κερδίσουµε αυτές τις
ζωές. Και µπορούµε αν το θέλουµε και αν δώσουµε έµφαση σ’
αυτή την πολιτική. ∆εύτερον, τελεί υπό διαρκή έλεγχο συγκεκρι-
µένων και αναγκαστικών περιοριστικών όρων και όχι δυνητικών.

Άρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτό που ολοκληρωµένα
κατατίθεται, µε τις αναδιατυπώσεις του Υπουργού κ. Καστανίδη,
είναι µια ολοκλήρωση ενός δικαιϊκού πλέγµατος που συνδέεται
µε την άσκηση σωφρονιστικής πολιτικής και κυρίως συνδέεται
µε αυτά που δεν αναφέρονται στο νόµο. Τον τρόπο που ανέπτυξε
η Κυβέρνηση, τον τρόπο που ανέλυσε ο ΣΥΡΙΖΑ και το ΚΚΕ, ότι
πρέπει να επεκτείνουµε τις δράσεις µας στην πρόληψη, στην
άρση των αιτίων που γεννούν τα θέµατα που δευτερογενώς ερ-
χόµαστε εδώ να αντιµετωπίσουµε. Και από αυτή τη σκοπιά η επι-
λογή µας σήµερα εδώ είναι απόλυτα καθαρή και η ψήφος του
ΠΑΣΟΚ θα είναι ψήφος καθαρής συνείδησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πάρα

πολύ τον κ. Πέτρο Ευθυµίου, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
ΠΑΣΟΚ.

Ακολουθεί ο ειδικός αγορητής του ΛΑΟΣ κ. Μαυρουδής Βορί-
δης για τέσσερα λεπτά.

Ορίστε, κύριε Βορίδη, έχετε το λόγο.
ΜΑΥΡΟΥ∆ΗΣ ΒΟΡΙ∆ΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και υπό-

σχοµαι ότι δεν θα κουράσω τους συναδέλφους µε άλλα νοµικά.
Νοµίζω ότι ταλαιπωρηθήκαµε όλοι πολύ. Εµένα µου αρέσουν τα
νοµικά. ∆εν είναι υποχρεωτικό να αρέσουν σε όλους.

Τελικά όµως τι πρόκειται να ψηφίσετε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι; Σε δυο κουβέντες, για να τελειώνουµε και να ξέρουµε
όλοι τι πρόκειται να συµβεί από εδώ και πέρα. Θα ψηφίσετε, µετά
από τις βελτιώσεις που έκανε ο κύριος Υπουργός, αν εγκρίνετε
αυτή την τροπολογία, άνθρωποι οι οποίοι σήµερα εκτίουν ποινή

φυλακίσεως γιατί εµπορεύτηκαν εκατό κιλά και ενδεχοµένως
είναι εξαρτηµένοι και έχουν κριθεί τοξικοµανείς, γιατί χρησιµο-
ποίησαν ανηλίκους για να κάνουν την πώληση αυτή και έχουν κρι-
θεί τοξικοµανείς ή τους αναγνωρίστηκε ένα ελαφρυντικό
προτέρου έντιµου βίου, να βγουν από τη φυλακή όχι έχοντας
εκτίσει τα 4/5 αλλά κάνοντας, όπως λέει η Κυβέρνηση, τα 3/5.
Αυτό θα ψηφίσετε. Να είµαστε συνεννοηµένοι, για να µην σας
µένει καµµία παρανόηση! Και µην κοροϊδευόµαστε εδώ µέσα!
Λέω τις διατάξεις. Ας µην µπούµε στις λεπτοµέρειες του άρθρου.

Πόσο θα είναι η πραγµατική έκτιση; Με την πραγµατική έκτιση
θα είναι ακόµα λιγότερο. Γιατί µε τη βελτίωση αυτό αφορά µόνο
αυτούς που έχουν ισόβια κάθειρξη. Αυτοί οι οποίοι δεν έχουν ισό-
βια κάθειρξη θα πάνε µε τις ευεργετικές ηµέρες υπολογισµού,
δηλαδή θα πάνε σε ακόµα µικρότερη ποινή πραγµατική. Αυτό
είναι το ένα που θα ψηφίσετε.

Το δεύτερο που θα ψηφίσετε είναι να «δέσετε» τα χέρια των δι-
καστών στην προφυλάκιση. Θα τους έρχεται ο κατ’ επανάληψη
παιδόφιλος που δεν θα έχει αµετάκλητη καταδίκη και θα πρέπει
να τον αφήσουν να φύγει. Αυτό κάνετε. ∆εν ξέρω εγώ ποιες «σχο-
λές» είναι εδώ συντηρητικές ή προοδευτικές. Εδώ οι διαφωνίες
δεν είναι ακαδηµαϊκές. Ακαδηµαϊκές διαφωνίες στα πανεπιστή-
µια. Εδώ είναι πεδίο, εδώ είναι χώρος που µάχεται η κοινωνία.
Τις συνέπειες των όποιων διαφωνιών φιλοσοφικών ή άλλων θα
τις υποστούν αύριο οι συµπολίτες µας. Σε αυτούς απολογούµα-
στε εµείς!

Εδώ δεν είναι θεωρία. Εδώ είναι ρυθµίσεις οι οποίες αύριο θα
εφαρµόζονται στα δικαστήρια. Αυτό είναι που πρέπει όλοι να κα-
ταλάβουµε. Ωραίες είναι οι θεωρητικές διαφωνίες. Καλά είναι να
βελτιώσουµε το σωφρονιστικό σύστηµα. Ωραία, να βελτιώσουµε
την ταχύτητα απονοµής της δικαιοσύνης. Να τα κάνουµε όλα.
Αλλά αυτά δεν τα έχουµε τώρα. Εκείνο που κάνουµε τώρα είναι
ότι βγάζουµε τους µεγαλέµπορους από την φυλακή. ∆ένουµε τα
χέρια των δικαστών ώστε να µην µπορούν να προφυλάξουν την
κοινωνία από επικίνδυνους κατ’ επανάληψη εγκληµατίες. Αυτό
θα ψηφίσετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.

Και να τελειώσουµε τώρα µε το ποιος σέρνει ποιον. Πρώτη
ερώτηση. Η κυρία Τζάκρη περιφέρεται στο Κοινοβούλιο. Έχει
την καλοσύνη να έρθει να µας πει γιατί υπήρξε µεταστροφή στην
άποψή της; Εµείς σήµερα υποστηρίζουµε την ίδια ακριβώς
άποψη, την άποψη που υπεστήριζε το ΠΑΣΟΚ πέντε µήνες πριν.
∆εν έχει την ευγενή καλοσύνη η κ. Τζάκρη να έρθει να µας το πει
αυτό;

Το ίδιο ισχύει και για τον κ. ∆ένδια. Και αυτός πρέπει να το εξη-
γήσει κάποια στιγµή.

Τελειώνω λέγοντας ότι εκείνος που σύρθηκε σ’ αυτήν την Αί-
θουσα, σήµερα σε αλλαγή στάσης είναι η Κυβέρνηση η οποία
σύρεται πίσω από τη στάση του ΣΥΡΙΖΑ. Επιτρέψτε µου να πω
ότι ουσιαστικά αυτοί καθοδηγούν τις συγκεκριµένες τροποποιή-
σεις και τις συγκεκριµένες διατάξεις. Αυτές οι απόψεις υπάρ-
χουν, κύριε Κουβέλη και είναι σεβαστές. Πλην όµως δεν είναι η
κοινωνική πλειοψηφία, δεν είναι καν η κοινοβουλευτική πλειοψη-
φία διότι είµαι σίγουρος ότι δεν θα ψήφιζαν έτσι οι ψηφοφόροι
του ΠΑΣΟΚ εάν ήξεραν πού πρόκειται να οδηγήσει η ψήφος
τους.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Στη συνέχεια θα µι-

λήσουν ο κ. Απόστολος Κακλαµάνης, ο ειδικός αγορητής του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, και τέλος ο κ. Χατζηγάκης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού πρώτα ξεναγήθηκαν στους
χώρους του Μεγάρου της Βουλής των Ελλήνων, το Α’ Τµήµα του
Γενικού Λυκείου Γαστούνης µε σαράντα ένα µαθήτριες και µα-
θητές και τρεις συνοδούς-καθηγητές.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ο κ. Κακλαµάνης έχει το λόγο.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα έλεγα στο

συνάδελφο ειδικό αγορητή του ΛΑΟΣ κ. Βορίδη ότι θα γνωρίζει
ασφαλώς ότι οι υπερβολές βλάπτουν. Μπορεί να εντυπωσιάζουν
για λίγο αλλά στη συνέχεια βλάπτουν και γι’ αυτό πρέπει να τις
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αποφεύγουµε.
Ανεφέρθη στο πρόβληµα που όλοι γνωρίζουµε ιδιαίτερα οι πα-

ροικούντες στην Ιερουσαλήµ. Ο κ. Βορίδης είναι έγκριτος νοµι-
κός, δικηγόρος της δράσης, ποινικολόγος και γνωρίζει ότι όπως
λειτουργεί η δικαιοσύνη και τα συναφή συστήµατα περί την απο-
νοµήν της και ιδιαίτερα όσον αφορά στις υποθέσεις ναρκωτικών,
οι µεγαλέµποροι ναρκωτικών δεν θα βγουν µε τη διάταξη του κυ-
ρίου Καστανίδη. Είναι ελεύθεροι. Κυκλοφορούν στα «σαλόνια»
των διαφόρων ελίτ αυτής της κοινωνίας.

∆εν µπορούµε να το αντιµετωπίσουµε, έχουµε ευθύνη; Η ίδια
η πολιτεία έχει ευθύνη, αλλά αυτό το ξέρουµε πολύ καλά. Ξέ-
ρουµε ότι ως εµπορία χαρακτηρίζεται και η κατοχή και η διακί-
νηση και η µικρεµπορία, αυτό δηλαδή που κάνουν τα λεγόµενα
«βαποράκια» για να εξασφαλίσουν τη δόση τους, αυτοί που πα-
γιδεύονται και εντάσσονται στο κύκλωµα, αυτοί που δίνονται την
κατάλληλη στιγµή από τον µεγαλέµπορο, τον οποίο προφανώς
δεν λέω ότι δεν ετόλµησε, αλλά δεν κατόρθωσε µέχρι τώρα η ελ-
ληνική δικαιοσύνη, το πολιτικό µας σύστηµα, να τον εξοντώσει.

Θα έπρεπε να µας πείτε, κύριε Υπουργέ, εάν βρήκατε στατι-
στικά στοιχεία για το πόσοι είναι σήµερα στις ελληνικές φυλακές
οι κρατούµενοι, οι κατάδικοι για υποθέσεις ναρκωτικών και εάν
πράγµατι είναι εκατοντάδες, αν όχι χιλιάδες, οι έµποροι που είναι
µέσα στις φυλακές, τότε κάτι στραβό υπάρχει σ’ αυτό τον τόπο.
∆εν είναι δυνατόν η χώρα µας να διαθέτει και µάλιστα να έχει
έγκλειστους στις φυλακές τόσους –πλήθος- εµπόρους ναρκωτι-
κών και παρ’ όλα αυτά να συνεχίζει να µαστίζεται η ελληνική νε-
ολαία απ’ αυτήν την πληγή.

Αγαπητέ και έγκριτε συνάδελφε επίσης στη νοµική επιστήµη,
κύριε Τζαβάρα, κύριε Πρόεδρε, ελέχθησαν πολλά. Εγώ θέλω να
δηλώσω ευθύς εξαρχής ότι πράγµατι εντυπωσιάστηκα χθες το
βράδυ από τις αγορεύσεις των συναδέλφων του ΛΑΟΣ. ∆ικηγό-
ροι είναι, ποινικολόγοι είναι, είπα να το δω καλύτερα. Παρακά-
λεσα τον κύριο Υπουργό να δει και να µας πει. Μας ακούει µε
πολύ υποµονή. Άλλοτε εδώ δεχόµεθα µύδρους από εκείνη τη
θέση, όταν τολµούσαµε να αντιτείνουµε την άποψή µας.

Σήµερα, αυτές οι προτάσεις που µας κάνει, πιστεύω ότι απα-
ντούν και σ’ αυτό το πλανώµενο, κύριε Πρόεδρε, ερώτηµα για το
ποια ήταν η θέση του ΠΑΣΟΚ στην τροπολογία ∆ένδια. Την εζή-
τησα από τον παρακαθήµενό σας ∆ιευθυντή του Νοµοθετικού
µας Έργου. ∆εν υπάρχει, κύριε Πρόεδρε, κατατεθειµένη τροπο-
λογία ∆ένδια. ∆εν υπήρξε. Συζήτηση υπήρξε, επισήµως όµως,
κατατεθειµένη τροπολογία δεν υπήρξε.

Από τη συζήτηση εκείνη προέκυψε ότι το άρθρο 105 και επό-
µενα δεν αναφέρθησαν καν. ∆ηλαδή η όποια ρύθµιση τελείωνε
εκεί που θα έπαιρνε οποιοσδήποτε είναι αυτός. Γιατί εγώ δεν
αποκλείω –το τονίζω- όπως λειτουργεί η δικαιοσύνη, να είναι έξω
µεγαλέµποροι, βαποράκια µέσα. Γι’ αυτόν µετά το εξιτήριο που
θα πάρει τι θα γίνει στη συνέχεια, αν θα συνεχίσει να διαπράττει
τα ίδια ή και χειρότερα κακουργήµατα, καµµία πρόνοια δεν υπάρ-
χει.

Κύριε Πρόεδρε, πρέπει κάποτε να τελειώσει ένα φαινόµενο
που πρέπει να πω ότι άρχισε –και εδώ µπορεί να έχει κάποια ευ-
θύνη, όπως και για άλλα πράγµατα, και το ΠΑΣΟΚ- στην πρώτη
τετραετία µετά το 1984 –και γυρίζω πολύ πίσω- στην πρώτη
Βουλή. Εδώ υπήρχε η δυνατότητα καθένας να έχει την άποψή
του. ∆εν ήταν µία συνέλευση της ΕΦΕΕ ή της ΕΣΕΕ που ήταν
ένας από κάθε οµάδα και αυτός εδέσµευε τους πάντες.

Κατά τον Κανονισµό της Βουλής, τα κόµµατα ορίζουν τον ει-
σηγητή τους, τον ειδικό αγορητή τους. Αυτό δεν σηµαίνει ότι δεν
έχουν δικαίωµα λόγου τα µέλη µιας Κοινοβουλευτικής Οµάδας!

Κύριοι συνάδελφοι ιδιαίτερα της Νέας ∆ηµοκρατίας, είµαι βέ-
βαιος ότι κι εσάς που είστε σήµερα παρόντες εδώ θα σας έχει
πληγώσει το φαινόµενο. Θεωρώ ότι είναι µεγάλη προσφορά στη
λειτουργία του θεσµού –κάτω από τους όρους αυτούς βέβαια,
να θεωρείται προσφορά το αυτονόητο!- η θέση που πήρε ο Πρω-
θυπουργός και ο σηµερινός Πρόεδρος της Βουλής ότι εδώ θα
λειτουργήσουµε ως Κοινοβούλιο!

∆εν θα πω εγώ ποτέ σ’ έναν Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας
ότι επειδή ο κ. Μαρκόπουλος, ο Κοινοβουλευτικός τους Εκπρό-
σωπος, διατύπωσε µια άποψη, από εκεί και πέρα, άλλη άποψη
είναι αίρεσις, είναι παράβασις, είναι αντικοµµατική στάση ή είναι

διχαστική.
Αλλιώτικα, να χειροκροτήσουµε αυτούς που διερωτώνται στα

ραδιόφωνα και στις τηλεοράσεις τι χρειάζονται οι τριακόσιοι. Να
λέµε να είναι ένας από κάθε πλευρά, κάθε παράταξη είναι «µπε-
τόν αρµέ» και τελειώνει η υπόθεση!

Σας παρακαλώ, σας κάνω έκκληση, µε την πείρα –αν θέλετε-
και τον πόνο τριάντα πέντε ετών που είδα σιγά-σιγά-σιγά, από
την αγωνία των πρώτων ηµερών που εδώ µπαίναµε κλαίγοντας,
φθάσαµε σ’ ένα σηµείο µιας τυπικής εντελώς λειτουργίας µε την
κατάργηση του έργου των επιτροπών και το µονόλογο.

Έχουµε ένα ολόκληρο νοµοσχέδιο και δεν µας έχει απασχο-
λήσει. Έχουµε σταθεί χθες και σήµερα σ’ αυτή τη συγκεκριµένη
διάταξη. ∆ιερωτώµαι τι µήνυµα στέλνουµε στην ελληνική κοινω-
νία.

Εδώ, λοιπόν, ζήτησα, κύριε Πρόεδρε, και βλέπω στα Πρακτικά
τι είπε η κ. Τζάκρη, που κάποιοι φαντάζονται ότι ερχόµενη εδώ,
θα απολογείτο για κάποιο φοβερό, το οποίο θα είχε πει.

Εγώ διαβάζω: «Καµµία ρύθµιση για τα θύµατα των ναρκωτι-
κών. ∆εν µπορεί να σκεφτεί η Κυβέρνηση µια τέτοια ρύθµιση.
Τόσοι και τόσοι κρατούνται σήµερα στις φυλακές, γιατί σαν εξαρ-
τηµένοι χρήστες ναρκωτικών συνελήφθησαν να πωλούν ναρκω-
τικά σε άλλους χρήστες». Και συνεχίζει η κ. Τζάκρη: «Γι’ αυτούς
θα σκεφτείτε κάποιο µέτρο;»

Ε, η περίφηµη τροπολογία του κ. ∆ένδια προφανώς είχε µια
αναφορά. Πρέπει εδώ, κύριε Υπουργέ, να δεχθείτε ότι προφανέ-
στατα και µετά τη συζήτηση που έγινε, έχετε προχωρήσει πολύ
πιο πέρα από την άποψη του κ. ∆ένδια και να το δεχθούµε όλοι
αυτό και να σας χειροκροτήσουµε.

∆ιότι, ιδιαίτερα και αναφερόµενος στις ρυθµίσεις του άρθρου
105 και επόµενα, πιστεύω ότι αυτό είναι καλύτερο από εκατό
χρόνια φυλακή! ∆ιότι εκεί στις φυλακές ξέρουµε ότι καµµία θε-
ραπεία δεν πραγµατοποιείται, ότι οργιάζει το εµπόριο ναρκωτι-
κών, ότι οι µεγαλέµποροι ενδεχοµένως µε τα ίδια τα θύµατά τους
τροφοδοτούν τις φυλακές και εµείς εδώ λίγο απέχουµε από το να
πούµε «γιατί δεν επαναφέρουµε τη θανατική ποινή να ξοφλή-
σουµε;». Μα, δεν θα ξοφλήσουµε και το ξέρουµε πολύ καλά.

Εγώ, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, και από τα είκοσι και από
τα είκοσι πέντε χρόνια δίνω µεγαλύτερη σηµασία στο ότι αυτός
που θα βγει θα ξέρει ότι µπορεί να ανακληθεί, γιατί είναι υφ’ όρον
η απόλυσίς του, ότι θα έχει να δίνει λόγο στις αρχές, ότι δεν θα
πάει στο ίδιο χωριό που έδρασε, στην ίδια γειτονιά που έζησε,
αλλά µε τους όρους που θα ορίσει το δικαστικό συµβούλιο, το
οποίο υπάρχει, κύριε Μαρκόπουλε, άλλο πώς πολλές φορές κα-
ταντούν και εισαγγελείς µε τις κατ’ εντολήν προκαταρκτικές εξε-
τάσεις και τα συµβούλια.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό είπα, κύριε Πρόε-
δρε!

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έχετε δίκιο, αλλά να θεραπεύ-
σουµε τη δικαιοσύνη, να µην οδηγούµε εις την ηγεσία της ανα-
ξιοκρατικά, ανίκανα, ιδιοτελή και κοµµατικώς κινούµενα
πρόσωπα. Έτσι θα λειτουργήσει η δικαιοσύνη!

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό, όµως, έπεται, κύριε
Πρόεδρε.

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Έπεται, αλλά αυτό δεν σηµαί-
νει ότι ώσπου να το κατορθώσουµε αυτό, τα θύµατα αυτής της
καταστάσεως –που εµείς δεν κατορθώσαµε ακόµη να ανατά-
µουµε- εκεί θα µένουν και θα σαπίζουν και φυσικά τροφοδοτού-
µενα µε τη δόση τους, διότι –όπως ξέρετε- αλλιώς καθίστανται
επικίνδυνα και για τον εαυτό τους και για το περιβάλλον τους
µέσα στις φυλακές. Αυτό θέλουµε; Είµαι βέβαιος ότι δεν το θέλει
κανείς σ’ αυτή την Αίθουσα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κύριο Πρόεδρο.

Ο ειδικός αγορητής του ΣΥΡΙΖΑ κ. Νικόλαος Τσούκαλης έχει
το λόγο για τέσσερα λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σήµερα είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ είχε γι’ άλλη µια φορά την τιµητική του σε αυτή την Αί-
θουσα. Φαντάζοµαι ότι υπάρχει µία οµολογία εκ µέρους της από
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εκεί πτέρυγας ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ενστερνίζεται και είναι ενταγµένος
σε µία από τις δύο απόψεις που διέπουν το νοµικό µας σύστηµα.

Αυτή η άποψη διατυπώθηκε µε σαφήνεια και θεωρώ από
εµένα, αλλά εναργέστερα από τον Φώτη Κουβέλη. Θα αντι-
στρέψω την τοποθέτησή σας και απευθύνοµαι εγώ τώρα στους
Βουλευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας και καλώ όλους τους Βου-
λευτές της Νέας ∆ηµοκρατίας, τους πανεπιστηµιακούς, τους νο-
µικούς και όλους τους έγκριτους επιστήµονες να τοποθετηθούν
σε ποια από τις δύο σχολές ανήκουν: Σε αυτή που εκφράσαµε
εµείς και που φυσιολογικά πρέπει να ασπάζεται κάθε άνθρωπος,
κάθε πολίτης που έχει αυτή την αντίληψη ή την άποψη η οποία
εκφράστηκε εναργέστατα από τον κ. Βορίδη στο κλείσιµό του;

Τι είπε ο κ. Βορίδης; Εδώ είµαστε Κοινοβούλιο, τι µου λέτε
τώρα; Εµείς απευθυνόµαστε στην κοινωνία, οι άλλες συζητήσεις
στα πανεπιστήµια.

Τα πανεπιστήµια, λοιπόν, και αυτοί οι χώροι συζήτησης δια-
µόρφωσαν, κύριοι συνάδελφοι, από εκεί, το νοµικό µας πολιτι-
σµό. Αυτόν τον οποίο βιώνουµε και αγωνιζόµαστε και τον έχουµε
κατακτήσει µε το αίµα του καθενός και συνολικά, ο νοµικός πο-
λιτισµός και το κεκτηµένο της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Η δική σας η άποψη και η σχολή ξέρετε ποια είναι; Η εκσυγ-
χρονισµένη άποψη της θανατικής καταδίκης και της δηµόσιας
διαπόµπευσης. Επειδή όµως αυτά έχουν παρέλθει, εξακολου-
θείτε να χρησιµοποιείτε τη σκλήρυνση…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Ποιος τα είπε αυτά;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αυτά είναι απαράδεκτα που

λέτε. Αυτά στο Μεσαίωνα, εκεί που υπάρχουν οι ρίζες στις δικές
σας σκέψεις...

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Ακούστε. Είπα την εκσυγχρονισµένη
άποψη –για να γίνω κατανοητός- της θανατικής καταδίκης και
της διαπόµπευσης.

Να γίνω πιο συγκεκριµένος. Επειδή, λοιπόν, απολογούµαστε
αποκλειστικά και µόνο ως Βουλευτές στην κοινωνία ερµηνεύο-
ντας το ποινικό φαινόµενο λέµε εµείς: Η αντιεγκληµατική πολι-
τική δεν περικλείεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αποκλειστικά
και µόνο στον Ποινικό Κώδικα. Είναι µια ολόκληρη διαδικασία και
το ποινικό φαινόµενο είναι το καταληκτικό σηµείο αυτής της
αντιεγκληµατικής.

Η σχολή η δική σας λέει: Όχι, το ποινικό φαινόµενο περικλείει
όλη την αντιεγκληµατική πολιτική. Η δική σας λογική ξέρετε ποια
είναι; Αυτό ακούστηκε και από έγκριτο συνάδελφο της Νέας ∆η-
µοκρατίας. Ότι πρέπει να ικανοποιούµε µε την επιµέτρηση της
ποινής το δηµόσιο αίσθηµα.

Να σας πω εγώ τι λέει το δηµόσιο αίσθηµα, παραδείγµατος
χάριν, για τους βιαστές ανηλίκων; Κρέµασµα στην πλατεία Συ-
ντάγµατος σε ποσοστό 60% ...

ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστό είναι.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Το υιοθετείτε. Αυτή είναι η άποψή

σας…
ΑΛΕΞΑΝ∆ΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς είστε δικηγό-

ροι και υπερασπίζεστε τους…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: ∆εν υπερασπίζοµαι…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Όχι διάλογο, κύριε

συνάδελφε.
Κύριε Τσούκαλη, συνεχίστε χωρίς να απευθύνεστε σε άλλον.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΗΣ: Τελειώνω.
Λοιπόν, το θέµα το οποίο συζητάµε προσέλαβε ιδεολογικές

διαστάσεις και αυτά τα θέµατα είναι πολύ χρήσιµα για να καθο-
ρίζονται οι διαχωριστικές γραµµές. Χαίροµαι ιδιαιτέρως τέτοιες
συζητήσεις γιατί πλέον σήµερα φάνηκε ανάγλυφα, µε τον καλύ-
τερο τρόπο ποια είναι η διαχωριστική γραµµή µέσα σε αυτή την
Αίθουσα. Το αρνητικό είναι ότι φαίνεται να προσχωρεί και η νυν
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, η πρώην κυβέρνηση στη θέση της
δεύτερης άποψης, αυτής που ανέφερα.

Νοµίζω ότι αυτό δεν θα είναι καλό για το πολιτικό σύστηµα και
θα ήθελα, όσον αφορά τις δύο απόψεις, να τοποθετηθούν πολ-
λοί από τους έγκριτους συναδέλφους. Να σοβαρευτούµε για
τόσο πολύ κρίσιµα θέµατα, γιατί ανοίγουµε τον ασκό του Αιόλου
και όταν µιλάµε για νοµικούς πολιτισµούς, όταν µιλάµε για ευ-
ρωπαϊκό κεκτηµένο –για να το διευρύνω- και πάνω σ’ αυτά παί-
ζουµε, κάποια στιγµή θα τα βρούµε µπροστά µας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ, ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής Αριστεράς, εµµένει,
κύριε Υπουργέ, στην πρώτη άποψη, στη θέση αυτή, την οποία
διατυπώσαµε µε τον καθαρότερο νοµίζω τρόπο και επαναλαµ-
βάνουµε για άλλη µία φορά. Κανένας πραγµατικός έµπορος ναρ-
κωτικών δεν θα βγει έξω, δεν θα απελευθερωθεί και όσοι τύχουν
της µεταχείρισης αυτής που προβλέπει το νοµοσχέδιο, σας επα-
ναλαµβάνω για άλλη µία φορά, πως έχουν τύχει τη βάσανο της
δικαστικής διαδικασίας, έχει αξιολογηθεί η συµπεριφορά τους
και τα χαρακτηριστικά τους στοιχεία από την ίδια τη δικαιοσύνη
και βεβαίως, θα τύχουν του ευνοϊκού µέτρου που προβλέπει το
νοµοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Τσούκαλη.
Ο κ. Μαρκόπουλος έχει ζητήσει το λόγο.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Και εγώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Χατζηγάκη,

ως έµπειρος κοινοβουλευτικός ξέρετε ότι...
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για ένα λεπτό µόνο, γιατί

ανεφέρθη στη Νέα ∆ηµοκρατία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Αµέσως µετά έχετε,

κύριε Χατζηγάκη, το λόγο.
Ορίστε, κύριε Μαρκόπουλε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Προς τον Κοινοβουλευ-

τικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και γενικώς στους συναδέλφους θα
ήθελα να πω τα εξής:

Κύριε συνάδελφε, αυτά τα περί θανατικής καταδίκης και σε
συνδυασµό µε τη Νέα ∆ηµοκρατία, κρατήστε τα για το κόµµα
σας να κάνετε εντύπωση µεταξύ σας. Πρέπει να µάθετε να δια-
κρίνετε, πριν προσβάλετε µια παράταξη, πού βρίσκεται η θέση
της και πώς διαλέγεται σε αυτήν την Αίθουσα. Κρατήστε για λο-
γαριασµό σας τη στήριξη της τροπολογίας και κρατήστε και τη
σχέση σας µε εκείνο το κοµµάτι της κοινωνίας που µπορεί να έχει
τις ίδιες απόψεις. Είναι καταµετρηµένο.

Θέλω, όµως, να πω ότι η Κυβέρνηση λάθος κοινωνική οµάδα
διάλεξε να βγάλει από τις φυλακές για να µειώσει το συνωστι-
σµό. Ας διαλέγατε µία άλλη, κύριε Υπουργέ. Και όλη αυτή η θε-
ωρία περί προοδευτικών και µη προοδευτικών θεωριών για το
σωφρονιστικό σύστηµα και τη δικαιοσύνη, σε κάθε περίπτωση
σκοντάφτει σε χιλιάδες µανάδες που έχουν χάσει τα παιδιά τους
και που κινδυνεύουν να τα ξαναχάσουν για όλους αυτούς που
χαρακτηρίστηκαν και τοξικοµανείς, ενώ είναι αδίστακτοι έµπο-
ροι.

Το πώς χαρακτηρίστηκαν, το είπαµε ακριβώς πριν. Το πώς θα
ξαναγίνουν πληµµελήµατα τα κακουργήµατά τους, τα περιγρά-
ψαµε ακριβώς πριν. Η ψήφος ανήκει στους Βουλευτές. Επανα-
λαµβάνουµε την έκκληση, πάρτε πίσω την τροπολογία. Γιατί αν
µετά από τόση συζήτηση δεν αντιλαµβάνεστε τι θα βγει έξω για
την Εθνική Αντιπροσωπεία στην κοινωνία, τολµώ να πω ότι,
επειδή δεν πιστεύω ότι δεν το αντιλαµβάνεστε, δεν µπορώ να κα-
ταλάβω γιατί εµµένετε σε αυτές τις τροπολογίες.

Σε κάθε περίπτωση, τη Νέα ∆ηµοκρατία δεν την έχετε πείσει
για τη προοδευτικότητα των απόψεών σας, ούτε για την αγάπη
σε µία ή σε άλλη θεωρία.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε τον
κ. Μαρκόπουλο.

Νοµίζω ότι δεν συµπληρώσατε ότι στις κατακτήσεις αυτές,
εκτός από το αίµα, υπάρχουν και δάκρυα και άλλα βιολογικά
υλικά.

Κύριε Χατζηγάκη, έχετε το λόγο και τελειώνουµε µε σας.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, θα ξεκινήσω από µια θετική παρατήρηση.
Οπωσδήποτε οι τροποποιήσεις τις οποίες έκανε ο κύριος

Υπουργός κινούνται προς τη σωστή κατεύθυνση. Εδώ βάζω µία
τελεία. Και βάζω την τελεία, διότι κινούνται µεν στη σωστή κα-
τεύθυνση, ωστόσο δεν θίγουν την καρδιά του προβλήµατος, δεν
θίγουν το πρόβληµα αυτό καθεαυτό. ∆εν απαντούν στην επιχει-
ρηµατολογία, όπως εξετέθη από όλους τους Βουλευτές της Αντι-
πολίτευσης σε αυτήν την Αίθουσα.

Και ποια είναι η καρδιά του προβλήµατος; Το ερώτηµα το
οποίο τίθεται και το οποίο συζητάµε είναι, βγαίνουν ή δεν βγαί-

1068 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



νουν έµποροι ναρκωτικών από τις φυλακές µε αυτή την τροπο-
λογία, µε αυτή τη διάταξη; Η απάντηση είναι ναι. Τώρα, αν δεν
βγαίνουν οι ισοβίτες, βγαίνουν άλλοι, όπως εξετέθη και επιχει-
ρηµατολογήθηκε σε αυτή την Αίθουσα.

Στην πραγµατικότητα εκείνο το οποίο επιτυγχάνουµε εδώ, κυ-
ρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι να βγάζουµε έξω τους έµπορους
ναρκωτικών, έστω εκείνους που δεν είναι καταδικασµένοι σε ισό-
βια.

Αυτό θέλουµε; Αν θέλουµε αυτό, ψηφίστε το! Εάν δεν θέλουµε
αυτό και αν κρίνουµε ότι ο έµπορος ναρκωτικών, που του βρήκαν
ορισµένα ελαφρυντικά, δεν είναι στην κατηγορία των ισοβίων και
δεν πρέπει να έχει την ευεργετική διάταξη των 3/5, τότε θα πρέ-
πει να καταψηφίσουµε αυτήν τη διάταξη, όπως εµείς θα κάνουµε.

Απέναντι σ’ αυτήν την καθαρή σκέψη, σ’ αυτό το καθαρό ερώ-
τηµα, τι απάντηση παίρνουµε, συµπυκνώνοντας στην ουσία όλη
την επιχειρηµατολογία που εξετέθη εδώ; Ο κύριος Υπουργός θέ-
λησε να συρθεί από µία ψεύτικη θεωρητική κατασκευή, την οποία
διατύπωσε ο ΣΥΡΙΖΑ, περί προοδευτικότητας και συντηρητικό-
τητας.

Κύριε Πρόεδρε, στο θέµα του εγκλήµατος και του εγκληµατία
δεν υπάρχει προοδευτικός και συντηρητικός. ∆εν υπάρχει άν-
θρωπος ο οποίος να έχει άλλη προσέγγιση στο θέµα του ποιος
είναι εγκληµατίας, τι ποινή πρέπει να κάνει και αν οι έµποροι ναρ-
κωτικών πρέπει να βγαίνουν έξω ή όχι. Τώρα, εάν θέλετε να γί-
νουν κατασκευές για να απαντηθεί αυτό το οποίο δεν µπορεί να
απαντηθεί µε συγκεκριµένα και πραγµατικά γεγονότα, είναι δικό
σας θέµα.

Εγώ, απ’ όσα ξέρω από τη νοµική µου κουλτούρα και από τη
νοµική µου συγκρότηση, γνωρίζω ότι οι εγκληµατίες και το
έγκληµα κρίνονται βάσει ορισµένων αρχών, τις οποίες διδαχθή-
καµε ως φοιτητές ακόµη στο πανεπιστήµιο. Οι αρχές αυτές είναι
της ανταπόδοσης, της γενικής και ειδικής πρόληψης.

Η θεωρία της ανταπόδοσης, όπως κακώς –κάκιστα- ο οµιλη-
τής του ΣΥΡΙΖΑ θέλησε να αποδώσει στη δική µας παράταξη,
είναι µία θεωρία η οποία έχει καταδικαστεί εδώ και πολλά χρόνια
απ’ όλες τις ευρωπαϊκές χώρες, απ’ όλους τους ποινικούς κώδι-
κες. Εποµένως η αναφορά και η προσπάθεια µε τρόπο ύπουλο
και πονηρό να ταυτίσει τη Νέα ∆ηµοκρατία µε τέτοιες θεωρίες,
θεωρώ ότι είναι απαράδεκτες και νοµίζω ότι δεν πρέπει να ακού-
γονται στο Κοινοβούλιο.

Ερχόµαστε, λοιπόν, στις άλλες δύο θεωρίες, στη γενική και
την ειδική πρόληψη. Και ερωτώ: αυτή η διάταξη εδώ, για να χα-
ρακτηριστεί ως προοδευτική, ποια αρχή άραγε ικανοποιεί; Της
γενικής πρόληψης; Όταν βγάζει έξω εγκληµατία –έστω και όχι
ισοβίτη- έµπορο ναρκωτικών; Της ειδικής πρόληψης; Βγάζοντας
έξω, δηλαδή, τον εγκληµατία έµπορο ναρκωτικών, θα τον κά-
νουµε καλύτερο στην κοινωνία και θα του διαµορφώσουµε κα-
λύτερο χαρακτήρα;

Ποιος είναι ο προοδευτικός, λοιπόν, και ποιος είναι ο συντη-
ρητικός;

Κύριε Πρόεδρε, εδώ δεν υπάρχει θέµα αυτού του ψεύτικου δι-
λήµµατος: προοδευτικού και συντηρητικού. Το ερώτηµα που
υπάρχει είναι απλό και ξεκάθαρο. Ποια είναι η στάση απέναντι
στο κοινωνικό σύνολο, απέναντι στην κοινωνία, απέναντι στους
πολίτες και ποιες ευαισθησίες έχουµε απέναντι σ’ εκείνους οι
οποίοι σκοτώνουν, δηλητηριάζουν παιδιά, νέους, αλλά και µεγα-
λύτερης ηλικίας ανθρώπους;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να επιδείξετε ανοχή ως προς το
χρόνο, όπως συνέβη και µε τους άλλους οµιλητές.

Εάν, λοιπόν, θέλει κανείς να τοποθετηθεί ως προς αυτό, εµείς
πιστεύουµε ότι προοδευτικός είναι εκείνος ο οποίος δείχνει µία
αυστηρή προσέγγιση στο ζήτηµα και δεν αφήνει ξέφραγο αµπέλι
το δικαιικό σύστηµα, το οποίο µε τίποτα δεν εξυπηρετείται. ∆εν
αναφέρθηκε ούτε ένας λόγος, ούτε µία αιτία, γιατί γίνεται αυτή
η διάταξη. Ποιο δικαιικό κανόνα εξυπηρετεί αυτή η διάταξη
πέραν της αποσυµφορήσεως των φυλακών; Και, βέβαια, δεν το
κάνει διότι θα είναι λίγοι αλλά επικίνδυνοι αυτοί που θα αθωώ-
νονται και δεν θα ικανοποιείται το κοινωνικό αίσθηµα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ολοκληρώστε, κύριε

συνάδελφε, σας παρακαλώ.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Το δεύτερο επιχείρηµα του κυρίου Υπουργού, όπως το εζύ-

µωσα και το απέσταξα, είναι ότι οι δικαστές και η δικαιοσύνη είναι
πολύ σκληροί στις προφυλακίσεις και γι’ αυτό ερχόµαστε εµείς
και κάνουµε αυστηρότερους νόµους.

Αυτή η λογική, κύριε Υπουργέ, είναι επικίνδυνη όχι µόνο για
µας εδώ στο Κοινοβούλιο αλλά και για τη λειτουργία της δηµο-
κρατίας. Και είναι και µία καταφορά, µία προσβολή στη δικαιο-
σύνη. Τι λέτε, δηλαδή, µε λίγα λόγια; Λέτε ότι η δικαιοσύνη
αποτελείται από σκληρόκαρδους ανθρώπους, από στενόκαρ-
δους ανθρώπους, από στενόµυαλους ανθρώπους, οι οποίοι δεν
ξέρουν να εφαρµόσουν σωστά το νόµο και µ’ ένα πνεύµα επιεί-
κειας και ερχόµαστε εµείς και βάζουµε ένα καλούπι, ένα κολάρο,
έτσι ώστε να µην µπορεί ο δικαστής να ξεφύγει από αυτό.

Θεωρώ ότι είναι επικίνδυνη µία θεώρηση η οποία δεν πρέπει να
επιβάλλεται.

Κατόπιν αυτών, κύριε Πρόεδρε, κάνω µια τελευταία έκκληση.
Αποσύρετε, κύριε Υπουργέ, τη διάταξη. Αποσύρετε µία διάταξη
η οποία δεν ικανοποιεί ούτε κοινωνικά, δηλαδή από απόψεως του
κοινού αισθήµατος, ούτε και νοµικά, δηλαδή από απόψεως του
δικαιικού συστήµατος. Και, εποµένως, είναι επικίνδυνη η εφαρ-
µογή της.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Σας παρακαλώ,

κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Και µία τελευταία κουβέντα, κύριε

Πρόεδρε.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Έχετε µισό λεπτό

ακόµη.
ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: Θεωρώ ότι ήταν άστοχη η παρατή-

ρηση του Αρχηγού του ΛΑΟΣ, ο οποίος είπε ότι εµείς συρθήκαµε
πίσω από αυτόν, εννοώντας τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Η Νέα ∆ηµοκρατία επί του θέµατος αυτού έχει µια αταλά-
ντευτη, σταθερή άποψη και πάνω σ’ αυτή την άποψη δεν δέχεται
ούτε ενοχοποιήσεις γνώµης ούτε αστυνόµευση επειδή κάποιος
είπε µια σκέψη.

Και, δεύτερον, νοµίζω ότι σήµερα µ’ αυτό το νοµοσχέδιο επι-
χειρήθηκε η οικοδόµηση µιας άλλης «πολυκατοικίας», η οποία
έχει σαν βασικό ένοικο τον ΣΥΡΙΖΑ στον οποίο επιχειρείται µέσα
από το ΠΑΣΟΚ να συρθεί και να συγκατοικήσει µε βάση αυτό το
νοµοθέτηµα σ’ αυτήν την «πολυκατοικία». Μην ψάχνετε εδώ, λοι-
πόν, για «πολυκατοικίες». Εκεί είναι οι «πολυκατοικίες» και µάλι-
στα επικίνδυνες, των οποίων η συγκατοίκηση µπορεί να
δηµιουργήσει δηλητήριο στην κοινή γνώµη.

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Ευχαριστούµε πολύ.
Πριν λάβει το λόγο ο αξιότιµος κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης

έχει ζητήσει το λόγο ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρα-
τζαφέρης και αµέσως µετά θα κλείσουµε.

Κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Βέβαια, κύριε Χατζηγάκη, κάνετε µια σύγ-
χυση. Άλλο «πολυκατοικία» και άλλο «κοινόβιο».

(Γέλωτες στην Αίθουσα)
Άκουσα µε πάρα πολλή προσοχή τον αξιότιµο αγορητή του

ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος µίλησε για τα πανεπιστήµια τα οποία έφεραν το
νοµικό πολιτισµό µέσα στη Βουλή, όταν επέτρεπαν στα πανεπι-
στήµια τη διακίνηση των ιδεών.

Τώρα αυτή η συζήτηση που κάνουµε σήµερα εδώ θα µπο-
ρούσε να γίνει στο αµφιθέατρο της Νοµικής; Υπήρχε τρόπος;
Τώρα, λοιπόν, όµως απαγορεύεται η διακίνηση των ιδεών, παρά
µόνο αν συµφωνούν οι αντιεξουσιαστές, οι γείτονές σας, για να
µην πω τα παιδιά σας! Αυτή είναι η πραγµατικότητα, αυτό θέ-
λουµε εµείς, την ελεύθερη διακίνηση των ιδεών στα πανεπιστή-
µια. Γι’ αυτό να καταργηθεί το άσυλο, για να µην µπορούν να
κάνουν εκεί µέσα ό,τι θέλουν οι αντιεξουσιαστές, οι φασίστες της
πολιτικής ζωής του τόπου!
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Και, επιτέλους, ακούσαµε και κάποια πράγµατα πρωτόγνωρα,

όπως ότι η κοινή γνώµη –ποια είναι η κοινή γνώµη;- θέλει το άλφα
ή το βήτα. ∆ηλαδή τι είµαστε εδώ εµείς; Να καταργήσουµε την
κοινή γνώµη; Εάν πιστεύουµε ότι έχουµε δυσαρµονία, πάµε σε
δηµοψήφισµα να δούµε τι ποινή θέλει ο πολίτης για τον έµπορο
ναρκωτικών που του σκοτώνει το παιδί ή για εκείνον που του βιά-
ζει το αγόρι ή το κορίτσι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
Πάµε, λοιπόν, σε δηµοψήφισµα να δούµε τι λέει ο λαός. Ελάτε

να ακούσουµε το λαό που τον φοβάστε. Φοβάστε το λαό. Πάµε,
λοιπόν, σε ένα δηµοψήφισµα!

Και, βεβαίως, εν τέλει µετά από πέντε ώρες συζήτησης, ας
δούµε πώς θα µετρηθούµε εδώ. Θέλουµε περισσότερους εµπό-
ρους ναρκωτικών έξω από το σπίτι µας, τη γειτονιά µας ή την
πλατεία ή θέλουµε λιγότερους; Εµείς θέλουµε λιγότερους. Κά-
ποιοι άλλοι µε τον έναν ή τον άλλον τρόπο θα επιτρέψουν να γί-
νουν περισσότεροι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Βαΐτσης Αποστολάτος): Κύριε Κουβέλη,

έχετε το λόγο.
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: Πρέπει να πω στον κ. Χατζηγάκη και στον

κ. Καρατζαφέρη ότι εκείνο που εµείς έχουµε επιλέξει είναι το µε-
γαλείο της µοναξιάς που µπορεί να σου παρέχει µια «µονοκατοι-
κία». Πάντοτε βέβαια µε την επιλογή, κύριε Χατζηγάκη, να
διευρύνει τα όριά της.

Και πρέπει να πω στον Πρόεδρο του ΛΑΟΣ το εξής: Κύριε Κα-
ρατζαφέρη, ξέρετε ότι για να ζει κάποιος σε ένα «κοινόβιο», πρέ-
πει να έχει τη δυνατότητα επικοινωνίας και µε την αντίθετη
άποψη και να διαλέγεται. Και είναι καλύτερο το «κοινόβιο» που
εµείς επιλέγουµε από µία αµφισβητούµενη οριζόντια ιδιοκτησία,
οροφοκτησία. Αυτά να τα βρείτε µε τη Νέα ∆ηµοκρατία.

Εκείνο, όµως, που πρέπει να σας αναγνωρίσω είναι ότι κατα-
φέρατε την αρχική σιωπή της Νέας ∆ηµοκρατίας στη ∆ιαρκή Επι-
τροπή ∆ικαιοσύνης, σε σχέση µε το συζητούµενο νοµοσχέδιο,
να τη µετατρέψετε σε συµπαράταξη και συµπόρευση µε τις από-
ψεις σας…

ΣΩΤΗΡΗΣ ΧΑΤΖΗΓΑΚΗΣ: ∆εν είναι αλήθεια όµως αυτό!
ΦΩΤΗΣ ΚΟΥΒΕΛΗΣ: …τις οποίες βεβαίως µε σαφήνεια δια-

τυπώνετε.
Εµείς σας ευχαριστούµε που µας αναγνωρίζετε τη σαφήνεια.

Και θα σας έλεγα περαιτέρω, απευθυνόµενος στον
Kοινοβουλευτικό Eκπρόσωπο της Νέας ∆ηµοκρατίας, ότι η δύ-
ναµη των µειοψηφιών δεν κρίνεται στη βάση αριθµών, µόνο αριθ-
µών. Κρίνεται µε κριτήριο τι απήχηση και τι διεισδυτικότητα
έχουν.

Είµαι βέβαιος ότι αν συζητούσα µε πάρα πολλούς συναδέλ-
φους, ενδεχοµένως και από το κόµµα σας, κύριε Καρατζαφέρη,
και από τη Νέα ∆ηµοκρατία, στο περιστύλιο της Βουλής για το τι
είναι «νοµικός πολιτισµός», για το ποια πρέπει να είναι η αντε-
γκληµατική πολιτική, ποια είναι η δυναµική της επιείκειας, θα
συµφωνούσα µαζί τους.

Βεβαίως, εµείς επιλέγουµε να µην υποχωρούµε ούτε σε σκο-
πιµότητες ούτε σε λαϊκισµούς, διότι έχουµε πάντοτε την άποψη
ότι εκείνο που σήµερα αποκρούεται στο όνοµα κάποιας πολιτικής
σκοπιµότητας αναγνωρίζεται λίγο µετά.

(Στο σηµείο αυτό την προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Κύριε Καρατζαφέρη, θα σας πω κάτι: Όταν υποστήριζα την
άποψη που και εσείς σήµερα υποστηρίξατε για την κρατικοϋγει-
ονοµική αντιµετώπιση των ναρκωτικών, ολίγον απείχαµε από το
να ονοµαστούµε dealers των ναρκωτικών ουσιών. Όταν σε αυτό
το Κοινοβούλιο είχα τη δυνατότητα και την τιµή, ως εκπρόσωπος
του Συνασπισµού και τότε, να υποστηρίξω τη διαδικασία της υπο-
κατάστασης, ξέρετε τι αρές άκουσα και µάλιστα από το σηµε-
ρινό –και τότε-κυβερνητικό κόµµα; Χαίροµαι που η ίδια η
πραγµατικότητα εκείνου που εθεωρήθη –ας επιλέξω επιεική έκ-
φραση- ουτοπία, έγινε δεκτή µετά. Και είµαι βέβαιος πως πολλοί
συνάδελφοι από τη Νέα ∆ηµοκρατία –σε εσάς δεν αναφέροµαι,
διότι τα οµογενοποιηµένα κόµµατα δεν µε αφορούν, αφού εσείς
διεκδικείτε το συµπαγές και της άποψης- θα µετανιώσουν, όταν

θα αυτοκρίνονται για την αρνητική τους ψήφο στο παρόν νοµο-
σχέδιο.

(Χειροκροτήµατα από το ΠΑΣΟΚ και από το ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, ο κ.

Πρόεδρος του ΛΑΟΣ έχει ζητήσει το λόγο.
Ορίστε κύριε Καρατζαφέρη, έχετε το λόγο για τρία λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Κύριε Κουβέλη, σας άκουσα µε προσοχή.
Αυτή τη θέση για την αντιµετώπιση των τοξικοµανών από τα νο-
σοκοµεία περιέλαβα στο πρόγραµµά µας από το 2003. ∆εν πε-
ρίµενα. Τώρα, αν είστε µετά ή κοντά, αυτό παίζει πολύ µικρό
ρόλο. Το θέµα είναι να αντιµετωπίσουµε τους ναρκοµανείς όχι
ως ασθενείς αλλά ως τραυµατίες ενός πολέµου. Γίνεται ένας πό-
λεµος. Αυτά τα οποία παράγονται στο Αφγανιστάν πρέπει να κα-
ταναλωθούν και καταναλώνονται από τα παιδιά µας.

Πρέπει να συνειδητοποιήσουµε ότι κάθε χρόνο χάνεται, κύριε
Υπουργέ –το ξέρετε πολύ καλύτερα από τους άλλους- µία κω-
µόπολη, µια µεραρχία, από παιδιά. Εκεί, λοιπόν, χρειάζεται η ευ-
αισθησία όλων µας.

Όσον αφορά το κοινόβιο, είµαι σίγουρος ότι εσείς ανήκετε σε
κοινόβιο µε «όµικρον γιώτα». Κάποιοι άλλοι σε κυνόβιο µε «ύψι-
λον»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και

Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων και ολοκληρώνεται η διαδικασία µε την
τοποθέτησή του.

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε.

Να µου επιτρέψετε να σας πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
ότι είναι λίγο δύσκολο να «συρθώ» λόγω βάρους! Ως εκ τούτου,
λοιπόν, δεχθείτε να διατηρήσω για τον εαυτό µου την ιδεολογική
και πολιτική ευελιξία να συµφωνώ µε αυτό που αισθάνοµαι και
κρίνω ότι είναι η ορθή άποψη. Αυτό υποθέτω ότι αφορά όλους
τους συναδέλφους.

Επόµενη παρατήρησή µου: Έχει σηµασία να κατανοήσει ο ελ-
ληνικός λαός τι ο καθένας από εµάς διαχειρίζεται. Ορισµένοι επέ-
λεξαν να διαχειριστούν το φόβο. Άλλοι επιλέγουν να
διαχειριστούν τη λογική και την ελπίδα. Ορισµένοι επιλέγουν να
διαχειριστούν την αγωνία. Άλλοι επιλέγουν να διαχειριστούν τη
διέξοδο. Μία κωµόπολη αν χάνεται, κύριε Πρόεδρε, χάνεται υπό
το νοµικό καθεστώς που υπερασπίζεστε και ισχύει και αυτό δεν
οφείλεται στις ποινές. Οφείλεται στην αδυναµία των διωκτικών
µηχανισµών να πιάσουν το µεγαλέµπορο των ναρκωτικών. Έχει
δίκιο ο Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης.

Η ορθή πολιτική στάση δεν είναι να σκιαµαχούµε για τις ποι-
νές. Είναι εξοντωτικές οι σηµερινές ποινές. ∆εν τις αλλάζουµε.
Έλυσαν το πρόβληµα των ναρκωτικών; Όχι, γιατί δεν υπάρχει
σοβαρή αντεγκληµατική πολιτική. Αυτό χρειαζόµαστε, ώστε να
µην κυκλοφορεί ελεύθερος ο µεγαλέµπορος ναρκωτικών. Θέ-
λουµε το ίδιο µε οποιονδήποτε πολίτη, να µην κυκλοφορεί ελεύ-
θερος, να έχει τη δυνατότητα η διωκτική µηχανή να συλλαµβάνει
και να καταδικάζει. Το πρόβληµά µας, λοιπόν, είναι άλλης τάξεως
και κατηγορίας.

Μην κρυφτείτε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πίσω από την
υποκρισία, αλλά ακολουθείστε τον απλό, λογικό κανόνα που προ-
τείνει η Κυβέρνηση. Ναι, εξορθολογίζουµε το σύστηµα. Ναι, δεν
επιτρέπουµε σε κανέναν µεγαλέµπορο ναρκωτικών να αποφυ-
λακιστεί.

Και επειδή εγώ ποτέ δεν θα τολµούσα να απευθυνθώ σε συ-
νάδελφο θέτοντάς του το ερώτηµα «ξέρετε τι ψηφίζετε;», θα σας
πω τι απλώς εµείς κάνουµε.

∆εν µπορεί να αποφυλακιστεί ένας µεγαλέµπορος ναρκωτι-
κών, διότι πέραν του ότι καταδικάστηκε σε ποινή ισόβιας κά-
θειρξης, πρέπει να περάσει από την κρίση δικαστικού
συµβουλίου. Το δικαστικό συµβούλιο εκτιµά αν υπάρχει κίνδυ-
νος να τελέσει νέα εγκλήµατα, οπότε δεν του δίνει την υφ’ όρον
απόλυση. Προσθέτουµε, επιπλέον, ισχυρότατες εγγυήσεις, ένα
µηχανισµό προστασίας του συστήµατος, της κοινωνίας.
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Εάν το δικαστικό συµβούλιο αποφασίσει ότι µπορεί να τον απο-
λύσει, υποχρεωτικώς σε ό,τι αφορά τα ναρκωτικά, του επιβάλλει
µια σειρά από ιδιαίτερες υποχρεώσεις, όπως να παρακολουθή-
σει µετά από αίτησή του, θεραπευτικό πρόγραµµα. Άλλος όρος
µπορεί να είναι το να µην εµφανίζεται σε συγκεκριµένους τόπους
ή να µη συναντά επικίνδυνα πρόσωπα. Εξασφαλίζουµε, δηλαδή,
ειδικό µηχανισµό ελέγχου. Κι αν συµβεί κάποιος να ξεφύγει και
τελέσει νέο αδίκηµα, έρχεται η λεόντειος διάταξη, η ισχύουσα
διάταξη του άρθρου 108 του Ποινικού Κώδικα και επιβάλλει να
εκτελέσει και την προηγούµενη ποινή του κατά το υπόλοιπο και
τη νέα ποινή. Λοιπόν, έχουν µπει συγκεκριµένοι περιοριστικοί
όροι.

Έκανα εργώδη προσπάθεια από χθες βράδυ, µέχρι την ώρα
που θα άρχιζε σήµερα η συζήτησή µας, σε απευθείας γραµµή µε
τους διευθυντές φυλακών, να ζητήσω στοιχεία. Έχουµε ένα πρό-
βληµα, µέγιστο πρόβληµα, ότι δεν υπάρχει οργανωµένη στατι-
στική υπηρεσία. Και δεν µιλάω για την Εθνική Στατιστική
Υπηρεσία. ∆εν υπάρχει ειδικά οργανωµένη στατιστική υπηρεσία
σε κάποιο σηµείο επαφής στο χώρο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης
που να έχει ακριβή στοιχεία για σειρά θεµάτων από το είδος των
παραβάσεων, των καταδικών, των διώξεων, των προφυλακίσεων,
των αποφυλακίσεων.

Απόφαση της Κυβέρνησης είναι να δηµιουργηθεί µέσα από
προγράµµατα online σύνδεσης, ειδική υπηρεσία που θα κατα-
γράφει όλα τα στατιστικά στοιχεία. Υπό αυτό το καθεστώς, όµως,
κάναµε µε τους συνεργάτες µου στο Υπουργείο ∆ικαιοσύνης ερ-
γώδη προσπάθεια, σχεδόν ολονυκτία, να ζητήσουµε στοιχεία γι’
αυτά που υποψιαζόµασταν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σύνολο των κρατουµένων
αυτή την ώρα στα σωφρονιστικά µας καταστήµατα είναι λίγο
πάνω από εντεκάµισι χιλιάδες άνθρωποι. Η δυνατότητα, η χω-
ρητικότητα των φυλακών, είναι περίπου στις οκτώµισι χιλιάδες.
Θα προσθέσετε σας παρακαλώ και όσους αυτή την ώρα κρα-
τούνται στα τµήµατα µεταγωγών και στα αστυνοµικά κρατητή-
ρια.

∆εν θέλω να περιγράψω τις συνθήκες για τις οποίες µας έχει
καταδικάσει το Ευρωπαϊκό ∆ικαστήριο Ανθρωπίνων ∆ικαιωµά-
των.

Από τους εντεκάµισι χιλιάδες συνολικά κρατούµενους –δεν
υπολογίζω τα αστυνοµικά κρατητήρια και τα τµήµατα µεταγω-
γών- οι τέσσερις χιλιάδες επτακόσιοι πέντε είναι έγκλειστοι στις
φυλακές, είτε καταδικασµένοι είτε υπόδικοι για παράβαση του
Κώδικα Περί Ναρκωτικών. Θα έπρεπε να πει κανείς ότι εάν η Ελ-
λάδα έχει τέσσερις χιλιάδες επτακόσιους πέντε µεγαλέµπορους
ναρκωτικών, τότε θα έπρεπε να έχουµε λύσει το πρόβληµα!

Οι βαρυποινίτες –για να είµαι ακριβής– αυτοί οι οποίοι έχουν
καταδικαστεί σε ισόβια κάθειρξη…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Μόνο αυτοί είναι βαρυποινί-
τες;

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Όχι! Κάνω την κατά-
ταξη! ∆εν εννοώ αυτό, κύριε Μαρκογιαννάκη. ∆ίνω στοιχεία.

Πόσοι είναι αυτοί που είναι καταδικασµένοι για ισόβια κά-
θειρξη; Περίπου τριακόσιοι σαράντα τρεις. Πόσοι είναι αυτοί που
έχουν πέραν των δέκα ετών κάθειρξη; Είναι χίλιοι είκοσι οκτώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Αυτοί ευνοούνται.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Πόσοι είναι αυτοί που
έχουν ποινές κάτω από τα δέκα χρόνια κάθειρξής, είναι δηλαδή
τα λεγόµενα «βαποράκια»; Είναι τρεις χιλιάδες πεντακόσιοι άν-
θρωποι.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Τα οκτώ χρόνια δεν είναι βα-
ποράκι, είναι καλλιεργητής!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Αφήστε να τελειώσω,
για να διατυπώσω και το συµπέρασµα.

Γι’ αυτούς, λοιπόν, τους τρεις χιλιάδες πεντακόσιους ανθρώ-
πους κυρίως προβλέπουµε µε το άρθρο 106 του Π.Κ. την υπο-
χρέωση παρακολούθησης θεραπευτικού προγράµµατος.

Εάν κάποιος από τους χίλιους είκοσι οκτώ –δεν αναφέροµαι
στους τριακόσιους σαράντα τρεις, γιατί γι’ αυτούς δεν τίθεται

θέµα- θελήσει να υποβάλει αίτηση υφ’ όρον απολύσεως, το ∆ι-
καστικό Συµβούλιο θα εκτιµήσει εάν πρέπει να του το δώσει. Και
θα εκτιµήσει το ∆ικαστικό Συµβούλιο…

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Είναι υποχρεωτικό!
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-

φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Σας παρακαλώ, κύριε
Μαρκογιαννάκη. Σας έχω ακούσει µε προσοχή!

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε συνάδελφοι, σας
παρακαλώ! Αφήστε τον κύριο Υπουργό να ολοκληρώσει.

Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχει παρέλθει ο χρόνος και
πρέπει να πάµε στην ονοµαστική ψηφοφορία. Σας παρακαλώ!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Εάν κάποιος από τους
χίλιους είκοσι οκτώ υποβάλει αίτηση για την υφ’ όρον απόλυση,
αυτό, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, θα κριθεί από το ∆ικαστικό
Συµβούλιο.

Το ∆ικαστικό Συµβούλιο, προβλέπει το άρθρο 106 παράγρα-
φος 1 του Ποινικού Κώδικα, εάν εκτιµήσει ότι µπορεί να τελέσει
νέα εγκλήµατα, δεν του δίνει την υφ’ όρον απόλυση.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Το άρθρο 106 παράγραφος 1
λέει ότι ισχύει οπωσδήποτε!

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ (Υπουργός ∆ικαιοσύνης, ∆ια-
φάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, θα κλείσω όπως άρχισα. Σεβάστηκα το διάλογο
υιοθετώντας σειρά παρατηρήσεων.

Οφείλω να πω ότι ορισµένες παρατηρήσεις που έκανε ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, από τη συγχώνευση
των ποινών µέχρι την κράτηση των ανηλίκων στα σωφρονιστικά
καταστήµατα και τη µείωση του χρόνου προσωρινής κράτησης,
είναι θετικές. Υπάρχουν τεχνικά προβλήµατα που δεν επέτρεπαν
την ενσωµάτωσή τους στο νοµοσχέδιο αυτό. Θα επιχειρήσουµε
σε λίγο καιρό τη βελτίωση του Κώδικα Περί Ναρκωτικών και δια-
τάξεων του Ποινικού µας Κώδικα και του Κώδικα Ποινικής ∆ικο-
νοµίας. Θα εκτιµήσουµε όλες αυτές τις θετικές προτάσεις και θα
τις συνδιαµορφώσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είµαστε προσηλωµένοι στην
υποχρέωσή µας να προστατεύσουµε την κοινωνία. Γι’ αυτό θέ-
λουµε αποτελεσµατική δίωξη του εγκλήµατος. Είµαστε αυστη-
ροί στην υπεράσπιση της ασφάλειας του πολίτη. Είµαστε
αυστηροί, µεταξύ άλλων, απέναντι στον πραγµατικό έµπορο ναρ-
κωτικών. Θέλουµε, όµως, ταυτόχρονα να υπερασπιστούµε θεµε-
λιώδεις αρχές του νοµικού µας πολιτισµού και του ποινικού µας
συστήµατος.

Αυτό σήµερα επιτελούµε µε όλες τις προτάσεις µας. Πιστεύω
ότι επιτελούµε το καθήκον µας µε αίσθηµα υψηλής ευθύνης. Το
πράττουµε µε τρόπο που να διαχειριζόµαστε τη λογική και την
ελπίδα και όχι το φόβο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Κάνετε την κλαδική των εµπόρων ναρκωτι-
κών. Μαζί σας και οι έµποροι ναρκωτικών. Είναι οι µόνοι που έλει-
παν.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, σας

παρακαλώ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, την επόµενη

εβδοµάδα…
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Μαρκογιαννάκη,

σας παρακαλώ.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Σας παρακαλώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι.
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί των άρθρων και των

τροπολογιών και θα γίνει η ψήφισή τους κεχωρισµένως.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 1 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 1

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 2 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 2
έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 3 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 3

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 4 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 4

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 5 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 5

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 6 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 6

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 7 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 7

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 8 όπως τροποποι-

ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 8

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 9 όπως τροποποι-
ήθηκε από τον κύριο Υπουργό;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 9

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό κατά
πλειοψηφία.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 10 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 10

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 11 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 11

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 12 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 12

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 13 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 13

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 14 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 14

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 15 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 15

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 16 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 16

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 17 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 17

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 18 ως έχει;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 18

έγινε δεκτό ως έχει κατά πλειοψηφία.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 19 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 19

έγινε δεκτό ως έχει οµόφωνα.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 20 όπως τροπο-

ποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 20

έγινε δεκτό όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό οµο-
φώνως.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21 ως έχει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς το άρθρο 21

έγινε δεκτό ως έχει οµοφώνως.
Εισερχόµαστε στην ψήφιση των τροπολογιών.
Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό

αριθµό 2 και ειδικό 1 σχετικά µε την τροποποίηση συµπλήρωσης
της µε παράγραφο 1 του άρθρου 495 του Κώδικα Πολιτικής ∆ι-
κονοµίας, σχετικά µε την άσκηση ενδίκων µέσων, εισαγωγή µε-
ταβατικού χαρακτήρα διατάξεων ως έχει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς, η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 2 και ειδικό 1 σχετικά µε την τροποποίηση συ-
µπλήρωσης της µε παράγραφο 1 του άρθρου 495 του Κώδικα
Πολιτικής ∆ικονοµίας σχετικά µε την άσκηση ενδίκων µέσων, ει-
σαγωγή µεταβατικού χαρακτήρα διατάξεων έγινε δεκτή ως έχει
οµοφώνως και εντάσσεται στο νοµοσχέδιο ως ίδιο άρθρο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχει υποβληθεί αίτηση ονοµα-
στικής ψηφοφορίας Βουλευτών του Λαϊκού Ορθόδοξου Συνα-
γερµού επί της τροπολογίας µε γενικό αριθµό 3 και ειδικό 2 του
νοµοσχεδίου, της οποίας το κείµενο έχει ως εξής:
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Θα αναγνώσω και τον κατάλογο των υπογραφόντων την αί-
τηση της ονοµαστικής ψηφοφορίας, για να διαπιστωθεί αν υπάρ-
χει ο απαιτούµενος από τον Κανονισµό αριθµός για την υποβολή
της.

Ο κ. Γεώργιος Καρατζαφέρης. Παρών.
Ο κ. Βαΐτσης Αποστολάτος. Παρών.
Ο κ. Μαυρουδής Βορίδης. Παρών.
Ο κ. Αστέριος Ροντούλης. Παρών.
Ο κ. Σπυρίδων-Άδωνις Γεωργιάδης. Παρών.
Ο κ. Ιωάννης Κοραντής. Παρών.
Ο κ. Κωνσταντίνος Αϊβαλιώτης. Παρών.
Ο κ. Γεώργιος Ανατολάκης. Παρών.
Ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος. Παρών.
Ο κ. Άγγελος Κολοκοτρώνης. Παρών.
Ο κ. Παύλος Μαρκάκης. Παρών.
Η κ. Ουρανία Παπανδρέου-Παπαδάκη. Παρούσα.
Ο κ. Αθανάσιος Πλεύρης. Παρών.
Ο κ. Ηλίας Πολατίδης. Παρών.
Ο κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος. Παρών.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ο απαιτούµενος από

τον Κανονισµό αριθµός υπογραφόντων την αίτηση ονοµαστικής
ψηφοφορίας Βουλευτών.

Συνεπώς διακόπτουµε τη συνεδρίαση για δέκα λεπτά σύµφωνα
µε τον Κανονισµό.

(∆ΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ∆ΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, επαναλαµβάνεται η διακοπείσα συνεδρίαση.

Θα διεξαχθεί ονοµαστική ψηφοφορία επί της τροπολογίας µε
γενικό αριθµό 3 και ειδικό αριθµό 2 του νοµοσχεδίου του Υπουρ-
γείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων:
«Αποζηµίωση των θυµάτων εγκληµάτων βίας από πρόθεση»
(Εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την Οδηγία
2004/80/ΕΚ του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης της 29ης
Απριλίου 2004) και άλλες διατάξεις».

Οι δεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΝΑΙ».
Οι µη δεχόµενοι την τροπολογία λέγουν «ΟΧΙ».
Οι αρνούµενοι ψήφο δηλώνουν «ΠΑΡΩΝ».
Καλούνται επί του καταλόγου οι Βουλευτές κύριοι Ιωάννης

Αµοιρίδης από το ΠΑΣΟΚ και Θεόδωρος Καράογλου από τη Νέα
∆ηµοκρατία.

Σας ενηµερώνω ότι έχουν έρθει στο Προεδρείο τηλεοµοιοτυ-
πίες (φαξ) συναδέλφων, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονι-
σµού της Βουλής, οι οποίοι γνωστοποιούν την ψήφο τους επί της
τροπολογίας µε γενικό αριθµό 3 και ειδικό αριθµό 2 του νοµο-
σχεδίου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφάνειας και Ανθρωπί-
νων ∆ικαιωµάτων: «Αποζηµίωση των θυµάτων εγκληµάτων βίας
από πρόθεση» (Εναρµόνιση της ελληνικής νοµοθεσίας µε την
Οδηγία 2004/80/ΕΚ του Συµβουλίου της Ευρωπαϊκής Ένωσης
της 29ης Απριλίου 2004) και άλλες διατάξεις»». Οι ψήφοι αυτές
θα ανακοινωθούν και θα συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση η
οποία θα ακολουθήσει.

Παρακαλώ να αρχίσει η ανάγνωση του καταλόγου.
(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)

(∆ΙΑΡΚΟΥΣΗΣ ΤΗΣ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑΣ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στους χώρους του Μεγάρου
της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα πέντε µαθητές και µαθήτριες
και δύο συνοδοί καθηγητές από το Β’ Τµήµα του Γενικού Λυκείου
Γαστούνης.

Η Βουλή τους καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

(ΜΕΤΑ ΚΑΙ ΤΗ ∆ΕΥΤΕΡΗ ΑΝΑΓΝΩΣΗ ΤΟΥ ΚΑΤΑΛΟΓΟΥ)
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Υπάρχει συνάδελφος ο

οποίος δεν άκουσε το όνοµά του; Κανείς.
Οι επιστολές, οι οποίες απεστάλησαν στο Προεδρείο από τους

συναδέλφους, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού της
Βουλής, καταχωρίζονται στα Πρακτικά και έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρήσσεται περαιωµένη
η ψηφοφορία και παρακαλώ τους κυρίους ψηφολέκτες να προ-
βούν στην καταµέτρηση των ψήφων για την εξαγωγή του απο-
τελέσµατος.

(ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το αποτέλεσµα
της διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας επί της τροπολογίας
µε γενικό αριθµό 3 και ειδικό αριθµό 2.

Ψήφισαν συνολικά 250 Βουλευτές.
Υπέρ της τροπολογίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 163 Βουλευ-

τές.
Κατά της τροπολογίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 82 Βουλευτές.
Ψήφισαν «ΠΑΡΩΝ» 5 Βουλευτές, σύµφωνα µε το παρακάτω

πρωτόκολλο ονοµαστικής ψηφοφορίας:

«ΟΝΟΜΑΣΤΙΚΗ ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ ΕΠΙ ΤΗΣ ΤΡΟΠΟΛΟΓΙΑΣ 3/2.

EΠIKPATEIAΣ NAI OXI
Ραγκούσης Ιωάννης +
Παναρίτη Ελένη (Έλενα) +
Μόσιαλος Ηλίας -
Τσόκλη Μαρία Γλυκερία (Μάγια) +
Γερουλάνος Παύλος +
Σιούφας ∆ηµήτριος +
Τσουµάνη-Σπέντζα Ευγενία +
Αυγερινοπούλου ∆ιονυσία +
Αντώναρος Ευάγγελος +
Καζάκος Κωνσταντίνος ΠΑΡΩΝ
Κοραντής Ιωάννης +
Μουλόπουλος Βασίλειος +

Α’ ΑΘΗΝΩΝ
Σκανδαλίδης Κωνσταντίνος +
∆ιαµαντοπούλου Άννα +
Παπουτσής Χρήστος +
Αλευράς Αθανάσιος (Νάσος) +
Τσούρας Αθανάσιος +
Κουβέλης Σπυρίδων +
Οικονόµου Παντελής +
Ζούνη Παναγιώτα (Πέµη) +
Μπακογιάννη Θεοδώρα (Ντόρα) -
Αβραµόπουλος ∆ηµήτριος -
Παυλόπουλος Προκόπιος +
Βόζεµπεργκ Ελισσάβετ (Ελίζα) +
Πιπιλή Φωτεινή +
Κανέλλη Γαρυφαλλιά (Λιάνα) -
Παφίλης Αθανάσιος -
Πλεύρης Αθανάσιος +
Τσίπρας Αλέξιος +

Β’ ΑΘΗΝΩΝ
Λοβέρδος Ανδρέας +
Χρυσοχοΐδης Μιχαήλ -
Κατσέλη Λουκία-Ταρσίτσα (Λούκα) +
Κακλαµάνης Απόστολος +
∆ηµαράς Ιωάννης +
Αποστολάκη Ελένη-Μαρία (Μιλένα) +
∆αµανάκη Μαρία +
Ανδρουλάκης ∆ηµήτριος (Μίµης) +
Ξενογιαννακοπούλου Μαρία-Ελίζα (Μαριλίζα) +
Ευθυµίου Πέτρος +
Παπανδρέου Βασιλική (Βάσω) +
Σακοράφα Σοφία -
Χυτήρης Τηλέµαχος +
Κουτρουµάνης Γεώργιος +
Νταλάρα Άννα +
Γείτονας Κωνσταντίνος +
Παπαϊωάννου Μιλτιάδης +

Βούρος Ιωάννης +
Χαραλαµπόπουλος Γεώργιος-Ερνέστος +
Πρωτόπαπας Χρήστος +
Σπηλιωτόπουλος Αριστόβουλος (Άρης) -
Χατζηδάκης Κωνσταντίνος (Κωστής) -
Μεϊµαράκης Ευάγγελος-Βασίλειος +
Μητσοτάκης Κυριάκος -
Γιακουµάτος Γεράσιµος +
Καµµένος Παναγιώτης (Πάνος) +
Παναγιωτόπουλος Παναγιώτης (Πάνος) -
Παπαθανασίου Γιάννης +
Πολύδωρας Βύρων +
Βαρβιτσιώτης Μιλτιάδης +
Ντινόπουλος Αργύρης +
Παπαρήγα Αλεξάνδρα -
Χαλβατζής Σπυρίδων -
Μαυρίκος Γεώργιος -
Παπακωνσταντίνου Νικόλαος -
Πρωτούλης Ιωάννης -
Καρατζαφέρης Γεώργιος +
Γεωργιάδης Σπυρίδων-Άδωνις +
Αϊβαλιώτης Κωνσταντίνος +
Κουβέλης Φώτιος-Φανούριος +
Παπαδηµούλης ∆ηµήτριος +
Ψαριανός Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΑΙΤΩΛΙΑΣ ΚΑΙ ΑΚΑΡΝΑΝΙΑΣ
Μωραΐτης Αθανάσιος (Θάνος) +
Μακρυπίδης Ανδρέας +
Γιαννακά Σοφία +
Κουρουµπλής Παναγιώτης +
Σαλµάς Μάριος +
Σταµάτης ∆ηµήτριος +
Καραγκούνης Κωνσταντίνος +
Μωραΐτης Νικόλαος -

ΝΟΜΟΣ ΑΡΓΟΛΙ∆ΟΣ
Μανιάτης Ιωάννης +
Ανδριανός Ιωάννης +
Παπαδηµητρίου Ελισάβετ (Έλσα) +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΚΑ∆ΙΑΣ
Ρέππας ∆ηµήτριος +
Κωνσταντινόπουλος Οδυσσέας +
Λυκουρέντζος Ανδρέας +

ΝΟΜΟΣ ΑΡΤΗΣ
Τσιρώνης ∆ηµήτριος +
Στασινός Παύλος +
Παπασιώζος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΑΤΤΙΚΗΣ
Παπανδρέου Γιώργος +
Χριστοφιλοπούλου Παρασκευή (Εύη) +
Οικονόµου Βασίλειος +
Πάγκαλος Θεόδωρος +
Ασπραδάκης Παντελεήµων (Παντελής) +
Βρεττός Κωνσταντίνος (Ντίνος) +
Βλάχος Γεώργιος +
Μπούρας Αθανάσιος +
Καντερές Νικόλαος +
Γκιόκας Ιωάννης ΠΑΡΩΝ
Βορίδης Μαυρουδής (Μάκης) +
Λεβέντης Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ΑΧΑΪΑΣ
Κατσιφάρας Απόστολος +
Σπηλιόπουλος Κωνσταντίνος +
Παπαδόπουλος Αθανάσιος +
Τριανταφυλλόπουλος Ανδρέας +
Μπεκίρης Μιχαήλ -
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Νικολόπουλος Νικόλαος +
Καραθανασόπουλος Νικόλαος -
Τσούκαλης Νικόλαος +
Χρυσανθακόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΒΟΙΩΤΙΑΣ
Τόγιας Βασίλειος +
Τσόνογλου-Βυλλιώτη Βασιλική +
Αγάτσα Αριάδνη +
Γιαννάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΓΡΕΒΕΝΩΝ
Χαντάβας Αθανάσιος +

ΝΟΜΟΣ ∆ΡΑΜΑΣ
Αηδόνης Χρήστος +
Κεφαλίδου Χαρούλα (Χαρά) +
Τζίµας Μαργαρίτης -

ΝΟΜΟΣ ∆Ω∆ΕΚΑΝΗΣΟΥ
Κρεµαστινός ∆ηµήτριος +
Νικητιάδης Γεώργιος +
Ζωΐδης Νικόλαος +
Κουσουρνάς Ευστάθιος +
Ιατρίδη Τσαµπίκα (Μίκα) +

ΝΟΜΟΣ ΕΒΡΟΥ
Ντόλιος Γεώργιος +
Ρενταρή-Τέντε Όλγα +
Τσιαούση Ελένη +
∆ερµεντζόπουλος Αλέξανδρος +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΒΟΙΑΣ
Περλεπέ-Σηφουνάκη Αικατερίνη -
Κεδίκογλου Συµεών +
Μαρκόπουλος Κωνσταντίνος +
Κεδίκογλου Συµεών (Σίµος) +
Μαρίνος Γεώργιος -
Παπανδρέου-Παπαδάκη Ουρανία +

ΝΟΜΟΣ ΕΥΡΥΤΑΝΙΑΣ
Καρανίκας Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΖΑΚΥΝΘΟΥ
Βαρβαρίγος ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΗΛΕΙΑΣ
Κατρίνης Μιχαήλ +
Κουτσούκος Γιάννης +
Αντωνακόπουλος Παναγιώτης +
∆ηµητρουλόπουλος Παναγιώτης (Τάκης) +
Κοντογιάννης Γεώργιος +
Τζαβάρας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΗΜΑΘΙΑΣ
Σιδηρόπουλος Αναστάσιος +
Γικόνογλου Αθανάσιος -
Τόλκας Άγγελος +
Χαλκίδης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΗΡΑΚΛΕΙΟΥ
Κεγκέρογλου Βασίλειος +
Αρναουτάκης Σταύρος +
Παρασύρης Φραγκίσκος +
Στρατάκης Εµµανουήλ +
Σκραφνάκη Μαρία +
Αυγενάκης Ελευθέριος -
Κεφαλογιάννης Εµµανουήλ -
Κριτσωτάκης Μιχαήλ +

ΝΟΜΟΣ ΘΕΣΠΡΩΤΙΑΣ
Κατσούρας Χρήστος +

Α’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Βενιζέλος Ευάγγελος +
Καστανίδης Χαράλαµπος +
Αράπογλου Χρυσή +
Μαγκριώτης Ιωάννης +
Καϊλή Ευδοξία-Εύα +
Βούγιας Σπυρίδων +
Ροµπόπουλος Θωµάς +
Καραµανλής Κωνσταντίνος -
Γκιουλέκας Κωνσταντίνος +
Καλαφάτης Σταύρος -
Ιωαννίδης Ιωάννης -
Ράπτη Ελένη +
Ζιώγας Ιωάννης ΠΑΡΩΝ
Καλαντίδου Σοφία -
Κολοκοτρώνης Άγγελος +
Κουράκης Αναστάσιος (Τάσος) +

Β’ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΗΣ
Γερανίδης Βασίλειος +
Αρβανιτίδης Γεώργιος +
Καράογλου Θεόδωρος +
Αναστασιάδης Σάββας -
Τζέκης Άγγελος ΠΑΡΩΝ
Βελόπουλος Κυριάκος +
Αµανατίδου-Πασχαλίδου Ευαγγελία (Λίτσα) +

NOMOΣ ΙΩΑΝΝΙΝΩΝ
Παντούλας Μιχαήλ +
Αργύρης Ευάγγελος +
Οικονόµου Αθανάσιος +
Τασούλας Κωνσταντίνος -
Καλογιάννης Σταύρος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΒΑΛΑΣ
Τιµοσίδης Μιχαήλ +
Παπουτσής ∆ηµήτριος +
Εµινίδης Σάββας +
Παναγιωτόπουλος Νικόλαος +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΡ∆ΙΤΣΗΣ
Ρόβλιας Κωνσταντίνος +
Σαλαγιάννης Νικόλαος +
Θεοχάρη Μαρία +
Τσιάρας Κωνσταντίνος +
Ταλιαδούρος Σπυρίδων +

ΝΟΜΟΣ ΚΑΣΤΟΡΙΑΣ
Πετσάλνικος Φίλιππος -
Τζηκαλάγιας Ζήσης +

ΝΟΜΟΣ ΚΕΡΚΥΡΑΣ
Γκερέκου Αγγελική (Άντζελα) +
∆ένδιας Νικόλαος-Γεώργιος -
Χαραλάµπους Χαράλαµπος -

ΝΟΜΟΣ ΚΕΦΑΛΛΗΝΙΑΣ
Μοσχόπουλος Σπυρίδωνας +

ΝΟΜΟΣ ΚΙΛΚΙΣ
Φλωρίδης Γεώργιος +
Παραστατίδης Θεόδωρος +
Κιλτίδης Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΟΖΑΝΗΣ
Κουκουλόπουλος Παρασκευάς +
Αθανασιάδης Αλέξανδρος +
Βλατής Ιωάννης +
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Κασαπίδης Γεώργιος +
Παπαδόπουλος Μιχάλης -

ΝΟΜΟΣ ΚΟΡΙΝΘΙΑΣ
Μπεγλίτης Παναγιώτης +
Φαρµάκη Αικατερίνη +
Μανωλάκης Άγγελος +
Κόλλιας Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΚΥΚΛΑ∆ΩΝ
Ρήγας Παναγιώτης +
Παπαµανώλης Γεώργιος +
Βρούτσης Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΚΩΝΙΑΣ
Γρηγοράκος Λεωνίδας +
∆αβάκης Αθανάσιος +
Αποστολάκος Γρηγόριος +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΡΙΣΗΣ
Έξαρχος Βασίλειος +
Σαχινίδης Φίλιππος +
Νασιώκας Έκτορας +
Χαρακόπουλος Μάξιµος +
Ζώης Χρήστος +
Σκυλλάκος Αντώνιος -
Ροντούλης Αστέριος +
∆ιώτη Ηρώ +

ΝΟΜΟΣ ΛΑΣΙΘΙΟΥ
Καρχιµάκης Μιχαήλ +
Πλακιωτάκης Ιωάννης -

ΝΟΜΟΣ ΛΕΣΒΟΥ
Σηφουνάκης Νικόλαος +
Γαληνός Σπυρίδων +
Σκοπελίτης Σταύρος -

ΝΟΜΟΣ ΛΕΥΚΑ∆ΟΣ
Μαργέλης Σπυροπάνος +

ΝΟΜΟΣ ΜΑΓΝΗΣΙΑΣ
Καρτάλης Κων/νος +
Ζήση Ροδούλα +
Νάκος Αθανάσιος +
Νάνος Απόστολος ΠΑΡΩΝ
Μαρκάκης Παύλος +

ΝΟΜΟΣ ΜΕΣΣΗΝΙΑΣ
Κουσελάς ∆ηµήτριος +
Γιαννακοπούλου Κωνσταντίνα (Νάντια) +
Βουδούρης Οδυσσέας +
Σαµαράς Αντώνιος -
Λαµπρόπουλος Ιωάννης +

ΝΟΜΟΣ ΞΑΝΘΗΣ
Μάντατζη Τσετίν +
Ξυνίδης Σωκράτης +
Κοντός Αλέξανδρος -

Α’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Καρύδης ∆ηµήτριος +
Μπεντενιώτης Εµµανουήλ +
Μιχαλολιάκος Βασίλειος +
Μανωλάκου ∆ιαµάντω -
Αποστολάτος Βαϊτσης +
∆ρίτσας Θεόδωρος -

Β’ ΠΕΙΡΑΙΩΣ
Νιώτης Γρηγόριος +
Λιντζέρης ∆ηµήτριος +

∆ιαµαντίδης Ιωάννης +
Τραγάκης Ιωάννης +
Νεράντζης Αναστάσιος +
Νικολαΐδου Βαρβάρα (Βέρα) -
Ανατολάκης Γεώργιος +
Λαφαζάνης Παναγιώτης +

ΝΟΜΟΣ ΠΕΛΛΗΣ
Τζάκρη Θεοδώρα +
Θεοδωρίδης Ηλίας +
Γιουµατζίδης Βασίλειος +
Καρασµάνης Γεώργιος +

ΝΟΜΟΣ ΠΙΕΡΙΑΣ
Αµοιρίδης Ιωάννης +
Παπαγεωργίου Αθανάσιος +
Μίχου Μαρία +
Κουκοδήµος Κωνσταντίνος +

ΝΟΜΟΣ ΠΡΕΒΕΖΗΣ
Παπαχρήστος Ευάγγελος +
Τσουµάνης ∆ηµήτριος +

ΝΟΜΟΣ ΡΕΘΥΜΝΗΣ
Όθωνας Εµµανουήλ +
Κεφαλογιάννη Όλγα -

ΝΟΜΟΣ ΡΟ∆ΟΠΗΣ
Χατζή Οσµάν Αχµέτ +
Πεταλωτής Γεώργιος +
Στυλιανίδης Ευριπίδης -

ΝΟΜΟΣ ΣΑΜΟΥ
Βαρδίκος Πυθαγόρας +

ΝΟΜΟΣ ΣΕΡΡΩΝ
Μπόλαρης Μάρκος +
Κουτµερίδης Ευστάθιος +
Τζελέπης Μιχαήλ +
Λεονταρίδης Θεόφιλος +
Καριπίδης Αναστάσιος +
Κόλλια-Τσαρουχά Μαρία +
Πολατίδης Ηλίας +

ΝΟΜΟΣ ΤΡΙΚΑΛΩΝ
Χάιδος Χρήστος +
Μαγκούφης Χρήστος +
Μερεντίτη Αθανασία (Σούλα) +
Λέγκας Νικόλαος +
Χατζηγάκης Σωτήριος +

ΝΟΜΟΣ ΦΘΙΩΤΙ∆ΟΣ
Τσώνης Νικόλαος -
Αντωνίου Αντωνία (Τόνια) -
Μπατζελή Αικατερίνη -
Σταϊκούρας Χρήστος -
Γιαννόπουλος Αθανάσιος -

ΝΟΜΟΣ ΦΛΩΡΙΝΗΣ
Λιάνης Γεώργιος +
Κωνσταντινίδης Ευστάθιος +

ΝΟΜΟΣ ΦΩΚΙ∆ΟΣ
Παπαθανάση Αφροδίτη +

ΝΟΜΟΣ ΧΑΛΚΙ∆ΙΚΗΣ
∆ριβελέγκας Ιωάννης +
Λαφαζάνης Αργύριος +
Βαγιωνάς Γεώργιος +

1086 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΝΟΜΟΣ ΧΑΝΙΩΝ
∆αµιανάκης Ευτύχιος +
Σκουλάκης Εµµανουήλ +
Βαλυράκης Ιωσήφ +
Μαρκογιαννάκης Χρήστος +

ΝΟΜΟΣ ΧΙΟΥ
Τσουρή Ελπίδα +
Μουσουρούλης Κωνσταντίνος +

ΓΕΝΙΚΟ ΣΥΝΟΛΟ: «ΝΑΙ» 163
……”…….”………: «ΟΧΙ» 82
……”…….”………: «ΠΑΡΩΝ» 5
ΣΥΝΟΛΟ ΨΗΦΙΣΑΝΤΩΝ: 250
O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ»
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Συνεπώς η τροπολογία

µε γενικό αριθµό 3 και ειδικό αριθµό 2 έγινε δεκτή κατά πλειο-
ψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό και θα απο-
τελέσει ίδιο άρθρο του νοµοσχεδίου.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το ακροτελεύτιο άρθρο του
νοµοσχεδίου;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό.
ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το ακροτελεύτιο άρθρο

του νοµοσχεδίου, έγινε δεκτό οµοφώνως.
Συνεπώς το νοµοσχέδιο του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης, ∆ιαφά-

νειας και Ανθρωπίνων ∆ικαιωµάτων: ««Αποζηµίωση των θυµάτων
εγκληµάτων βίας από πρόθεση» (Εναρµόνιση της ελληνικής
νοµοθεσίας µε την Οδηγία 2004/80/ΕΚ του Συµβουλίου της
Ευρωπαϊκής Ένωσης της 29ης Απριλίου 2004) και άλλες
διατάξεις», έγινε δεκτό επί της αρχής και επί των άρθρων. Η ψή-
φισή του στο σύνολο αναβάλλεται για άλλη συνεδρίαση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 16.35’ λύεται η συνε-

δρίαση για αύριο ηµέρα Πέµπτη 10 ∆εκεµβρίου 2009 και ώρα
9.30’ µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και β) συζήτηση επί της
«Ετήσιας Εκθέσεως 2008» του Συµβουλίου Απόδηµου Ελληνι-
σµού, σύµφωνα µε την ειδική ηµερήσια διάταξη που έχει διανε-
µηθεί.
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